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(1100/SPS/VR) 
(ÿĳ 341) 

 
माननीय अÅय±: ®ीमती जसकौर मीना – उपिÖथत नहé। 
®ी गोपाल शĘेी (मÌुबई उ°र): अÅय± महोदय, धÆयवाद। लÁैड एि³विजशन के बार ेम¤ सरकार न ेबार-
बार कायदŌ म¤ बदलाव िकया ह§, िजसस ेहम िजनकì जमीन लेते ह§, उनकì मदद हो। इस ÿकार के कायद े
िकए ह§, लेिकन यह पाया गया है िक िजनकì बड़ी-बड़ी जमीन¤ ह§, उनको पसैा िमलता है, लेिकन छोटे-छोटे 
लोगŌ को बहòत परशेानी होती है। सरकार के पास ऐसा कोई डाटा है, िजसस ेजांच हो सके, जसै,े हम कैग 
के माÅयम से जो गलत करने वाला ऑिफसर है, उसके बार ेम¤ जांच-पड़ताल करते रहते ह§। ऐसे छोटे लोगŌ 
को िनयम होत ेहòए भी पैसा देन ेम¤ बहòत समय लगाया गया जाता है। ³या इसकì जांच-पड़ताल करके 
छानबीन करन ेकì कोई ÓयवÖथा है? अगर नहé है तो ³या सरकार इसके बार ेम¤ सोच-िवचार कर रही ह?ै 
®ी िनितन जयराम गडकरी: सÌमाननीय Öपीकर महोदय, यह मÌुबई-िदÐली कॉरीडोर का िवषय है और 
इसम¤ मझु ेबताते हòए खुशी हो रही ह ैिक टोटल 49 पकेैजजे ह§, िजनम¤ से 13 पैकेजजे पर लÁैड एि³विजशन 
का काम शłु हòआ है। इसम¤ हमारा भूिम रािश एक पोटªल है। हमन¤ उसम¤ अÿैल, 2018 तक 2842 
ऑनलाईन नोिटिफकेशन इÔयू िकए ह§, िजसके कारण काफì गित भी आई है। यह ÿोज³ेट काफì बड़ा ह।ै 
यह ÿोज³ेट करीब 1 लाख 3 हजार करोड़ Łपय ेका है। टोटल पैकेजजे म¤ से राजÖथान, मÅय ÿदेश, 
गजुरात, महाराÕů और हåरयाणा म¤ राजÖथान के एक िडिÖů³ट म¤ थोड़ी ÿॉÊलम ह,ै ³यŌिक आपको पता 
है िक सभी बड़े-बड़े नेता उसी िडिÖů³ट से ह§ और वे Öवाभािवक łप स ेआÆदोलन कर रहे ह§। जो भी 
लÁैड एि³विजशन कì कॉÖट होगी, यह तय करन ेका अिधकार राºय सरकार के जो कल³ेटर ह§, िजनको 
हम काला कहते (CALA) ह§, उनको ह।ै अब होता यह है िक एक जगह लÁैड कì कॉÖट एक है और दूसरी 
जगह दूसरी िनकलती है। उस िजल ेम¤ जो Öटेट गवनªम¤ट का फॉमूªला है, उसके अनसुार कॉÖट िनकलती 
है। िनयम के आधार पर जो कॉÖट िनकलेगी, हम वही कॉÖट द¤गे। मझु ेिवĵास है िक 49 पैकेजेज म¤ से 
टोटल 1291 िकलोमीटर का मÌुबई-िदÐली ए³सÿेस हाइवे है। इसम¤ टोटल कैिपटल कॉÖट 1 लाख 3 
हजार करोड़ Łपय ेकì है। करीब 220 िकलोमीटर का िडÖट¤स िदÐली से मÌुबई के बीच कम होने वाला है।  
 Öपीकर महोदय, सबसे बड़ी बात यह है िक बैकवडª एÁड ůाइबल एåरया राजÖथान, मÅय ÿदेश, 
गजुरात, महाराÕů और हåरयाण है। आप जानते ह§ िक पूरा जो बैकवडª और ůाइबल एåरया है, उसका एक 
úोथ इंजन बनन ेवाला ह।ै इसिलए म§ सांसदŌ को आĽान कłंगा िक यिद वे हम¤ इस ेगित से करन ेम¤ सहयोग 
कर¤गे तो आन ेवाले 3 साल म¤ देश के सबसे बड़े ए³सÿसे हाइवे का काम पूरा होगा। 

(इित) 
माननीय अÅय±: सभी आपका सहयोग कर¤गे।  
 माननीय सदÖयगण और माननीय मंिýगण, अगर आप सहयोग कर¤ तो आज यह 20 ÿĳŌ कì 
िलÖट पूरी कर ल¤। इसम¤ आपका सहयोग चािहए। इसम¤ माननीय मंिýगण का भी परूा सहयोग चािहए।  
ससंदीय कायª मýंी; कोयला मýंी तथा खान मýंी (®ी ÿहलाद जोशी): अÅय± जी, सरकार का पूरा 
सहयोग है।  
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(1105/SJN/SAN) 
(ÿĳ 342) 

 
®ी मनसुखभाई धनजीभाई वसावा (भłच) : माननीय अÅय± जी, िदन-ÿितिदन वनŌ म¤ पेड़-पौधŌ 
और वन सिृĶ का नाश हो रहा ह,ै िजसकì वजह स ेवनŌ म¤ रहने वाल ेजानवर, प±ी तथा िहंसक ÿाणी 
आसपास के गांवŌ म¤ पलायन कर रहे ह§। इस कारण िकसानŌ के खेतŌ कì फसलŌ, पालतू जानवरŌ 
और मनÕुय को भी भारी नुकसान हो रहा है। वÆय ÿाणी, प±ी तथा िहंसक पशुओ ंका वनŌ स ेजो 
पलायन हो रहा ह,ै उसको रोकने के िलए सरकार ³या वन िवभाग स ेपरामशª करके जलाशय, तालाब 
तथा वनŌ के िवकास के िलए कोई कदम उठाना चाहती ह?ै 
माननीय अÅय± : माननीय सदÖयगण, म§ आपस ेयह आúह करना चाहता हóं िक अगर आप िलखकर 
आए ह§, तो अपने पेन और कागज स ेअपने ÿĳ को शाटª कर ल¤। नहé तो यह होता ह ैिक वह जो 
सवाल िलखकर लाते ह§, उसको पूरा ही पढ़ते ह§। 

…(Óयवधान) 
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत : माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय का जो मूल ÿĳ था, उस मूल 
ÿĳ स ेयह ÿĳ संबĦ नहé है। इसके साथ ही साथ म¤ जो ÿĳ िकया गया ह,ै वह ÿĳ जल शिĉ मýंालय 
स ेसंबĦ होने कì बजाय वन एवं पयाªवरण मýंालय स ेसंबĦ ह ैिक वनŌ कì कटाई को िकस तरह स े
रोक सकते ह§। लेिकन माननीय सदÖय कì यह िचंता िबÐकुल Öवाभािवक ह ैिक वनŌ कì कटाई हो 
रही ह ैऔर मानव पापुलेशन का िजस तरह स ेिवÖतार हो रहा ह,ै उसकì वजह स ेवन ±ेý िसमटते 
जा रहे ह§। उसके कारण भूिम, वÆय जीवŌ कì जो नैसिगªक थी, उसम¤ कमी आई ह ैऔर इस तरह कì 
घटनाए ंदजª कì गई ह§। अगर वÆय ±ेýŌ म¤ तालाब बनान ेह§, तो वन मýंालय ही बना सकता है। जब 
हम वÆय ±ेýŌ म¤ जाते ह§, तो हम अपना काम करन ेके उĥेÔय स ेजाते ह§। मुझे लगता ह ैिक हम सबको 
काफì सारी Łकावट¤ झेलनी पड़ती ह§। 
माननीय अÅय± : माननीय सदÖय, ³या आप सÈलीमÆेůी ÿĳ पूछना चाहते ह§? 
®ी मनसुखभाई धनजीभाई वसावा (भłच) : माननीय अÅय± जी, वैस ेतो िलिखत łप स ेऔर 
अभी मýंी जी न ेबहòत अ¸छा जवाब िदया है। मेरा आपके माÅयम स ेमाननीय मýंी जी स ेएक िनवेदन 
ह ैिक फारÖेट एåरया म¤ फारÖेट के अलावा और भी बहòत सारी सरकारी जमीन¤ होती ह§। अगर ऐसी 
जमीनŌ म¤ छोटे तालाब या बांध बनाए जाए,ं तो वहां के पश ुऔर पि±यŌ को पीने का पानी भी िमल 
सकता है। इसके साथ ही साथ आसपास के जो फारÖेट िवलेज के िकसान ह§, उनको िसंचाई हेतु भी 
पानी िमल सकता है। म§ आपके माÅयम स ेमाननीय मýंी जी स ेयह िनवेदन करता हóं िक फारÖेट 
िवभाग स ेपरामशª करके, ऐसे एåरया म¤ फारÖेट िवलेज के आस-पास जहां पर भी सरकारी जमीन¤ ह§, 
³या वहां पर तालाब बनाने कì कोई योजना ह?ै 
®ी गजेÆþ िसहं शेखावत : माननीय अÅय± महोदय, जल राºयŌ का िवषय ह ैऔर इस तरह के 
छोटे जल संसाधनŌ का िनमाªण राºय सरकार¤ अपनी अनकूुलता स ेकरती ह§। लिेकन अगर कहé भी 
टे³नोफाइन¤िशयल सपोटª कì आवÔयकता ह,ै तो हमेशा भारत सरकार ह§ड होिÐडंग करन ेके िलए 
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तैयार है। अगर िकसी भी राºय सरकार स ेइस तरह का ÿÖताव आएगा, तो हम िनिĲत łप स ेउस 
पर िवचार कर¤गे। 
SHRI FEROZE VARUN GANDHI (PILIBHIT):  Sir, when looking at the focus of 
the Government on proliferation of dams in a given area, it stands to reason that 
the Government takes the mandatory approvals from the Forest Advisory 
Committee. My question, through you, to the hon. Minister is this.   

How does the Government look at the aggregate impact of a chain of 
projects on a defined river basin? What is that cut off approval percentage for 
quantifying environmental impact in a given area? For instance, what is that 
approval percentage up to which when a certain amount of destruction of flora 
and fauna happens, that the project is either given the go-ahead or stalled?  
 Thank you.  
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत : माननीय अÅय± महोदय, पूर ेबेिसन पर बनने वाल ेजो ÿोज³ेट्स और 
®ृंखलाए ंह§, उनके अनłुप िकसी भी तरह कì परमीशन या असेसम¤ट का ÿावधान एमओईएफ के 
िनयमŌ म¤ नहé है। उसके िलए वन और पयाªवरण मýंालय न ेजो पĦित बनाई ह,ै वह टÌसª ऑफ 
रेफर¤स स ेजो िडसाइड करते ह§, हम उसके आधार पर पहल ेएनवायरनम¤टल इÌप³ैट असेसम¤ट 
Èलान बनाते ह§ और उसके बाद उसका एनवायरनम¤ट मैनेजम¤ट Èलान बनाते ह§। उस Èलान के आधार 
पर ही जो एमओईएफ ह,ै वह हमको इस तरह कì Öवीकृित ÿदान करती है।  
 िमिनÖůी ऑफ एनवायरनम¤ट एडं फारÖेट, हम िजतने भी बांध बनाते ह§, उसम¤ उनका बहòत 
सारा िÖů³ट कंůोल और मैनेजम¤ट है। यहां तक िक हमने कुछ बांधŌ म¤ वाइÐड लाइफ कì परमीशन 
ली है। वाइÐड लाइफ कì परमीशन िमलन ेके बाद भी अगर टाइगर åरज़वª कì भूिम अिधúिहत हो रही 
ह,ै तो उसकì भूिम देने के बाद और उनके पाथ वेज़ िडसाइड करन ेके बाद भी छोटे-छोटे िवषय िक 
वÐचर अंड ेकहां देगा, इसको लेकर भी हमस ेएमओईएफ ÿĳ खड़े करती ह।ै  
(1110/CS/SM) 

उसकì ÓयवÖथाओ ंको सिुनिĲत करन ेके बाद इस तरह कì अनमुित दी जाती है। िनिĲत ही 
माननीय सदÖय का ÿĳ Öवाभािवक है और इस तरह कì ÓयवÖथा अगर एमओईएफ कोई भी ऐúीगेट 
Èलान बनान ेकì ÓयवÖथा करगेी, तो िनिĲत ही हम उसकì अनपुालना करन ेके िलए ÿितबĦ ह§। 

(इित) 
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(ÿĳ 343) 

 
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): महोदय, लोक सभा म¤ मेरा पहला ही ÿĳ लगा है, 
इसिलए थोड़ा सा समय दीिजएगा। पहले म§ िवधान सभा म¤ था।  
माननीय अÅय± : आज समय शाटª  म¤ है। 
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): सर, मेरा पहला तारांिकत ÿĳ लगा है। म§ झूठ नहé 
बोल रहा हó।ँ सारी चीज ेåरकॉडª म¤ ह§  
माननीय अÅय± : आप शाटª  म¤ ÿĳ पूिछ एगा। िडबेट मत कåरए। 
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): महोदय, िजस मामले के िलए म§न ेबहòत लंबा संघषª 
िकया है, आज मेरा वही सवाल लगा है। म§ फाÖट बोलूंगा, ³यŌिक आप कह रहे ह§ िक 
जÐदी-जÐदी ÿĳ करना है। वषª 1974-75 म¤ जो कमांड एåरया डेवलपम¤ट व वाटर 
मैनेजम¤ट योजना शłु हòई, िजसका िजø मेर ेसवाल म¤ था। आज मेर ेÿदेश कì कुल 
िसंिचत भूिम का 64 ÿितशत भाग केवल नलकूपŌ Ĭारा बहòत मुिÔकल स े िकसान 
िसंिचत कर पाते ह§। माý 33 ÿितशत ±ेý म¤ ही नहरŌ स े िसंचाई होती है। महोदय, 
िजसम¤ कुछ इलाके आपके लोक सभा ±ेý के भी ह§। 4 िजलŌ और 2 िजलŌ म¤ कम 
िसंचाई होती है।  

सी.ए.डी.डÊÐयू.एम. कायªøम के अंतगªत पीएम कृिष िसंचाई योजना का िजø 
माननीय मंýी जी न ेअपने जवाब म¤ िकया है। उसस ेनागौर म¤ जोधपरु िजला लाभािÆवत 
नहé होता है। राजÖथान म¤ ÿÖतािवत आईएसबीआईजी Öकìम म¤ भी नागौर िजला नहé 
िलया गया।…(Óयवधान) म§ एक िमनट म¤ सवाल पूछ रहा हó।ँ  

महोदय, राजÖथान कì भौगोिलक िÖथित, वहा ँिक सानŌ कì वषाª पर िनभªरता 
को देखते हòए आजादी के दशकŌ बाद भी राजÖथान अÆय राºयŌ कì तुलना म¤ िपछड़ा 
हòआ है, ³यŌिक यहां का दो-ितहाई भाग वषाª  पर िनभªर करता है। माý 33 ÿितशत ±ेý 
नहरŌ स ेिसंिचत होता है। इसम¤ गंगानगर, बीकानेर, हनमुानगढ़ व जैसलमरे ह§। म§ इसम¤ 
कोटा के कुछ इलाके छोड़ देता हó।ँ  

अब म§ मýंी जी स ेसवाल पूछ लेता हó।ँ 
 माननीय अÅय± : माननीय सदÖयगण, अगर आप ÿĳ िलखकर भी लाए ह§, तो आप 
अपने ए³सपटª स ेकहा कर¤ िक स±ंेप म¤ बनाइए।  
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®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): महोदय, म§ तो खुद ही िलखता हó ँऔर रात को तीन-
तीन बज ेतक जागता हó।ँ मेर ेमýंी जी स ेदो सवाल ह§। ³या म§ अपने दोनŌ सवाल एक 
साथ ही पूछ लू?ँ 
माननीय अÅय± : हा।ँ  
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): म§ एक साथ ही पूछ लेता हó।ँ मेरा पहला सवाल मýंी 
जी स ेयह ह ैिक आईएसबीआईजी कì ÿÖतािवत Öकìम के तहत राजÖथान कì 13 
पåरयोजनाए ंशािमल ह§। ³या मýंी जी यह बताएगें िक उĉ योजनाओ ंया िकसी नई 
योजना के अंतगªत नागौर व आपके संसदीय ±ेý जोधपरु व बाड़मरे के िकसानŌ के 
ÿÂयेक खेत तक पानी कब तक व िकस योजना स े पहòचँाया जाएगा? इन 13 
पåरयोजनाओ ंका नाम, लàय, िनधाªåरत िजल ेतथा लàय िसंिचत जमीन का िववरण 
बताया जाए।…(Óयवधान) म§ दूसरा ÿĳ भी एक साथ ही पूछ लेता हó।ँ 
माननीय अÅय± : माननीय सदÖय, आप बैिठए और एक िमनट मेरी बात सिुनए। 
आपने एक ÿĳ पूछन ेम¤ तीन िमनट लगा िदए।  
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): सर, तीन िमनट नहé लगाए ह§। मेरा तो पहली बार ÿĳ 
पूछन ेका मौका आया है। 
माननीय अÅय± : नो, आज मझु ेबीस ÿĳ पूर ेकरन ेह§।  
 माननीय मýंी जी, आप भी स±ंेप म¤ जवाब द ेदीिजए। 
®ी गजÆेþ िसंह शेखावत : महोदय, माननीय सदÖय न ेमेर े±ेý के िकसानŌ कì िसंचाई 
कì िचंता कì है, इसिलए म§ उनका अिभनÆदन करना चाहता हó,ँ उनको धÆयवाद देना 
चाहता हó।ँ  
 महोदय, माननीय सदÖय न ेकहा है िक राजÖथान म¤ केवल 33 ÿितशत ±ेý 
सरफेस इåरगेशन स ेइåरगेट होता है, बाकì लगभग 67 ÿितशत ±ेý úाउंड वाटर बÖेड 
इåरगेशन िसÖटम पर िनभªर करता है। माननीय सदÖय कì यह बात िबÐकुल सही है, 
लेिकन अगर म§ नेशनल एवरजे को देखू ँतो लगभग 65:35 का एवरेज नेशनल एवरजे 
भी है। हम नेशनल एवरजे स ेबहòत पीछे हŌ, ऐसी पåरिÖथित नहé है। सरफेस इåरगेशन 
बÖेड ÖकìÌस वहé बनाई जा सकती ह§, जहा ँपानी कì उपलÊधता हो, लेिकन राजÖथान 
म¤ और िवशेष łप स ेपिĲमी राजÖथान म¤, जहा ँस ेमाननीय सदÖय और म§ दोनŌ आते 
ह§, वहा ँइस तरह का िकसी भी तरह का पोट¤िशयल नहé है। जहा ँतक बाड़मरे िजले का 
ÿĳ माननीय सदÖय न ेिकया, बाड़मरे िजले के कुछ िहÖसŌ के िलए म§ धÆयवाद करना 
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चाहता हó ँगुजरात सरकार के पूवª मु́ य मýंी और वतªमान के ÿधान मýंी आदरणीय 
नरÆेþ मोदी जी का िक राजÖथान का कोई भी िहÖसा नमªदा बेिसन म¤ नहé था, लेिकन 
िफर भी उÆहŌन ेनमªदा बेिसन के पानी का पॉइंट 5 एमएएफ िहÖसा राजÖथान को देकर 
राजÖथान के लगभग 2 लाख है³टेअर ±ेý, बाड़मरे और जालौर के िकसानŌ को 
उपकृत िकया और उनकì िसंचाई कì ÓयवÖथा कì है। 
(1115/NK/AK) 

इसके साथ ही माननीय सदÖय कì जानकारी के िलए बताना चाहता हóं िक िजस 
Öकìम कì इÆहŌन े चचाª कì है, चाह े पीएमकेएसवाई, एआईबीपी या इसबेक कì 
ÿÖतािवत Öकìम¤ ह§, इन सारी ÖकìÌस म¤ िजन िजलŌ या ±ेý को सिÌमिलत करना है, 
यह राºय सरकार करती है और हम राºय सरकार के ÿÖताव पर काम करते ह§। इस 
तरह कì संभावना को देखकर राºय सरकार ÿÖताव करगेी तो हम िनिĲत ही कारªवाई 
कर¤गे।   
®ी हनुमान बैिनवाल (नागौर): माननीय अÅय± महोदय, तीन सालŌ म¤ राजÖथान 
कì कुल 21.17 है³टेयर जमीन िसंिचंत ±ेý के łप म¤ िवकिसत कì गई है। म§ आपके 
माÅयम स ेजानना चाहता हóं िक सरकार योजना बनाकर नागौर, जोधपरु और बाड़मरे 
कì कुल िकतनी जमीन को दो वषŎ म¤ िसंिचत ±ेý के łप म¤ िवकिसत करगेी? ³या 
लूनी, जोधरी और बांडी आिद निदयŌ के बहाव ±ेý के मूल Öवłप म¤ लोटागढ़ डैम 
बनाया जाएगा या नहé, ³या इस तरह कì कोई योजना ÿÖतािवत है?  
®ी गजेÆþ िसंह शेखावत: माननीय अÅय± महोदय, म§न ेपहले ÿĳ का उ°र िदया 
था मझु ेलगता है िक वह पयाªĮ था।   
माननीय अÅय±: माननीय मýंी जी आप शाटª  म¤ जवाब द¤, माननीय मýंी जी भी मझु े
सपोटª  कर¤।  माननीय मýंी जी अभी सपोटª  नहé कर रहे ह§।   
®ी गजेÆþ िसंह शेखावत: अÅय± महोदय, दो-तीन बड़ ेÿोज³ेट्स ह§, उनके साथ 
िमलकर हम अÅययन कर रहे ह§ िक िकस तरह स ेराजÖथान म¤ और पानी लाया जा 
सकता है। ईआरसीपी के ÿोज³ेट्स ह§, हमन े13-14 िजलŌ के िलए ÿोज³ेट्स बनाए 
ह§। जोधरी नदी कì åरिफल के िलए भी योजना बना रहे ह§ और उस पर काम कर रहे 
ह§।  

(इित) 
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(ÿĳ 344)  
 

®ी िवÕणु द° शमाª (खजरुाहो): माननीय अÅय± जी, माननीय मýंी जी का उ°र िमला है। माननीय 
मýंी जी न ेबहòत टे³नीकल उ°र िदया ह ैऔर म§ उसस ेसहमत हóं। म§ माननीय मýंी जी स ेपूछना 
चाहता हóं िक आपने सौ करोड़ Łपये कì रािश के अलावा दूसरी रािश का भी उÐलेख िकया है। मेर े
बुंदेलखंड ±ेý म¤ 100 करोड़ Łपये कì रािश िमली, 1297 नल जल योजना बनी, लेिकन आज तक 
997 पूरी नहé हòई। बांधŌ के बार ेम¤ माननीय मýंी जी स ेिनवेदन ह ैिक इस बार ेम¤ िडटेल सदन के 
सामन ेआए, बुंदेलखंड ±ेý के िलए जो पैसा िदया गया, ³या उसका उस ±ेý के िलए टे³नीकली 
उपयोग हòआ है। नल जल योजना, आज डैम कì िÖथित ³या ह,ै उसके बार ेम¤ माननीय मýंी जी स े
आपके माÅयम स ेपूछना चाहता हóं।   
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत: माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय न ेबुंदेलखंड के िवशेष पैकेज 
के बार ेम¤ ÿĳ िकया है। उसके आधार पर राºयŌ न ेअपना ÿितवेदन सबिमट िकया है। उस ÿितवेदन 
को थडª पाटê नाबाडª कÆसलट¤सी सिवªसेज, वषª 2013-14 म¤ सव¥ कराया गया, उसके आधार पर 
इस पैकेज का इÌपै³ट बताया गया। इåरगेशन पोटेिÆशयल म¤ 61 परस¤ट उ°र ÿदेश, 88 परस¤ट  मÅय 
ÿदेश म¤ ÿगित हòई है। यह पैकेज केवल वॉटर åरसōसेज स ेजड़ुा हòआ नहé था। जल संसाधनŌ के 
अितåरĉ इस ेकृिष िसंचाई और पेयजल को जोड़ कर बनाया गया था। इसके बाद टेहरी Ĭारा नीित 
आयोग न ेइसका असेसम¤ट कराया था, उसके आधार पर बुंदेलखंड के कुछ िजलŌ म¤ िकसानŌ कì 
आमदनी, आय और उपज तीनŌ म¤ विृĦ रिजÖटर कì गई है। म§ माननीय सदÖय को िवÖतृत जानकारी 
Óयिĉगत łप स ेउपलÊध करा दूंगा।   
®ी िवÕणु द° शमाª (खजरुाहो): अÅय± महोदय, मेर े±ेý म¤ पÆना, चंदला, राजनगर, पवई और 
खजरुाहो ±ेý म¤ łÆज डैम, गंजाऊं डैम, रनगवार पवई डैम कई सालŌ स े पेिÆडंग है। इन जल 
संरचनाओ ंम¤ पानी कì टंकì तक बन गई, लेिकन पानी नहé पहòंचा है। इसी ÿकार पाइप लाइन िबछ 
गई लेिकन पानी नहé िमला है।  

म§ माननीय मýंी जी स ेआपके माÅयम स ेपूछना चाहता हóं िक ³या केÆþ सरकार राºय 
सरकार को जो पैसा देती ह,ै उसके बार ेम¤ ऐसी कोई नीित ह ैिक ये योजनाए ंसमय पर पूरी हŌ या 
अगर नहé हòई तो केÆþ सरकार इसकì मोिनटåरंग कर सकती ह?ै इस बार ेम¤ उनकì ³या योजनाए ं
ह§, म§ माननीय मýंी जी स ेपूछना चाहता हóं।  
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत: माननीय अÅय± महोदय, जल संसाधनŌ का िवकास राºयŌ का अिधकार 
है। हम उनकì ह§ड रोिलंग करते ह§, हम बार-बार बलुाकर इसकì ÿगित कì समी±ा करते ह§ और ÿगित 
म¤ आ रहे अवरोधŌ को दूर करन ेका भी ÿयास करते ह§। अंतत: इिÌपिलम¤टशन और किÌपलेशन 
राºय सरकारŌ का िवषय है। राºय सरकार उस िदशा म¤ िजतनी ÿो-एि³टव मैनर म¤ काम करगेी तो 
इसस ेिनिĲत ही उतनी शीŅता स ेÿोज³ेट पूरा होगा, लेिकन कुछ पिटªकुलर ÿोज³ेट्स के बार ेम¤ 
माननीय सदÖय न ेचचाª कì ह,ै हम पीåरयोिडकल åरÓयू करते ह§ और उसम¤ इसकì समी±ा कì जाएगी।  
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(1120/SK/UB) 
®ी ÿतापराव जाधव (बुलढाणा): माननीय अÅय± जी, जल शिĉ मýंालय के माÅयम से नदी जोड़ ÿकÐप 
का काम शłु िकये जाने वाला है। पहल ेयह मýंालय माननीय गडकरी जी के पास था, उस समय म§न ेउÆह¤ 
िचĘी िलखी थी और शेखावत जी को भी िचęी िलखी है िक महाराÕů म¤ वेनगंगा नदी का पानी नलगंगा म¤ 
लाने का ÿÖताव तैयार है और इसका डीपीआर भी शłु हो गया है। अगर यह पानी पेनगंगा नदी म¤ आता 
है तो महाराÕů म¤ िवदभª म¤ सबसे ºयादा आÂमहÂया úÖत िकसानŌ के िजलŌ, जैस ेबलुढाणा, वािसम, 
यवतमाल, वधाª और चÆþपरु आिद म¤ पानी जा सकता है।  
 म§ आपके माÅयम से माननीय मýंी जी स ेपूछना चाहता हóं िक  ³या मýंी जी वेनगंगा का पानी 
पेनगंगा तक लाने कì कोई Öकìम बनाने कì सोच रहे ह§? अगर सोच रहे ह§ तो उसका डीपीआर तैयार करन े
का काम मýंालय Ĭारा कब शłु िकया जाएगा? 
®ी गजेÆþ िसहं शेखावत:  माननीय अÅय± जी, म§ आपका संर±ण चाहता हóं ³यŌिक  यह मूल ÿĳ स े
कहé भी संबĦ नहé है। माननीय सदÖय न ेजो जानकारी मांगी है वह इंटर Öटेट िलकं है, िवदइन द Öटेट 
िलंक है। इस िलंक कì िफजीिबिलटी åरपोटª , ÿी िफजीिबिलटी Öटडीज़ अभी कì जा रही ह।ै हमन ेआन े
वाल ेसमय म¤ राºय के अनłुप इस िलंक पर काम करना आरभं कर िदया है।  अतंत: जैस ेम§न ेकहा िक  
एक ही राºय म¤ िलंक है। राºय िजस तरह से भी सहयोग चाहेगा, हम सहयोग करन ेके िलए तैयार ह§। 
®ीमती शताÊदी राय (बनजê) (बीरभूम):  माननीय अÅय±, आप राºय सरकार कì बात न कर¤, म§ यह 
इसिलए बोल रही हóं, आप सोच लीिजए िक  एमपी के पास पैसा नहé है, एमपी के पास जो पैसे आते ह§, 
उसम¤ इतने गांवŌ को कवर नहé कर सकते ह§। सात-आठ गांवŌ म¤ एक åरजवाªयर का खचª दो-तीन करोड़ 
Łपय ेहोगा, यह एक एमपी से नहé होगा। आप िमिनÖůी कì तरफ से सात-आठ गांवŌ का åरजवाªयर बनाएगं े
तो पानी कì समÖया बहòत हद तक सॉÐव हो जाएगी। 
 मेरा आपके माÅयम से माननीय मýंी जी से ÿĳ है िक  राºय सरकार और भारत सरकार के बीच 
म¤ लोगŌ कì समÖया कैस ेसॉÐव होगी? 
®ी गजेÆþ िसहं शेखावत: माननीय अÅय± जी, म§न ेदोनŌ ÿĳŌ के उ°र म¤ कहा है िक  जल संवैधािनक 
ÓयवÖथा के अनłुप राºय का िवषय है। अगर इस तरह से गांवŌ के बीच म¤ तालाबŌ का िवकास करन ेके 
िलए राºय सरकारŌ को ही ÿाथिमकता से पहल करनी पड़ेगी। भारत सरकार कì बहòत सी योजनाए ंह§, 
िजनके साथ इस ेकÆवÐज िकया जा सकता है। वाटर शैड डैवलपम¤ट के साथ इस ेकÆवÐज िकया जा 
सकता है, नरगेा के साथ इस ेकÆवÐज िकया जा सकता है। देश म¤ अनेक ऐसी स³सैस Öटोरीज़ उपलÊध 
ह§, िजन राºय सरकारŌ न ेठीक से इस िदशा म¤ काम िकया है। 
 गजुरात म¤ जब माननीय ÿधान मýंी जी मु́ य मýंी थ,े तब सजुलाम ्सफुलाम ्योजना के माÅयम 
से, महाराÕů म¤ जल यĉु िशिवर के माÅयम से, राजÖथान म¤ मु́ य मýंी जल Öवाबलबंन योजना के माÅयम 
से, आňं ÿदेश म¤ नीł चेĘò  के माÅयम से, ऐस ेअनेक उदाहरण िदए जा सकते ह§, िजसम¤ राºय सरकारŌ म¤ 
िविभÆन योजनाओ ंको कÆवÐज िकया है। सांसद अपनी िनिध से पैसा द¤, िवधायक अपनी िनिध से पैसा 
द¤, नरगेा का पैसा इसम¤ आए, इसके अितåरĉ एनजीओ िमलकर इस तरह का िवकास कर¤, इसकì अपार 
संभावना है। िनिĲत ही इसके पåरणाम सखुद हŌगे, úाउडं वाटर åरचाजª होगा, सरफेस वाटर पर होिÐडगं 
कैिपिसटी बढ़ेगी, लिेकन इसकì पहल राºय सरकारŌ को करनी पड़ेगी। 

                                                                                                      (इित) 
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(ÿĳ 345 और 351) 

 
®ी अनुराग शमाª (झांसी): माननीय अÅय± जी, माननीय मýंी जी न ेबहòत िवÖतार स ेजवाब िदया 
है। If adequate steps are being taken to improve underground water levels, it is 
essential that there must be an existing oversight monitory mechanism for 
keeping a tap over the state of affairs of the work. The hon. Minister may like to 
inform what kind of supervisory system has been put in place, especially for 
highly water-stressed areas like, Tehroli, Saujna, Banpur, Dongra and Balabehat 
in my constituency of Jhansi and Lalitpur.  
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत: माननीय अÅय± जी, दशे के भूिमगत जल का भंडार हम सबके िलए 
िनिĲत łप स ेअÂयंत महÂवपूणª है। जैसा िक म§न ेपहले ÿĳ के उ°र म¤ कहा था िक  65 ÿितशत 
िनभªरता और आवÔयकता चाहे कृिष ±ेý कì ह,ै चाहे औīोिगक ±ेý कì ह ैया पेयजल कì ह।ै 
(1125/IND/KMR) 

िनिĲत ही यह हम सब कì जानकारी म¤ ह ैिक 6 हजार स ेºयादा Êलॉ³स को हम मोिनटर 
करते ह§, उनम¤ से 1500 स ेºयादा Êलॉ³स űाइडअप ह§, सेमी िøिटकल ह ैया ओवर ए³सÈलाइटेड 
ह§। माननीय सदÖय िजस ±ेý स ेआते ह§, वह बुंदेलखंड का ±ेý ह ैऔर हम सभी के िलए यह िचंता 
का िवषय है। हम लगातार देश म¤ 15 हजार स ेºयादा पीजोमीटसª के माÅयम स ेऐसे सार े±ेýŌ म¤ और 
िवशेष łप स ेिøटीकल ±ेýŌ म¤ लाइव मोिनटåरंग इन सभी िवषयŌ कì करते ह§ िक िकस तरह स े
úाउंड वॉटर लेवल इफे³ट हो रहा है। इसके साथ ही साथ म§ माननीय सदÖय कì जानकारी के िलए 
बताना चाहता हóं िक ऐसे 256 िजल,े जहां 1500 स ेºयादा ऐसे िøिटकल  Êलॉ³स ह§, वहां हमने 
ÿाथिमकता स ेएि³वफर मैिपंग कायªøम ÿारÌभ िकया था। माननीय िनितन गडकरी जी यहां िवराज े
ह§, म§ उÆह¤ धÆयवाद देना चाहता हóं िक जब वे इस िवभाग के मýंी थ,े पूवªवतê काल म¤ तब इÆहŌन ेदेश 
म¤ एि³वफर मैिपंग का एक बहòत बड़ा ÿोúाम िलया था। हम ÿाथिमकता स ेमाचª तक ऐसे Öůेस 
एåरयाज म¤ इस ेकÌÈलीट कर सक¤ ,  इस काम को ÿाथिमकता स ेिलया ह ैऔर आने वाल ेदो वषŎ म¤ 
हम देश भर के पूर ेएि³वफर को साइंिटिफक बैकअप के साथ मैप करके िकस तरह स ेåरचाजª कर 
सकते ह§, इस पर काम कर¤गे। 
®ी अनुराग शमाª (झांसी): महोदय, माननीय मýंी जी न ेबताया िक झांसी लिलतपुर म¤ पानी कì 
पाइपलाइÆस के िलए पैसा åरलीज िकया है। म§ आपके माÅयम स े जानना चाहता हóं िक कंसंडª 
आथोåरटी ने टोटल िकतना पैसा मांगा था, िकतना पैसा åरलीज हो गया ह ैऔर अभी िकतना पैसा 
बैल¤स ह?ै यह पेयजल कì योजना कब तक पूरी हो जाएगी? 
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत : अÅय± जी, सदन म¤ पहल ेभी ÿĳ के जवाब म¤ और िविभÆन चचाªओ ंके 
समय यह बात कह चुका हóं िक माननीय ÿधान मंýी जी का लàय ह ैिक वषª 2024 तक हम देश के 
ÿÂयेक घर म¤ फं³शनल हाउसहोÐड टैप कने³शन स ेजोड़¤। यह िनिĲत ही बहòत महÂवपूणª लàय ह ै
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और इसके िलए सवा तीन लाख करोड़ Łपये का बजटीय ÿावधान िकया गया है।  चार Öतर पर, 
नेशनल लेवल पर िűंिकंग वॉटर एडं सेिनटेशन, Öटेट लेवल पर, िडिÖů³ट लेवल पर और úाम लेवल 
पर इस तरह कì कमेटी बने, इस िदशा म¤ ÿावधान िकया है। म§ माननीय सदÖय कì जानकारी के िलए 
बताना चाहता हóं िक हमने उ°र ÿदेश कì सरकार को जो पैसा िदया ह,ै वह िकसी Ö पिेसिफक 
ÿोज³ेट के िलए नहé िदया है। हमने उनसे कहा ह ैिक आप अपनी ÿाथिमकता को तय करते हòए 
अपने िहसाब स ेउस पैस ेको खचª कर¤। मुझे लगता है िक संसाधनŌ कì कहé कमी नहé है। म§ अÂयंत 
ÿसÆनता के साथ सदन कì जानकारी के िलए और माननीय सदÖय कì जानकारी के िलए भी बताना 
चाहता हóं िक उ°र ÿदेश सरकार न ेउ°र ÿदेश के माननीय मु́ य मýंी जी के नेतÂृव म¤ एक अÂयंत 
महÂवपूणª िनणªय बुंदेलखंड के पेयजल को लेकर िकया है। हम सभी जानते ह§ िक बुंदेलखंड म¤ पयेजल 
कì भयावह िÖथित ह,ै इसिलए उस ±ेý कì पेयजल कì समÖया के Öथायी समाधान के िलए 9021 
करोड़ Łपये कì योजना राºय के संसाधनŌ से बनाकर इÌÈलीम¤ट करन ेकì कायªवाही ÿारÌभ कर दी 
ह ैऔर राºय सरकारŌ का ऐसे बड़े इिनिशएिटÓस म¤ सहयोग करन ेके िलए माननीय नरÆेþ मोदी जी 
कì सरकार किटबĦ ह,ै ÿितबĦ ह ैऔर साथ म¤ िमलकर काम करगेी। 
माननीय अÅय± : ÿĳ 351 ³लब करते ह§। 
 स®ुी िद या कुमारी – उपिÖथत नहé। 
SHRI MAHESH SAHOO (DHENKANAL): Hon. Speaker, Sir, groundwater is 
being used for piped-water supply to both the villagers and for irrigation. Now 
that the groundwater level is deteriorating drastically, I would like to know from 
the hon. Minister as to what is the alternative for it. 
®ी गजÆेþ िसहं शेखावत : अÅय± जी, म§ सदन और आपके माÅयम स ेमाननीय सदÖय के स²ंान 
के िलए बताना चाहता हóं िक िनिĲत ही आज पेयजल हमार ेिलए चुनौती बना ह,ै अंडर úाउंड जल 
हमार ेिलए चुनौती बना है। म§न ेिपछल ेÿĳ के जवाब  म¤ भी  इस ÿĳ का उ°र िदया था  
जब 30 जून को ÿधान मंýी जी न ेपहली बार भूिमगत जल और जल के िविभÆन आÖप³ेट्स कì 
मह°ा के बार ेम¤ बात कì थी, उसके बाद उÆहŌन ेसार ेदेश के गांवŌ के सरपंचŌ को और चुने हòए 
जनÿितिनिधयŌ को पý िलखकर अप±ेा कì थी िक वे गांवŌ का पानी गांव म¤, खेत का पानी खेत म¤ 
रोकने कì िदशा म¤ अपने गांवŌ के जल संसाधनŌ के संर±ण और उनके पनुउपªयोग के िलए काम कर¤। 
जल शिĉ अिभयान के माÅयम स ेहमने देश के 256 ऐसे िजलŌ म¤ भारत सरकार के ºवॉइंट सøेैटरी 
और भारत सरकार म¤ काम करन ेवाल ेटे³नीकल आिफससª कì टीम को वहां भेजा था। म§ सदन के 
सामन ेअÂयंत ÿसÆनता के साथ Óयĉ करना चाहता हóं िक उसके बहòत आशातीत पåरणाम आए ह§ 
और देश भर म¤ िजन राºयŌ न ेअपने अलग-अलग िजलŌ और ±ेýŌ स ेåरपोिट«ग कì ह,ै उसके आधार 
पर लगभग एक करोड़ स ेºयादा नई अवसंरचनाए ंबनाई गई ह§ और लगभग इतनी ही सं́ या म¤ 
पारÌपåरक जल संसाधन के ąोत थ,े उनके पनुŁĦार के िलए भी काम हòआ है। 

(इित) 
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(1130/ASA/SNT) 

(ÿĳ 346 और 348) 
 

®ी शंकर लालवानी (इÆदौर): माननीय अÅय± जी, माननीय मýंी जी न ेबहòत ही िवÖतार के साथ 
जवाब िदया ह,ै इसके िलए म§ उनको धÆयवाद देता हóं। लेिकन हमने देखा है िक ÿाय; नेशनल हाइवे 
म¤ जो ÿोज³ेट समय-सीमा म¤ पूर ेहोने चािहए थ,े वे कभी-कभी पूर ेनहé होते ह§ और उसके कारण 
दघुªटनाए ंहोती ह§। आम लोगŌ को परेशानी होती ह ैऔर उसकì कॉÖट भी बढ़ती है। माननीय मýंी जी 
न ेअपने जवाब म¤ यह कहा ह ैिक पयाªवरण, ल§ड एि³विजशन और रेलव ेकì एन.ओ.सी. नहé िमलने 
के कारण समय ºयादा लगता है। पर मुझे लगता ह ैिक इसस ेपहल ेही सभी एन.ओ.सी. ले िलए जाए ं
तो समय-सीमा के अंदर काम पूरा हो सकता है। ये सब एन.ओ.सी.िमलन ेके बाद अगर ठेकेदार काम 
लेट करता ह ैतो उसके ऊपर ³या कोई फाइन लगता ह?ै 
®ी िनितन गडकरी : माननीय अÅय± जी, य े जो ÿोज³ेट िडले होते ह§, इसका कारण ल§ड 
एि³विजशन म¤ तकलीफ¤  होती ह§। कभी यूिटिलटी िशिÉटंग नहé हो पाती, कोटª म¤ केसेज जाते ह§, 
कभी एनवॉयरनम¤ट एवं फॉरÖेट का ि³लअर¤स नहé िमलता, कभी िडफ¤ स लाइन कì समÖयाए ंआती 
ह§, कभी ब§क कì समÖयाए ंआती ह§। लेिकन मुझे खुशी ह ैिक िपछल ेसĮाह म¤ Öटेट ब§क चेयरमैन और 
उनके अिधकाåरयŌ के साथ हमार ेअिधकाåरयŌ न ेबैठकर 32 ÿोज³ेट को åरÓयू िकया और लगभग 
उनका समाधान ढंूढ़ा गया। कल हमारी र±ा मýंी जी के साथ लगभग दो घंटे मीिटंग चली और करीब 
32 छोटे-छोटे ÿोज³ेट अटके हòए थ,े उन पर चचाª हòई और म§ माननीय राजनाथ िसंह जी को धÆयवाद 
दूंगा िक उÆहŌन ेलगभग 95 ÿितशत समÖयाओ ंका समाधान कर िदया और नीित भी बनाकर द ेदी 
िजसस ेआग ेअड़चन नहé आएगी। 

 साधारणत: फॉरÖेट के बार ेम¤ भी यही समÖया आती ह ैऔर एक समÖया के बार ेम¤ म§ सभी 
माननीय सदÖयŌ स ेअपील कłंगा िक अभी हमने ऐसा िनणªय िकया ह ैिक हम पेड़ तोड़न ेके बजाए 
ůांसÈलांटेशन का काम बड़े पैमान ेपर कर¤गे। ůांसÈलांटेशन करन ेके िलए जो तकनीक ह,ै उसम¤ भी 
काफì लोग आग ेआए। दो िदन पहल ेम§ ब§गलłु म¤ था। एक कंपनी न ेÈलांटेशन कì एक मशीन भी 
बनाई हòई ह,ै इसके िलए हम सब लोगŌ को बलुा रहे ह§, ³यŌिक पेड़ तोड़न ेकì परिमशन नहé िमलती। 
इसके कारण भी काफì समÖयाए ंआती ह§। ³या 100 ÿितशत पेड़ ůांसÈलांट कर सकते ह§? इसके 
िलए पूर ेिजल ेम¤ बेरोजगार अिभयंताओ ंको आग ेलाकर, चूंिक यह ůांसÈलांटेशन कì तकनीक अगर 
आग ेआती ह,ै तो हम एक बड़ा रेट कांůै³ट करके पेड़ को तोड़ना नहé, ůांसÈलांट करना ह,ै ऐसी 
नीित लाएगं ेिजसके कारण रोड ÿोज³ेट म¤ भी िडले नहé होगी और Èलांट्स भी काटे नहé जाएगंे। 
इसके िलए भी अगर आप इनीिशएिटव ल¤गे तो िनिĲत łप स ेइसका उपयोग होगा। म§ माननीय 
सदÖयŌ कì जो दो समÖयाए ंइÆदौर स ेसंबंिधत थé, आज ही ÿĳ काल होने के बाद 12.30 बज ेमेर े
चÌैबर म¤ उनके साथ मेरी मीिटंग जो पहल ेस ेतय थी, उसम¤ मुझे लगता ह ै िक उनकì समÖयाए ं
िनिĲत łप स ेसलुझाई जाएगंी।  
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®ी शंकर लालवानी (इÆदौर):  माननीय अÅय± जी, म§ माननीय मýंी जी स ेयह भी जानना चाहóंगा 
िक इÆदौर बाईपास म¤ जो सिवªस रोड का काम पूरा होना था, जैस ेिपछल ेवषª आप आए थ ेऔर 
आपने यह भी घोषणा कì थी िक बची हòई सिवªस रोड इÆदौर बाईपास हम पूरा कर¤गे। जो बाईपास म¤ 
बनी हòई सिवªस रोड ह,ै वहां पर भी पानी कì लाइन डालन ेके कारण वह परूी सड़क खोद दी गई ह ै
िजसके कारण वहां पर रहने वालŌ को काफì परेशानी का सामना करना पड़ता है।  
 दूसर,े एम.आर- 10 पर आपने िāज कì घोषणा िपछल ेवषª कì थी। म§ आदरणीय मýंी जी से 
िनवेदन करना चाहóंगा िक उसका काम शीŅ ÿारÌभ कर¤। तीसर,े इÆदौर-बेतूल का काम जो बहòत ही 
धीमी गित स ेचल रहा ह,ै अगर यह काम पूरा हो जाता ह ैतो कोलकाता स ेलेकर गांधीनगर तक सीधा 
हाइवे जड़ु जाएगा और आपका नागपुर हमार ेइÆदौर स ेबहòत करीब हो जाएगा। म§ चाहता हóं िक इस 
काम को शीŅ पूरा िकया जाए। 
®ी िनितन गडकरी : माननीय सदÖय न ेजो समÖयाए ंबताई ह§, वे ह§। इसम¤ एक कंपनी एनसीएलटी 
म¤ चली गई। अब Öवाभािवक łप स ेवह काम अधूरा पड़ा हòआ है। मगर आज मीिटंग ह।ै इसम¤ उसका 
कोई मागª िनकाल¤गे और उÆहŌन ेजो दो बातŌ का उÐलेख िकया ह,ै उनका भी åरÓयू  
करके वह काम जÐद स ेजÐद शłु करन ेका ÿयास कर¤गे। 
(1135/RAJ/GM) 
माननीय अÅय± : ®ी के. नवसकनी जी – उपिÖथत नहé। 

…(Óयवधान) 
माननीय अÅय± :ÿĳ सं́ या – 348, ®ी पंकज चौधरी जी। 

…(Óयवधान) 
माननीय अÅय± : हम ÿĳ 348 को ÿĳ 346  के साथ ³लब कर रहे ह§। 

®ी पंकज चौधरी  
®ी पंकज चौधरी (महाराजगजं): अÅय± महोदय, म§ मýंी जी को धÆयवाद ²ािपत करना चाहता हóं 
िक िपछल ेछ: सालŌ म¤ दशे म¤ नेशनल हाईवेज का काफì िवÖतार हòआ है। मेर े±ेý म¤ वषª 2014 स े
पहल ेएक भी नेशनल हाइवे नहé था। मýंी जी, नेशनल हाइवे सं́ या-730, 28, 727 और 328 
Öवीकृत िकया था। म§ मýंी जी स ेजानना चाहता हóं िक एनएच-328 परतावल स ेबÖती के िलए Öवीकृत 
था। वह 72-98 िकलोमीटर के बीच म¤ बहòत जजªर है। उस पर कब तक कायª शुł हो पाएगा।  
 मýंी जी न ेजवाब िदया ह ैिक  उ°र ÿदेश सरकार स ेवषª 2019 और वषª 2020 म¤ आठ 
ÿÖताव ÿाĮ हòए ह§, उन पर कब तक काम शłु हो पाएगा? 
®ी िनितन जयराम गडकरी : अÅय± महोदय, मु́ य łप स ेल§ड एि³विजशन कì ही समÖया है। 
सÌमाननीय सदÖय जी न ेिजस एनएच के बार ेम¤ बताया ह,ै उसम¤ उ°र ÿदेश सरकार न ेकुछ पैकेज 
म¤ काम करना शłु िकया है। वहां नेपाल कì तरफ से ůैिफक आता ह,ै उस एåरया म¤ ůैिफक डेिÆसटी 
ºयादा ह,ै वह लगभग 1400 तक है। आपके यहां जो ůैिफक आता ह,ै उसका मैप भी मेर ेपास आया 
ह,ै पर वहां वह 5000-7000 ह,ै वह कुछ कम है। वहां फोर लेन करन ेकì आवÔयकता नहé ह,ै हम 
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उस ेटू लेन कर¤गे। जहां तक नेपाल स ेसंबंिधत ±ेý म¤ फोर लेन ेकरन ेका ÿÖताव ह ैतो आज ही म§ने 
सूचना दी है। हम उसके िलए डीपीआर बना कर, उस पर काम कर¤गे।  
 अÅय± महोदय, म§ बताना चाहता हóं िक  िपछल ेपांच सालŌ म¤ हम न ेकेवल उ°र ÿदेश को 
55 हजार करोड़ Łपये िदए ह§, खचाª िकया है। देश म¤ सबस ेºयादा पैसा उ°र ÿदेश को िदया गया 
है। अभी वहां काम भी जोरŌ स े शłु है। उ°र ÿदेश कì सरकार भी सहयोग कर रही है। ल§ड 
एि³विजशन के कारण बहòत-सी समÖयाए ंथé, लेिकन उ°र ÿदेश के मु́ य मýंी और उप मु́ य मýंी 
जी केशव मौयª जी कल मेर ेपास आए थे। उÆहŌन ेइसका åरÓयू िकया है। मुझे लगता ह ैिक  आपका 
काम िनिĲत łप स ेपरूा होगा। 26 िकलोमीटर, परतावल-भŏराबरी के िलए वािषªक योजना 2019-
20 के तहत अÿूव कì गयी है। एनएच-23 परतावल-कमपीनगंज-बÖती कì कुल लंबाई 97 िकलोमीटर 
ह ैऔर उसके Öůेच म¤ स े25.9 िकलोमीटर परतावल-पिनयारा-भौराबरी को अभी वािषªक Èलान म¤ 
इन³लूड िकया गया है। यह टू लेन रोड है। इसम¤ 93 करोड़ Łपये का खचाª आएगा। यह िदसÌबर, 
2019 स§³शन िकया गया ह ैऔर इस पर काम शłु होगा। बैल¤स लेन 71 िकलोमीटर टू लेन कì ह,ै 
हम उसको मेनटेन करके ठीक रख¤गे। नेपाल स ेजो लगा हòआ Öůेच ह,ै उसका ůैिफक ºयादा ह,ै उसे 
फोर लेन करन ेके िलए िनिĲत łप स ेिवचार कर¤गे। 
®ी सजंय भािटया (करनाल): माननीय मýंी जी, कृपया यह बतान ेका कĶ कर¤ग ेिक नेशनल हाइवे-
44, जो पहल ेएनएच वन था। शेरशाह सूरी मागª िहÆदÖुतान के सब स ेÓयÖत राजमागŎ म¤ स ेएक है। 
िपछल ेदो वषŎ स ेउसका काम बंद पड़ा है। राÕůीय राजमागª खुदा पड़ा है। ůैिफक जाम चार-चार घंटे 
रहता ह ैऔर दो साल स ेलगातार उस टूटी हòई सड़क का टोल भी िलया जा रहा है। कृपया, यह 
बताए ंिक वह काम कब तक शłु होगा। वहां सÉेटी मेजरम¤ट्स नहé ह,ै इसिलए वहां बहòत बड़ी दघुªटना 
होने का भी अंदशेा है। 
®ी िनितन जयराम गडकरी : अÅय± महोदय, देश म¤ बहòत-स ेहाइवेज ह§। मुझे पता नहé है। 
®ी सजंय भािटया (करनाल): माननीय मýंी जी, एनएच-वन, िदÐली-अमतृसर। 
®ी िनितन जयराम गडकरी : अÅय± महोदय, हम इसम¤ कुछ काम बजट स ेभी कर रहे ह§। इसम¤ 
जो काÆँůै³टर था, वह एनसीएलटी म¤ चला गया और उस जगह पर ÿॉÊलम भी है। यहां स ेिदÐली के 
पास जो लोग खाना खाने के िलए इसी रोड पर जाते ह§, उनकì भी तकरार ह ैिक उनको टोल देना 
पड़ता है। इस रोड का 92 ÿितशत काम पूरा हòआ ह,ै  लेिकन कुछ जगह अधूरा काम है। हम कुछ 
जगहŌ के काम के िलए पैसा बजट स ेलेकर पूरा कर¤गे। हम लोग उस ेपूरा करन ेकì कोिशश कर¤गे। 
(1140/RSG/VB) 
माननीय अÅय±: माननीय सदÖयगण, सड़क पåरवहन एवं राजमागª मýंालय के िवषय पर िपछल े
सý म¤ लगभग 50 िमनट चचाª हòई थी। यहा ँपर संसदीय कायª मýंी जी बैठे ह§, जब अगला बजट सý 
होगा, तो इस पर िडमांड देने कì कोिशश कर¤गे, तािक इस पर िवÖतार स ेचचाª हो जाए। 
 

 (इित) 
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(ÿĳ 347) 

 
®ी जुएल ओराम (सुंदरगढ़): माननीय अÅय± महोदय, माननीय मýंी जी न ेजो 
उ°र िदया है, उसम¤ 365 गीगावाट कì इंÖटॉÐड कपैिसटी है। इसम¤ स ेराºय कì 
इंÖटॉÐड कपैिसटी िकतनी है और केÆþ कì इंÖटॉÐड कपैिसटी िकतनी है? 
®ी आर. के. िसंह: सर, जो इंÖटॉÐड कपैिसटी है, उसका āेक-अप इस ÿकार है: 
 केÆþ कì जो इंÖटॉÐड कपैिसटी है, वह टोटल इंÖटॉÐड कपैिसटी का लगभग 
30 परस¤ट के आसपास है। राºयŌ कì इंÖटॉÐड कपैिसटी लगभग 46 परस¤ट के 
आसपास है। म§ आपको इंÖटॉÐड कपैिसटी के राºयवार िफगसª द ेदेता हó।ँ Öटेट म¤ 
कनव¤शनल एनजê का टोटल इंÖटॉÐड कपैिसटी 90,251 मेगावाट और रीÆयूएबल 
एनजê का 79,397 मेगावाट है। कुल िमलाकर 1,69,649 मेगावाट है। सÆेůल गवनªम¤ट 
कì इंÖटॉÐड कपैिसटी 91,497 मेगावाट है और ÿाइवेट कì इंÖटॉÐड कपैिसटी 
1,69,649 मेगावाट है। 
®ी जुएल ओराम (सुंदरगढ़): मेरा सेक¤ ड सÈलीम¤टरी ³वेĲन यह है िक कौन-कौन से 
राºय अपना Öटेट जेनरशेन Öवयं मीट करते ह§ और सÆेůल जेनरशेन स ेकौन-कौन स े
Öटेट िकतना ल ेरहे ह§? अगर आपके पास इसका Êयौरा उपलÊध है, तो दीिजए, अगर 
नहé है, तो मझु ेइसका Êयौरा िलिखत म¤ द ेदीिजएगा। 
®ी आर.के. िसंह: अÅय± महोदय, यह Êयौरा हम द ेद¤गे। वैसे ओवरऑल म§ बता दू ँ
िक सÆेůल जेनरशेन स ेलगभग 87 हजार मेगावाट िविभÆन राºयŌ को िदए जाते ह§। 
ओिडशा को सÆेůल जनेरेशन स ेलगभग 1,700 मेगावाट देते ह§। अÆय राºयŌ के बार े
म¤ हम िलिखत łप म¤ द ेद¤गे।  

(इित) 
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(ÿĳ 349) 

 
®ीमती रमा देवी (िशवहर): माननीय अÅय± महोदय, माननीय मýंी जी, िदÐली िवकास ÿािधकरण 
माÖटर Èलान के िलए űोन का उपयोग कर रही है। डीडीए के पास िकतनी जमीन ह,ै इसका पता 
डीडीए को नहé ह,ै िजसके कारण डीडीए कì जमीनŌ पर आए िदन कÊज ेहो रहे ह§ और उनकì जमीनŌ 
को Èलाट बनाकर बेचा जा रहा है। डीडीए के पास िकतनी जमीन¤ ह§ और वह िकस जमीन कì मािलक 
ह,ै यह űोन के माÅयम स ेपता चलेगा, िजसस ेअनिधकृत कÊज ेके िवŁĦ कारªवाई कर सकती है। 
अनिधकृत कॉलोिनयŌ एवं अनिधकृत कÊज ेपर Æयायालय िनद¥श द ेचुकì है।  
 मेरा ÿĳ ह ै िक िनद¥श देने के बाद सरकार को माननीय उ¸चतम Æयायालय के िनद¥शŌ के 
बावजूद अनिधकृत कॉलोिनयŌ के बढ़ने और सरकारी जमीनŌ पर कÊजा करके बड़े िनमाªण कì 
जानकारी िमली ह?ै अगर हा,ँ तो सरकार न ेजो कारªवाई कì ह,ै उसके ³या पåरणाम आए ह,ै यह 
बतान ेकì कृपा कर¤। 
SHRI HARDEEP SINGH PURI: Sir, the hon. Member’s question is specifically 
related to the use of drone technology for the purpose of finding out what the 
ground situation is but in the Supplementary that she has asked she has made 
a number of points and I would happily answer each one of them. 
 First of all, land is a State subject and we do not have the exact data on 
which State Government is using drone technology but she has given a specific 
instance of DDA. DDA plans to use drone technology for preparing the 
Masterplan 2021. 
(1145/SPS/RK) 
 सर, यह काम अभी शłु नहé हòआ है। उनका इरादा ह ैिक वषª 2041 का माÖटर Èलान बनाने 
के िलए űोन टे³नोलॉजी को इÖतेमाल कर¤गे।  
 माननीय सदÖय न ेदूसरा सवाल अनऑथराइºड कॉलोनीज का रेज िकया है। सÿुीम कोटª 
का डायर³ेशन तो एक तरफ ह,ै लेिकन अभी सरकार न ेएक फैसला िलया और इस हाउस न ेपास 
िकया ह,ै जो अनऑथराइºड कॉलोनीज ह§, वहां के नागåरकŌ को मािलकाना हक देने का है। That 
process is well underway.  Delhi’s land area is about 1495 sq. km., if I remember 
correctly. This problem of how much land DDA has and how much of that land 
is under encroachment can be solved in two ways.  One of the ways is, 
digitisation of land records.  This process is at a very advanced stage of 
completion.  Once the agency that owns the land knows िक उनके पास िकतनी जमीन 
ह।ै िफर वहां स ेűोन और बाकì टे³नोलॉजी को इÖतेमाल करके पता लग सकता ह ैिक उसम¤ िकतनी 
एÆøोचम¤ट ह ैऔर जो एÆøोचम¤ट ह,ै उसको कैस ेहटाया जा सकता है। यह सारा काम अभी हो रहा 
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है। म§ समझता हóं िक DDA is in a position not only to use this technology here, डी.डी.ए. 
न ेऔर भी कायª िकए ह§। आपको याद होगा िक म§ने इस सदन को इÆफॉमª िकया था िक लैÁड पूिलंग 
पॉिलसी इÌÈलीम¤ट हो गई ह ैऔर अनऑथराइºड कॉलोनीज का काम हो गया। म§न ेहाल म¤ यह भी 
कहा था िक ÿधान मýंी आवास योजना म¤ जो इन सीटू Öलम åरहैिबिलटेशन का एक विटªकल है, 
उसम¤ जहां झµुगी, वहé उनको मकान िदलवाने का काम तेजी स ेकर रहे ह§।  
®ीमती रमा देवी (िशवहर): अÅय± महोदय, जैसा िक हम सब जानते ह§ िक डी.डी.ए. और िदÐली 
एम.सी.डी. कì जमीनŌ पर बड़े पैमान ेपर कÊजा है। इससे सरकार के राजÖव को नुकसान पहòंच रहा 
है। इन जमीनŌ पर िजन लोगŌ का कÊजा ह,ै उन लोगŌ का सरकारी एज¤िसयŌ के कुछ अिधकाåरयŌ के 
साथ साठ-गांठ ह,ै इसिलए अिधकारी űोन का उपयोग नहé चाहते ह§। आपका जो Èलान वषª 2041 
तक का ह,ै वह बहòत लÌबा टाइम हो जाएगा। हम इस बीच म¤ चाह रहे ह§ िक űोन के माÅयम स े
सरकारी जमीन के अवैध कÊज ेकì पहचान करन ेम¤ अिधकारी सहयोग कर रहे ह§ या नहé कर रहे ह§, 
इस पर सरकार कì ³या ÿितिøया ह?ै 
®ी हरदीप िसहं पुरी: सर, िजस माÖटर Èलान कì तैयारी कì जा रही ह,ै वह वषª 2041 का है। इसका 
मतलब यह नहé ह ैिक वषª 2041 तक हमको इंतजार करना होगा। वषª 2021 का जो माÖटर Èलान 
ह,ै यह वषª 2006 म¤ तैयार हो गया। जैस ेहम इस काम को ल¤गे, हम¤ िडिजटाइजेशन, लैÁड åरकॉडª  
और űोन टे³नोलॉजी के माÅयम स ेयह पता लगेगा िक कहां-कहां पर एÆøोचम¤ट है। म§ माननीय 
सदÖय को यह भी बताना चाहóंगा िक यह समÖया इसिलए खड़ी हòई ह,ै ³यŌिक पहल ेडेटा नहé था। 
डी.डी.ए. को यह नहé मालूम था िक उसके पास िकतनी जमीन ह ैऔर िकतनी एÆøोचम¤ट पर है। 
कॉÐयूजन कì जो बात कì ह ैतो एक बार टे³नोलॉजी के Ĭारा यह मालूम हो जाए िक िकतनी जमीन 
ह ैऔर वहां स ेपता लगता ह ैिक िकतनी एÆøोचम¤ट है। उस एÆøोचम¤ट को हटाया भी जा सकता है। 
हाल ही म¤ सÿुीम कोटª कì जो मॉनीटåरंग कमेटी ह,ै उसने भी, जहां पिÊलक लैÁड पर एÆøोचम¤ट थी, 
काफì सीिलंग का काम िकया था। डी.डी.ए. न ेएक Öपेशल टाÖक फोसª बनाई थी, जो एÆøोचम¤ट 
को आइडेिÁटफाई करती है। It is now possible for any citizen of Delhi to upload a 
picture of an encroachment or an illegal construction on that app and send it to 
the DDA.  Within a period of two weeks the DDA will address the issue of 
encroachment or illegal construction.  The STF has cleared lots and lots of areas 
in Delhi and this work is in progress. 
माननीय अÅय±: ®ी िगåरधारी यादव – उपिÖथत नहé। 

(इित) 
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(ÿĳ 350) 

 
®ी रबेती ýीपुरा (िýपुरा पूवª): सर, धÆयवाद। नेशनल हाइव ेम¤ úीन बÐैट से जोड़न ेकì 
जो Èलािनंग है, उसके िलए म§ मýंी जी उनको बधाई देता हóं। इसके साथ-साथ मेरा ±ेý पूवª 
िýपुरा, जो ईÖट िýपुरा के नाम से जाना जाता है।  
(1150/MM/PS) 

धमª नगर से अगरतला तक नेशनल हाईवे का काम काफì सालŌ से चल रहा ह ैऔर 
बहòत Öलो चल रहा है। मेरी मांग है िक इसको जÐदी से जÐदी पूरा िकया जाए और इसम¤ 
úीन बÐेट जोड़ी जाए। 
®ी िनितन जयराम गडकरी : अÅय± महोदय, मूल ÿĳ मु́ यत: Èलांटेशन के बार ेम¤ है। 
लेिकन वे हाईवे के बार ेम¤ पूछ रहे ह§, िजसकì जानकारी मेर ेपास अभी नहé है। िफर भी 
उÆहŌने िजस हाईव ेका उÐलेख िकया ह ै िक उसका काम धीमी गित से चल रहा है, म§ 
उसके ऊपर तरुÆत कारªवाई कłंगा।  
 महोदय, रोड के साइड म¤ जो Èलांटेशन होती है, इसम¤ एनएचएआई ने अभी तक 1 
करोड़ 25 लाख पेड़ लगान ेका डाटा मझु ेआज बताया है। हमारा फोरÖेट कवरेज भी एक 
परस¤ट से ºयादा हòआ है। अभी सÌमाननीय जल िवकास मýंी जी बात कर रहे थे, हमार े
देश म¤ इस बार ेम¤ काफì अवेयरनेस भी आया है। हम अपनी ओर से भी ÿयास कर रहे ह§ 
िक इसम¤ हम ºयादा स ेºयादा रोड साइड Èलांटेशन कर¤, लेिकन िजतनी सफलता हम¤ 
इसम¤ िमलनी चािहए, उतनी नहé िमली है, ³यŌिक कॉÆůे³टर के Ĭारा हम लोग पेड़ लगान े
कì बात करते ह§। इसके बजाय कोई एजकेुशनल इंÖटीट्यूशÆस, सोशल ऑग¥नाइजशेÆस 
और एनजीओज़ के माÅयम से ºयादा से ºयादा Èलांटेशन का हमारा ÿयास था। य ेट¤डर 
िनकालने कì बात करते ह§, लेिकन य ेउसम¤ आते नहé ह§। इसम¤ कुछ ÿोसीजर कì किमया ं
ह§। एनएचएआई म¤ इसके बार ेम¤ बहòत बार पॉिलसी बदलती रही है। नये-नये लोग आते ह§ 
और नयी-नयी पॉिलसी बनाते ह§, िजस वजह से िजतना अपेि±त काम ह,ै उतना नहé हòआ 
है। ůासंÈलांटेशन और Èलांटेशन के ऊपर िवचार करके, इस े और िसÌपल बनाकर 
जनभागीदारी कैसे बढ़ेगी, इसके आधार पर हम Èलांटेशन का काम आगे बढ़ाने कì कोिशश 
कर¤गे।  
®ी रबेती ýीपुरा (िýपुरा पूवª): सर, मेरा सÈलीम¤टरी ³वैĲन यह है िक नेशनल हाईवे के 
साइड म¤ पौधे तो लगाए जाते ह§, लिेकन उनकì देखभाल करन ेवाला कोई नहé है। मेरा मýंी 
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जी से ÿĳ यह है िक ³या ऐसा कोई उनका Èलान है, िजसके तहत पौधŌ के संर±ण के िलए 
काम िकया जा सके?  
®ी िनितन जयराम गडकरी : अÅय± महोदय, इसम¤ कई अ¸छे ÿयोग हòए ह§। अभी एक 
ÿयोग ऐसा हòआ है िक पीवीसी पाइप म¤ पेड़ लगाते ह§ और ऊपर से पानी डालते रहते ह§। 
जब वह पेड़ काफì बड़ा हो जाता है तो उस पीवीसी पाइप को िनकाल लेते ह§। दूसरा, 
आजकल आňं ÿदेश म¤ काफì अ¸छी नसªरीज़ डेवलप हòई ह§। तीन-तीन मीटर तक, पांच-
पांच मीटर तक के पेड़ िमलते ह§। एनएचएआई म¤ हमन ेÿयास िकया है िक बड़े पेड़ नसªरी 
से लाकर लगाए,ं ³यŌिक वह िजंद ेभी रहते ह§। इसके बाद एक बार पेड़ अगर पांच मीटर से 
ऊपर हो गया तो िफर उसकì ºयादा देखभाल करने कì आवÔयकता नहé होती है। मझु े
लगता है िक हमन ेएक ÿयोग यह भी िकया है और नागपुर-हैदराबाद रोड पर नीरी को काम 
िदया था। उÆहŌने Èलांटेशन बहòत अ¸छा िकया है। लिेकन उसकì कॉÖट बहòत ºयादा आयी 
है। इसके िलए सोशल ऑग¥नाइजेशÆस पौधे लगाए और उनको म§टेन कर।े इसके अलावा 
ÖकूÐस और कॉलेजज़े कì सहभािगता इस काम म¤ ºयादा से ºयादा हो। इसके बार ेम¤ म§न े
उÐलेख िकया था िक राजमुंदरी, आňं ÿदेश म¤ बड़े पैमाने पर नसªरीज़ ह§ और काफì पड़े 
पूर ेदेश म¤ आ रहे ह§। हमन ेभी यहां के पेड़ åरकमÁड िकए ह§। एयरपोटª के इधर लगाए गए ह§ 
और बहòत अ¸छा काम राजमुंदरी म¤ हòआ है। उसी के Ĭारा अगर हम बड़े पेड़ लगाएगंे तो 
उसके िलए ºयादा देखभाल करने कì आवÔयकता नहé पड़ेगी। इसका और ůांसÈलांटेशन 
का िफर से åरÓयू करके, यह सं´या बहòत कम हòई है और बड़े ÿमाण पर कैसे हो और 
जनसहभािगता कैसे बढ़े, इसकì हम कोिशश कर¤गे। 
®ी िवजय कुमार दबू े(कुशीनगर): धÆयवाद माननीय अÅय± जी, म§ माननीय राजमागª 
मýंी जी को भी धÆयवाद देता हóं िक िपछल ेसý म¤ म§ने एनएच-28बी कì जजªर सड़क के 
िनमाªण कì मांग कì थी, आपन ेमाý दो महीने म¤ पचास िकलोमीटर के मागª का उ¸चकोिट 
का िनमाªण कायª कराने का कायª िकया है। एनएच-28बी पर िनमाªण के समय दोनŌ तरफ के 
व±ृ काट िदए गए लिेकन हåरतपĘी पर Èलांटेशन का नामोिनशान नहé है। यह म§ माननीय 
मýंी के सं²ान म¤ ला रहा हóं।  
 माननीय अÅय± जी, मेरा आपके माÅयम से माननीय राजमागª मýंी जी से ÿĳ ह ै
और चूंिक माननीय राजमागª मýंी जी का ÓयिĉÂव बहòत िवशाल है और संवेदनशील मĥेु 
पर आप हमेशा तÂपर रहते ह§। एनएच-28 के कुशीनगर और गोपालगढ़ पर दो जगह मागª 
ऐसे ह§, जहा ंतीन सड़क¤  ह§ और दोनŌ तरफ िवīालय ह§। Öकूली ब¸चŌ कì गािड़यां अ³सर 
दघुªटनाúÖत होती ह§। 
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(1155/SJN/RC) 
 म§ने िपछल ेसý म¤ यह मांग कì थी। आपने राजमागª उ°र ÿदेश, महािनदेशक को 
आदशे िदया था, लेिकन अभी तक कोई कायª नहé हो पाया है। महोदय, म§ आपके माÅयम 
से माननीय राजमागª मýंी जी से यह जानना चाहता हóं िक ³या आप इन दोनŌ सवंेदनशील 
जगहŌ पर Éलाईओवर के िनमाªण कराने का काम कर¤ग?े अगर कर¤ग,े तो कब तक कर¤ग?े 
®ी िनितन जयराम गडकरी : माननीय अÅय± महोदय, यह बात सच है िक दघुªटनाओ ं
के ÿमाण म¤ कोई कमी नहé हòई ह ैऔर मÂृय ुकì भी सं´याओ ंम¤ कोई कमी नहé हòई है। 
इसम¤ रोड इंजीिनयåरगं कì भी बहòत बड़ी भूिमका है। जैसा िक माननीय सदÖय ने कहा ह ै
िक दो ÖकूÐस ह§, उनम¤ लगातार दघुªटनाए ंहòई ह§। जब मेर ेÅयान म¤ ऐसी बाते ह§, तो हम 
करते ह§। उÆहŌने मझुस ेकहा है, म§ उनसे यह अनरुोध कłंगा िक आज ÿĳ काल समाĮ 
होन ेके बाद आप आइए, अिधकारी लोग रहते ह§, तो म§ िनिĲत łप से उनके कायª म¤ ³या 
समÖया है, उसको सलुझाने कì कोिशश कłंगा।  
 Öपीकर महोदय, एक महÂवपूणª बात यह है और म§ सभी सÌमािनत सदÖयŌ से यह 
अपील कłंगा िक हमार ेदेश म¤ जो दघुªटनाए ंहो रही ह§, इसम¤ रोड इंिजिनयåरगं का बहòत 
बड़ा कारण है, केवल űाइवर और Óहीकल नहé है। इसीिलए, हमन े Êलकै Öपाट्स 
आइडेिÆटिफकेशन का ÿोúाम िकया है। जहां एक बार ही नहé, बिÐक एक ही जगहŌ पर 
दस-दस बार दघुªटनाए ंहोती ह§, ऐसे Êलैक Öपाट्स आइड¤िटफाई करते समय नेशनल हाइवे, 
Öटेट हाइवे, िडिÖů³ट रोड और Ìयुिनिसपल कापōरशेन के रोड्स को उसम¤ िलया गया है। 
हमन ेदो ÿोज³ेट्स तैयार िकए ह§। एक ÿोज³ेट वÐडª ब§क को और दूसरा ÿोज³ेट एडीबी 
को िदया है और दोनŌ ब§कŌ न ेसात-सात हजार करोड़ Łपये हमको मजूंर करके िदए ह§। 
हमको 14,000 करोड Łपये Êलैक Öपाट्स को इÌÿूव करन ेके िलए िमल¤गे। हम इसकì 
कारªवाई शłु करने जा रहे ह§।  
 म§ सभी माननीय सदÖयŌ से यह आĽान करता हóं िक उनके संसदीय ±ेýŌ म¤ जो 
Êलैक Öपाट्स ह§, जो ए³सीड¤टल Öपाट्स ह§, जहां पर ए³सीड¤ट्स हो रहे ह§, अगर आप 
उसकì सूची मझु ेद¤ग,े तो उसम¤ िनिĲत łप से उसको अतंभूªत करके हम इन Êलकै Öपाट्स 
को इÌÿूव करने का काम पूरा कर सक¤ गे। सÌमानीय सदÖय ने जो Öकूल कì बात कही है, 
म§ उस पर तरुतं Åयान दूंगा।  

(इित) 
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(Q.352) 

 
SHRI BALASHOWRY VALLABHANENI (MACHILIPATNAM): Sir, in 
his reply the hon. Minister has stated that there is no proposal to 
privatise Vijayawada and Tirupati Airports.  I am extremely happy to 
note this and I am thankful to the Minister. 
 After bifurcation of Andhra Pradesh, Vijayawada Airport is the 
airport of Amravati, the Capital city of Andhra Pradesh.  I would like 
to know the status of creating a permanent infrastructure like 
increasing the length of runway, construction of new parking bays, 
permanent buildings and aerobridges.   
SHRI HARDEEP SINGH PURI:  Sir, I would like to thank the hon. 
Member not only for raising this supplementary but also for pursuing 
this matter with me bilaterally.  He has had many discussions with 
me and he knows that this is work in progress.  If memory serves me 
right off-hand, I think this is a Rs.500 crore worth work which is being 
done.  The hon. Member himself has been pursuing the building of 
this infrastructure and the extension of the runway. 
 So, my answer, in short, is that the work is being done and we 
hope to complete it quickly. 
माननीय अÅय± : माननीय सदÖय, म§न ेटी. आर. बालू जी का नाम बोल िदया है। 

…(Óयवधान) 
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Sir, the Madras Flying 
Club was established by Sir George Stanley during the British rule.  
The great Rajaji, the first Governor General of India, was a life 
member of the Madras Flying Club.  The first Prime Minister went all 
the way from Delhi to Chennai to attend the silver jubilee celebration 
of the Madras Flying Club.   
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(PP. 22-30) 

This Club is no more now and it has been abandoned.  It was 
housed in a heritage building and it was also housing a training 
centre which has also been dismantled.   
 I would like to know whether the Authority has got the 
permission from the Ministry of Culture to dismantle the building.  
Secondly, will the Government come forward to re-establish the 
Madras Flying Club at Chennai using the airstrip at Vellore as 
runway? 
SHRI HARDEEP SINGH PURI:  Sir, the question which I am 
supposed to respond relates to the privatisation of two airports in 
Vijayawada and Tirupati in Andhra Pradesh.  From there, we have 
come to the State of Tamil Nadu.  I am very happy to answer any 
question on civil aviation. 
(1200/SNB/KN) 

But insofar as the question partly referring to the Ministry of 
Culture is concerned, my colleague will have to see whether that is 
a heritage building or not. But what I can do is that taking advantage 
of this discussion I am willing to look into the facts of this and get a 
complete detail on why that flying club in Chennai which has great 
lineage was no longer functioning? What are the plans and what are 
they doing to the building? I will ask my colleague in the Council of 
Ministers, the Culture Minister and I will come back to the hon. 
Member. If he had let me know about it in advance, I would have 
come with that information.  

(ends) 
माननीय अÅय±: मýंी जी, माननीय सदÖय को कमर ेम¤ बलुा कर बात कर लेना। 
आपको कमर ेम¤ बलुा कर बात कर ल¤गे। 

 
ÿĳ काल समाĮ 
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स्थगन प्रस्ताव की सूचनाओ ंके बार ेमें वववनर्णय 

1201 बजे  

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण, मझेु कुछ विषयों पर स्थगन प्रस्ताि की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं, 

मैंने स्थगन प्रस्ताि की वकसी भी सूचना के विए अनमुवत प्रदान नहीं की है।  

…(व्यिधान) 

--- 

सभा पटल पर रखे गए पत्र 

1201 बजे 

माननीय अध्यक्ष : अब पत्र सभा पटि पर रख ेजाएगंे। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, प्िीज बैठ जाइए। मैं सभी माननीय सदस्यों को, जो नए 

आए हैं, उनसे यह आग्रह करना चाहता ह ूँ वक आप िररष्ठ सदस्यों की तरफ देखा करें। जब सभा 

पटि पर पत्र रखे जाते हैं, तब खड़े होकर िाद-वििाद पैदा नहीं करते हैं। कोई सीवनयर माननीय 

सदस्य उठा है क्या? आप आंखों से थोड़ा देख विया करो। थोड़ा सीखते रहो। 

श्री वकरने ररजीजू। 

…(व्यिधान) 

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF YOUTH AFFAIRS AND 

SPORTS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MINORITY 

AFFAIRS (SHRI KIREN RIJIJU): Sir, I beg to lay on the Table: -  

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the Central 

Waqf Council, New Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited 

Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Central Waqf Council, New Delhi, for the year 

2018-2019. 

(2) (i) A copy of the Administrative Report (Hindi and English versions) of the 

Haj Committee of India, Mumbai, for the year 2018-2019.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the Haj 

Committee of India, Mumbai for the year 2018-2019, together with 

Audit Report thereon. 

 (iii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government on the Audited Accounts of the Haj Committee of India, 

Mumbai, for the year 2018-2019.  

------ 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF POWER, MINISTER OF 

STATE OF THE MINISTRY OF NEW AND RENEWABLE ENERGY AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SKILL DEVELOPMENT AND 

ENTREPRENEURSHIP (SHRI R.K. SINGH): Sir, I beg to lay on the Table: - 

(1) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the Joint 

Electricity Regulatory Commission (for the State of Goa & Union Territories), 

Gurgaon, for the years 2008-2009 and 2009-2010, together with Audit 

Report thereon.  

(2)  Two statements (Hindi and English versions) showing reasons for delay in 

laying the papers mentioned at (1) above. 

(3)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under sub-

section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

(a) (i) Review by the Government of the working of the North Eastern 

Electric Power Corporation Limited, Shillong, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the North Eastern Electric Power Corporation 

Limited, Shillong, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts 

and comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(b) (i) Review by the Government of the working of the THDC India Limited, 

Rishikesh, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the THDC India Limited, Rishikesh, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 

(c) (i) Review by the Government of the working of the Indian Renewable 

Energy Development Agency Limited, New Delhi, for the year 2018-

2019.  

 (ii) Annual Report of the Indian Renewable Energy Development Agency 

Limited, New Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited 

Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

(d) (i) Review by the Government of the working of the Solar Energy 

Corporation of India Limited, New Delhi, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Solar Energy Corporation of India Limited, New 

Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 
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(4) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Bureau of Energy Efficiency, New Delhi, for the year 2018-2019, 

alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Bureau of Energy Efficiency, New Delhi, for the 

year 2018-2019.  

(5) A copy of the Energy Conservation (the form and manner for submission 

of report on the status of energy consumption by the designated consumers) 

Amendment Rules, 2019 (Hindi and English versions) published in Notification 

No. G.S.R.311(E) in Gazette of India dated 18th April, 2019 under sub-section 

(1) of Section 59 of the Energy Conservation Act, 2001.  

(6) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under Section 179 of the Electricity Act, 2003:-  

1. Notification No. L-1/18/2010-CERC published in Gazette of India dated 

19th September, 2019, containing erratum to the Central Electricity 

Regulatory Commission (Indian Electricity Grid Code) (Fifth Amendment) 

Regulations, 2017. 

2. Notification No. L-1/44/2010-CERC published in Gazette of India dated 

19th September, 2019, containing erratum to the Central Electricity 

Regulatory Commission (Sharing of inter-State Transmission Charges 

and Losses) (Fifth Amendment) Regulations, 2017. 

3. Notification No. L-1/132/2013-CERC published in Gazette of India dated 

19th September, 2019, containing erratum to the Central Electricity 

Regulatory Commission (Deviation Settlement Mechanism and Related 

Matters) (Fourth Amendment) Regulations, 2018. 

----- 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF HOUSING AND URBAN 

AFFAIRS, MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF CIVIL AVIATION AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF COMMERCE AND INDUSTRY 

(SHRI HARDEEP SINGH PURI): Sir, I beg to lay on the Table:- 

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under sub-

section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

(a) (i) Review by the Government of the working of the Mumbai Metro Rail 

Corporation Limited, Mumbai, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Mumbai Metro Rail Corporation Limited, Mumbai, 

for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of 

the Comptroller and Auditor General thereon. 

 (b) (i) Review by the Government of the working of the Delhi Metro Rail 

Corporation Limited, New Delhi, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Delhi Metro Rail Corporation Limited, New Delhi, 

for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of 

the Comptroller and Auditor General thereon. 

(c) (i) Review by the Government of the working of the Bangalore Metro Rail 

Corporation Limited, Bengaluru, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Bangalore Metro Rail Corporation Limited, 

Bengaluru, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(d) (i) Review by the Government of the working of the Maharashtra Metro 

Rail Limited, Nagpur, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Maharashtra Metro Rail Limited, Nagpur, for the 

year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 

(e) (i) Review by the Government of the working of the HSCC (India) Limited, 

Noida, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the HSCC (India) Limited, Noida, for the year 2018-

2019, alongwith Audited Accounts and comments of the Comptroller 

and Auditor General thereon. 

(f) (i) Review by the Government of the working of the Hindustan Prefab 

Limited, New Delhi, for the year 2018-2019.  
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 (ii) Annual Report of the Hindustan Prefab Limited, New Delhi, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 

(g) (i) Review by the Government of the working of the Gujarat Metro Rail 

Corporation Limited, Gandhinagar, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Gujarat Metro Rail Corporation Limited, 

Gandhinagar, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(h) (i) Review by the Government of the working of the Kochi Metro Rail 

Limited, Kochi, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Kochi Metro Rail Limited, Kochi, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 

(i) (i) Review by the Government of the working of the Lucknow Metro Rail 

Corporation Limited, Lucknow, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Lucknow Metro Rail Corporation Limited, 

Lucknow, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(j) (i) Review by the Government of the working of the Hindustan Steelworks 

Construction Limited, Kolkata, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Hindustan Steelworks Construction Limited, 

Kolkata, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(k) (i) Review by the Government of the working of the Housing and Urban 

Development Corporation Limited, New Delhi, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Housing and Urban Development Corporation 

Limited, New Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited 

Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

(l) (i) Statement regarding Review by the Government of the working of the 

Pawan Hans Limited, New Delhi, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Pawan Hans Limited, New Delhi, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 
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 (m) (i) Review by the Government of the working of the National Capital 

Region Transport Corporation Limited, New Delhi, for the year 2018-

2019.  

 (ii) Annual Report of the National Capital Region Transport Corporation 

Limited, New Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited 

Accounts and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

(2) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Rajghat Samadhi Committee, New Delhi, for the year 2017-2018, 

alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Rajghat Samadhi Committee, New Delhi, for the 

year 2017-2018.  

(3)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at item No. (2) above. 

(4) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

National Capital Region Planning Board, New Delhi, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the National Capital Region Planning Board, New 

Delhi, for the year 2018-2019.  

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Airports Economic Regulatory Authority of India, New Delhi, for the 

year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Airports Economic Regulatory Authority of India, 

New Delhi, for the year 2018-2019.  

(6) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Building Materials and Technology Promotion Council, New Delhi, for 

the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Building Materials and Technology Promotion 

Council, New Delhi, for the year 2018-2019.  
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(7) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the Delhi 

Urban Art Commission, New Delhi, for the year 2018-2019.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Delhi Urban Art Commission, New Delhi, for the 

year 2018-2019.  

(8) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Central Government Employees Welfare Housing Organisation, New 

Delhi, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Central Government Employees Welfare 

Housing Organisation, New Delhi, for the year 2018-2019. 

(9) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Lakshadweep Building Development Board, Kavaratti, for the year 

2017-2018, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government 

of the working of the Lakshadweep Building Development Board, 

Kavaratti, for the year 2017-2018. 

(10)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (9) above. 

(11) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under Section 14A of the Aircraft Act, 1934:-  

(i) The Aircraft (First Amendment) Rules, 2019 published in 

Notification No. G.S.R.468(E) in Gazette of India dated 2nd July, 

2019, together with an explanatory note. 

(ii) The Aircraft (First Amendment) Rules, 2019 published in 

Notification No. G.S.R.448(E) in Gazette of India dated 24th June, 

2019, together with an explanatory note. 

(iii) The Aircraft (Fifth Amendment) Rules, 2018 published in 

Notification No. G.S.R.1066(E) in Gazette of India dated 25th 

October, 2018, together with an explanatory note. 

(12) A copy each of the following notifications (Hindi and English versions) 

under Section 58 of the Delhi Development Act, 1957:- 

1. The Ministry of Housing and Urban Affairs, Delhi Development Authority 

(Senior Accounts Officer and Accounts Officer Posts) Recruitment Rules, 



12-12-2019    Dir(Vp)/Hcb                         Uncorrected/Not for publication                                                    288 

 

2019 published in Notification No. G.S.R.286 in Gazette of India dated 

16th September, 2019. 

2. S.O.2270(E) published in Gazette of India dated 1st July, 2019, regarding 

fixation of use conversion charges for Mixed Use/commercial Use of 

premises and shop-cum residence plots/complexes later designated as 

LSCs. 

3. S.O.2271(E) published in Gazette of India dated 1st July, 2019, regarding 

enhanced FAR for residential properties, Coop. Group Housing, Mixed 

Use/Commercial streets and commercial properties (excluding hotel and 

hotel parking ) arising out of MPD 2021. 

4. S.O.2777(E) published in Gazette of India dated 2nd August, 2019, making 

regulations for enhancing walkability in Delhi. 

5. S.O.2891(E) published in Gazette of India dated 9th September, 2019, 

regarding rationalization of the use conversion charges for shop-cum-

residence plots/complexes/shop plots later designated as LSCs. 

6. S.O.2892(E) published in Gazette of India dated 9th September, 2019, 

regarding rationalization of additional FAR charges for CSCs/LSCs and 

shop-cum-residential complexes/shop-cum-residence plots/shop plots. 

7. S.O.2952(E) published in Gazette of India dated 16th August, 2019, 

regarding revision of External Development Charges (EDC) leviable for 

Godowns/godown clusters in Narela. 

8. S.O.3358(E) published in Gazette of India dated 18th September, 2019, 

regarding setting up of fuel stations on privately owned lands in National 

Capital Territory of Delhi. 

(13) A copy each of the following notifications (Hindi and English versions) 

under Section 32 of the Metro Railways (Construction of Works) Act, 1978:- 

1. S.O.2065(E) published in Gazette of India dated 25th June, 2019, 

regarding alignment of Pune Metro Line-3 (Hinjewadi-Shivajinagar) 

Project. 

2. S.O.3706(E) published in Gazette of India dated 14th October, 

2019, regarding alignment of Pune Metro Rail Project Corridor 2 

(Vanaz-Ramwadi). 
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3. S.O.2126(E) published in Gazette of India dated 26th June, 2019, 

regarding alignment of Mumbai Metro Rail Project Thane-Bhiwandi-

Kalyan (Line-5). 

4. S.O.4147(E) published in Gazette of India dated 19th November, 

2019, regarding alignment of Delhi-Ghaziabad-Meerut RRTS 

corridor. 

5. S.O.3295(E) published in Gazette of India dated 16th September, 

2019, regarding alignment of Delhi Metro Line 9 (Extension from 

Najafgarh to Dhansa Bus Stand). 

6. S.O.3296(E) published in Gazette of India dated 16th September, 

2019, regarding alignment of Delhi Metro Line 6 (Extension from 

Escorts Mujesar to Raja Nahar Singh, Ballabhgarh). 

7. S.O.3297(E) published in Gazette of India dated 16th September, 

2019, regarding alignment of Delhi Metro Line 8 (Extension from 

Kalindi Kunj to Botanical Garden, Noida). 

8. S.O.3298(E) published in Gazette of India dated 16th September, 

2019, regarding alignment of Delhi Metro Line 3 (Extension from 

Noida City Centre to Noida Electronic City, Noida). 

(14) A copy of the Metro Railways (Carriage and Ticket) Amendment Rules, 

2019 (Hindi and English versions) published in Notification No. G.S.R.601(E) in 

Gazette of India dated 27th August, 2019 under Section 102 of the Metro 

Railways (Operation and Maintenance) Act, 2002.  

---- 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF SHIPPING AND MINISTER 

OF STATE IN THE MINISTRY OF CHEMICALS AND FERTILIZERS (SHRI 

MANSUKH L. MANDAVIYA): Sir, I beg to lay on the Table: - 

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under sub-

section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

 (a) (i) Review by the Government of the working of the Kamarajar Port 

Limited, Chennai, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Kamarajar Port Limited, Chennai, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts and comments of the 

Comptroller and Auditor General thereon. 

(b) (i) Review by the Government of the working of the Hooghly Dock and 

Port Engineers Limited, Kolkata, for the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the Hooghly Dock and Port Engineers Limited, 

Kolkata, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(2) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

Inland Waterways Authority of India, Noida, for the year 2017-2018, 

alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Inland Waterways Authority of 

India, Noida, for the year 2017-2018. 

(3)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (2) above. 

(4) (i) A copy of the Annual Administration Report (Hindi and English 

versions) of the Chennai Port Trust, Chennai, for the year 2018-

2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Chennai Port Trust, Chennai, for 

the year 2018-2019.  

(5) (i) A copy of the Annual Administration Report (Hindi and English 

versions) of the Kolkata Port Trust, Kolkata, for the year 2018-2019.  

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the 

Kolkata Port Trust, Kolkata, for the year 2018-2019, together with 

Audit Report thereon. 
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 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Kolkata Port Trust, Kolkata, for 

the year 2018-2019.  

(6) (i) A copy of the Annual Administration Report (Hindi and English 

versions) of the V.O. Chidambaranar Port Trust, Tuticorin, for the 

year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the V.O. Chidambaranar Port Trust, 

Tuticorin, for the year 2018-2019.  

(7) (i) A copy of the Annual Administration Report (Hindi and English 

versions) of the Visakhapatnam Port Trust, Visakhapatnam, for the 

year 2018-2019.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Visakhapatnam Port Trust, 

Visakhapatnam, for the year 2018-2019.  

 (iii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) of the 

Visakhapatnam Port Trust, Visakhapatnam, for the year 2018-2019, 

together with Audit Report thereon. 

 (iv) A copy of the Review (Hindi and English versions) on the Audited 

Accounts of the Visakhapatnam Port Trust, Visakhapatnam, for the 

year 2018-2019.  

(8) (i) A copy of the Annual Administration Report (Hindi and English 

versions) of the Jawaharlal Nehru Port Trust, Navi Mumbai, for the 

year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Jawaharlal Nehru Port Trust, Navi 

Mumbai, for the year 2018-2019.  

--- 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF ROAD TRANSPORT AND 

HIGHWAYS (GENERAL (RETD.) V. K. SINGH): Sir, I beg to lay on the Table:- 

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) under sub-

section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

 (i) Review by the Government of the working of the National Highways 

and Infrastructure Development Corporation Limited, New Delhi, for 

the year 2018-2019.  

 (ii) Annual Report of the National Highways and Infrastructure 

Development Corporation Limited, New Delhi, for the year 2018-

2019, alongwith Audited Accounts and comments of the Comptroller 

and Auditor General thereon. 

(2)         A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under Section 10 of the National Highways Act, 1956 

1. S.O.4125(E) published in Gazette of India dated the 15th November, 2019, 

regarding Fee Notification for the Project of Four laning of Kathipudi to 

Start of Kakinada Bypass Section from Km. 0.000 to Km. 26.150 (Design 

chainage from Km. 0.000 to Km. 27.500) of NH-214 (New NH-216) in the 

State of Andhra Pradesh on EPC mode. 

2. S.O.4179(E) published in Gazette of India dated the 20th November, 2019, 

regarding fee Notification for the Project of Four laning of Kerala Border 

to Kollegal Secton from Km. 136.600 to Km. 268.475 including Km. 

239.600 to 241.520 (1.920 Km.) of NH-212 (New NH-766) in the State of 

Karnataka on EPC mode. 

3. S.O.4236(E) published in Gazette of India dated the 22nd November, 

2019, regarding fee Notification for the Project of Four laning from Andhra 

Pradesh/Tamil Nadu Border to Nalagampalli Village Section from Km. 

133.360 to Km. 171.590 (Design Chainage from Km. 134.890 to Km. 

172.000) of NH-4 (Pkg.-I) and four lane from Nalagampalli Village to 

AP/Karnataka Border Section from Km. 172.000 (Existing Chainage Km. 

171.590) to Km. 219.687 (existing chainage Km. 216.912) (Pkg.-II) in the 

State of Andhra Pradesh under NHDP-IV on EPC mode. 

4. S.O.4237(E) published in Gazette of India dated the 22nd November, 

2019, regarding fee Notification for the Project of Four laning of 

Lakhandon to Mohagon Road Section from design Km. 547.400 to Km. 
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624.480 (existing Km. 547.400 to Km. 623.318) of NH-7 (New NH-44) in 

the State of Madhya Pradesh on EPC mode. 

5. S.O.4238(E) published in Gazette of India dated the 22nd November, 

2019, regarding fee Notification for the Project of Four laning from Yadgiri 

to Warangal Section from Km. 54.000 to Km. 150.000 (Design Chainage 

from Km. 54.000 to Km. 153.103) of NH-163 (New NH-202) in the State 

of Telangana under NHDP=-IVB on EPC mode. 

--- 

 

जल शवि मतं्रालय में राज्य मतं्री तथा सामावजक न्याय और अविकाररता मतं्रालय में राज्य 

मतं्री (श्री रतन लाल कटाररया): अध्यक्ष महोदय, मैं वनम्नविवखत पत्र सभा पटि पर रखता ह ं:- 

(1) (एक) नेशनि इंवस्टट्यूट ऑफ हाइड्रोिॉजी, रुड़की के िषष 2017-18 के िावषषक  

प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा िेखापरीवक्षत िेखे। 

(दो) नेशनि इंवस्टट्यूट ऑफ हाइड्रोिॉजी, रुड़की के िषष 2017-18 के कायषकरण की 

सरकार द्वारा समीक्षा के बार ेमें वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

(2) उपयुषक्त (1) में उवलिवखत पत्रों को सभा पटि पर रखने में हुए वििंब के कारण दशाषने िािा 

वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण)। 

----- 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MICRO, SMALL AND 

MEDIUM ENTERPRISES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

ANIMAL HUSBANDRY, DAIRYING AND FISHERIES (SHRI PRATAP 

CHANDRA SARANGI): Sir, I beg lay on the Table:- 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Tool Room (Indo Danish Tool Room), Jamshedpur, for the year 2018-

2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Tool Room (Indo Danish Tool Room), 

Jamshedpur, for the year 2018-2019.  

(2) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Tool Room (Central Tool Room and Training Centre), Bhubaneswar, for 

the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  
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 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Tool Room (Central Tool Room and 

Training Centre), Bhubaneswar, for the year 2018-2019.  

(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Technology Development Centre (Process and Product Development 

Centre), Agra, for the year 2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Technology Development Centre 

(Process and Product Development Centre), Agra, for the year 2018-2019.  

(4) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Tool Room (Tool Room and Training Centre), Guwahati, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Tool Room (Tool Room and Training 

Centre), Guwahati, for the year 2018-2019.  

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Tool Room (Central Institute of Tool Design), Hyderabad, for the year 

2018-2019, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Tool Room (Central Institute of Tool 

Design), Hyderabad, for the year 2018-2019.  

(6) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

MSME-Technology Development Centre (Institute for Design of Electrical 

Measuring Instruments), Mumbai, for the year 2018-2019, alongwith Audited 

Accounts.  

 (ii) Statement regarding the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the MSME-Technology Development Centre 

(Institute for Design of Electrical Measuring Instruments), Mumbai, Mumbai, for 

the year 2018-2019.  

------ 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 

INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 

Sir, I, on behalf of Shri G. Kishan Reddy, beg to lay on the Table a copy of the 

Adaptation of Laws (Amendment) Order, 2019 (Hindi and English versions) 

published in Notification No. S.O. 4433€ in Gazette of India dated 11th 

December, 2019 issued under clause (2) of Article 372 of the Constitution of 

India.  

---- 

 

MESSAGE FROM RAJYA SABHA 
 

SECRETARY GENERAL: Sir, I have to report the following message received 

from the Secretary General of Rajya Sabha:- 
 

 “In accordance with the provisions of rule 127 of the Rules of 

Procedure and Conduct of Business in the Rajya Sabha, I am 

directed to inform the Lok Sabha that the Rajya Sabha at its sitting 

held on the 10th December, 2019 agreed without any amendment 

to the Arms (Amendment) Bill, 2019 which was passed by the Lok 

Sabha at its sitting held on the 9th December, 2019.” 

 

--- 

 

COMMITTEE ON PUBLIC ACCOUNTS 

Statement 
 

SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Sir, I beg to lay on the Table the 

Statement (Hindi and English versions) showing Action Taken by Government 

on the Observations/Recommendations contained in the One Hundred and 

Twenty first Action Taken Report (16th Lok Sabha) on `Working of Central 

Board of Film Certification (CBFC) and Academic Activities of Satyajit Ray 

Films and Television Institute (SRFTI). 

 

--- 
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अन्य वपछड़े वगों के कल्यार् सबंंिी सवमवत 

पहला प्रवतवेदन 
 

श्री गर्ेश वसहं (सतना): अध्यक्ष महोदय, मैं विद्यतु मंत्रािय से संबंवधत ‘एनएचपीसी विवमटेड में 

रोजगार में अन्य वपछड़े िगों का प्रवतवनवधत्ि सवुनवित करने और उनके कलयाण के विए वकए गए 

उपाय’ विषय के बार ेमें अन्य वपछड़े िगों के कलयाण संबंधी सवमवत का पहिा प्रवतिेदन (वहन्दी तथा 

अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ूँ। 

---- 

(1205/RU/CS) 

STANDING COMMITTEE ON AGRICULTURE 

5th to 8th Reports 

SHRI P. C. GADDIGOUDAR (BAGALKOT): Sir, I beg to present the following 

Reports (Hindi and English versions) (Seventeenth Lok Sabha) of Standing 

Committee on Agriculture:- 

1.  5th Report on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of Fisheries, 

Animal Husbandry and Dairying (Department of Fisheries). 

2.  6th Report on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of 

Agriculture and Farmers Welfare (Department of Agriculture, Cooperation 

and Farmers Welfare). 

3.  7th Report on ‘Demands for Grants (2019-20) of the Ministry of Food 

Processing Industries. 

4.  8th Report on the Action Taken by the Government on the 

Observations/Recommendations contained in the 62nd Report (16th Lok 

Sabha) on the Subject “Agriculture Marketing and Role of Weekly Gramin 

Haats” of the Ministry of Agriculture and Farmers Welfare (Department of 

Agriculture, Cooperation and Farmers Welfare). 

----- 

COMMITTEE ON EXTERNAL AFFAIRS 

1st Report 

SHRI P. P. CHAUDHARY (PALI): Sir, I beg to present the First Report (English 

and Hindi versions) of the Committee on External Affairs on Demands for Grants 

of the Ministry of External Affairs for the year 2019-20. 

             --- 
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COMMITTEE ON EXTERNAL AFFAIRS 

Statement 

SHRI P. P. CHAUDHARY (PALI):  Sir, I beg to lay on the Table Statement showing 

action taken by the Government on the Observations/Recommendations contained 

in the Eighteenth Report (16th Lok Sabha) of the Committee on External Affairs on 

Observations/Recommendations contained in the Thirteenth Report on the subject 

‘India’s Soft Power Diplomacy including role of Indian Council of Cultural Relations 

(ICCR) and Indian Diaspora’. 

      --- 
 

रले सबंंिी स्थायी सवमवत 

दूसरा प्रवतवेदन 

 

श्री रािा मोहन वसहं (पूवी चंपारर्): महोदय, मैं ‘रिे मंत्रािय की अनदुानों की मांगें (2019-20)’ के बार े

में रिे संबंधी स्थायी सवमवत (2019-20) का दूसरा प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता 

ह ूँ।  

--- 
 

STANDING COMMITTEE ON URBAN DEVELOPMENT 

1st Report 

SHRIMATI APARAJITA SARANGI (BHUBANESWAR): Sir, I beg to present the First 

Report (Hindi and English versions) of the Standing Committee on Urban 

Development on ‘Demands for Grants (2019-20) of Ministry of Housing and Urban 

Affairs’. 

      --- 
  

STANDING COMMITTEE ON CHEMICALS AND FERTILIZERS 

2nd to 4th Reports 

DR. M.K. VISHNU PRASAD (ARANI):  Sir, I beg to present the following Reports 

(Hindi and English versions) of the Standing Committee on Chemicals and 

Fertilizers:- 

1.  Second Report on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of 

Chemicals and Fertilizers (Department of Chemicals and Petrochemicals). 

2.  Third Report on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of Chemicals 

and Fertilizers (Department of Fertilizers). 

3.  Fourth Report on ‘Demands for Grants (2019-20)’ of the Ministry of Chemicals 

and Fertilizers (Department of Pharmaceuticals). 

--- 
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सामावजक न्याय और अविकाररता सबंंिी स्थायी सवमवत 

पहला से पााँचवां प्रवतवेदन 

 

श्रीमती रमा देवी (वशवहर): महोदय, मैं सामावजक न्याय और अवधकाररता संबंधी स्थायी सवमवत 

(2019-20) के वनम्नविवखत प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करती ह ूँ:- 

1. सामावजक न्याय और अवधकाररता मंत्रािय (सामावजक न्याय और अवधकाररता विभाग) की 

‘अनदुानों की मांगें (2019-20)’ के बार ेमें पहिा प्रवतिेदन।  

2. सामावजक न्याय और अवधकाररता मंत्रािय (वदव्यांगजन सशवक्तकरण विभाग) की ‘अनदुानों 

की मांगें (2019-20)’ के बार ेमें दूसरा प्रवतिेदन।  

3. जनजातीय कायष मंत्रािय की ‘अनदुानों की मांगें (2019-20)’ के बार ेमें तीसरा प्रवतिेदन।  

4. अलपसंख्यक कायष मंत्रािय की ‘अनदुानों की मांगें (2019-20)’ के बार ेमें चौथा प्रवतिेदन।  

5. ‘जनजातीय उप-योजना (टीएसपी) के कायषकरण का आकिन’ के बार ेमें सवमवत (16िीं 

िोक सभा) के 63िें प्रवतिेदन में अंतविषष्ट वटप्पवणयों/वसफाररशों पर सरकार द्वारा की-गई-

कारषिाई संबंधी 5िां प्रवतिेदन। 

--- 
 

STANDING COMMITTEE ON HUMAN RESOURCE DEVELOPMENT 

311th Report 

SHRI ASIT KUMAR MAL (BOLPUR): Sir, I beg to lay on the Table the 311th 

Report (Hindi and English versions) on ‘Khelo India Scheme’ of the Standing 

Committee on Human Resource Development.  

--- 
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INSOLVENCY AND BANKRUPTCY CODE (SECOND AMENDMENT) BILL 
 

1209 hours 
 

THE MINISTER OF FINANCE AND MINISTER OF CORPORATE AFFAIRS 

(SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN): Sir, I beg to move for leave to introduce 

a Bill further to amend the Insolvency and Bankruptcy Code, 2016. 
 

माननीय अध्यक्ष : प्रस्ताि प्रस्ततु हुआ: 
 

“वक वदिािा और शोधन अक्षमता संवहता, 2016 का और संशोधन करने िाि े

विधेयक को परु:स्थावपत करने की अनमुवत प्रदान की जाए।” 

 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, under 19B of the 

Directions by the Speaker, Lok Sabha, I would like to oppose the introduction of 

the Insolvency and Bankruptcy Code (Second Amendment) Bill.  A few days 

earlier also, this House passed another amendment under Insolvency and 

Bankruptcy Code.  One after another, amendments are being brought in and 

getting passed.  It simply implies the inconsistency of this Government in so far 

as managing of our finance and economy are concerned.  

 In so far as legal perspective is concerned, no Bill shall be included for 

introduction in the List of Business for a day until after copies thereof have been 

made available for the use of Members for at least two days before the day on 

which the Bill is proposed to be introduced. ये वबि आप कि िाए हैं, आज इनको धड़लिे 

से पास कराना, इंट्रोड्यूस कराना चाहते हैं।  

It is also said here as: 

“Provided that Appropriation Bills, Finance Bills, and such Secret 

Bills are not put down in the list of business may be introduced 

without prior circulation of copies to Members.” 
  

          सर, आप कर सकते हैं, िेवकन बात यह है वक  this kind of indulgence should 

not be given to this Government. The Ministry has been taking the entire 

Parliament for a ride.  That is our objection.   Everything is being bulldozed 

because it has the majority on its own.  This should not be the concept of 

any democratic Parliament.  It is not only that.  We have got it just today 

morning.  Why?  Why have we been deprived from enjoying our legitimate 

due?  This is our question.  
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 It is also requested from our end to send this Bill to the Standing 

Committee because the Minister herself has been suffering from inconsistency. 

…(Interruptions) 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Sir, we are seeking a very specific 

direction from you.…(Interruptions) 

(1210/RU/MY) 

… (Interruptions) 

श्री गौरव गोगोई (कवलयाबोर): अध्यक्ष महोदय, डेटा प्रोटेक्शन वबि में भी यही हुआ है। इस वबि 

को स्टैंवडंग कमेटी ऑन आई.टी. में जाना चावहए। चंूवक उस कमेटी में … (Not recorded), इसविए 

आप चाहते हैं वक िह जेपीसी में जाए। …(व्यिधान)  

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण, ऐसा नहीं होना चावहए। 

…(व्यिधान) 

श्री अिीर रजंन चौिरी (बहरामपुर): सर, िैसे तो हम सब आपकी बात मानते हैं और जानते हैं, 

िेवकन देवखए वक आपके बार ेमें भी, it is said as “if the Speaker gives permission”. आपको 

इन्हें परवमशन देनी पड़ेगी। स्पीकर साहब को यथापूिषक इंफॉमेशन देनी पड़ेगी वक मेरी यह बात हुई 

है, इस तरह की इमरजेंसी की हाित पैदा हुई है, इसविए मैं इसे िा रहा ह ं, िेवकन िे आपको नहीं 

वदए हैं। िे … (Not recorded) टेकन फॉर ग्रांटेड कर रहे हैं। …(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण। 

…(व्यिधान) 

डॉ. वनवशकांत दुबे (गोड्डा): सर, इस पर मेरा ऑब्जेक्शन है, क्योंवक … (Not recorded) को 

कोई भी टेकन फॉर ग्रांटेड नहीं कर सकता है। आप जो कह रहे हैं, िह चेयर के वखिाफ है। वबना 

स्पीकर की परवमशन से यहां कोई काम नहीं हो सकता, कोई पेपर िे नहीं हो सकता है।…(व्यिधान) 

आपने गित बात कही है। आप इसको िापस िीवजए।…(व्यिधान) 

 सर, आप इस बात को विड्रॉ करिाइए।…(व्यिधान) यहां … (Not recorded) को कोई भी 

टेकन फॉर ग्रांटेड नहीं िे सकता है।…(व्यिधान) यह गित है। उनको िापस करने के विए 

कवहए।…(व्यिधान) उनको बोिते-बोिते अंदाजा ही नहीं होता है वक िह क्या बोि रहे 

हैं।…(व्यिधान) स्पीकर की परवमशन के वबना यह पेपर िे कैसे हो सकता है? आज स्पीकर ने 

इजाजत दी है, तब यह पेपर यहां ि ेहुआ है।…(व्यिधान) सरकार यहां कुछ नहीं कर सकती हैं, जो 

कुछ भी करेंगे, स्पीकर करेंगे।…(व्यिधान) 

ससंदीय कायण मतं्रालय में राज्य मतं्री तथा भारी उद्योग और लोक उद्यम मंत्रालय में राज्य मतं्री 

(श्री अजुणन राम मेघवाल): अध्यक्ष जी, अभी गौरि गोगोई साहब बोि रहे थे, िेवकन मेरा भी एक 

ऑब्जेक्शन है।…(व्यिधान) इन्होंने कहा वक स्टैंवडंग कमेटी में … (Not recorded), इसविए आप 

ज्िाइंट कमेटी में ि ेजा रहे हैं।…(व्यिधान) साहब, िह कैसा आरोप िगा रहे हैं? ऐसे आरोप िगाने 

से पहि ेउनको सोचना चावहए।…(व्यिधान) ऐसे थोड़े ही आरोप िगते हैं।  ज्िाइंट कमेटी तो एक 
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बड़ा प्िेटफॉमष है, जहां समय पर स्रूटनी हो सकती है।…(व्यिधान) डेटा प्रोटेक्शन िॉ एक बड़ा 

विषय था। िह सुप्रीम कोटष के वनदेश पर आया, िेवकन उस पर भी आप राजनीवत कर रहे हैं। 

…(व्यिधान) अभी हमारी मंत्री जी बैठी है। िह कुछ कहना चाहती हैं।…(व्यिधान) 

श्री अिीर रजंन चौिरी (बहरामपुर): हम सभी जानते हैं वक आप िोग राजनीवत करने में मावहर हैं। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: सौगत जी, आप क्या कह रहे थे?  

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, मझेु यह कहना है वक अधीर रजंन जी ने जो डायरके्शन 19 पढ़ा, 

उसमें वक्ियरली बोिा गया है वक दो वदन पहिे सकुष िेट करना है, िेवकन यह दो वदन पहिे सकुष िेट 

नहीं हुआ, बवलक आज सबुह सकुष िेट हुआ है। यह विखा है वक and Shri Adhir Ranjan 

Chowdhury has read the provision that the Speaker can give the permission to 

place the Bill any time अगर वमवनस्टर इजाजत मांगें तो आपको जरूर देना चावहए। मेरा आपसे 

यही नम्र वनिेदन है वक आप इस डायरके्शन 19 को विड्रॉ कर िीवजए। दो वदन की नोवटस की कोई 

जरूरत नहीं है। मंत्री जब चाहे, इसको प्िेस कर,े वदन में प्िेस करके साथ ही साथ पास कर।े इस 

डायरके्शन को अिग रख कर वदन-ब-वदन यह करना, ऐसा नहीं होना चावहए। यह आपकी पािर है, 

िेवकन इस पािर का इस्तेमाि नहीं हो रहा है।…(व्यिधान) आप इस डायरके्शन को हटा दीवजए, 

उसके बाद आप कररए। उसमें हमें कोई एतराज नहीं होगा, िेवकन मेम्बसष का यह अवधकार 

है।…(व्यिधान) 

डॉ. वनवशकांत दुबे (गोड्डा): सर, उस डायरके्शन के बार ेमें कह दीवजए वक स्पीकर जब चाहे, इस 

पर चचाष हो सकती है।…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, वनवशकांत जी हमें बोिने नहीं दे रहे हैं। िह रूविंग पाटी के इम्पॉटेन्ट 

मेम्बर है। िह हमको बोिने नहीं दे रहे हैं।…(व्यिधान) िह ऑन वबहाफ ऑफ स्पीकर इंटिीन करते 

हैं। सर, ऐसे कैसे चिेगा? …(व्यिधान) क्या यह कोई बात हुई वक आपने मुझे इजाजत दी और वफर 

इस प्रकार से मंत्री िोग क्यों कर रहे हैं? …(व्यिधान) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN:   Sir, I would just like to explain a few 

things.  Of course, it is with your consent and permission that we come here 

seeking the will of the House to either allow us to introduce the Bill or not but I 

just want to put it in the context.   

 IBC came to this House for amendment during the Budget Session in July. 

Even at that time, I had very clearly explained that because the way in which 

some misinterpretations or different interpretations had occurred in the courts 

and the industry was feeling the need for a quick response with amendments to 

the legislation, we had to come in July. 
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 प्रो. सौगत राय (दमदम): ऐसा पहि ेनहीं वकया था।…(व्यिधान) 

(1215/NKL/CP) 

माननीय अध्यक्ष : मैं हर विषय पर सबको मौका देता ह ं। जब मंत्री जी बोि रही हैं, तो आप उनको 

बोिने दीवजए। यह वडस्टबेंस का वसस्टम बंद कर दीवजए। 

…(व्यिधान) 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: So, the need for us to bring this in July 

was this. Yes, the industry, they may be small, they may be medium, they may 

be big, but they are Indian industries, the industries operating in India. The 

moment the word industry is used, there need not be contempt. They are the job 

creators, they are the wealth creators, they are supposed to be protecting all of 

us. Therefore, this attitude on the basis of industry, I think, should be duly 

avoided. मैं भी विनम्रता से आपके सामने बात रखना चाह रही ह ं, जो कानूनन आपरटे करते हैं, 

कानूनन पॉविसी के तहत हम उनकी मदद करना चाहते हैं, िह करने के विए यह हाउस सनुने को 

तैयार है। This sarcasm or contempt, maybe, should be avoided. I want to say this.  

 Then, the question is that why we are coming here again now. We came 

with an amendment in July. Now, I am coming back with an amendment because 

there is a lot of doubt in the mind of small home buyers and others saying, will 

the whole process be waiting for years; can they have some clarity, and so on. 

So, if we have to bring in clarity, some amendments are required in addition to 

what we did in July, and therefore, I have come back. Yes, two days’ notice has 

not been given. I seek your indulgence only to introduce the Bill, but after that, if 

the House wants to discuss it, I am fully willing. I have never avoided a debate. 

I have never avoided answering anybody. So, I am appealing to you, Sir, as the 

hon. Speaker of the House, to take a call because it is in response to the 

developments which we see in the economy, and most often, I am been told that 

I have not even responded to the economy. Here, I am responding with 

legislative amendments, and the House does not want to hear it. 

…(Interruptions) I do not believe that the House does not want to hear it. 

…(Interruptions) So, what is the difficulty in introducing? …(Interruptions) You 

are just obstructing because you do not want legislative changes to be shown 

for the people of India. …(Interruptions) This Government is responding 

speedily, and I do not want the Opposition to appear as though they do not want 

the Government to function. …(Interruptions) Please do help us function, please 
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do help us respond to the economy because about the economy, all of us are 

equally concerned. Thank you. …(Interruptions) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, अमेंडमेंट देने से यह स्टैंवडंग कमेटी में नहीं जाता है और हमें चचाष 

का सयुोग नहीं रहता है, तो वबि को स्टैंवडंग कमेटी में भेज दीवजए। …(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, इस विधेयक की प्रवतयां सभी सदस्यों को आज सबुह ही 

पररचावित की गई हैं। जैसा वक आप सब जानते हैं वक यह सत्र 13 वदसम्बर तक ही है। अत: दो वदन 

के पररचािन की अवनिायषता को पूरा नहीं वकया जा सकता है, इसविए मैंने वनदेश 19(क) और 

19(ख) की अवनिायषता को शीति करने के माननीय मंत्री महोदया, श्रीमती वनमषिा सीतारमण जी 

के अनरुोध को स्िीकार वकया है और इस विधेयक को परु:स्थापन हेत ुइसे कायष सूची में सूचीबद्ध 

करने की अनमुवत  प्रदान की है।  

 प्रश्न यह है: 
 

“वक वदिािा और शोधन अक्षमता संवहता, 2016 का और संशोधन करने िाि े

विधेयक को परु:स्थावपत करने की अनमुवत  दी जाए।” 
 

प्रस्ताि स्िीकृत हुआ। 

 

SHRIMATI NIRMALA SITHARAMAN: Sir, I rise to introduce the Bill. 

--- 
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ववशेष उल्लेख 

1219 hours 

माननीय अध्यक्ष : अब शून्य काि।  

 श्री अधीर रजंन चौधरी। 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, we are all 

observing with great dismay and consternation that in the wake of Citizenship 

(Amendment) Bill, that has been passed in both the Houses of Parliament, the 

entire North-Eastern region, barring a few places, is in turmoil. Sir, violence has 

descended in the entire North-Eastern region. Already, the Army has been 

deployed, and internet services have been discontinued. We are witnessing that 

the Kashmir phenomena has been replicated in the North-Eastern region. य े

कश्मीर के बदिे आस्मीर बन गए हैं। मैं सदन का ध्यान आकषषण कराना चाहता ह ं वक इन्हीं िोगों के 

चिते आज तक कश्मीर की हाित सामान्य नहीं हुई है।     

(1220/NK/KKD) 

नाथष-ईस्ट रीजन भी ऐसा होता जा रहा है, दोनों एररया की स्टे्रटेवजक इम्पाषटेंस है, स्टै्रटेवजक 

इम्पाषटेंस के मदे्दनजर सरकार इस विषय पर गंभीर रूप से ध्यान दे, बीच में क्या हुआ। बांग्िादेश के 

फॉरने वमवनस्टर कहते हैं वक वहन्दसु्तान में सरकार जो कह रही है, िह सही नहीं है। बांग्िादेश में 

िाखों-करोड़ों की तादाद में वहन्दू रहते हैं। वपछिे साि बीस हजार दगुाष पूजा पंडाि बने 

थे।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: बांग्िादेश और यूके भारत की संसद को कभी भी नहीं चिा सकते। भारत की 

संसद के वनयम-प्रवरया और संविधान भारत का ही चिेगा, वकसी देश से गाइड नहीं होगा।  

…(व्यिधान) 

श्री अिीर रजंन चौिरी (बहरामपुर): अध्यक्ष महोदय, मेरा कहना है वक बांग्िादेश में वपछिे साि 

दगुाष पूजा में बीस हजार पंडाि बने थे। …(व्यिधान) शेख हसीना पंडाि-पंडाि घूमी थी, मंवदर-मंवदर 

घूमी थीं। …(व्यिधान) हम नहीं चाहते हैं वक बांग्िादेश के साथ हमारा संबंध खराब हो, क्योंवक इस 

मौके का फायदा उठाने के विए चीन और पावकस्तान बैठे है, मैं सरकार को सचेत करना चाहता ह ं।  

THE MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS, MINISTER OF COAL AND 

MINISTER OF MINES (SHRI PRALHAD JOSHI): Impact on the international 

relations! Sir, what is he talking? …(Interruptions) The Congress is instigating 

violence in the North-East …(Interruptions) 

डॉ. वनवशकांत दुबे (गोड्डा): अध्यक्ष महोदय, यह गित बात बोि रहे हैं।  

SHRI PRALHAD JOSHI:  You are instigating violence in the North-East 

…(Interruptions) कि गहृ मंत्री जी ने स्पष्ट रूप से कहा है, आज बांग्िादेश में सरकार ठीक है, 

उत्पीड़न कम हुआ है।  
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श्री अिीर रजंन चौिरी (बहरामपुर): अध्यक्ष महोदय, हािात ऐसे हो गये हैं, असम के बीजेपी के 

एमपी को घसुपैठ करके जाना पड़ेगा, वकसी को जाने की इजाजत नहीं है। सारा नाथष ईस्ट जि रहा 

है।  

SHRI PRALHAD JOSHI:  Sir, they are creating violence in the North-East  area 

and Assam …(Interruptions) I condemn their attitude …(Interruptions) 

डॉ. वनवशकांत दुबे (गोड्डा): अध्यक्ष महोदय, बांग्िादेश जब देश बना, उस समय िह इस्िावमक 

कंट्री नहीं था, िह सेक्यिुर कंट्री था और रातों-रात एक इस्िावमक कंट्री हो गया, िेवकन यहां से 

कोई मसुिमान नहीं गया। …(व्यिधान)  कांगे्रस का इवतहास रहा है, नेपाि का नागररक एम.के.सबु्बा 

कांगे्रस का मेंबर ऑफ पाविषयामेंट रहा, कांगे्रस ने केिि घसुपैठ बढ़ाई है। उसने बांग्िादेश से िेकर 

बाहर के िोगों को नाथष ईस्ट में बढ़ाने का काम वकया है, …(व्यिधान) आज पूरा का पूरा नाथष ईस्ट 

वरवियन हो गया है। 1986 का जब पोप का दौरा हुआ तो राजीि गांधी और सोवनया गांधी के कारण 

हुआ, िहां वरवियवनटी बढ़ गई है, …(व्यिधान) इसी कारण से िह भड़का रहे हैं। चचष उसमें सहयोग 

कर रहा है, उसको बंग्िादेश सहयोग कर रहा है, उसको इस्िाम सहयोग कर रहा है।   

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, in protest, we are 

walking out …(Interruptions) 

SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): We are also walking out 

…(Interruptions) 
 

1223 hours  

(At this stage, Shri Adhir Ranjan Chowdhury, Shri T.R. Baalu and some other 

hon. Members left the House.) 
 

…(Interruptions) 

श्री शान्तन ुठाकुर (बनगांव): अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से सदन में एक महत्िपूणष बात 

रखना चाहता ह ं। ठाकुरनगर की जनता कई सािों से कई िाभों से िंवचत है। बनगांि िोक सभा के 

अंतगषत वहन्दू मतयुा समदुाय के एक तीथष स्थि पर पूर ेभारत और बांग्िादेश से श्रद्धाि ुआते हैं, यह 

माचष-अपै्रि महीने के बीच होता है। इस अिसर पर हर िषष महामेिा आयोवजत वकया जाता है। इसमें 

श्रद्धाि ुकी भीड़ कम से कम पचास िाख होती है।  

 मैं आपके माध्यम से माननीय रिे मंत्री जी से अनरुोध करता ह ं वक ठाकुरनगर रिेि ेस्टेशन 

का नाम बदि कर श्रीधाम ठाकुरनगर रिेि ेस्टेशन बना वदया जाए। इसके साथ ही तीसरा प्िेटफामष 

भी बना वदया जाए। वजसमें नजदीकी तक्स्शे्रनी में सबिे का वनमाषण वकया जाए और माचष-अपै्रि महीने 

में मेि ेके समय एक विशेष रिेगाड़ी की सवुिधा उपिब्ध कराई जाए तावक भक्त िोगों को आने-जाने 

की सवुिधा हो और क्षेत्र के िोगों को प्िेटफामष की सवुिधा का िाभ वमिे।   
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(1225/SK/RP) 

श्री राहुल कस्वां (चुरू): माननीय अध्यक्ष जी, मेर ेसंसदीय क्षेत्र में िोहारू, चरुु खंड पर गोगरुिा 

कृतान गांि है, वसरवसिा हॉि स्टेशन है, कांदरान गांि है। ये ि ेगांि है जो प्रधान मंत्री ग्रामीण योजना 

से जड़ु तो गए िेवकन रिेिे िाइन बीच में आने के कारण आरओबी की व्यिस्था नहीं की गई। िोगों 

सािों से रिे िाइन रॉस करते आ रहे है। अभी हाि ही में रिेिे कमषचाररयों ने रास्ता बंद कर वदया। 

कई गांिों के रास्ते कट चुके हैं, इस कारण वकसान अपने खेतों तक नहीं पहंुच पाते हैं।  

 मेरा वनिेदन है वक  जब तक आरओबी की व्यिस्था न हो, रिेि ेविभाग टेम्पररेी व्यिस्था कर,े 

वकसी गाडष को खड़ा कर ेतावक वकसानों और गांि िािों को आने-जाने में कोई दवुिधा न हो। आरओबी 

प्रधान मंत्री ग्रामीण सड़क योजना का एक वहस्सा होना चावहए, इसमें एक परमानेंट सॉलयशुन वदया 

जाना चावहए तावक गांि में कनैवक्टविटी बनी रहे। हो। मैं आपके माध्यम से वनिेदन करना चाहता ह  ं

वक  आज ही रिे मंत्रािय को वनदेवशत वकया जाए वक आरओबी के विए जब तक टेम्पररेी व्यिस्था 

न हो, इन गांिों में, वसरवसिा, कांदरान आवद में गाडष की व्यिस्था की जाए। 

प्रो. सौगत राय (दमदम): माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपका बहुत धन्यिाद करता ह ं वक  आपने मझेु 

एक बहुत ही महत्िपूणष समस्या उठाने का मौका वदया। मैंने एजनषमेंट मोशन वदया था, उत्तर-पूिी 

राज्यों में जो हाित है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: यह विषय हो गया है। 

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): माननीय अध्यक्ष जी, मझेु बोिने दीवजए। …(व्यिधान) असम  और वत्रपरुा 

जि रहा है। …(व्यिधान) असम में दस वडवस्ट्रक्ट्स में कर्फयूष है। …(व्यिधान) वत्रपरुा में आमी 

वडप्िाएड है।…(व्यिधान) वसवटजनवशप अमेंडमेंट वबि से ये चीज हुई है।…(व्यिधान)  

माननीय अध्यक्ष:श्रीमती कनीमोझी करुणावनधी। 

…(व्यिधान) 

 

प्रो. सौगत राय (दमदम): आप गहृ मंत्री जी से कवहए वक  हाउस में आकर बयान दें। …(व्यिधान) 

असम जि रहा है।…(व्यिधान) जापान के प्राइम वमवनस्टर गिुाहाटी कैसे जाएगंे।…(व्यिधान) 

वसवटजन अमेंडमेंट वबि, 2019 का यह ररएक्शन हुआ है, जो बहुत ही खराब है।…(व्यिधान)  

माननीय अध्यक्ष:श्रीमती कनीमोझी करुणावनधी। 

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): हम बंगाि के िोग हैं, हम वचंवतत हैं।…(व्यिधान) िहां जो हाित है, हम 

इस पर होम वमवनस्टर की वटप्पणी चाहते हैं, उनका कमेंट चाहते हैं।…(व्यिधान) हम प्रोटेस्ट करते 

हैं।…(व्यिधान) 
 

1227 बजे 

(इस समय श्री सदुीप बन् दोपाध्याय, प्रो. सौगत राय और 

कुछ अन्य माननीय सदस्य सभा से बाहर चिे गए।) 
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SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Sir, I cannot 

speak over his voice. …(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: श्री अजय वनषाद। 

…(व्यिधान) 

श्री अजय वनषाद (मजुफ्फरपुर): माननीय अध्यक्ष जी, मजुर्फफरपरु जंक्शन को ए िन दजाष प्राप्त है 

िेवकन इस स्तर की यात्री सवुिधाओ ंका बहुत अभाि है। इससे मजुर्फफरपरु सवहत उत्तर वबहार के 

िोगों को  कवठनाइयों का सामना करना पड़ रहा है।  

 मजुर्फफरपरु उत्तर वबहार में व्यािसावयक राजधानी के रूप में जाना जाता है। यहां से देश 

और दवुनया के विवभन्न वहस्सों से व्यािसावयक गवतविवधयां संचावित होती हैं। ऐसे में मजुर्फफरपरु 

जंक्शन पर ए िन शे्रणी जंक्शन की सारी सवुिधाओ ंका होना िाजमी है। 

 मैं आपके माध्यम से माननीय रिे मंत्री जी से मांग करना चाहता ह ं वक  मजुर्फफरपरु जंक्शन 

पर मवहिाओ ंके विए अिग से फस्टष क्िास िेवटंग हॉि का वनमाषण कराया जाए। प्िेटफामों की 

संख्या बढ़ाई जाए तथा धीमी गवत से चि रहे वनमाषण कायष को तीव्र गवत से कराया जाए। इसके साथ 

ही आरआरआई यानी रूट ररिे इन्टर िॉवकंग अवििंब चािू कराई जाए, फुट ओिर विज की चौड़ाई 

बढ़ाई जाए और महत्िपूणष गावड़यों का ठहराि सवुनवित वकया जाए। धन्यिाद। 

SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P. (LAKSHADWEEP): Thank you very much hon. 

Speaker, Sir, for allowing me to raise an important issue.  The issue, which I am 

going to raise, is very important as far as development of Lakshadweep is 

concerned.  

 The entire development work of harbour in Lakshadweep is entrusted to 

the Andaman and Nicobar and Lakshadweep Harbour Works which is falling 

under the Ministry of Shipping.  The Headquarters of the Andaman and Nicobar 

and Lakshadweep Harbour Works falls in Andaman and Nicobar Islands.  The 

Head, who is sitting in Lakshadweep, who is a Deputy Chief Engineer, is left with 

no powers.  He cannot buy even a piece of paper sitting there in Lakshadweep.  

The entire work of developmental projects is funded by the Lakshadweep 

Administration, which is given in-turn to the Lakshadweep Harbour Works.  The 

UT Administration has no control over this Department. Due to this what 

happens is that there is no monitoring of all the developmental proposals which 

are pending in Lakshadweep.  Sir, I may be permitted to raise three or four 

issues as there is an alarming situation in Lakshadweep.   

 The first issue, which I have already raised earlier in this House, is the 

construction or re-strengthening of the breakwaters which got demolished due 

to the Cyclone Okhi which hit in 2017.  It is after two years that I am standing 
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here again.  I raised this issue while Okhi had hit.  The Government has shown 

mercy and the Ministry of Shipping sanctioned nearly Rs. 36 crore for re-

strengthening this breakwater.  Now, what is the current scenario?  After 

completion of two years, still, it remains the same.  

(1230/RCP/MK)  

If you ask me about the importance of breakwater for my Kalpeni island, 

this is the only area where people can embark and disembark and cargo 

movement is happening only through this.  This is completely shut off due to lack 

of re-strengthening.  The cranes were supposed to transport, to lift all the 

harbour stones and major stones from the Mangalore Port.  They are lying idle 

for the last one year because of non-transportation from the Kalpeni unit. 

 Secondly, when it comes to the construction of eastern side jetties of 

Kilthan, Chetlat, Kadmat and Kalpeni, all these issues are there from the 

previous year.  This is my second term.  I have been vigorously following it and 

taking it up.  It is still in the study stage and environmental clearance and all 

those things are pending.  

 Now, I come to the issue regarding silt clearance of the channels which 

allows the ships to enter inside the channel.  The Lakshadweep Harbour 

Department is under-capacitated.  They do not have any equipment to carry out 

the silt clearance.  It is very tough to complete in one year; even they are not in 

a position to complete at least one island for the silt clearance.  The reason 

behind raising this most important issue before you is this.  Silt clearance is so 

important for the ship to embark inside and passengers can come inside.  In the 

present scenario, the fate of my island is this.  If I reach at night in my island, I 

am forced to sleep in the ship till the day dawns.  Otherwise the ship cannot 

embark and cannot embark the passengers.  If the Lakshadweep Harbour 

Works is not in a position to do the silt clearance, the Lakshadweep 

Administration or the Government of India may come out with a proposal to 

approach the Dredging Corporation of India Ltd. or any private agency through 

an Expression of Interest so that in one go the silt clearance can take place. 

Even in my island, the Androth Island, ships started entering and, finally, the 

Lakshadweep Administration asked for the clearance of the channel.   

The final conclusion is that unless the Government of India is coming up 

with a decision to delink the Andaman and Lakshadweep Harbour Works 
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separately, the Administration is not having any control over the Lakshadweep 

Harbour Works.  So, I would demand that the Lakshadweep Harbour Works 

should be delinked from Andaman and UTL Administration should be 

empowered to take over the charge.  Thank you so much, Sir. 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्य, इस नये सत्र में आप ही सबसे ज्यादा बोिे होंगे। आप पांच साि 

का ररकॉडष देख िीवजएगा।  

SHRI MOHAMMED FAIZAL P.P. (LAKSHADWEEP): I am very thankful to you, 

Sir, because there is no other MP from Lakshadweep, and not even an MLA.  I 

am the only Member who gets a chance.  I am very thankful to you for that and 

the people of Lakshadweep are also thankful to you. 

Thank you. 

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को श्री मोहम्मद फैजि पी.पी.  द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ संबद्ध करने की अनुमवत प्रदान की जाती है। 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Thank you, Sir.  

Recently, we read about the recruitment exam scams in Tamil Nadu.  The PMO 

intervened and brought the people involved in it to justice.  Now, because of the 

economic slowdown, it is just not impacting the job market.  There is another 

scam which is coming across especially Tamil Nadu.  In Tamil Nadu, around one 

lakh youngsters get into the job market every year. These racketeers go the 

second-tier and the third-tier cities.  They even go to the colleges and 

educational institutions and say that they are coming from reputed concerns and 

they go on a recruitment drive.  They promise employment to these young 

people and they ask them to deposit money into a particular account.   They 

promise them jobs after the training.  They even say that the retired people can 

find jobs in countries like Singapore and Malaysia.  This has been going on and 

there is a large network which is involved in this.  Young people already are 

suffering because of unemployment and they are not able to pay back their 

education loans.  On top of this, the families are burdened with this.  It is a huge 

network with many people involved and even these racketeers offer jobs in the 

police service.   

 So, I think, the Government cannot continue watching this.  The Tamil 

Nadu Government and the Central Government should intervene, get involved 

and make sure that there is some kind of verification codes.  It is because it is 

being advertised in newspapers also. So, they must be brought to justice 
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and there must be justice done for these young people who are already 

suffering. 

Thank you.  

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष और श्री बी.मवणक्कम टैगोर को श्रीमती करुणावनवध 

कवनमोझी द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

(1235/RPS/MMN) 

श्री जसबीर वसंह (वडम्पा) वगि – उपवस्थत नहीं। 

श्री असीत कुमार माि । 

SHRI ASIT KUMAR MAL (BOLPUR): Hon. Speaker, Sir, I would like to say 

that the State Government of West Bengal is buying paddy at the rate of 

Rs.1,800 per quintal through different organizations for the benefit of the 

farmers. In this case, Rs.1,200 crore is due from the Central Government. 

 In the schemes of I.C.D.S and Mid-day Meal, there is an arrear of 

Rs.850 crore from the Central Government. I would request, through you, 

Sir, the Central Government to release the dues to the State Government of 

West Bengal, as early as possible.  

 The Food Corporation of India keeps the keys of the godowns under 

the P.E.G. Scheme. As a result, a lot of corruption occurs there. I would 

request the Central Government to instruct the concerned to handover the 

keys to the West Bengal Public Distribution System, Department of Food 

and Civil Supplies, to stop corruption.  

 Thank you so much for giving me this opportunity. 

माननीय अध्यक्ष: श्रीमती िांगा गीता विश्वनाथ । 

 श्रीमती िांगा गीता विश्वनाथ जी ने बोिने में ररकॉडष तोड़ वदया है। 

SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): Sir, thank you for 

giving me this opportunity.  

 Sir, I request the Central Government, particularly the Union Textile 

Department to support the weavers’ community present all over India.  
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*{Sir ‘Jamdani’ Sarees’ speciality is known not only throughout our country 

but is also famous throughout the world.  Creative design is the real value of this 

saree.  There is patent right for ‘Jamdani’ sarees and these sarees are exported 

to various places throughout the world.  I am happy and proud to mention that 

Union Government has decided to release a postal stamp in recognition to 

‘Jamdani’ sarees.   

माननीय अध्यक्ष: प्िीज कन्क्िूड कीवजए। 

 श्री अरविंद सािंत । 

*SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): I am fortunate to 

represent Jamdani weavers in my constituency.  Sir, though there is a patent 

right, these sarees are being imitated and  are being sold which is causing huge 

losses to original weavers.  It takes lots of efforts and time for weaving these 

sarees, but due to imitation these weavers are facing financial losses. 

माननीय अध्यक्ष: आप कन्क्िूड कर दीवजए, िास्ट में अपनी मांग रख दीवजए। 

*SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): In my 

constituency, Kothagudem, Kothapalli, and Uppaada are home for these 

weavers.  I request Union Government to protect patent rights of these weavers 

and ensure good wages for their hard work.  Thank you Sir.} 

…(व्यिधान) 

श्री अरववंद सावंत (ममु्बई दवक्षर्): आदरणीय अध्यक्ष जी, बहुत-बहुत धन्यिाद। मुंबई में मुंबई पोटष 

ट्रस्ट नाम की एक संस्था है, उसे अभी एक अिग अथॉररटी बना वदया गया है। 100 साि पहि ेमुंबई 

शहर बन्दरगाह में बस्ती बनाने के विए अंगे्रजों ने िोगों का बिुाया, िहां इमारतें खड़ी हुई।ं आज िहां 

100 साि परुानी इमारतें हैं, िेवकन िे बीपीटी की िैण्ड पर हैं।  यह िैण्ड िीज पर दी गई है, उस 

पर जो िोग रहते हैं, िे वकरायेदार हैं। अब िे वकरायेदार वकराया िीजहोलडर को दे रहे हैं, वजसे 

िीजहोलडर को बीपीटी को देना चावहए, िेवकन िह िक्त पर वकराया नहीं देता है, इसविए बीपीटी 

आज वजस ढंग से उनके साथ पेश आ रही है, िहां से सभी को वनष्कावसत करने की बात कर रही 

है। हािांवक मैंने मंत्री महोदय के सामने एक बार यह विषय रखा था, िेवकन अभी भी कोई कारषिाई 

नहीं हुई है। मुंबई के किेक्टर रने्ट .25 प्रवतशत बढ़ाते हैं, िेवकन बीपीटी 6 प्रवतशत बढ़ाती है। सर, 

कोिाबा में कोई सार ेहाई-फाई िोग नहीं रहते हैं, िहां गरीब िोग रहते हैं, मध्यम िगीय िोग रहते 

हैं, उन िोगों को वनष्कावसत करने की बात चि रही है।  

______________________________________________ _ 

*Original in Telugu 
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बीपीटी, वजसका ताज होटि का 500 करोड़ रुपये का भगुतान बाकी है, उसे नोवटस भी नहीं 

देती, िेवकन गरीबों को वनष्कावसत करने पर िगी हुई है। महोदय, आपके माध्यम से, खासकर अबषन 

डेििपमेंट वमवनस्टर, जो खदु इस विषय को जानते हैं, मैं उनसे विनती करना चाहता ह ं। 

(1240/IND/VR) 

यवद बीपीटी वकरायेदारों से सीधे वकराया ि,े तो भी अच्छा होगा। मैं माननीय मंत्री जी से 

अनरुोध करता ह  ंवक आप इस मामिे में इंटरिीन कीवजए और िोगों को न्याय दीवजए। जैसे कोट्षस 

में जजेज होते हैं, िैसे िहां भी जज बैठाए गए हैं, िेवकन उन्हें िॉ िगैरह की कोई जानकारी नहीं है। 

उनके पास सौ-सौ केसेज पेंवडंग हैं। मैं सरकार से कह ंगा वक िह तरुतं इटरिीन कर ेतावक िोग िहां 

से वनष्कावसत न हों। वजस तरह से रेंट कंट्रोि एक्ट है, उसी के मतुावबक िोगों से रेंट विया जाए।  

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को श्री अरविंद साितं द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध 

करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री अशोक महादेवराव नेते (गड़वचरोली-वचमरु): अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से सरकार का 

ध्यान मेर ेसंसदीय क्षेत्र गड़वचरोिी-वचमरु की तरफ आकवषषत करना चाहता ह ं, जो वक शायद देश का 

सबसे बड़ा घना, आवदिासी बहुि, नक्सि प्रभावित और अविकवसत क्षेत्र है। मेर ेसंसदीय क्षेत्र में 

बड़ी मात्रा में जि सम्पदा, िन सम्पदा, खवनज सम्पदा है। इनके अिािा यहां धावमषक स्थि भी हैं 

जैसे माकष ण्डेय महादेि मंवदर, चपरिा मंवदर, कािेश्वर मंवदर, बैरागढ़ शारदा माता पीठ, अकष तुंडी, 

कचारगढ़, रामदेगी और गायमखु आवद स्थि हैं। इन स्थिों को ऐवतहावसक स्थि घोवषत करके यवद 

पयषटन को बढ़ािा वदया जाए तो इस क्षेत्र में बड़े पैमाने पर रोजगार को बढ़ािा वमिेगा। इस क्षेत्र में 

बेरोजगारी की िजह से नौजिान गित राह पर जा रहे हैं। पयषटन को बढ़ािा देने से नौजिानों को 

रोजगार भी वमिेगा और ि ेराष्ट्र के विकास की मखु्यधारा में जड़ु जाएगंे। देश के िाडि ेपंतप्रधान 

आदरणीय नरने्र मोदी जी का जो सपना है, िह भी पूरा हो जाएगा।  

श्री भान ुप्रताप वसहं वमाण (जालौन): अध्यक्ष जी, मरे ेसंसदीय क्षेत्र जािौन के भोगनीपरु के अंतगषत 

जनपद जािौन वजिा आवथषक और शैक्षवणक रूप से वपछड़ा वजिा है। यहां इंजीवनयररगं की वशक्षा 

हेत ुकोई भी कािेज नहीं है। वजिा जािौन के सभी छात्र वजन्हें बीटेक या एमटेक करना होता है, िे 

सभी छात्र या तो झांसी जाते हैं या कानपरु जाते हैं। वजिा जािौन से झांसी की दूरी करीब 125 

वकिोमीटर दूर है। यहां के छात्र जो वशक्षा प्राप्त करने जाते हैं, उनकी आवथषक तंगी के कारण 

इंजीवनयररगं कािेज में पढ़ने नहीं जा पाते हैं। इस िजह से मेरी कें र सरकार से मांग है वक जनपद 

जािौन के छात्रों के उज्ज्िि भविष्य के विए एक राष्ट्रीय प्रौद्योवगकी संस्थान, एनआईटी खिुिाने 

का कष्ट करें, वजससे िहां के छात्र इंजीवनयररगं के क्षेत्र में वशक्षा प्राप्त करके अपना योगदान दे सकें । 

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को श्री भान ुप्रताप वसंह िमाष द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री सगंम लाल गुप्ता (प्रतापगढ़): अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से अपने िोक सभा क्षेत्र प्रतापगढ़ 

के विवभन्न इिाकों सवहत नगर के मध्य से होकर वनकिने िािी जीिनदावयनी नदी सई की ओर 
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पयाषिरण मंत्रािय, जि शवक्त मंत्रािय सवहत शहरी विकास मंत्रािय का भी संयकु्त रूप से ध्यान 

आकृष्ट करना चाहता ह ं। मान्यिर, रामचररत मानस में उलिेख वमिता है – 
 

“सई उतरर गोमती नहाये, चौथे वदिस अिधपरु आय।े ” 
 

िेवकन ितषमान में प्रतापगढ़ में बाबा घइुसनाथ धाम, माूँ बेलहादेिी धाम, बाबा िेिखरनाथ धाम, माूँ 

बाराही देिी धाम जैसे धावमषक स्थिों पर सई नदी का पानी आज पूरी तरह से जहरीिा हो गया है। 

बगि के जनपद रायबरिेी में सई नदी में वगरने िाि ेफैवक्ट्रयों के जहरीि ेपानी ने जिजीिों का 

अवस्तत्ि ही वमटा वदया है। िहीं जनपद मखु्यािय पर माूँ बेिा देिी मंवदर के तट पर सीधे बड़े गंदे 

नाि ेका पानी सई नदी में जा रहा है। इससे िोगों की आस्था और विश्वास के साथ जबरदस्त धोखा 

हो रहा है, क्योंवक िे घाट पर नदी के पानी से नहीं बवलक कहा जाए तो नािे के पानी का दरस, 

परस करते हैं। मान्यिर, सई नदी को भारत सरकार की नमावम गंगे पररयोजना में शावमि वकए जाने 

के बाद भी इसकी सफाई पर कोई ध्यान न देना वचंताजनक है। 

 हम आपके माध्यम से पयाषिरण मंत्रािय से रायबरिेी की फैवक्ट्रयों के जहरीि े

पदाथष नदी में छोड़ने से रोकने, शहरी विकास मंत्रािय से नािों के पानी का शोधन करने के बाद ही 

नदी में वगराने एिं जि शवक्त मंत्रािय से सई के वकनार ेचारों धावमषक स्थिों पर बांध बनाकर पानी 

साफ करने की पररयोजना अमि में िाने की मांग करते हैं। 

(1245/SAN/ASA) 

ADV. DEAN KURIAKOSE (IDUKKI): Sir, as per the Kasturirangan Report, the 

Government of India had issued an office memorandum on November 11, 2013 

regarding ecological sensitive areas. In accordance with that, in Kerala, 123 

villages were included along with other States all over India and 59,940 square 

kilometres of area is declared as ESA. The restrictions applicable for ESA are 

very harmfully affecting the livelihood of farmers. Subsequently, the Government 

of Kerala appointed a high-level committee headed by Dr. Oommen V. 

Oommen. They conducted a field survey and recommended 3,115 square 

kilometres of agricultural land, plantation area and thickly populated areas to be 

exempted. Those recommendations were approved by the Government of India 

and they issued the first draft notification on March 10, 2014. Subsequently, four 

draft notifications were issued by the then NDA Government.   

 Sir, this is the time for final notification, but it has got delayed due to the 

unwillingness of some other States to cooperate in the finalisation of the ESA. 

That is why, I urge upon the Government to issue a separate notification for the 

State of Kerala by reference to the National Green Tribunal for saving the lives 

of the farmers. Thank you. 
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माननीय अध्यक्ष : श्री कुलदीप राय शर्ाा को श्री डीन कुररयाकोस द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री सुनील कुमार वपंटू (सीतामढ़ी): माननीय अध्यक्ष जी, आपने मझेु मेर ेक्षेत्र की जनता की 

समस्याओ ंको उठाने का जो मौका वदया है, इसके विए मैं विशेष रूप से अपने क्षेत्र की जनता की 

तरफ से आपके प्रवत अपना आभार प्रकट करता ह ं।  

 आज देश के पटना सवहत नॉथष-ईस्ट इिाके के िोगों को इिाज के विए वदलिी आना पड़ता 

है और खासकर जो बनष पेशेंट होते हैं, उनको वदलिी के अंदर सफदरजंग अस्पताि में जो बनष एडं 

प्िावस्टक सजषरी वडपाटषमेंट है और यहां वजतने अत्याधवुनक उपकरण िगे हुए हैं, वजससे िोगों का 

इिाज होता है, मैं आपके माध्यम से माननीय स्िास््य मंत्री जी से आग्रह करना चाहता ह ं वक पटना 

एम्स में भी सफदरजंग अस्पताि की तजष पर बनष एडं प्िावस्टक सजषरी के अत्याधवुनक ईवक्िपमेंट्स 

िगाए जाए ंतावक वबहार, उत्तर-भारत के िोग वदलिी में कम आए।ं िे पटना में ही अपना इिाज करा 

सकें  और यहां वदलिी के सफदरजंग अस्पताि में जो भीड़ िगती है, िह भीड़ कम िगे। 

माननीय अध्यक्ष : श्री कुलदीप राय शर्ाा को श्री सुनील कुर्ार पपंटू द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री राजीव प्रताप रूडी (सारर्): माननीय अध्यक्ष जी, मैं एक ऐसे संगीन विषय को उठा रहा ह ं जो 

पूर ेभारतिषष को प्रभावित करगेा या कर रहा है। भारत में वजतने अवधकारी जो यूपीएससी का एग्जाम 

पास करके आई.ए.एस. अवधकारी वनयकु्त होते हैं, िषष 1951 का जो ऑि इंवडया सविषसेज रूि है, 

उससे बहाि होते हैं। हमारी सैरेटरी जनरि भी उसी पद से यहां पर बैठी हैं। िेवकन भारत के एक 

राज्य में एक विवचत्र पररवस्थवत पैदा हो गई है। िहां पर जो कैडर पोस्ट है, वपछि ेदो िषष से जो पूर े

देश के बच्चे वकसी राज्य में जाते हैं, उनको राज्य सरकार आई.ए.एस. की पोवस्टंग के बाद एसडीओ 

की पोवस्टंग पहि े देती है। मिुायम वसंह जी भी मखु्य मंत्री रहे हैं। िषष 2016 और 2017 बैच के 

आईएएस ऑवफसर जो तेिंगाना में गए हैं, उनकी एसडीओ की पोवस्टंग वपछि ेदो िषों से नहीं हुई 

है। िे बच्चे वदलिी और तेिंगाना में भटक रहे हैं। हररयाणा का आईएएस बच्चा कनाषटक में जाता है, 

राजस्थान का वबहार में जाता है और वबहार का केरि जाता है, केरि का बच्चा पड्ुडुचेरी जाता है। 

िेवकन तेिंगाना में वपछिे दो िषों से आईएएस ऑवफससष की एसडीओ की पोवस्टंग नहीं की गई है। 

यह संिैधावनक राइवसस है। ये बच्चे पूर ेभारत में, आईएएस ऑवफसर, जो इंस्टीट्यूशनिी टैस्टेड 

हैं वक संविधान में उसका प्रोविजन है वक राज्य सरकार में जो अवधकारी यू.पी.एस.सी. से जाएगा, 

हमार ेपास यह पूरी सूची है। कि अगर ऐसी वस्थवत होगी तो जजेज की पोवस्टंग जो हाइ कोटष में होती 

है, उस पर भी रोक िग जाएगी। यह फैडरि स्ट्रक्चर  को अफैक्ट कर रहा है। अगर अब ऐसा है वक 

राज्य सरकार के चीफ सैरेटरी के पास जाने के बाद अगर िह उनको पोवस्टंग नहीं दे रहे हैं और ये 

बच्चे पूर ेदेश में भटक रहे हैं, तो राज्य सरकार को अगर िगता है वक पोवस्टंग नहीं है तो वबहार में 

इन तमाम अवधकाररयों को भेज दें। वबहार की सरकार इनको अपने राज्य में िनेे के विए तैयार है। 

िेवकन जो आईएएस अवधकारी हैं, कैवबनेट सैरेटरी को देखना चावहए और िहां के चीफ सैरेटरी 

को देखना चावहए। अगर पोविवटकिी तेिंगाना राज्य सरकार इन अवधकाररयों की पोवस्टंग नहीं 
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करती है तो यह हमार ेविए संिैधावनक संकट है और इन बच्चों के विए जो 25 की संख्या में 2016-

2017 बैच के बच्चे हैं, वजनकी पोवस्टंग एस.डी.ओ. के रूप में नहीं हुई है क्योंवक इनकी जब एसीआर 

में विखा जाएगा वक एस.डी.ओ. की पोवस्टंग नहीं हुई है, किैक्टर की पोवस्टंग नहीं हुई है तो इनके 

कररयर पर एक प्रवतकूि प्रभाि पड़ेगा। 

(1250/RAJ/SM) 

 मैं आपके माध्यम से सरकार से यह आग्रह करंूगा। यह आवटषकि 355 का भी 

विरोधाभास है।  य ह विषय संज्ञान में विया जाए।…(व्यिधान) 

श्री कल्यार् बनजी (श्रीरामपुर): ऑि इंवडया में वबहार से सबसे ज्यादा आईएएस ऑवफससष 

बनते हैं।…(व्यिधान) 

श्री राजीव प्रताप रूडी (सारर्): वबहार के सबसे ज्यादा आईएएस ऑवफससष होते हैं। वबहार 

के िोग तेज होते हैं, वबहार के िोग अच्छे भी होते हैं और वबहार के िोगों का वदि भी बड़ा होता 

है।…(व्यिधान) अगर राज्य सरकारें इनको नहीं िेना चाहती हैं तो उनको वबहार भेज दीवजए। 

सरकार उन सभी आईएएस ऑवफससष को अपने यहां िेने के विए तैयार है।…(व्यिधान) आप  

सरकार को भी परवमशन दें।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्री प्रिेश सावहब वसंह िमाष, श्री कुिदीप राय शमाष को श्री राजीि प्रताप 

रूडी द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Thank you, Hon. Speaker, 

Sir. Being a mother and a public representative, it is my duty to protect 

women and children of India from the barbarians. It is my duty to protect 

people from any sort of sexual offence, as it is my right to seek help from 

the Government for the well-being of Swati Maliwal and others sitting on 

hunger strike.  

Sir, formation of law is not the solution. The most important thing is to 

implement it. It is very important to change the mindset of the society.  Girls 

cannot be forced to do anything against their will. Sir, she has been striving 

for the last ten days.  

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को श्रीमती प्रवतमा मण्डि द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री राजेन्र िेड्या गाववत (पालघर): अध्यक्ष महोदय, मेरे संसदीय के्षत्र पािघर और बोईसर 

के नागररक खतरनाक वस्थवतयों में रह रहे हैं। िहां पर 2.5 पीएम प्रदूषण का िेिि है। बोईसर 

और तारापुर एररया वहन्दसु्तान का सबसे ज्यादा प्रदूवषत शहर वडक्िेयर वकया गया है। यहां 

वस्थवत बहुत खराब है। यह मानि शरीर के विए सबसे खतरनाक माना जाता है। इस औद्योवगक 
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के्षत्र में 1400 कंपवनयां हैं, उनमें से 600 प्रदूषणकारी की शे्रणी में हैं। आस-पास के कई औद्योवगक 

स्थानों में विस्फोटों की क्षमता इतनी अवधक होती है वक दस वकिोमीटर के गांिों में इसके 

झटके महसूस वकए जाते हैं।  

 अध्यक्ष महोदय, िहां पर 25 एमएिडी एर्फिुएटं ट्रीटमेंट प्िांट है, उसे बढ़ा कर 50 

एमएिडी एर्फिुएटं ट्रीटमेंट प्िांट बनान ेकी जरूरत है, वजसके कारण 20 एमएिडी से अवधक 

अनपुचाररत अपवशष्टों को अरब सागर में उतारा जाता है, वजसके कारण भूजि और जि स्त्रोत 

के दृवष्टकोण से िहां के आस-पास के गांि प्रभावित होते हैं। इसके पररणामस्िरूप इस के्षत्र में 

खेती के साथ-साथ िहां पर मछुआरा समदुाय को भारी नकुसान पहंुचता है। 

 महोदय, मैं आपके माध्यम से सरकार से वनिेदन करना चाहता ह ं वक िाय ुप्रदूषण फैिाने 

िािी कंपनी को वचवित कर कठोर से कठोर कारषिाई की जाए और केन्रीय प्रदूषण वनयंत्रण 

बोडष एि ंराज्य प्रदूषण वनयंत्रण बोडष के साथ औद्योवगक ईकाइयों के वनयंत्रण के विए साथषक 

कदम उठाए। 

*KUMARI GODDETI MADHAVI (ARAKU): Sir, for the benefit of people of 

Andhra Pradesh and Odisha, Maccha gadda bridge is being constructed in Peda 

bailu village of my constituency.  This bridge was sanctioned ten years ago by 

then Government.  Around Rs.13 crores were spent on construction of this 

bridge but as those funds were not sufficient additional funds of Rs.16 crores 

were sanctioned.  But still that bridge is in first phase of works.  People are facing 

difficulties to cross that stretch of river and are losing lives while crossing that 

stretch.  Also, there are various areas where there is a need for such bridges.  

People are losing their lives for many years as bridges are being not constructed. 

Keeping in view the difficulties faced by people of my constituency, new bridges 

may be constructed in Konajala pottu, Velagadda, Veeravaram, Chompi and 

Sarapalli.  I request Central Government to save lives of tribals who are losing 

lives due to non construction of bridges.  Therefore, I further request that 

wherever bridges are required, funds may be allocated and process of 

constructing bridges may be expedited.  

 

________________________________________ _ 

*Original in Telugu 
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(1255/VB/AK) 

डॉ. अमर वसहं (फतेहगढ़ सावहब): पंजाब पूरे मुलक को अन्न वखिाता है, आज िहाूँ बहुत 

टेंशन बनी हुई है। िहाूँ के जो फुड गे्रन स्टॉक्स हैं, िे 200 िाख मीवट्रक टन हैं और 110 िाख 

मीवट्रक टन अभी और चािि आन ेिािा है। कोई भी जगह खािी नहीं है। एफ.सी.आई और 

भारत सरकार खािी कर रही है, िह केिि 10-12 िाख मीवट्रक टन हर महीने वनकाि रही 

है। 1 अप्रैि, 2020 को 120 िाख मीवट्रक टन गेह ूँ आ जाएगा। 

 मैं विनती करना चाहता ह ूँ वक पंजाब को इस समस्या से बचाइए। पंजाब िगभग 40-50 

परसेंट वहन्दसु्तान का अन्नदाता है। आज राइस वमिसष पर प्रेशर है।  

 गोदामों में गेह ूँ और चािि पड़े रहते हैं और जो डैमेज होता है, िह सारा सरकार को देना 

पड़ता है। हर साि 12-15 सौ करोड़ रुपये का नुकसान हो रहा है। िषष 2017 में भारत सरकार 

न े31 हजार करोड़ रुपये का जमुाषना िगाया। मेरी विनती है वक जो पूरे वहन्दसु्तान का अन्नदाता 

है, उसको राहत दी जाए। जो समस्या चि रही है, उसके विए 20 से 25 िाख मीवट्रक टन हर 

महीन ेमूि करके इसका समाधान वकया जाए। 

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को डॉ. अमर वसंह द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRI A. RAJA (NILGIRIS): Thank you very much Speaker, Sir. 

 I would like to draw the attention of the Government with regard to 

introduction of international flight services from Coimbatore to Dubai, Kuala 

Lumpur and Bangkok. No one can deny that Coimbatore is a potential area, 

which is being called ‘South Indian Manchester’ in terms of business 

activities. In 2008, Flydubai, a company from Dubai, came forward to start 

flight connections between Dubai and Coimbatore. It has negotiated with the 

Government, but ultimately, it did not materialize. 

 The commercial viability study has been conducted by the Ministry of 

Civil Aviation for having operations from Coimbatore, which was completely 

positive. But, in spite of the positive report that was submitted by the Study 

Group, no effort has been taken so far by the Ministry of Civil Aviation. The 

non-availability of connecting flights to Dubai and other countries affects 

industrialization, business and employment. 

 I would strongly urge the Government to act upon and provide direct 

flight operations to these international destinations from Coimbatore, so that 
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more economic growth, including Foreign Direct Investment, takes place in 

that region. Thank you, Sir. 

माननीय अध्यक्ष : श्री कुिदीप राय शमाष को श्री ए. राजा द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRI ABU HASEM KHAN (DALU) CHOUDHURY (MALDAHA DAKSHIN): 

Hon. Speaker, Sir, through you, I would like to draw the attention of the 

Railway Ministry.  

I am a Member of Parliament from Malda, West Bengal. It is not only 

astonishing, but also very sad to note that Malda does not have goods-train 

connectivity to Delhi. When we talk about Malda, we include the surrounding 

areas of Murshidabad, Raiganj, Balurghat and a part of Jharkhand. 

There are two Rajdhani trains, which pass through Malda. However, 

they do not go through Malda Town Railway Station. Both these Rajdhanis 

go to Katihar in Bihar, which is 50 kilometers away from Malda. The people 

of Malda and the surrounding regions would appreciate if the Railway 

Ministry could explore the possibility of halting at least one of the Rajdhanis 

three days a week at Malda Town.  
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 Since a lot of people of the region have shown their interest for the 

Rajdhani to ply through Malda, halting Rajdhani at Malda would be of great help. 

Moreover, it would also generate financial resources for the Railways too. 

Therefore, we would appreciate if you could consider our humble request.  

श्री एस. एस. अहलुवाललया (बर्धमान-दुर्ाधपुर): अध्यक्ष महोदय, मैं जिस क्षते्र बर्धमान-दरु्ाधपरु से 

आता ह ूं, यह दामोदर और अिय नदी के बीच बसा हुआ है। इस क्षेत्र में दो तरह की िर्ह है, एक 

जिलपाूंचल है और दूसरा अन्न का भण्डार है। दरु्ाधपरु जिलपाूंचल के रूप में िाना िाता है और बर्धमान 

अन्न के भण्डार के रूप में िाना िाता है।  

 महोदय, मेर ेक्षेत्र दरु्ाधपरु में 50 और 60 के दिक में दरु्ाधपरु स्टील पलाूंट, एलॉय स्टील पलाूंट, 

दरु्ाधपरु ऑपटीकल ग्लास फैक्ट्री, माइजनूंर् एण्ड अलाइन मिीनरी कॉपोरिेन, दरु्ाधपरु कैजमकल, 

दरु्ाधपरु पावर पलाूंट, जहन्दसु्तान फजटधलाइिर, बॉयलर मैन्यफैुक्ट्चररूंर् यूजनट, डी.वी.सी. दरु्ाधपरु बैराि 

और सी.बी.एम. के बहुत सार ेभण्डार जमलते हैं। अभी वहाूं रुग्न अवस्था है। इनके साजन्नध्य में वहाूं 

बहुत इूंडस्रीि पनपी हैं। समय के अूंतराल से लेबर पॉजलसी के कारण, कुछ लेबर यूजनयनों के कारण 

और कुछ सरकारी तूंत्र के कारण ये इूंडस्री रुग्न होती िा रही हैं।  

 आपके माध्यम से मेरी यह माूंर् है, चूूंजक यह यूजनट केन्र सरकार की है तो एक मलटी 

जडपाटधमेंट हाई लेवल इूंक्ट्वायरी कमेटी बैठाई िाए, िो इन्वेस्टीर्ेट करके देख ेजक इसको जकस तरह 

से पूरी तरह से री-जवटलाइि जकया िा सकता है, जिससे वहाूं के लाखों लोर्ों का रोिर्ार बच सके। 

अर्र िरूरत पड़े जक दो यूजनटों को मिध करके इनको बचाया िा सकता है, तो इस पर भी एक जनणधय 

जलया िाए। 

श्री मलुायम लसिंह यादव (मैनपुरी): सत्तापक्ष कहाूं है? 

माननीय अध्यक्ष: माननीय मूंत्री हर्धवर्धन िी बैठे हैं, दो कैजबनेट मूंत्री बैठे हैं और मैं सबका सूंरक्षण 

करने के जलए बैठा ह ूं। 

श्रीमती दर्धना लवक्रम जरदोर् (सूरत): माननीय अध्यक्ष िी, नमस्कार। मैं अपने सूंसदीय क्षेत्र सूरत 

के एक यवुक की समस्या को लेकर यहाूं उपजस्थत हुई ह ूं, िो सार ेभारतवर्ध के अन्य यवुक-यवुजतयों 

की भी समस्या हो सकती है। एक जनरव मकवाणा लड़का था, जिसने 10th और 12th 85 परसेंट 

जडजक्ट्टूंक्ट्िन के साथ पास की। इसके बाद उसने इलैक्ट्रोजनक इूंिीजनयररूंर् यूजनवजसधटी से पास की। 

उसने अपने िीवन के 25 साल शे्रष्ठ पररणाम देने के जलए जदए। िब वह नौकरी के जलए अपलाई करता 

है तब उसे पता चलता है जक उसे कलर ब्लाइूंडनेस की बीमारी है, जिसके कारण न तो वह जदवयाूंर् 

की शे्रणी में आता है और न ही वह कहीं िॉब कर पाता है। उन्होंने बहुत आिा से प्रर्ान मूंत्री िी को 

भी पत्र जलखा, िो उन्होंने कूं सडध जमजनस्री के तौर पर एिकेुिन जमजनस्टर को जलखा, लेजकन वह 

एिकेुिन का मसला नहीं है। िब तक वह पढ़ा तब तक जकसी ने बताया नहीं जक उसको कलर 

ब्लाइूंडनेस है, लेजकन िब उसने नौकरी के जलए अपलाई जकया और उसका सजटधजफकेट आया तो 

उसे यह पता चला। पीडब्लयू एक्ट्ट और आरपीडब्लयू डी एक्ट्ट 2016 के अूंतर्धत ऐसे हिारों आिावान 
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यवुक-यवुती होंर्े, िो जदवयाूंर् की शे्रणी में नहीं जर्ने िाते हैं। उनकी आूंखों में कुछ जपर्मेंट बचपन से 

न होने की विह से कुछ कलसध आूंखें नहीं पहचान पाती हैं या नहीं देख पाती हैं। िब कम जदखना 

जदवयाूंर्ता का भार् है, उसी तरह यह बीमारी अन्य बच्चों में भी हो सकती है।  

 मेरी माूंर् है जक तीनों मूंत्रालयों, िैसे सामाजिक और अजर्काररता मूंत्री ने भी मझेु बोला था, 

डॉ. साहब को भी कल मैंने बोला था तो उन्होंने कहा जक मैं सवे करके बताऊूं र्ा और एिकेुिन 

जडपाटधमेंट में भी यह बात आए। इतनी अच्छी योग्यता होने के बाविूद भी वह कहीं नौकरी नहीं कर 

पाता है। 

(1305/UB/MM)  

SHRI G. M. SIDDESHWAR (DAVANAGERE): Sir, I would like to draw the 

attention of the hon. Minister of Road Transport and Highways, through you, 

towards the execution of work of six-lane Chitradurga-Davangere-Haveri 

Section by the NHAI under the NHDP Phase-V in the State of Karnataka.  

 The Highways Authority has made a lot of mistakes while making four 

lanes between Chitradurga, Davangere and Haveri. The project for construction 

of RUBs at Lakkamuthenahalli, Halavarthy, Mallashettihalli, H. Kalpanahalli, 

Hosa Kunduvada village and the area near Chidodi Lila Circle for Davangere 

City Entry has not been considered by the Project Director. I urge upon the Union 

Government to take up this project also for execution.  

 In this regard, I met the concerned officers several times but no response 

has been received from them so far. Keeping the above in view, I urge upon the 

Union Government to issue necessary instructions to the Highways Authority to 

provide suitable remedial measures to take up the work of six-lane highway 

project which is already mentioned in my letter in the best interest of the people, 

at the earliest.  

SHRI C. N. ANNADURAI (TIRUVANNAMALAI): Hon. Speaker, Sir, the work of 

two-laning of Tindivaram-Krishnagiri section of National Highways 66 and 77 in 

Tamil Nadu started in the year 2012 but it is yet to be completed. In the reply to 

my question on 18th July, 2019, hon. Minister of Road Transport and Highways 

informed the House that the contract for remaining work has been rewarded on 

29th May, 2019 with scheduled completion period of twenty months from the date 

of commencement. 

 The road is the main approach road to the temple city of Tiruvannamalai 

through which lakhs of pilgrims reach the town for Darshan and Girivalam of 

Lord Arunachaleshwar. I would like to bring to the notice of the august House 
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that the remaining construction work has not started till today. I, therefore, urge 

upon the hon. Minister of Road Transport and Highways to direct the authorities 

concerned to expedite the work and complete the construction of that road within 

the scheduled period.  

माननीय अध्यक्ष: श्री डी.एन.वी. सेंजथलकुमार एस. को श्री सी.एन. अन्नादरुई द्वारा उठाए र्ए 

जवर्य के साथ सूंबद्ध करने की अनमुजत प्रदान की िाती है। 

श्री जनतेि र्ूंर्ा देब। अब आप एक जमनट घड़ी पर देख लें। 

SHRI NITESH GANGA DEB (SAMBALPUR): Sir, Sambalpur University was 

established at Burla in the year 1967. It is located in western Odisha region and 

it imparts education to students of Odisha and the adjoining States. It has 

completed more than fifty years of its glorious existence becoming the 

torchbearer in higher education in western Odisha. Sir, due to its excellent 

academic credentials and sterling intellectual environment, students from 

southern coastal Odisha and neighbouring State of Chhattisgarh also come to 

the University for pursuing academic career and research studies.  

 A large number of tribal students are also pursuing their higher education 

in the Sambalpur University. In order to cope with the international standard, the 

University needs to have new centres of studies like Centre for South Asia, 

Centre for East Asia, Centre for America, Latin America and others. Sir, this 

requires faculty in specialised areas and also good infrastructure.  

I urge the hon. Minister of HRD, through you, to declare Sambalpur 

University a Central University during the current year. This would be a true gift 

to the people of Sambalpur, particularly, of western Odisha.  

SHRI PRADYUT BORDOLOI (NOWGONG): Sir, I draw your kind attention to 

the situation of Assam which is burning today. You are aware of it.  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्य, आप लोर् इस जवर्य पर बॉयकॉट कर र्ए थे। आप एक सीजनयर 

सदस्य हैं।  

…(वयवर्ान) 

SHRI PRADYUT BORDOLOI (NOWGONG): Sir, I am sorry but I want to draw 

your attention towards this situation.  

HON. SPEAKER: No. एक बार आपकी पाटी बॉयकॉट कर चकुी है। 

 डॉ. रािदीप राय। 

…(वयवर्ान) 
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डॉ. राजदीप राय (लसल्चर): स्पीकर महोदय, मझेु बोलने का मौका देने के जलए आपका र्न्यवाद। 

मैं भी असम में िो आि और कल हो रहा है, उसके बार ेमें हाउस का अटेंिन …(वयवर्ान) 

HON. SPEAKER: No. आपको भी इिाित नहीं है। 

 श्री श्याम जसूंह यादव। 

…(वयवर्ान) 

श्री श्याम लसिंह यादव (जौनपुर): अध्यक्ष महोदय, मैं आपका बहुत आभारी ह ूं जक आपने मझेु बोलने 

का मौका जदया है। मैं आर्रा से िरुूआत करके िौनपरु तक िाऊूं र्ा, कृपया मुझे दो जमनट बोलने 

का समय दें। 

माननीय अध्यक्ष : श्याम िी, इसमें तो चार घूंटे लर् िाएूंर्े। 

(1310/SJN/KMR) 

 आर्रा देि का एक बहुत ही ऐजतहाजसक और टूररस्ट स्पॉट है और एक बहुत बड़ा िहर है। 

मेरा आर्रा और आर्रा के लोर्ों से बड़ा िड़ुाव है, क्ट्योंजक मैं वहाूं पर साढ़े तीन साल म्यजुनजसपल 

कजमश्नर के पद पर रहा था। मैं आर्रा की महत्ता के बार ेमें हकीकत बयान करना चाहता ह ूं। िब मैं 

वर्ध 2005 में बेलगे्रड में इूंजडयन िूजटूंर् टीम के कोच के मैनेिर के रूप में र्या था, तो मेर ेसाथ एक 

लेडी लाइज़न आजफसर के रूप में थी। वह मझुसे पूछती हैं जक आप जकस कूं री से आए हैं, तो मैंने 

कहा जक मैं इूंजडया से आया ह ूं। वह इूंजडया के बार ेमें नहीं िानती थी। मैंने कहा जक आप पाजकस्तान 

को िानती हैं, बाूंग्लादेि को िानती हैं, लेजकन वह कुछ नहीं िानती थी। मझेु बड़ा ताज्िबु हुआ 

और बड़ा दखु भी हुआ जक वह इूंजडया को नहीं िानती है। मैंने उससे पूछा जक आपने तािमहल के 

बार ेमें सनुा है, तब वह बहुत खिु हो र्ई और उसने जकस तरह से मेरा वामध वलेकम जकया था, वह 

मैं इस आवाम में नहीं बता सकता ह ूं।…(वयवर्ान) महोदय, मैं अपनी बात को एक जमनट में समाप्त 

कर दूूंर्ा।…(वयवर्ान) 

माननीय अध्यक्ष : वह तािमहल को िानती थी, इसजलए भारत को िानती थी। आप बैठ िाइए। 

…(वयवर्ान) 

श्री कुलदीप राय र्माध (अिंडमान और लनकोबार द्वीप समूह) : अध्यक्ष महोदय, आपका र्न्यवाद। 

महोदय, मैं आपके माध्यम से अूंडमान-जनकोबार का एक महत्वपूणध मदु्दा सभी के सामने लाना चाह ूंर्ा। 

अूंडमान-जनकोबार में िो चाथम आइलैंड है, चाथम आइलैंड से बोम्बूफ्लत है, वहाूं पर समरु के ऊपर 

एक जिि बनना है। इसका बहुत परुाना प्रपोिल है। िब माचध, 2015 में राूंसपोटध जमजनस्टर जनजतन 

र्डकरी साहब वहाूं पर र्ए थे, तो उन्होंने यह कहा था जक उसको िलदी बना देंर्े। इसके साथ ही 

साथ िब वहाूं पर माननीय प्रर्ान मूंत्री मोदी िी 30 जदसूंबर, 2018 को र्ए थे, तब उन्होंने यह कहा 

था जक इसको िलदी बनाएूंर्े। मेरी आपके माध्यम से सरकार से यह माूंर् है जक चाथम आइलैंड और 

बोम्बूफ्लत का िो जिि है, उसको िलद से िलद बनाया िाए।  

माननीय अध्यक्ष : श्री रै्यधिील सूंभािीराव माणे – उपजस्थत नहीं। 

श्री लचरार् पासवान (जमुई) : अध्यक्ष महोदय, आपका र्न्याद। महोदय, मैं यवुाओ ूं से िड़ुा हुआ 

जवर्य उठा रहा ह ूं, इसजलए मैं आपका सूंरक्षण चाह ूंर्ा। भारत एक यवुा देि है और भारत में एक बड़ी 
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आबादी यवुाओ ूं की है। देि का यवुा कहीं न कहीं भारत की सूंसद की तरफ आिाभरी जनर्ाहों से 

देखता है जक क्ट्या यहाूं पर िो चनेु हुए िनप्रजतजनर् हैं, व ेयवुाओ ूं से िड़ेु हुए जवर्यों को भारत की 

सूंसद में उठाते हैं या नहीं उठाते हैं। िब हम यवुाओ ूं की समस्याओ ूं का जिक्र करते हैं, तो कहीं न 

कहीं हमारी सोच उनकी जिक्षा और उनके रोिर्ार तक आकर सीजमत हो िाती है। भारत में ऐसी 

कई प्रजतभाएूं हैं, िो जिक्षा और रोिर्ार से हटकर अपना वयवसाय अलर्-अलर् क्षेत्रों में बनाना चाहते 

हैं। कोई खेल-कूद में िाना चाहता है, कोई कला के क्षेत्र में िाता है, कोई एजक्ट्टूंर् करना चाहता है, 

कोई डायरके्ट्िन में िाना चाहता है या कोई जसूंजर्ूंर् के क्षेत्र में िाना चाहता है।  

 महोदय, मेरा आग्रह है और मैं यह चाह ूंर्ा जक कोई ऐसी नोडल एिेंसी बनाई िाए, िहाूं पर 

यवुा अपनी समस्याओ ूं के साथ िाएूं और उसका समार्ान लेकर वापस आएूं। मैंने इसी क्रम में 

आदरणीय प्रर्ान मूंत्री िी को भी एक पत्र जलखा है जक जिस तरीके से देि में बाल आयोर् है, 

अलपसूंख्यक आयोर् है, मजहला आयोर् है, अनसूजचत िाजत और िनिाजत आयोर् है, उसी तिध पर 

देि में एक यवुा आयोर् का भी र्ठन जकया िाए, एक नेिनल यूथ कमीिन का र्ठन जकया िाए, 

ताजक यवुा अपनी समस्याओ ूं के साथ वहाूं िाएूं और समार्ान लेकर वापस आएूं। 

महोदय, मैं आपके माध्यम से सरकार से यह जनवेदन करूूं र्ा जक िलद से िलद एक नेिनल 

यूथ कमीिन, एक राष्ट्रीय यवुा आयोर् का र्ठन जकया िाए, ताजक यवुा अपनी समस्याओ ूं का 

समार्ान ढूूंढ़ सकें ।   

माननीय अध्यक्ष : श्री कुलदीप राय िमाध को श्री जचरार् पासवान द्वारा उठाए र्ए जवर्य के साथ 

सूंबद्ध करने की अनमुजत प्रदान की िाती है। 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Hon. Speaker, Sir, today I am 

raising an important issue relating to forest dwellers in the country.  

The Forest Rights Act is a revolutionary legislation promulgated by the 

UPA government in 2006 to ensure the rights of forest dwellers and their 

ownership. It was by sensing the historical urgency of the legislation that the 

UPA Government enacted the Forest Rights Act in 2006. The Forest Rights Act, 

which recognises the individual as well as community rights over forest 

resources, was aimed at ending the historical injustice caused to the nearly 200 

million tribals. But various State governments, including the Government of my 

State Kerala, either neglected or slowed its implementation in the post-2006 

period and that caused the Act to get weakened and eventually become 

ineffective.  

On February 13, 2019, the Supreme Court ordered the State 

Governments to evict over 10 lakh forest-dwelling families whose claims over 

forestland have been rejected, a direction that will hurt some of India's most 

vulnerable people. Nearly 11,27,446 tribal and other forest-dwelling households 
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have been rejected as per the rejection claims from 16 States that were 

submitted in the court.  

Sir, I urge the Central Government to urgently intervene and ensure 

proper implementation of the Forest Rights Act and ensure strict compliance by 

States to legislate laws in accordance with that Act.  

(1315/KN/SNT) 

श्रीमती अपरूपा पोद्दार (आरामबार्): अध्यक्ष महोदय, र्न्यवाद। मैं आपके माध्यम से माननीय 

मूंत्री कम्यजुनकेिन एूंड आईटी जमजनस्टर का ध्यान अपने सूंसदीय क्षेत्र की तरफ आकजर्धत करना 

चाह ूँर्ी। मेर ेसूंसदीय क्षेत्र आरामबार् में खानाकुल एक िर्ह है। खानाकुल बािार में सब-पोस्ट 

ऑजफस है और वहाूं पर काफी ग्राहक लोर् हैं, जिसमें सबसे ज्यादा जकसान हैं, मध्यम वर्ध के िो 

वयवसायी हैं, व ेलोर् भी हैं। लेजकन वहाूँ का इूंफ्रास्रक्ट्चर सही नहीं है। सबसे बड़ी बात है जक िहाूँ पर 

यह सब-पोस्ट ऑजफस है, आर्ा से एक जकलोमीटर की दूरी पर पोस्टल जडपाटधमेंट की अपनी िमीन 

है। मेरा आपके माध्यम से सरकार और मूंत्री िी से यह अनरुोर् है जक वहाूँ पर िलद से िलद सब-

पोस्ट ऑजफस बनाया िाए, क्ट्योंजक खानाकुल बाढ़ पीजड़त इलाका है। सबसे बड़ी बात है जक वहाूँ पर 

सब-पोस्ट ऑजफस, िाूंच पोस्ट ऑजफस की अवस्था बहुत खराब है। इसको िलद से िलद कूं स्रक्ट्ट 

जकया िाए। ग्रामीण डाक सेवकों की रगे्यलुररटीि के जलए भी मूंत्री िी कुछ करें। र्न्यवाद। 

SHRI MANNE SRINIVAS REDDY (MAHBUBNAGAR): Hon. Speaker, Sir, 

AIBOC, an apex forum of trade unions of Regional Rural Banks has been fighting 

for the last one decade for parity in scales and allowances and other service 

conditions at par with the banking industry as per the National Industrial Tribunal 

and verdicts of the hon. Supreme Court. A number of conditions were also 

placed in scales and allowances level in the last 2-3 three years. But the issues 

are inordinately pending with the Department of Financial Services for 

clearances. In respect of these issues, directions have been given by some hon. 

High Courts, the hon. Supreme Court, and it was also recommended by a Joint 

Consultative Committee headed by NABARD. 

 Regional Rural Banks, then 45 in number, were established in 1975. And 

within, four-and-a-half decades, these banks have been able to emerge as the 

largest banks of rural India having more than 20,000 branches and about one 

lakh staff strength by way of achieving all targets under Government-sponsored 

schemes and economic programmes. These banks have played a pivotal role in 

the lives of rural people living below poverty line. The customer base of Regional 

Rural Banks has now exceeded to 30 crores cutting across a large number of 

rural people.  Thank you. 
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DR. R.K. RANJAN (INNER MANIPUR):   Hon. Speaker Sir, with your kind 

permission.  I would like to raise an important issue pertaining to inter-state 

border disputes. Sir, permit me to speak in Manipuri. 

 Since long there has been unsettled boundary issues along the border of 

Manipur-Nagaland and Manipur-Assam.  The disputed areas are along the 

districts of Senapati, Ukhrul and Jiribam.  Few controversial sites are namely 

Dzuku valley, Tung joy, Wahong, Jiri-river area etc; these disputes quite often 

trigger squabbling and enmity between the ethnic people settled in the around 

the disputed areas.  And it affects the inter-state relation.  Therefore, I urge upon 

the Union Government to kindly look into such sensitive matters and help the 

concern states in finding amicable solution. 

 Sir, through you I seek the indulgence of the Hon. Home Minister to settle 

the inter-state border disputes at the earliest. 

 Jai hind.  
  

माननीय अध्यक्ष : सभा की कायधवाही दो बिकर पूंरह जमनट तक के जलए स्थजर्त की िाती है। 

1318 बिे 

तत्पश्चात् लोक सभा चौदह बिकर पूंरह जमनट तक के जलए स्थजर्त हुई। 

 

 Original in Manipuri.  
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(1415/CS/GM) 
1417 बज े

लोक सभा चौदह बजकर सýह िमनट पर पनुः समवेत् हòई। 

(®ीमती रमा देवी पीठासीन हòई)ं 
 
1417 बज े

िनयम 377 के अधीन मामल े– सभा पटल पर रख ेगए 
 

माननीय सभापित (®ीमती रमा दवेी): माननीय सदÖयगण, िनयम 377 के अधीन मामलŌ को सभा 
पटल पर रखा जाएगा। िजन सदÖयŌ को िनयम 377 के अधीन मामलŌ को आज उठान ेकì अनमुित 
दी गई ह ैऔर जो उÆह¤ सभा पटल पर रखने के इ¸छुक ह§, वे 20 िमनट के भीतर मामल ेके पाठ को 
Óयिĉगत łप स ेसभा पटल पर भेज द¤। केवल उÆहé मामलŌ को सभा पटल पर रखा माना जाएगा, 
िजनके िलए मामल ेका पाठ िनधाªåरत समय के भीतर सभा पटल पर ÿाĮ होगा और शेष को Óयपगत 
माना जाएगा। 

----- 
 

Re: Vacant defence land in Sitapur parliamentary constituency, Uttar 
Pradesh 

®ी राजेश वमाª (सीतापुर): महोदय, आपका Åयान म§ अपने संसदीय ±ेý सीतापुर (उ°र ÿदेश) 
कì तरफ आकृĶ करना चाहता हó।ँ मेर ेजनपद सीतापुर म¤ सेना कì स§कड़Ō एकड़ भूिम खाली पड़ी हòई 
है, िजसम¤ कुछ भूिम हमार ेसीतापरु शहर के अÆदर भी आती है, पड़ी हòई खाली भूिम के उपयोग के 
िलये एवं शहर कì सीमा के अÆदर पड़ी हòई खाली भूिम को बाजार भाव पर जनता को देने का पूवª म¤ 
अनरुोध िकया था, िजस सÌबÆध म¤ र±ा मýंालय के Ĭारा िलिखत łप म¤ यह जवाब िदया गया था 
िक जÐद ही इस खाली पड़ी हòई भूिम पर सेना कì गितिविध शłु होगी, परÆतु आज तक इस संबंध 
म¤ र±ा मंýालय के Ĭारा िकसी ÿकार कì कोई भी गितिविध नहé हòई है। 

अतः अÅय± महोदय आपके माÅयम से म§ र±ा मंýी जी से मांग करता हó ँिक र±ा मंýालय 
Ĭारा िकये गये िनणªय का अनपुालन कराने के िनद¥श ÿदान करने का कĶ कर¤। 

 
 (इित ) 
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Re: Need to sanction a railway station in village Sorkhi in Hissar district 
of Haryana 

SHRI BRIJENDRA SINGH (HISAR): There is an ongoing work of laying of new 
railway line in district Hisar, for which 21 acres land in village Sorkhi have been 
acquired by the government for building a railway station. Now, it has come to 
notice that a ‘halt” instead of railway station is being developed in village Sorkhi. 
There are twelve villages falling within 5 kilometers radius of village Sorkhi and 
a proper railway station will make life convenient for public at large.  

Keeping in view the larger public interest in mind, I would request the 
Hon'ble Minister of Railways that a railway station and not a railway halt be 
developed in village Sorkhi. 

(ends) 
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Re: Implementation of 74th Constitutional Amendment Act in letter and 
spirit by State Governments 

 

®ी िववेक नारायण शेजवलकर (µवािलयर): संसद Ĭारा 74व¤ संिवधान संशोधन के माÅयम स ेनगर 
िनगम व नगर पािलकाओ ंको संवैधािनक दजाª िदया जाकर इÆह¤ स±म बनाया गया है। 

संिवधान संशोधन लागू करने कì िजÌमेदारी राºय सरकारŌ कì है। राºय सरकार¤ अपन-े
अपने ÿदेशŌ म¤ लागू अिधिनयमŌ के माÅयम से नगर िनगमŌ को शिĉया,ँ अिधकार व िजÌमेदाåरया ँ
देने का काम कर रही ह§। संिवधान संशोधन कì मंशा के अनुसार कामकाज हो इस हेतु ÿदेश सरकार¤ 
अपनी-अपनी इ¸छा के अनुसार इस संशोधन को आंिशक łप से लागू कर रही ह§। 

केÆþ सरकार कì अनेकŌ योजनाए ँजैसे ÿधानमंýी आवास योजना, Öव¸छ भारत िमशन 
आिद अनेकŌ योजनाओ ंका िøयाÆवयन नगर िनगमŌ Ĭारा िकया जा रहा है। सशĉ व स±म नगर 
सरकार¤ ही इन योजनाओ ंका लाभ जन-जन तक पहòंचाने का काम सफलतापूवªक कर सकती ह§। इस 
हेतु 74व¤ संिवधान संशोधन का इमानदारी से पालन िकया जाना चािहए। संिवधान संशोधन कì मंशा 
के अनुसार कामकाज चले इस हेत ुराºय सरकारŌ को अपन-ेअपने अिधिनयमŌ म¤ आवÔयक संशोधन 
करने हŌगे। 

 भारतीय महापौर पåरषद जो महापौरŌ का अिखल भारतीय संगठन है, ने इस िवषय म¤ नगरीय 
िनकायŌ के जनÿितिनिध व िवशेष²Ō से चचाª कर एक मॉडल अिधिनयम बनाकर केÆþ सरकार को 
ÿेिषत भी िकया है। 

ÿदेश सरकारŌ से चचाª कर इस िवषय म¤ आम सहमित के आधार पर आवÔयक कदम उठाने 
कì आवÔयकता है िजसस े िक देश कì सभी नगर सरकार¤ भारत सरकार कì जन कÐयाणकारी 
योजनाओ ंका सफलतापूवªक व ÿभावकारी िøयाÆवयन कर सके। 

 (इित) 
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Re: Need to run a superfast train from Malda to Delhi and Bengaluru 
 

®ी खगेन मुमुª (माÐदहा उ°र):  आदरणीय अÅय± जी, इस सदन के माÅयम से म§ माननीय रले 
मýंी जी का Åयान अपने संसदीय िनवाªचन ±ेý मालदा उ°र (पिĲम बंगाल) म¤ रले सुिवधाओ ंके 
िवÖतार कì ओर आकृĶ करना चाहता हó।ँ महोदय, मेरा संसदीय ±ेý अÂयंत िपछड़ा हòआ है। रोजगार 
और इलाज के िलए बहòत बड़ी सं́ या म¤ लोग िदÐली एवं ब§गलोर कì याýा करते ह§। मालदा से िदÐली 
के िलए ÿितिदन केवल एक ůेन फर³का ए³सÿेस है जो लगभग 36 घंटे का समय लेती है। इसके 
अितåरĉ āĺपýु मेल है जो मालदा से होकर जाती है। इससे मेर े±ेý के लोगŌ को िदÐली आन-ेजाने 
म¤ काफì किठनाई होती है। 

म§ सदन के माÅयम से माननीय रले मýंी जी से मांग करता हó ँिक मालदा से नई िदÐली के 
िलए "वÆदे भारत'' कì तरह से ÿितिदन एक सपुरफाÖट ůेन चलायी जाए एवं मालदा से ब§गलोर के 
िलए सपुरफाÖट ůेन चलायी जाए। 

(इित) 

 

 
  



12.12.2019    Dir(Vp)/Hcb                Uncorrected / Not for Publication                                               329 

 
 

 

Re: Need to connect uncovered villages in Kheri parliamentary 
constituency, Uttar Pradesh with mobile and internet services 

 

®ी अजय कुमार (खीरी):  माननीय अÅय± जी, वतªमान सरकार ÿÂयेक गावँ तक मोबाइल, āॉडब§ड 
व इंटरनेट सेवाए ँपहòचँाने के िलए ÿितबĦ है। 

मेरी जानकारी के अनुसार 2011 कì जनगणना के आधार पर लगभग 2,50,000 úामसभा 
म¤ से 1,28,376 úाम पंचायतŌ तक उĉ सेवा पहòचँ गयी है व मोबाइल सेवा से माý 28000 गाँव 
वंिचत है। इनमे मेरी लोकसभा ±ेý लखीमपरु-खीरी (उ°रÿदेश) कì लगभग 20 úाम पंचायत¤ (लगभग 
100 गावँ) जो नेपाल के सीमावतê जनजातीय ±ेý ह§, भी इन सेवाओ ंसे वंिचत ह§। इनम¤ मेरे लोकसभा 
±ेý के जनजातीय ±ेý के गौरफंटा, सौनहा व चÆदन चौकì आिद ±ेý म¤ मोबाइल टॉवर कì Öवीकृती 
4 वषª पूवª हòई थी तथा ÿारिÌभक िनमाªण सबंधंी जłरत¤ पूरी हो चकुì ह§ परतं ुअब काम Łक गया है 
िजसके कारण उĉ गावँŌ म¤ मोबाइल सिहत इंटरनेट व āॉडब§ड सेवाए ँउपलÊध न होने के कारण 
सरकारी सेवाओ ंका लाभ पूरी तरह से लोगŌ को नहé िमल पा रहा है। 

म§ आपके माÅयम से सरकार से िनवेदन करता हó ँिक मेरे लोकसभा ±ेý के उĉ जनजातीय 
±ेýŌ सिहत सभी 28000 गावँŌ म¤ मोबाइल सेवा व शेष लगभग 1,25000 गावँŌ म¤ āॉडब§ड व इंटरनेट 
सेवा शीŅ शłु करने हेतु आवÔयक कायª शीŅ पूरे कराने हेत ुकायªवाही करने का कĶ कर¤। 

 
(इित) 
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Re: Setting up of an AYUSH Medical College & Hospital in Jhargram, 
West Bengal 

SHRI KUNAR HEMBRAM (JHARGRAM): My constituency Jhargram in West 
Bengal, also known as Jangalmahal, has poor and marginal people. In my 
constituency, there are maximum percentage of people below poverty line and 
they are Scheduled Tribe, Scheduled Caste and Other Backward Classes. 
There is no medical college and hospital. The district hospital has very poor 
quality of medical treatment facility. Poor people don’t have any means to get 
treated outside West Bengal.  

So, it is an urgent need to establish an AYUSH Medical College and 
Hospital in my district Jhargram. 

(ends) 
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Re: Need to undertake repair of National Highways from          
Ankleshwar to Maharashtra border and Netrang to Rajpipla 

 

®ी मनसुखभाई धनजीभाई वसावा (भłच):  गजुरात म¤ मेरे संसदीय ±ेý भłच के अंतगªत 
अंकलĵेर से लेकर नेतरगं, डेिडयापाड़ा, सागबारा तथा महाराÕů बॉडªर तक नेशनल हाइवे िबÐकुल 
टूट गया है। मÅय ÿदेश, महाराÕů तथा गजुरात के भारी वाहन इसी मागª से होकर गजुरते ह§। राÕůीय 
राजमागª वाली सड़क िबÐकुल टूट जाने कì वजह से लोगŌ को भारी तकलीफ उठानी पड़ती है। वैसे 
तो मरÌमत का काम चलता रहता है परतं ुठीक तरह से मरÌमत नहé हो पाती है। 

इसी तरह नेतरगं से राजपीपला तक नेशनल हाइवे छह-सात साल पहले बना था परंतु यह 
मागª भी टूट गया है। इस मागª पर ºयादातर महाराÕů तथा साउथ गजुरात के ÿवासी लोग सरदार 
सरोवर म¤ 'Öटै¸यू ऑफ यूिनटी' के दशªन करने हेतु आते रहते ह§। 

अतः उपरोĉ राÕůीय राजमागª के संबंध म¤ सरकार स ेमेरा आúह है िक उĉ मागŎ कì मरÌमत 
कì जगह Öथायी łप से अ¸छा रोड बनाया जाए। 

 
(इित ) 
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Re: Need to extend the benefit of Pradhan Mantri Kisan Samman Nidhi 
Scheme to farmers living in forest areas in  Betul district, Madhya 

Pradesh 

®ी दुगाª दास (डी.डी) उईके (बैतूल):  महोदय जी म§ बैतूल हरदा हरसूद आिदवासी लोक सभा ±ेý 
का ÿितिनिधÂव करता हóं। िकसानŌ के िहत म¤ हमारा आपसे िवनă अनुरोध है िक िकसानŌ को सबल 
बनाने और उÆह¤ आंिशक मदद पहòंचाने के उĥेÔय को लेकर ÿधान मंýी माननीय ®ी नरÆेþ मोदी जी 
ने "ÿधानमंýी िकसान सÌमान िनिध' के नाम से एक महÂवकां±ी योजना शłु कì है िजसम¤ ÿितवषª 
िकसानŌ को दो-दो हजार łपये कì तीन समान िकÔतŌ म¤ कुल छ: हजार łपये िदये जाते ह§ िजसके 
िलए राजÖव िवभाग Ĭारा िकसानŌ से जłरी कागजात भी जमा करवाये जाते ह§। िकंतु आिदवासी 
बहòल वन úामŌ के िकसानŌ को इस योजना के लाभ से वंिचत रखा गया ह ै िजससे वÆयांचल म¤ 
िनवासरत  वन úामŌ के िकसानŌ म¤ नाराजगी है। बैतूल िजले कì तहसील घोड़ाडोगरी, शाहपुर 
भैसदहेी,भीमपरु आठोर आÂमा ÿभातपĘ िचचोली के टाÁडा बाला डŌगरी, बरखेडा, डोकरीभłु, 
दåरयावगंज, गवासेन, खोल, राखेड़ा एवं कुरसाना सिहत जनजाित ±ेý के 180 वन úाम ह§, जहां के 
िकसानŌ को "ÿधानमýंी िकसान सÌमान िनिध योजना” का लाभ नहé िमल पा रहा है। 

कृपया भारत शासन का कृिष मýंालय अपने Öतर से ठोस कायªवाही करने कì कृपा कर¤ तािक 
वन úाम के आिदवासी भाइयŌ एवं अÆय सभी  िकसानŌ को भी भारत सरकार Ĭारा चलाई जा रही 
महÂवपूणª कÐयाणकारी योजना का लाभ िमल सके। 

 
 

(इित ) 
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Re: Need to establish a working women hostel in Gorakhpur 
parliamentary constituency, Uttar Pradesh  

 
®ी रिव िकशन (गोरखपुर): महोदय, मेरा संसदीय ±ेý गोरखपरु पूवा«चल का मु́ य शहर ह,ै जहां 
पर एÌस, मेिडकल कॉलेज, रेलव े का मु́ यालय, गोरखपरु िवĵिवīालय, राजकìय औīोिगक 
ÿिश±ण केÆþ के साथ-साथ एयरफोसª बेस कैÌप, इसके अलावा यहां कई ÿाईवेट कÌपिनयां कायªरत 
ह§, जहां पर पूर ेउ°र ÿदेश सिहत िबहार व पड़ोसी देश नेपाल के लोग भी यहां भारी माýा म¤ रहते ह§ 
तथा अलग-अलग ÿितķानŌ म¤ कायª करते ह§ तथा पढ़ते ह§। इनम¤ मिहलाय¤ भी शािमल ह§ तथा इनम¤ 
स ेबहòत-सी मिहलाय¤ अकेल ेयहां नौकरी करती है। जो घर पåरवार स ेदूर गोरखपरु म¤ अकेली रहती 
ह,ै िजसस ेउनके मन म¤ असुर±ा कì भावना बनी रहती है। ऐसे अगर कामकाजी मिहलाओ ंके िलए 
छाýावास हो जाता ह ैतो मिहलाय¤ सरुि±त महसूस कर¤गी। अतः म§ माननीय मिहला एवं बाल िवकास 
मýंी जी स ेसदन के माÅयम स ेआúह करता हóं िक मेर ेसंसदीय ±ेý कì मिहलाओ ंकì जłरत को 
Åयान म¤ रखते हòए एक कामकाजी मिहला छाýावास कì Öथापना कì जाये िजसस ेयहां कì मिहलाओ ं
को सहóिलयत हो सके। 

 (इित) 
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Re: Need to augment railway services in Dausa parliamentary 
constituency, Rajasthan 

 

®ीमती जसकौर मीना (दौसा):  मरेा दौसा लोक सभा संसदीय ±ेý जनजाित वगª हेत ुआरि±त है। 
साथ ही जल के अभाव म¤ िकसानŌ हेत ुअÐप आय ÿाÈय अिसंिचत कृिष भूिम ही उपलÊध है। सÌपूणª 
वगª के लोग कृिष एवं मजदूरी पर ही िनभªर ह§। 

दूसरी ओर ±ेý के हजारŌ नौजवान देश कì सरु±ा हेत ु सीमाओ ं पर तैनात ह§, िजनके 
आवागमन हेत ुरले साधन काफì कम है तथा मजदरूी के उĥेÔय से हजारŌ मजदूर ÿितिदन िदÐली, 
अलवर, िभवाड़ी म¤ आते जाते ह§। 

इसी िजले म¤ मेहÆदीपरु बालाजी पिवý धाम िÖथत है। यहा ँका लाल पÂथर भारतवषª कì 
अनेकŌनेक ÿाचीरŌ कì शोभा बढ़ा रहा ह§। जग ÿिसĦ आभानेरी बावड़ी, भानगढ़ भूतहा िकला आिद 
अनेक Öथान मेरे लोक सभा ±ेý म¤ िÖथत ह§। साथ ही केÆþ सरकार धािमªक ÖथलŌ को साधन सलुभ 
बनाने हेत ुभी वचनबĦ है। 

माननीय रेल मंýी महोदय को पूवª म¤ िकए गए आúह के पåरÿेàय म¤ हजारŌ सैिनक, मजदरू, 
Óयापारी वगª आÅयािÂमक व दशªनाथª पयªटकŌ कì भावनाओ ंको ŀिĶगत रखते हòए दौसा Öटेशन पर 
डबल डेकर, बांदीकुई, बसवा, बÖसी, मÁडावर Öटेशन पर 12985-12986, 12195-12196, 
12035-12036, 22987, 22988,197 15-19716, 12547-12548 गािड़यŌ का ठहराव, फेरा 
बढ़ाने कì कृपा कर¤, िजससे लोगŌ को राहत ÿदान होगी। 

 

 (इित) 
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Re: Need to set up common Bio-Medical Waste Treatment Plants 

DR. KIRIT P. SOLANKI (AHMEDABAD WEST): The government through 
Biomedical Waste Rules, 2016 had instructed all hospitals to follow regulations 
regarding the management of biomedical waste. These regulations place a lot 
of responsibility on the hospitals to manage biomedical waste. However, 
hospitals, especially small and medium from both public and private sector find 
them difficult to implement. It is very expensive for them to phase out commonly 
used chlorinated plastic bags, gloves, blood bags and establish a barcode 
system for bags/containers. Purchasing of non-polluting incinerators puts a lot 
of burden on these small hospitals as these are generally imported commodities. 
Currently, there are only around 200 Common Bio-Medical Waste Treatment 
Facilities (CBMWTF) in operation which are inadequate for Health facilities in 
750 districts spread across the country. Therefore, I request the government to 
set up Common Bio-Medical Waste Treatment Plants and provide funds to small 
hospitals to encourage them in implementing the rules. 

(ends) 
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Re: Need to utilise the services of homoeopathy doctors for 
treatment of patients under Ayushman Bharat Yojana 

 

®ी किपल मोरĵेर पाटील (िभवंडी):  आज सरकार के िनरÆतर ÿयासŌ से देश म¤ आयषु पĦित स े
इलाज कराने म¤ जनता अिधक łिच ले रही है। होÌयोपैथी दवाओ ंसे कई असाÅय रोगŌ जैसे क§ सर, 
एच.आई.वी., Âवचा रोग, मनोिवकार, वĦृ एवं बाल िचिकÂसा ÿितर±क बीमाåरयŌ का इलाज सÖते 
और िबना साइड इफे³ट के हो रहा है, इससे इसकì लोकिÿयता दिुनयाभर म¤ तेजी से बढ़ रही है।  

अतः म§ केÆþ सरकार से अनुरोध करना चाहता हó ँिक आयुÕमान भारत योजना के अÆतगªत 
ºयादा से ºयादा होÌयोपैथी डॉ³टरŌ को शािमल िकया जाए िजससे देश कì जनता को कम से कम 
खच¥ म¤ उपयुĉ इलाज िमल सके। 

 
 (इित) 
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Re: Need to set up a Medical College in Morbi in Rajkot parliamentary 

constituency, Gujarat 
 

SHRI MOHANBHAI KALYANJIBHAI KUNDARIYA (RAJKOT): I request the 
Central Government to set up a Medical College in Morbi in Rajkot parliamentary 
constituency, Gujarat. 

(ends) 
 

----- 

 
Re: Development of Sabarimala in Kerala 

SHRI SURESH KODIKUNNIL (MAVELIKKARA): Sabarimala is the most 
renowned pilgrim centre in Kerala, attracting devotees from entire south India. 
Sabarimala suffers development deficit due to apathy from both Union & State 
Government. The government is unwilling to release forest land for development 
of Sabarimala and there are inadequate facilities for pilgrims, and State 
government’s refusal to release Rs 100 crore earmarked for Sabarimala derails 
the development prospects.  

 Sabarimala development works must include creating potable water 
distribution network and cleaning of river Pamba. Since Pamba water is used by 
people downstream in several districts, a PAMBA RIVER MASTER PLAN like 
NAMAMI GANGE must be declared and funds be allocated. Sabarimala 
development projects are standstill as the forestland has not yet been released 
and facilities for pilgrims including accommodation, resting facilities, adequate 
parking and establishing AIIMS like facility must be completed immediately by 
removing all policy hurdles.  

(ends) 
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Re: Revision of pay of Assistant Accounts officers in Ministry of Defence 

SHRI K. SUDHAKARAN (KANNUR): The 7th CPC Resolution of Ministry of 
Finance, vide No.1/11/2016 dated 25.07.2016, recommended a hike in Grade 
Pay from Rs. 4800 to Rs. 5400 for Assistant Accounts Officers in Finance 
Division, Ministry of Defence who have completed four years of service. The final 
approval was subject to recommendation by Department of Personnel and 
Training (DOPT). A committee constituted by DoPT had also approved this 
recommendation. However, the matter is still pending for reasons unknown and 
the DoPT have not yet issued directions to Ministry of Finance to dispense a 
Government Order, notwithstanding, the Ministry of Finance, vide letter No. 
25/2/20l7-1IC/E.IIIA dated 18,06.2018, sanctioning the grant of grade pay of 
Rs.5400 for the same Accounts Cadre under other Ministries. I request the 
Hon’ble Minister of State for Personnel and Training to look into this matter and 
issue necessary directions to facilitate their grade pay hike at the earliest.  

 (ends) 
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Re: Indo-Nepal diplomatic relations 

SHRI RAJMOHAN UNNITHAN (KASARAGOD): Recently, Prime Minister of 
Nepal demanded withdrawal of Indian military personnel from the Kalapani 
region. Nepal has witnessed street protests since India published a new political 
map on November 2, 2019 which portrayed the Kalapani enclave as part of India. 

Souring of the relationship between India and Nepal is not an ignorable 
affair. India and Nepal have a strong political, cultural and geographical bonding. 
But for the last few years, the Indo-Nepal relations have soured. China has been 
accelerating its grip over Nepal mainly by including Nepal in China’s ambitious 
Belt and Road Initiative.  

In this context, it would be a Himalayan blunder to allow the Indo Nepal 
relations to be jeopardized. Steps may be taken to avoid a stand-off between 
India and Nepal and diplomatic routes may be activated to avoid further 
escalation of tension.  

 (ends) 
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Re: Setting up of a Medical College at Udhagamandalam in Tamil Nadu 

SHRI A. RAJA (NILGIRIS): A new Medical College has been approved under 
Phase-Ill of Centrally Sponsored Scheme at Udhagamandalam, the Nilgiris, 
Tamil Nadu in consequence of my meeting and my letter dated 15.07.2019 and 
01.10.2019.  

The Hindustan Photo Films Manufacturing Company ceased to exist from 
the year 2013. The process of handing over the 303.8 acres land of HPF 
Manufacturing Company to the State Government by the Ministry of Heavy 
Industries and Public Enterprises is on.  

25 acres of land out of this 303.8 acres has been earmarked by the 
Government of Tamil Nadu at Ooty for setting up of new Government Medical 
College at Udhagamandalam.  

I, therefore, request the Union Government to utilize the space/building of 
HPF Company alongwith its existing infrastructure for establishment of new 
Medical College as this will reduce the cost/expenditure of approved Medical 
College to be set up at Udhagamandalam, the Nilgiris, Tamil Nadu.  

 (ends) 
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Re: Krishna-Godavari river linking project 

SHRI POCHA BRAHMANANDA REDDY (NANDYAL): I commend the 
government for increasing the allocation to Ministry of Jal Shakti by 13.5% during 
2018-2019 and 2019-2020. This will help bridge the estimated gap to complete 
various programmes like National Water Mission, River basin Management etc. 
I would like to take this opportunity to draw attention towards Krishna- Godavari 
river linking project.  

Sir, Krishna river is a deficit basin, compromising the stabilization of 
Krishna delta. The average inflow into Srisailam reservoir, the main source of 
supply for Rayalaseema region, has reduced from 1,230 TMC to 456 TMC over 
the last 52 years. On the other hand, the river Godavari is showing a surplus of 
2,780 TMC on an average in the last thirty years. This surplus water drains into 
the Bay of Bengal. We assess that surplus water at Dowlaiswaram can be taken 
to Nagarjuna Sagar and Srisailam Dams and from there to the backward districts 
of Rayalseema and Prakasam.  

This project will provide relief to scarce rainfall zone farmers and help 
increase the farm productivity of Agriculture. 

 (ends) 
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Re: Need to enhance the amount for construction of  toilets under 
Swachh Bharat Abhiyan 

 
®ी राम िशरोमिण (®ावÖती):  महोदय, म§ आपके माÅयम से भारत सरकार का Åयान Öव¸छ भारत 
अिभयान के तहत शौचालय के िलए दी जा रही सिÊसडी कì तरफ िदलाना चाहता हóं। महोदय, 
सरकार Ĭारा ÿित शौचालय के िलए 12,000 łपये माý िदये जा रहे ह§। इस महंगाई के दौर म¤ माý 
12000 łपये म¤ उ¸च गुणव°ा यĉु शौचालय का िनमाªण कैस ेसंभव है। महोदय, जो शौचालय बनाये 
गये ह§ वह कुछ ही समय बाद जजªर और ±ीण हो गये ह§ या उपयोग के लायक ही नहé बचे ह§। सरकार 
Ĭारा दी जा रही धनरािश बहòत ही कम है। 

भारत सरकार से िनवेदन है िक इस धनरािश को बढ़ाया जाए, िजससे उ¸च गुणव°ा यĉु 
शौचालय का िनमाªण हो व प³के सेिÈटक ट§क बन सक¤ , िजससे लÌबे समय तक उपयोग म¤ लाया जा 
सके। इसके साथ-साथ उिचत पानी कì ÓयवÖथा भी सरकार Ĭारा कì जाए, िजससे सेिÈटक ट§क कì 
लाइफ बढ़ सके। 

 
(इित ) 
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Re: Withdrawal of notification by South Central Railway 

SHRI JAYADEV GALLA (GUNTUR): Railway Recruitment Cell of South Central 
Railway has recently issued notification to recruit 4,103 candidates as 
Apprentices for Lalaguda Workshop, Vijayawada, Kazipet, Guntakal, Maulah 
Diesel Loco Sheds and for 24 other places in Telangana and Andhra Pradesh. 
The educational requirement for this is 10th Standard with ITI. But, the problem 
is the notification indicates that candidates from any part of the country can apply 
for this Apprenticeship.  

Sir, the convention is that vacancies of Apprenticeship are filled only from 
candidates within the region. This is how it is happening in every Railway Zone 
of the country. But, the recent notification inviting candidates from all over the 
country will jeopardize the prospects of Telugu candidates from Andhra Pradesh 
and Telangana. The concern of Telugu candidates is, if candidates from other 
States come and join here, then they will take away a large chunk of 14,000 
vacancies that the SCR is going to fill up because 20% of regular vacancies are 
filled with Apprentices. Secondly, of the 70,000 vacancies that the Railways is 
in the process to fill-in, 7,000 vacancies are from SCR. And, out of these, 1,400 
vacancies are filled with Apprentices. So, if candidates from other States join 
SCR as Apprentices, then Telugu candidates from Andhra Pradesh and 
Telangana will suffer.  

In view of the above, I demand that the notification issued by SCR for 
recruiting 4,103 Apprentices be withdrawn forthwith and a fresh notification be 
issued by making candidates eligible only from the SCR region.  

 (ends) 
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RE: BUSINESS OF THE HOUSE 
 

संसदीय कायª मýंालय म¤ राºय मýंी तथा भारी उīोग और लोक उīम मýंालय 
म¤ राºय मýंी (®ी अजुªन राम मेघवाल): माननीय सभापित जी, िलÖट ऑफ िबजनेस 
म¤ आइटम नÌबर 24, जो िडÖकशन अंडर łल 193 है, एúीकÐचर िडपाटªम¤ट का, म§ 
अनरुोध करना चाहóगँा िक उसकì चचाª करीब-करीब हो गई है। माननीय मýंी जी का 
åरÈलाई आज हो जाए, हम इसका आपस ेअनरुोध करना चाहते ह§।  
माननीय सभापित : अगर सभा कì सहमित है, तो म§ इसे शłु करती हó।ँ 
अनेक माननीय सदÖय : हा,ँ महोदया।  
माननीय सभापित : ®ी अधीर रजंन चौधरी जी। 

----- 
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DISCUSSION RE: CROP LOSS DUE TO VARIOUS REASONS AND ITS 

IMPACT ON FARMERS - Contd. 
1419 hours 
SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Hon. Chairperson, 
Madam, farmers are the founders of our civilization and prosperity. यहा ँिकसानŌ 
और कृिष को लेकर बहòत बड़ी-बड़ी बात¤ होती ह§। बीजेपी के कोई नेता उस िदन कह रहे थ ेिक कांúेस 
पाटê को िकसानŌ के बार ेम¤ ³या जानकारी है। जवाहर लाल नेहł जी स ेशłु करके आज तक िकसी 
को िकसानŌ के बार ेम¤ कुछ पता ही नहé ह,ै वे ऐसा बोल रहे थे। म§न ेउस िदन यह कहने कì कोिशश 
कì थी िक सार ेलोग जानते ह§ िक िहÆदÖुतान कì यह बीजेपी पाटê ůेडसª कì पाटê ह,ै लेिकन यहा ँ
आकर वे िकसानŌ कì पाटê बनना चाहती है। म§ जवाहर लाल नेहł कì एक बात कहना चाहता हó।ँ 
जवाहर लाल नेहł कहते थ ेिक most things can wait except agriculture. इंिदरा गाधँी जी 
हåरत øािÆत लायी थé। इसके बाद हम¤ सनुना पड़ता ह ैिक कांúेस न े³या िकया है। हम¤ तोमर साहब 
स ेयह पूछना चािहए िक आपके इतने सार ेसाल तक पद संभालने के बाद आज कृिष का हाल ऐसा 
³यŌ ह?ै आज इÔंयोर¤स कवर, जो आपका लàय, टारगेट था, ³या आप वहा ँपहòचँ पाए? हमारी मागँ 
ह ैिक िमिनमम सपोटª ÿाइस को एक लीगल राइट कì हैिसयत स ेदजाª िदया जाए। 
(1420/NK/RSG) 

नीित आयोग भी यही कहता ह,ै िहÆदÖुतान म¤ आज कृिष विृĦ दो फìसदी के नीचे पहòंच गई 
ह,ै खपत कम हो गई ह।ै जब कृिष म¤ खपत नहé बढ़ेगी, मांग नहé बढ़ेगी तब तक िहÆदÖुतान कì 
आिथªक िÖथित नहé बदलेगी। कोई कहता ह ै िक अभी farmers are not cultivating crops; 
rather, farmers are cultivating losses. िहÆदÖुतान म¤ कृिष का हाल कहां पहòंच चुका ह,ै सबसे 
बड़ा सबूत यह ह ैिक हर रोज एक कृषक को खुदकुशी करनी पड़ती है। हर रोज एक कृषक खुदकुशी 
कर रहा ह ैऔर आप कह रहे ह§ िक िकसानŌ कì आय बढ़ चुकì है। नाबाडª कì एक åरपोटª कहती है 
िक According to the All India Rural Financial Inclusion Survey of NABARD, the 
average monthly income per agricultural household in 2015-16 was Rs. 8,931 
only. Doubling this figure by 2022 would require farmers’ incomes to increase 
between 13 per cent and 15 per cent per year. सबस ेबड़ी मुिÔकल ह ै िक फामªर को 
उिचत मूÐय नहé िमलता ह,ै उिचत मूÐय नहé िमलने के चलते फामसª खुद परेशान ह§ और फामसª 
कì परेशािनया ंिहÆदÖुतान कì माली हालत स ेÿितिबिÌबत होती ह§। आज फामसª नहé चाहते ह§ िक 
उनका रोजगार कम हो जाए, वे बाहर जाना चाहते हòए भी बाहर नहé जा सकते ³यŌिक िहÆदÖुतान 
म¤ आज 45 सालŌ के अंदर सबस ेºयादा बेरोजगारी छाई हòई है। एमएसपी 225 Èलस पर देते ह§, 25 
øाप पर एमएसपी देते ह§, Only about six per cent farmers of the country are able to 
sell the produce directly to the procurement agency. आप पैसा देते ह§, बजट म¤ पैसा 
देते ह§, सदन म¤ कहते ह§ िक इतने पैस ेिदए ह§, लेिकन úास Łट पर िकतन ेिकसानŌ को ये पैसा िकतन े
िकसानŌ के पास जाता ह,ै इस ेआपको देखना चािहए। आप कह¤गे िक हम डायर³ेट बेिनिफट ůांसफª र 
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ÿोúाम बना िदया, वहां भी आप आकर देख¤ग ेतो Öमॉल और मािजªनल फामसª कì एúीकÐचर अकाउंट 
के अंदर 59 परस¤ट िहÖसेदारी ह,ै उनके पास 41 पैसा जाता है। पैसा कहां जाता ह?ै आप सदन म¤ 
पेश करते ह§ िक बारह लाख करोड़ Łपये का एúकÐचर øेिडट द ेिदए ह§ लेिकन एúीकÐचर øेिडट 
अरबनाªइºड हो चुका है। एúीकÐचर øेिडट म¤ ºयादा पैस ेकमªिशयल िसटी ब§क स ेजाते ह§, ³यŌिक 
कारपोरेट लोग एúीकÐचर म¤ आ गए, इसका मतलब िकसानŌ का पैसा अभी कॉरपोरेट लोगŌ कì जेब 
म¤ जान ेलगा है। …(Óयवधान) आज तक एमपीएमसी åरफामª नहé कर सके, एúीकÐचर ÿोड्यूस 
माक¥ िटंग कमेटी ए³ट 2003 का åरफामª नहé कर सके। अभी भी एपीएमपी मॉनोपोली चल रही ह,ै 
कट¥लाइजेशन चल रहा है। आप इसस ेन नहé कर सकते। आप कहते ह§ िक पीएम िकसान के तहत 
छह हजार Łपये ईयरली िमलन ेवाला है। लेिकन मेरा एक सझुाव ह,ै हमारी पाटê कì तरफ स ेहमने 
Æयाय का एक Èलान िदया था िजसका नाम ह ै‘Æयाय’। िहÆदÖुतान के 20 गरीब लोगŌ को सालाना 72 
हजार Łपये िमले, यह हमारा आपको सझुाव था, लेिकन आपने नहé सनुा। तेलंगाना म¤ ‘रायतबंुधु’ 
और ओिडशा म¤ ‘कािलया’ जैसा Öकìम है। आप ऐसी Öकìम ³यŌ नहé ले पाते। आप जानकर हैरान 
हो जाएगं ेAccording to the Survey of NABARD, the average outstanding debt of a 
rural household was Rs. 91,407. Could you imagine that, hon. Minister? The 
agriculture sector has been undergoing severe stress and strain. So, you have 
to have some innovative measures in order to get rid of those depressed sectors 
out of the economic and financial morass. 
(1425/MK/RK) 

आपको एक और जानकारी देना चाहता हóं। यहां तो बड़ी-बड़ी बात¤ होती ह§,  एúीकÐचर म¤ 
काफì तर³कì हो गई है। दुिनया म¤ 117 देश ह§ िजनम¤ µलोबल हंगर इंडे³स तय िकया गया है। दिुनया 
के 117 देशŌ म¤, µलोबल हंगर इंडे³स म¤ हमारा Öथान 102 वां है। 102 म¤ Öथान होने का मतलब, 
वषª 2004 म¤ हम िहÆदÖुतान म¤ 20 करोड़ लोगŌ को पावटê के बाहर लाए थ,े वे अब पावटê म¤ चल े
गए ह§।…(Óयवधान)   
माननीय सभापित (®ीमती रमा देवी): इनको बोलन ेदीिजए। अब यह भी सीख गए ह§ ³या? 

…(Óयवधान) 
®ी अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर): यहां सदन म¤ चचाª होती ह ैिक बांµलादेश स ेघुसपैिठए आ रहे 
ह§। µलोबल हंगर इंडे³स म¤ बांµलादेश हमस ेआग ेहै। µलोबल हंगर इंडे³स म¤ बांµलादेश का Öथान 88 
वां ह ैऔर हमारा Öथान 102 वां है। वषª 2014 म¤ µलोबल हंगर इंडे³स म¤ हमारा Öथान 55 वां था। 
आपके जमान ेम¤ गरीबी दोगनुी हो गई। आप िकसानŌ कì आमदनी दोगनुी करने कì बात कर रहे ह§, 
लेिकन आपके जमान ेम¤ गरीबी दोगनुी हो गई है। बड़ी-बड़ी बात करन ेस ेकोई फायदा नहé है। कथनी 
स ेकोई काम नहé बनेगा, करनी स ेकाम बनता है। आपकì सरकार कथनी कì सरकार ह ैकरनी कì 
नहé है। म§ आपको एक और Êयौरा देता हóं- India is ranked 44 in Nomura’s Food 
Vulnerability Index, which has compiled the vulnerability of 110 countries in the 
world. आपके िखलाफ िहÆदÖुतान के सार ेिकसान अगल ेमहीन े8 तारीख को धरन ेपर जा रहे ह§, 
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³यŌिक आप िकसानŌ को दाम नहé देते ह§। आप कहते ह§ िक िकसान ब§क म¤ जाकर पैसा जमा करते 
ह§। Consumption is down at a 47-year low. ये मेर ेआंकड़े नहé ह§, यह एनएसएसओ कì 
åरपोटª है। Household savings are at 20-year low.यह भी एनएससओ कì åरपोटª है। India’s 
overall savings rate has declined to 30 per cent. …(Óयवधान) 
माननीय सभापित: माननीय मýंी जी आप जवाब दीिजए। 

…(Óयवधान) 
®ी अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर): िसफª  आधा िमनट, हो गया। म§ िगåर राज िसंह को सनुना चाहता 
हóं। खरीफ के मौसम म¤ Kharif crops were selling at eight per cent to 37 per cent below 
MSP, that is at an average of 22.5 per cent.  Crores of farmers growing Tur, 
Moong, Urad, Soyabean, Sunflower, Kala Til, Jowar, Bajra, and Ragi did not get 
MSP for their crops. िगåरराज जी सिुनए The MSP of Rabi crops for the season 2020-
21, declared by the BJP Government, has seen a pittance of 
increase.…(Óयवधान) आपने िसफª  4 स े7 फìसदी बढ़ाया है। इसिलए यह सरकार िकसानŌ के 
िलए नहé है। आप िकसानŌ के ऊपर जीएसटी लगाते ह§। उसके फिटªलाइजर, ůै³टर आिद सब पर 
जीएसटी लगाते ह§।  जीएसटी िकसानŌ को वापस नहé िमलता है। इसिलए यह सरकार ůेडरŌ कì 
सरकार है। …(Óयवधान) 

(इित) 
माननीय सभापित : माननीय मýंी जी अब आपना जवाब दीिजए। 

…(Óयवधान) 
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1424 बज े
कृिष और िकसान कÐयाण मýंी; úामीण िवकास मýंी तथा पंचायती राज मýंी (®ी नरÆेþ िसहं 
तोमर): माननीय सभापित महोदया, िनयम 193 के अंतगªत िविभÆन कारणŌ स ेफसलŌ कì हòई ±ित 
और िकसानŌ पर इसका ÿभाव इस िवषय पर आपने चचाª कì अनमुित दी थी और मुझे ÿसÆनता ह ै
िक सदन म¤ एक लंबी चचाª  हòई और अधीर रंजन जी सिहत लगभग 52 मÌेबसª न ेइसम¤ भाग िलया। 
®ी के.सरुशे जी न ेइस चचाª को ÿारभं िकया था।  
(1430/RPS/PS) 

वीरÆेþ िसंह जी, पलानीमिण³कम जी, कÐयाण बनजê साहब, पोचा बी. रेड्डी जी, िवनायक 
राउत जी, कौशलेÆþ कुमार जी, भतृªहåर महताब जी, दािनश अली जी, ए.एम. आåरफ जी, नामा 
नागेĵर राव जी,  सनुील तटकर ेजी, सशुील कुमार िसंह जी, सरिदÆहा साहब, जयदेव गÐला साहब, 
एम. सÐेवराज, डा.ँ ÿीतम मÁुडे, हनुमान बैिनवाल जी, अनिुÿया जी, नवनीत राणा जी, दÕुयंत जी, 
थॉमस जी, एन.के. ÿेमचÆþन जी, नÆद कुमार िसंह चौहान जी, अब ु तािहर खान जी, के.आर. 
कृÕणराजू जी, धमªवीर जी, गजानन कìितªकर जी, åरतेश पाÁडेय जी, सिुÿया सलेु जी, संजय बी. 
पािटल जी, डीन कुåरयाकोस जी, पी. आर. जाधव जी, परबतभाई पटेल जी, ®ीिनवास दादा सािहब 
पािटल जी, भगवंत मान जी, ®ी भागीरथ चौधरी जी, ®ी जसवीर िगल जी, अिनल िफरोिजया जी, 
सÌभाजी राव मान ेजी, अजय भĘ जी, अमर िसंह जी, सौिमý खान जी, उमेश पािटल जी, रिवÆþ 
कुशवाहा जी, रमेश िबधूड़ी जी, ई.टी. मोहÌमद बशीर साहब और आज अधीर रजंन जी न ेइस चचाª 
को पूरा िकया है।  
 माननीय सभापित महोदय, हम सब जानते ह§ िक हमारा देश कृिष ÿधान देश है। इस बात को 
सब जानते भी ह§ और सब मानते भी ह§, लेिकन इसके बाद भी कई बार जब िकसानŌ का िवषय आता 
ह ैतो लोग चचाª करते-करते संकìणª एज¤डे पर चल ेजाते ह§। िकसानŌ के मामल ेम¤ जब तक राजनीित 
होती रहेगी, तब तक िकसानŌ के साथ Æयाय कर पाना किठन होगा। भारतीय जनता पाटê न ेकभी 
यह नहé कहा िक आजादी के बाद िकसी भी सरकार न ेया िकसी भी ÿधान मýंी न ेिकसानŌ के िलए 
कुछ नहé कहा या कुछ नहé िकया। सबने अपने-अपने समय पर करन ेकì कोिशश कì, लेिकन उसके 
बावजूद भी देश जैसा चाहता था, िकसान जैसा चाहते थ ेऔर जो जłरी था, वह अब तक हो नहé 
पाया। इसके कारण िकसान कì तकलीफ स ेहम सब लोग िचिÆतत ही रहते ह§। अभी अधीर रंजन जी 
अपनी बात कह रहे थ,े उस समय भी उÆहŌन ेिकसानŌ कì बात के अलावा, बहòत सारी चीज¤ उसम¤ 
िमला दé। …(Óयवधान) जब िमलावट होती ह ैतो पåरणाम भी िमलावट जैसा ही होता है। …(Óयवधान) 
 सभापित जी, म§ आपके माÅयम स,े सदन को कहना चाहता हóं िक िकसान के बार ेम¤ और 
कृिष कì ÿधानता को ŀिĶगत रखते हòए आरÌभ स ेिवचार होता तो शायद हम¤ आज ऐसी िÖथित का 
सामना नहé करना पड़ता। हम सब जानते ह§ िक अगर देश कì अथªÓयवÖथा गांव और िकसान पर 
िटकì थी तो हमारी सरकारŌ का ÿाधाÆय ÿाथिमकता पर इस ओर होना चािहए था, लेिकन इस ओर 
उतना Åयान नहé था, इसी के कारण आज िकसान को समय-समय पर ददुªशा का िशकार होना पड़ता 
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है। सरकार केÆþ कì हो या राºय कì हो, लगभग वह कोिशश करती ह ैिक िकसान को अिधकािधक 
सिुवधा ÿदान कर,े लेिकन इसके बावजूद भी िकसानी एक ऐसा कायª ह,ै जो ÿकृित पर भी िनभªर 
करता ह।ै 
(1435/IND/RC) 

िकसान को िबजली चािहए, िकसान को पानी चािहए, अ¸छा बीज, अ¸छी खाद चािहए और 
खेती के िलए ®म चािहए। यिद इन सबकì उपलÊधता हो भी जाए, तो भी ÿाकृितक आपदा जब आती 
ह,ै तो िकसान कì सारी कì सारी मेहनत धरी कì धरी रह जाती है। यह चचाª मु́ य łप स ेÿाकृितक 
आपदा पर ही िनभªर करती है। िपछल ेिदनŌ ÿाकृितक आपदा स ेजो नुकसान हòआ ह,ै उसस ेिकसान 
भी परेशान ह ैऔर सरकार भी िचंितत ह ैतथा गंभीरता स ेइस िवषय म¤ काम कर रही है। सदन म¤ भी 
सभी सदÖयŌ न ेिचंता Óयĉ कì ह।ै िनिĲत łप स ेयह सच ह ैिक ³लाइमेट च¤ज कì समÖया स ेआज 
सारी दिुनया पीिड़त ह ैऔर सारी दिुनया उस पर िचंता कर रही है। संयĉु राÕů खाī एवं कृिष संगठन 
कì åरपोटª को यिद हम देख¤ तो सामाÆय तौर पर मानव के उपभोग के िलए जो खाīाÆन ह,ै उसकì 
हर वषª 750 िबिलयन डालर के बराबर हािन होती ह,ै अनाज खराब हो जाता है। पूर ेिवĵ म¤ मौसम 
म¤ बदलाव हो रहा ह,ै तापमान बढ़ रहा ह,ै उसके कारण मौसमी घटनाए ंहो रही ह§, बेमौसम बरसात 
हो रही ह ैऔर उसका नुकसान िकसान को भगुतना पड़ रहा है। यिद हम िपछले िदनŌ को देख¤, तो 
हमार ेÅयान म¤ दि±णी पिĲमी मानसून आएगा। 1 जून, 2019 स े30 िसतÌबर, 2019 तक समú वषाª 
सामाÆय वषाª स ेदस ÿितशत अिधक हòई है। देश के 31 ÿितशत ±ेý म¤ अÂयिधक वषाª हòई ह ैऔर 
15 ÿितशत ±ेý म¤ वषाª कम हòई ह ैतथा 54 ÿितशत ±ेý म¤ सामाÆय वषाª हòई ह।ै इस ÿकार कì जो 
सूचनाए ं िमली ह§, उनके अनसुार असम, मेघालय, िýपरुा, िबहार, उ°राखंड, िहमाचल ÿदेश, 
गजुरात, राजÖथान, महाराÕů, कनाªटक, केरल, पंजाब, मÅय ÿदेश, उ°र ÿदेश, नागाल§ड आिद 15 
राºय ÿभािवत हòए ह§। 
®ी अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर): ³या इसम¤ पिĲम बंगाल का नाम नहé है? 
®ी नरÆेþ िसहं तोमर : इसम¤ पिĲम बंगाल भी है। यह जो मौसम पåरवतªन के कारण पयाªवरण कì 
िÖथित ह,ै इसके िलए सभी िजÌमेदार ह§ और िवशेष łप स ेहम देख¤ तो इसके िलए मानव ही िजÌमेदार 
है। अगर ÿकृित म¤ असंतुलन मानव Ĭारा खड़ा नहé होता, तो शायद इस पåरिÖथित स ेहम आज जूझ 
नहé रहे होते, लेिकन िफर भी जलवाय ुपåरवतªन कì ŀिĶ स ेइस समÖया स ेिनपटन ेके िलए भारत 
पूरी तरह स े ÿितबĦ है। पåेरस कनव¤शन म¤ अंतराªÕůीय समुदाय जो इकट् ठा हòआ, उसका जो 
िड³लेयरशेन ह,ै उसके ÿित भारत कì ÿितबĦता ह ैऔर भारत सरकार न ेइन सभी चीजŌ स ेिनपटने 
के िलए आठ िमशन भी बनाए ह§। राÕůीय सौर िमशन, संबंिधत ऊजाª द±ता िमशन, Öथायी सतत् 
िनवास पर राÕůीय िमशन, राÕůीय जल िमशन, िहमालयीन पåरिÖथित तंý को बनाए रखने के िलए 
राÕůीय िमशन, हåरत भारत िमशन, राÕůीयकृत सतत िमशन, राÕůीय जलवाय ुपåरवतªन ²ान िमशन 
और इन सब पर संबंिधत मýंालय पूरी गंभीरता के साथ आज काम कर रहा है। लेिकन सामाÆय तौर 
पर देख¤गे, तो आज का िवषय मु́ य łप स ेकृिष स ेसंबंिधत ह ैऔर कृिष मýंालय कì ŀिĶ स ेभी 
रणनीित बनाई गई ह।ै 
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(1440/ASA/SNB) 

हम सब लोग जलवाय ु अनकूुल कृिष के उĥेÔय को पूरा करन े के िलए अनेक कायªøम 
आयोिजत कर रहे ह§, अनेक िमशनŌ पर काम कर रहे ह§। 12 स े18 के दौरान 400 स ेअिधक जलवायु 
अनकूुल जल लाइनŌ और 58 झीलŌ टाइप कì पहचान कर ली गई है। 45 मॉडल िवकिसत िकए गए 
ह§। ÿÂयेक िजल ेके एक ÿितिनिध गांव को लेकर, ऐसे 151 िजलŌ म¤ स ेएक जलवाय ुअनकूुल गांव 
को िवकिसत करन ेका काम िकया जा रहा ह ैिजसस ेिनिĲत łप स ेआने वाल ेकल म¤ हम लोग ऐसी 
पåरिÖथितयŌ स ेठीक ÿकार स ेिनपट सक¤ । पूवाªनुमान मौसम का लगे, इस ŀिĶ स ेभी सरकार न ेऔर 
पहल ेभी सरकार काम कर रही थी लेिकन अब और गंभीरता स ेकाम करना शुł िकया है। आप देख¤ 
तो वतªमान म¤ उपलÊध जानकारी के अनसुार 40.2 िमिलयन िकसानŌ को सीधे एसएमएस के माÅयम 
स ेमौसम स ेसंबंिधत एडवाइजरी जारी कì जाती ह ैिजसस ेवे अपना Èलान कर सकते ह§ और इसके 
िलए एक टोल Āì न.ं 18001801717 भी िदया गया है। यह टोल Āì सार ेदेश म¤ 22 भाषाओ ंम¤ 
ÿĳŌ का जवाब देता है। इसका फायदा भी िकसानŌ को उपलÊध हो रहा है। 

 आईसीएआर न े लगातार जलवाय ु अनकूुलू फसलŌ कì ŀिĶ स े काम िकया है। कृिष 
अनसुंधान पåरषद Ĭारा कुल 1020 जलवाय ुअनकूुल िकÖमŌ का िवकास करके उनको खेती के िलए 
जारी िकया है। इनम¤ अगर आप देख¤गे तो चावल-8, गेहóं- 13, म³का-8, बाजरा-7, चौकì-3, कंगनी- 
1, रागी-3, उड़द-1, चना-9, मूंग-1, पÐुथी-4, अरहर-6, मसूर-1, मूंगफली-12, सूरजमखुी -2, 
अरडंी-1, तोåरया-सरसŌ-3, सोयाबीन-1 और कपास-3 ह§। ये सभी जलवाय ुअनकूुल फसलŌ कì 
ŀिĶ स ेåरसचª कì गई ह§ िजसस ेिक आने वाल ेकल म¤ हम इस चुनौती स ेिनपट सक¤  और हमार े
िकसान नुकसान स ेइस मामल ेम¤ बच सक¤ । चावल कì एक िकÖम जो Öवणाªसब ह,ै यह जलमµन 
सिहÕण ुचावल ह ैिजसे पूवê भारत म¤ उÂपादन न ेउÐलेखनीय ÿदशªन िकया है। इसी ÿकार से Èयाज 
कì एक िकÖम भीमा सपुर ह,ै इसको भी खेती के िलए आईसीएआर के Ĭारा जारी िकया गया है। 
जलवाय ुपåरवतªन स ेठीक ÿकार स ेहमार ेिकसान मुकाबला कर सक¤ , इस ŀिĶ स ेसरकार अनसुंधान 
भी कर रही है। िकसानŌ को िविभÆन योजनाओ ंके माÅयम स ेमदद भी कर रही ह ैऔर उसके पåरणाम 
भी ŀिĶगोचर हो रहे ह§। िपछल ेिदनŌ अगर हम देख¤गे तो 1 जून 2019 स े14 नवÌबर 2019 के बीच 
म¤ जो बरसात हòई, उसम¤ बड़ी माýा म¤ फसल¤ खराब हòई ह§। असम म¤ 2.14 लाख ह³ेटेअर, िबहार म¤ 
2.61 लाख ह³ेटेअर, छ°ीसगढ़ म¤ 0.18 लाख ह³ेटेअर, कनाªटक म¤ 9.35 लाख ह³ेटेअर, केरल 
म¤ 0.31 लाख ह³ेटेअर, मÅय ÿदेश म¤ 6.04 लाख ह³ेटेअर, महाराÕů म¤ 4.17 लाख ह³ेटेअर, 
नागाल§ड म¤ 0.02 लाख ह³ेटेअर, उड़ीसा म¤ 1.49 लाख ह³ेटेअर, पंजाब म¤ 1.51 लाख ह³ेटेअर, 
राजÖथान म¤ 27.36 लाख ह³ेटेअर, िýपरुा म¤ 0.014 लाख ह³ेटेअर और उ°र ÿदेश म¤ 8.88 लाख 
ह³ेटेअर है। 
(1445/RAJ/RU) 

िýपरुा म¤ 0.014 लाख ह³ेटेयर, उ°र ÿदेश म¤ 8.88 लाख ह³ेटेयर, उ°राखंड म¤ 0.003 
लाख ह³ेटेयर, पिĲम बंगाल म¤ 0.08 लाख ह³ेटेयर, अब यह िकसान कì बड़ी ±ित है। अगर हम 
सामाÆय तौर पर देख¤ तो जो पåरिÖथित उÂपÆन हòई ह,ै इसम¤ पिĲम बंगाल, आňंÿदेश, महाराÕů और 
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ओिडशा इन राºयŌ म¤ बड़ी ±ित हòई है। एनडीआरएफ के तहत इन राºयŌ को पसैा जारी हòआ, उसम¤ 
ओिडशा को 340.875 करोड़ Łपये, पिĲम बंगाल को 235.50 करोड़ Łपय,े आňंÿदेश को 200.25, 
करोड़ कुल, 1086 करोड़ Łपये इन सभी राºयŌ को जारी हòए ह§।…(Óयवधान) 
®ी अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर): सपुर साइ³लोन बलुबलु कì वजह से बहòत िजल ेखÂम हो 
चुके ह§।…(Óयवधान) तीनŌ िजल ेखÂम हो गए। 
®ी नरÆेþ िसहं तोमर : म§ आपकì बात स ेअसहमित नहé जािहर कर रहा हó।ं आप इस सदन के 
बहòत परुान ेसदÖय ह§। आप सभी इस बात को जानते ह§ िक एसडीआरएफ और एनडीआरएफ कì 
³या भूिमका होती है और िकस राÖते एवं कैसे वह पैसा तय होता ह?ै आपदा पिĲम बंगाल कì हो, 
ओिडशा कì हो या िकसी अÆय राºय कì हो, िनिĲ त łप स ेउस ेसंवेदनशीलता स ेही देखना चािहए 
और उसी ŀिĶ स ेदेखने कì कोिशश हो रही है। यहां पर अÆय राºयŌ कì भी ÿाकृितक आपदा कì 
चचाª आई ह,ै जैस े- महाराÕů है। महाराÕů म¤ दो-तीन बार ऐसी पåरिÖथित खड़ी हो गई है। वहां जलुाई-
अगÖत म¤ बाåरश आई, तो 34 िजल ेऔर 170 तहसील ÿभािवत हòए, 10 िजले बहòत ºयादा ÿभािवत 
हòए ह§। इसम¤ राºय सरकार न ेजानकारी दी ह ैिक कृिष का ±ेý 4.17 लाख ह³ेटेयर ÿभािवत हòआ 
ह,ै िजसस े8.69 लाख िकसानŌ को नुकसान हòआ है। फसलŌ ºवार, मुंग, सोयािबन म³का, म³का, 
रागी, तुअर, बाजरा अनेक फसल¤ थी। फसल नुकसान कì सूचनाए ंभी ÿाĮ हòई ह§, और उनम¤ स े
4135 िकसानŌ के दावŌ का िनपटान फसल बीमा योजना के अंतगªत जो उनकì पाýता बनती थी, 
वह कर िदया गया ह,ै शेष भगुतान ÿिøया म¤ है। यह गवनªम¤ट ऑफ इंिडया कì एनÔयोर¤स एज¤सी के 
Ĭारा कर िदया गया है। बजाज को 3410 सूचनाए ंÿाĮ हòई ह§, उनका सव¥ और बाकì चीज¤ चल रही 
ह§ और वह भगुतान ÿिøया म¤ है। इसी ÿकार स ेअगर महाराÕů म¤ देख¤ तो 15 अ³टूबर स े5 नवÌबर 
के बीच म¤ िफर ऐसी पåरिÖथित खड़ी हòई। िफर 34 िजलŌ, 349 तहसीलŌ और लगभग 23 हजार 
गांवŌ म¤ फसलŌ का नुकसान हòआ। इस संदभª म¤ कारªवाई हòई है और िकसानŌ के भगुतान कì ÓयवÖथा 
कर दी गई है। भंडारा और गढ़िचरौली म¤ 62 अिधसूिचत ±ेýŌ म¤ असफल बआुई कì भरपाई के िलए 
78 करोड़ के दावे का िनपटान िकया गया है। चूंिक राºय सरकार को आकलन करना होता ह,ै कंपनी 
को आकलन करना होता ह ैऔर िफर सÂयापन करन ेके बाद भगुतान कì ÿिøया म¤ थोड़ा समय 
लगता है। यīिप सरकार न ेयह भी तय िकया ह ैिक भगुतान म¤ िवलंब को रोकने कì ŀिĶ स ेअगर 
दावे आ जाते ह§ तो दावे आने के तीस िदनŌ के भीतर कंपनी को भगुतान करना चािहए। 
(1450/SPS/NKL) 
 अगर कंपनी भगुतान नहé करगेी तो उस पर 12 ÿितशत Êयाज दÁड के łप म¤ लगेगा। इसी 
ÿकार स ेअगर राजÖथान को देख¤ तो राजÖथान म¤ भी वषª 2017-18 के दावŌ का पूरा भगुतान कर 
िदया गया ह ैऔर अब कोई भी दावा लिÌबत नहé है। खरीफ वषª 2018 म¤ जालौर और बाड़मेर, इन 
दोनŌ िजलŌ का अनमुािनत दावा 278 करोड़ Łपये ह ैऔर बाड़मेर का 398.77 करोड़ Łपये है। 
कंपनी Ĭारा इन दावŌ कì भी िवतरण रािश शłु कर दी गई है। कुछ िवषय राºय सरकार कì सिÊसडी 
न आने के कारण लिÌबत ह§, िजसम¤ ए.आई.सी. 68 करोड़ Łपये, एच.डी.एफ.सी. को 35.74 करोड़ 
Łपये और एस.बी.आई. को 5.12 करोड़ Łपये बाकì ह§। ये भी पेम¤ट हो जाएगा तो पूरा पेम¤ट करन ेम¤ 
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कोई िद³कत नहé आएगी। इसी ÿकार स ेकोटा, बूंदी, बांसवाड़ा, डूंगरपरु, जोधपरु और जसैलमेर 
±ेýŌ म¤ भी जो आपदा के दावे ह§, उनका बजाज आिलयांज, एच.डी.एफ.सी. और एúो Éयूचर कंपिनयŌ 
न ेअपना काम करना ÿारÌभ कर िदया ह ैऔर जÐद ही जो पाý लोग ह§, उनको भगुतान होगा।  
 कनाªटक का िवषय आया था। कनाªटक के िवषय म¤ 3-4 कंपिनयां काम कर रही ह§। वहां 
27.12.2018 को तकनीकì सलाहकार सिमित कì बैठक हòई थी और इसम¤ सभी लोगŌ को अपने 
िवचार ÿÖतुत करन ेके िलए कहा था। मुझे लगता ह ैिक खरीफ के जो दावे ह§, उनका भी िनपटान 
बहòत तेजी के साथ िकया जा रहा है। इसी ÿकार स ेगजुरात कì भी िÖथित ह ैऔर ठीक इसी ÿकार 
स ेबाकì राºयŌ म¤ भी फसल बीमा के अंतगªत लोगŌ को लाभ िमल जाए, इसका काम तेजी स ेचल 
रहा है।  
 इस दौरान एन.डी.आर.एफ. और एस.डी.आर.एफ. कì बात आती ह ैतो आप सबके Åयान 
म¤ ह ैिक एन.डी.आर.एफ. न ेकनाªटक के िलए 1200 करोड़ Łपये, मÅय ÿदेश के िलए 1000 करोड़ 
Łपये, िबहार के िलए 400 करोड़ Łपये और महाराÕů के िलए 600 करोड़ Łपये कì मंजूरी दी है। 
यह रािश åरलीज कर दी गई ह ैऔर बाकì अÅययन चल रहा है। अगर सूखे कì ŀिĶ स ेदेख¤ तो 2019-
20 म¤ मिणपरु और राजÖथान, इन दोनŌ राºयŌ न ेअपने आपको सूखा घोिषत िकया है। इसम¤ हमारी 
अंतराªºयीय सिमित न ेमिणपरु का दौरा कर िलया ह,ै लेिकन अभी राजÖथान का दौरा करना शेष है। 
जैस ेही उनकì åरपोटª आ जाएगी तो एन.डी.आर.एफ. अपना काम ÿारÌभ कर देगा।  
 नुकसान के आकलन कì ŀिĶ स ेम§ पहल ेबता चुका हóं िक सामाÆय तौर पर राºय अपना 
मेमोरÁेडम ÿÖतुत करते ह§, उसके बाद गहृ मýंालय के अधीन एक अंतराªºयीय सिमित बनती है। वह 
सिमित अÅययन करती ह ैऔर अपनी åरपोटª देती है। उसके बाद स±म सिमित िवचार करके वहां के 
िलए जो राहत तय करती ह,ै वह घोिषत कì जाती है। म§न ेआपको पूवª म¤ बताया था िक कनाªटक, 
मÅय ÿदेश, िबहार और महाराÕů को यह åरयायत ÿदान कर दी गई है।  
SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Sir, you have mentioned about so 
many States regarding the crop insurance but as far as Tamil Nadu is 
concerned, crop insurance has not even been assessed, and it seems that its 
Report has not been sent to the Government of India. If it is so, kindly throw 
some light on this particular issue. Every farmer, whomsoever I meet, is 
weeping. They have not been provided with the crop insurance so far. There is 
an inordinate delay. You said that there is no inordinate delay. But there is an 
inordinate delay in Tamil Nadu. I am sorry to disturb you in between. 
(1455/MM/KKD) 
®ी नरÆेþ िसहं तोमर : कोई बात नहé। म§ आपको अभी øॉप इÔंयोर¤स के बार ेम¤ बताता हóं। दूसरा, 
म§ कह रहा था िक कुछ आपदाए ंऐसी रहती ह§, जो एनडीआरएफ के नाÌसª म¤ नहé आती ह§। ऐसी 
िÖथित म¤ उन िकसानŌ के िलए ³या िकया जाए? ऐसी िÖथित म¤ ही केÆþ सरकार और राºय सरकार 
िमलकर िवशेष पैकेज कì घोषणा करती ह§। इसी ŀिĶ स ेअगर हम देख¤गे तो िपछली बार तिमलनाडु 
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म¤ गाजा चøवात स ेनुकसान हòआ। केरल म¤ भी, जÌम-कÔमीर म¤ भी बाढ़ स ेनुकसान हòआ। गाजा 
चøवात स ेतिमलनाडु म¤ नुकसान हòआ। 16.11.18 को तिमलनाडु म¤ पहòंचा था और अनेक िजलŌ 
म¤ गÌभीर ±ित हòई थी। िकसानŌ कì खेती, 45 हजार ह³ेटेयर नाåरयल कì फसल और 23 हजार 
ह³ेटेयर बागवानी कì फसलŌ म¤ नुकसान हòआ था। उस समय तिमलनाडु को एमआईडीएच के तहत 
वषª 2018-19 के दौरान 50 करोड़ Łपये कì अितåरĉ धनरािश और नाåरयल िवकास बोडª के 
माÅयम स े92 करोड़ Łपये कì धनरािश ऐसे कुल-िमलाकर और बाकì िमलाकर 129 करोड़ Łपय े
उस समय तिमलनाडु को जारी िकया गया था। ऐसे ही केरल म¤ भी बाढ़ कì िÖथित जब पैदा हòई तो 
उस समय 93.39 करोड़ Łपये का एक िवशेष पैकेज केरल सरकार को भी िदया गया था। जब जÌमू-
कÔमीर म¤ बाढ़ आई थी तो कृिष के ±ेý म¤ फसलŌ का नुकसान हòआ तो पांच सौ करोड़ Łपये कì 
रािश उनको ÿदान कì गयी। िजसम¤ स ेलगभग उÆहŌन ेडेढ़ सौ करोड़ Łपये खचª िकए ह§ और बाकì 
अभी ÿिøया म¤ है। कल ही हम लोग उस मामल ेम¤ समी±ा कर रहे थे। कनाªटक म¤ भी इसी ÿकार कì 
िÖथित खड़ी हòई थी। उस समय कनाªटक राºय म¤ नाåरयल और सपुारी के िकसानŌ के िलए 2477.26 
करोड़ Łपये िदए गए थे। एनडीआरएफ के अंतगªत 366 करोड़ Łपये भी उस समय मंजूर िकए गए थे। 
फसल बीमा योजना के बार ेम¤ भी इस पूरी चचाª म¤ बात आयी है। अभी बालू साहब न ेभी तिमलनाडु 
के बार ेम¤ इंिगत िकया ह,ै िजसका आंकड़ा म§ आपको अलग स ेदेता हóं। फसल बीमा योजना कोई सी 
भी बना लो, लेिकन बीमा का मॉडल तो मॉडल जैसा ही है। चाहे इधर स ेकान पकड़ो या उधर स े
कान पकड़ो, पहल ेभी फसल बीमा थी। भतृªहåर महताब जी उस िदन कह रहे थ ेिक यह फसल बीमा 
का चौथा अवतार है। उनकì बात सही ह,ै लेिकन पåरमाजªन कì हमेशा गुंजाइश बनी ही रहती है। 
लेिकन म§ यह जłर कह सकता हóं िक फसल बीमा का जो कॉÆसÈेट ह,ै उसस ेकहé लाभ होगा, कहé 
कम लाभ होगा, लेिकन कुल िमलाकर जłरतमंद अगर इÔंयोडª होता ह ैतो उसके नुकसान कì कुछ 
भरपाई तो जłर होती है। अभी फसल बीमा पर जब भी चचाª होती ह,ै तो यह बड़ा लोकिÿय िवषय 
है। सभी सांसदगण भी चचाª करते ह§, हम लोग भी राºय म¤ जाते ह§ तो भी चचाª होती ह,ै तो उस ŀिĶ 
स ेहम लोग भी िवचार कर रहे ह§ िक इस को और अ¸छा, और लाभÿद कैस ेबनाया जा सकता है। म§ 
आपके माÅयम स ेइतना बताना चाहता हóं िक फसल बीमा योजना के अंतगªत िपछल ेिदनŌ दो वषŎ म¤ 
कुल ÿीिमयम 47 हजार करोड़ Łपये आया था। अनमुािनत दावे 38 हजार 499 करोड़ Łपये के थे 
और िकसानŌ को जो भगुतान हòआ वह 38 हजार 351 करोड़ Łपये का हòआ। कुल िमलाकर जो कुल 
दावे थ,े उनका 81 ÿितशत लाभ िकसानŌ को िमला। अगर हम देख¤ तो 100 Łपया अगर आया तो 
81 Łपये नुकसान कì भरपाई हòई है। म§ समझता हóं िक यह काफì संतोषजनक ह,ै लेिकन िफर भी 
इसम¤ और पåरमाजªन कì गुंजाइश ह ैतो हम उस िदशा म¤ िवचार कर रहे ह§। 
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(1500/SJN/RP) 

 कई जगहों पर तो बहुत ज्यादा लाभ भी मिला है। िैं आपके सािने कुछ उदाहरण रखना 

चाहता ह ूं। खरीफ वर्ष 2016 िें केरल िें 209.9 प्रमतशत भगुतान हुआ था और कनाषटक िें 136.6 

प्रमतशत भगुतान हुआ था। रबी वर्ष 2016-17 िें तमिलनाडु िें 298 प्रमतशत भुगतान हुआ है। आन्ध्र 

प्रदेश िें 179.5 प्रमतशत भगुतान हुआ है। कनाषटक िें 174.7 प्रमतशत भगुतान हुआ है। अगर खरीफ 

वर्ष 2017 िें देखें, तो छत्तीसगढ़ िें 452.2 प्रमतशत भगुतान हुआ है। हररयाणा िें 270.4 प्रमतशत 

हुआ है। िध्य प्रदेश िें 160.6 प्रमतशत हुआ है। ओमडशा िें 216.7 प्रमतशत हुआ है। अगर हि रबी 

िें देखेंग,े तो आन्ध्र प्रदेश िें 141 प्रमतशत, छत्तीसगढ़ िें 109 प्रमतशत, ओमडशा िें 226 प्रमतशत, 

तमिलनाडु िें 147 प्रमतशत, ऐसे अनेक राज्य हैं।…(व्यवधान)  
 

1501 बजे    (श्री कोमडकुमन्ध्नल सरुशे पीठासीन हुए) 
 

बहुत सार ेराज्य हैं, उनकी लूंबी सूची है। कुछ राज्य ऐसे हैं, मजनिें मकसी मजले िें बहुत ज्यादा 

हुआ है और मकसी मजल ेिें कि हुआ है। अगर हि मबहार िें देखेंग,े तो कमटहार और िजुफ्फरपरु िें 

100 प्रमतशत बीमित रामश का भगुतान हो गया है। िजुफ्फरपरु मजल ेिें िसुहरी प्रखूंड है, इसिें 

भगवानपरु अनसूुमचत जामत की ग्राि पूंचायत है। इसिें 100 प्रमतशत बीमित लोगों को भगुतान हो 

गया है। िेरा कहने का आशय मसफष  इतना ही है मक कुल मिलाकर इूंश्योरेंस योजना का भी लाभ 

मकसानों को मिल रहा है। लेमकन यह लाभ और मिले, इसिें ट्ाूंसपैरेंसी और बढ़े, इसिें स्वतूंत्रता और 

बढ़े, जैसा मक िहताब जी ने कहा है मक कि से कि तीन साल का टेंडर होना चामहए। िैं उनकी बात 

से सहित ह ूं। जब केन्ध्र सरकार ने यह शरुू मकया था, तब भी राज्यों से आग्रह मकया था। प्रधान िूंत्री 

फसल बीिा योजना िें हि लोग केन्ध्र से अपने महस्से की जो मप्रमियि की रामश है, वह राज्यों को 

जिा करते हैं। लेमकन सािान्ध्य तौर पर इन सारी प्रमियाओ ूं का टेंडर करना, दाव ेका मनधाषरण करना, 

कूं पनी से तालिेल करना और भगुतान कराना, यह सब राज्य सरकार के ही अूंतगषत होता है। जैसे 

िध्य प्रदेश ने मपछली बार तीन साल का ही टेंडर मकया था और कुछ लोगों ने एक साल का मकया 

था। िैं आपकी बात से सहित ह ूं और इस िािले िें हि लोग इसको मनमित रूप से और ठीक करने 

की कोमशश करेंगे। प्याज की बात भी चचाष िें काफी आई थी। इस सिय मनमित रूप से प्याज ज्वलूंत 

मवर्य है। कभी-कभी मवर्य इतने गरि हो जाते हैं।…(व्यवधान) िैं खाता ह ूं।…(व्यवधान) इस बार 

मनमित रूप से प्याज की किी है।  

सभापमत िहोदय, िैं आपके िाध्यि से सदन को यह बताना चाहता ह ूं मक भारत िें प्याज 

का उत्पादन तीन िौसिों िें होता है। रबी िें 70 प्रमतशत, खरीफ िें 20 प्रमतशत और खरीफ के बाद 

10 प्रमतशत होता है। ऐसे तीन चरणों िें प्याज का उत्पादन होता है और िखु्य रूप से िहाराष्ट्ट्, िध्य 

प्रदेश, कनाषटक, आन्ध्र प्रदेश, गजुरात और राजस्थान हैं। य ेराज्य बड़े उत्पादक क्षेत्र हैं। वर्ष 2019 

के दौरान जो अमग्रि आकलन वर्ष 2018-19 के मलए हुआ है, उसिें राज्यों ने जो अनिुान बताया है, 

उस महसाब से 234.9 लाख टन उत्पादन का अनिुान था। लेमकन अगर हि िौजूदा वर्ष िें देखेंगे, 

तो 30 नवूंबर, 2019 के मलए जो राज्यों ने उत्पादक की ररपोटष दी थी, वह 69.9 लाख टन का 
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अनिुान मदया था। लेमकन 69.9 लाख टन अनिुान की तलुना िें 53.73 लाख टन कुल उत्पादन 

होने की सूंभावना है। अगर हि देखेंगे, तो लगभग 15.8 लाख टन का गैप है। यह जो गैप है, तो मनमित 

रूप से इसके कारण तकलीफ होना स्वाभामवक है।  

(1505/GG/RCP)  

लेमकन आप अगर देखेंगे तो सरकार ने इससे मनबटने के मलए एक्सपोटष  पर भी प्रमतबूंध 

लगाया और इूंपोटष करने के मलए भी ऑडषर मदए। िैंने भी सभी राज्यों के िखु्य िूंमत्रयों को पत्र मलखा 

मक प्याज आपके राज्य िें सस्ती हो सके, उसिें राज्य सरकार के जो भी प्रयास हो सकते हैं, वे करने 

चामहए। लेमकन इस बार जो किी आई है, उससे हि जल्दी मनकल सकें , इस िािले िें सरकार पूरी 

तरह से गूंभीर है। हि लोग उस मदशा िें काि कर रहे हैं। एक मवर्य िखु्य रूप से हिेशा आता है, 

िनरगेा को कृमर् िें शामिल मकया जाए। अब िनरगेा के िाध्यि से कृमर् िें भी बहुत काि हो रहा है। 

लेमकन सािान्ध्य तौर पर लोगों के िन िें यह बात रहती है मक िनरगेा से ऐसे िदों िें काि आ जाए, 

जो उनकी इच्छा के िद हैं। लेमकन आप सब जानते हैं मक िनरगेा, एक बड़ी स्कीि है। सरकार की 

बड़ी रामश उसिें इन्ध्वॉल्व रहती है। इस बार साठ हजार करोड़ रुपय ेका बजट िनरगेा िें हि लोग 

खचष करने वाल ेहैं। पाूंच करोड़ से अमधक गरीब लोगों को वैकमल्पक रोजगार िनरगेा के िाध्यि से 

मिलता है, लेमकन िनरगेा िें जल सूंरचनाओ ूं को बल मिले, प्राथमिकता मिले और िनरगेा 

कायषकलापों िें कृमर् के क्षते्र का जड़ुाव रहे, इस दृमि से अगर आप देखेंगे तो आज भी िनरगेा के 

अूंतगषत 260 योजनाओ ूं पर काि हो सकता है। 260 कायष हैं, जो गाइडलाइन िें मदए गए हैं। ऐसे 260 

कायष िें 164 कायष ऐसे है, जो एग्रीकल्चर से जड़ेु हुए हैं। जो भी सदस्य चाहे, उन्ध्हें िैं िनरगेा की 

गाइडलाइूंस भेज सकता ह ूूं। ऐसे जो 164 कायष हैं, मजन कािों को करने से स्थायी सूंरचना भी बन 

सकती है, उसका मजओ-टैमगूंग भी हो सकता है, ट्ाूंस्पेरेंसी भी हो सकती है, रोजगार भी जनरटे हो 

सकता है और कृमर्ि को भी लाभप्रद बनाने िें वे योगदान दे सकते हैं। इस दृमि से हि इसको  लगातार 

खेत, कुएूं, मिट्टी, रोगडैि, फीट, चैनल इन सारी चीजों पर लगातार खचष कर रहे हैं, तो उसिें आपके 

ित से िैं सहित ह ूूं। लेमकन सािान्ध्य तौर पर हि यह कोमशश जरूर करेंगे मक जो गाइडलाइन िें मदए 

गए हैं, उन्ध्हीं िें अगर िनरगेा का उपयोग होगा तो ठीक है।  

िहोदय, यहाूं पर पाि ऑयल की खेती का भी मवचार आया है। पाि आयल की क्षिता पूर े

देश के 19 राज्यों िें 19.33 लाख हैक्टेयर है। 16 राज्यों िें अक्टूबर 2019 तक जो कवरजे है, वह 

3.49 लाख हैक्टेयर है। फल क्षेत्र से कच्चे पाि आयल का उत्पादन वर्ष 2018-19 िें 2.78 लाख 

टन था। लेमकन इसे और बढाया जाना चामहए, क्योंमक तेल की दृमि से अगर हि देखें तो हि 

आत्िमनभषर नहीं हैं और हिारी कोमशश है मक भारत मजस प्रकार से दालों की दृमि से आगे बढ़ा है, 

वैसे ही मतलहन की दृमि से भी आगे बढ़े, इसके मलए मतलहन मिशन भी सरकार ने शरुू मकया है। 

लेमकन पाि आयल की खेती बढ़े इसके मलए भी लगातार कें र सरकार कोमशश करती रहती है। इसके 

मलए आमथषक िदद भी राज्यों को दी जाती है। इस बार सन् 2019-20 िें यह क्षेत्र 17 लाख 410 

हैक्टेयर तक जाए, यह लक्ष्य हि लोगों ने मनधाषररत मकया है और इस पर मिशन िोड िें काि कर रहे 

हैं, लेमकन इसकी खेती िें अनेक प्रकार की कमठनाइयाूं हैं, इसमलए राज्यों की रुमच थोड़ी कि रहती 
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है। िैं आपके िाध्यि से राज्य सरकारों को भी आग्रह करना चाह ूंगा मक पाि की दृमि से हि लोगों को 

थोड़ी और अमधक रुमच लेनी चामहए।  

अध्यक्ष िहोदय, यहाूं िक्का के बार ेिें भी बात की गई थी, हिार ेनाूंदयाल के साूंसद रड्ेडी 

साहब हैं, िैं उन्ध्हें यह कहना चाहता ह ूूं मक िक्का िें जो वािष प्रकोप आया था, वह सरकार के सूंज्ञान 

िें है।  

(1510/KN/MMN) 

सरकार ने उस िािले िें उमचत रणनीमत बनाई है और उस पर काि करने की कोमशश की 

जा रही है। िझेु लगता है मक आगे वह मदक्कत न आए, इस िािले िें जागरुकता अमभयान भी चलाए 

जा रहे हैं। सरकार ने इसको रोकने की दृमि से और प्रबूंधन को बढ़ावा देने की दृमि से 19,740 

जागरुकता अमभयान चलाए हैं। 1763 मकसान फील्ड स्कूल आयोमजत मकए हैं, मजससे आने वाले 

कल िें मकसी प्रकार की मदक्कत नहीं रहेगी।  

कल्याण दा ने बलुबलु चिवात की बात कही थी तो िैंने बताया है मक उस िािले िें कायष 

मकया है। दूसरा उन्ध्होंने जल प्रबूंधन की बात कही थी, यह आपकी बात मबल्कुल सही है, क्योंमक 

वाटर िैनेजिेंट बहुत जरूरी है और वतषिान पररवेश िें भूजल का भी अभाव एकदि गहराता जा रहा 

है। पूंजाब जैसे प्राूंत तो एकदि सूंकट के िहुाने पर खड़े हुए हैं। इस मदशा िें जो बड़े प्रोजेक्ट्स हैं, 

उनकी सूंख्या यूपीए-2 के सिय, जो अधूर ेबचे थे, लगभग व े79 के करीब बड़े प्रोजेक्ट्स हैं। सरकार 

की प्राथमिकता रहेगी मक पहल ेउन प्रोजेक्टों को पूरा मकया जाए, मजससे जो मसूंचाई क्षिता उनके 

िाध्यि से समृजत हो सकती है, वह लोगों को मिले। लेमकन तरुूंत मसूंचाई लाभ कायषिि हर खेत को 

पानी, पीएिकेएसवाई के अूंतगषत पनधारा, प्रमत बूूंद अमधक फसल, इन सारी योजनाओ ूं िें हि लोग 

फूं मडूंग भी कर रहे हैं और सूक्ष्ि मसूंचाई की दृमि से देखें तो 41 लाख हेक्टेयर का जो रकबा है, वह 

हि लोगों ने आच्छामदत करने की कोमशश की है। इसको और बढ़ाएगँे, क्योंमक जल को बचाने के 

अलावा और कोई दूसरा रास्ता न खेती के मलए है, न िानव जीवन के मलए है, तो इस िािले िें 

सरकार आपकी बात को मनमित रूप से आगे बढ़ाने के मलए प्रमतबद्ध है। 

मवनायक जी ने िहाराष्ट्ट् की बात कही थी। िैंने िहाराष्ट्ट् के मवर्य को पूरा रख मदया है। 

कौशलेन्ध्र जी ने बताया है मक राज्य सरकार विी कम्पोस्ट पर बहुत तेजी से काि कर रही है और 

जैमवक रकबे को बढ़ा रही है, 427 सिूह पूर ेराज्य िें हैं। उन सब के मलए उनकी जो रामश बनती है, 

वह 19.28 करोड रुपये है, वह पूरी की पूरी जारी कर दी गई है। विी कम्पोस्ट का काि बढ़े और 

जैमवक खेती बढ़े, केन्ध्र सरकार पूरी तरह हर राज्य सरकार के साथ कूं धे से कूं धा मिलाकर खड़ी हुई 

है। 

िहताब साहब ने भी प्राकृमतक आपदा की बात कही थी। िैंने सभी राज्यों का मववरण मदया 

ही है और मनमित रूप से इसिें एक फकष  जरूर है मक मपछले एनडीआरएफ के जो िानदण्ड थे, पहल े

50 प्रमतशत नकुसान होता था, तभी मकसान को लाभ मिलता था। लेमकन िोदी जी सरकार आने के 

बाद इसको घटा कर 33 प्रमतशत मकया। इसिें भी काफी बड़ी िात्रा िें मकसान जोड़े हैं। 
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वर्ष 2018-19 के दौरान 6 राज्य- आूंर प्रदेश, कनाषटक, िहाराष्ट्ट्, राजस्थान, गजुरात और 

झारखूंड ने एनडीआरएफ से मवत्तीय सहायता प्राप्त करने के मलए ज्ञापन प्रस्ततु मकए और उच्च 

स्तरीय समिमत ने 9,200 करोड़ रुपये की िूंजूरी कर दी है। यह िैं आपकी जानकारी के मलए बताना 

चाहता ह ।ँ 

ऋणी मकसानों की बात आपने कही। गैर ऋणी मकसानों का भी मवर्य रखा। अब यह बात सही 

है मक जब योजना बनी तो ऋणी मकसानों के मलए यह योजना अमनवायष थी, लेमकन सभी जो मकसान 

सूंगठन हैं और आप जैसे सभी मकसानों के बार ेिें अध्ययन करने वाल ेजो साूंसदगण हैं, सब की 

तरफ से यह बात आती है मक यह स्वैमच्छक होना चामहए। िझेु यह बताते हुए भी खशुी है मक वर्ष 

2014 तक गरै ऋणी जो मकसान थे, वे 5 प्रमतशत ही इन्ध्श्योडष होते थे। लेमकन अभी जो अवेयरनैस 

आई है, उसिें जो बैंक से ऋण मलया, वह तो अमनवायष रूप से बीमित हो ही जाता है, लेमकन शेर् भी 

5 प्रमतशत से बढ़कर 42 प्रमतशत हो गए हैं, ितलब इश्योरेंस के प्रमत एक जागरुकता लोगों िें बढ़ 

रही है। 

तीन वर्ष वाला िैंने आपको बताया ही है। जीएसटी वाली बात भी आपने कही है। अब जीएसटी 

पर तो िेर ेसे ज्यादा आप जीएसटी से जड़ेु हुए हों और आपकी भावना को िैं मवत्त िूंत्रालय को 

मनमित रूप से अवगत करा दूगँा। 

(1515/CS/VR) 

यह आपकी जानकारी िें है मक यह मवर्य जीएसटी काउूंमसल का है। जीएसटी काउूंमसल िें 

सभी राज्यों के िखु्यिूंत्री हैं और सभी िखु्यिूंमत्रयों को मिलकर तय करना है, लेमकन मकसानों के 

प्रमत जो आपकी सूंवेदना है, वह मनमित रूप से स्वागतयोग्य है।  

 हिार ेदामनश अली साहब गन्ध्ने की मचूंता कर रहे थे। िैं उन्ध्हें बताना चाहता ह  ँमक आपको 

मचूंता करने की आवश्यकता नहीं है। कें र सरकार और राज्य सरकारें मकसानों के भगुतान के प्रमत 

पूरी तरह मचूंमतत हैं। वर्ष 2018-19 िें भगुतान के कदि उठाए गए और 03.12.2019 तक कुल देय 

रामश 81,626 करोड़ रुपये थी, उसिें से 78,471 करोड़ रुपये का भगुतान कर मदया गया, जो कुल 

देय रामश का 96 परसेंट है। ऐसे ही उत्तर प्रदेश की जो गन्ध्ना मिल्स हैं, उन पर भी 28,851 करोड़ 

रुपया देय था, उसके मवरूद्ध 26,750 करोड़ रुपय ेका भगुतान कर मदया गया है। राज्य के 33 हजार 

48 करोड़ रुपये के मवरूद्ध 29,267 करोड़ रुपये का भगुतान कर मदया गया है, जो 89 परसेंट 

है।…(व्यवधान)  

क ुं वर दानिश अली (अमरोहा): क्या यह हर साल इसी सायकल से चलता रहेगा?…(व्यवधान) 

मकसानों का भगुतान दो साल बाद होता है।…(व्यवधान) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): Danish Ali ji, please sit 

down. Let the hon. Minister complete his deliberation. After that I will allow you 

to seek clarification.  

....(Interruptions) 
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श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : दामनश अली साहब, आपको भरोसा रखना चामहए। नािा नागेश्वर राव जी ने ऑयल 

पाि मिशन वाली बात कही थी, िैंने उसके बार ेिें बता ही मदया है। सनुील तटकर ेजी ने स्वािीनाथन साहब 

की ररपोटष के बार ेिें कहा। स्वािीनाथन साहब ने जब अध्ययन मकया और आयोग की ररपोटष सौंपी तो 

उसिें उन्ध्होंने 201 मसफाररशें की थीं। िैं आपको यह बताते हुए प्रसन्ध्नता िहसूस कर रहा ह  ँ मक 201 

मसफाररशों िें से सरकार ने 200 मसफाररशों को स्वीकार कर मलया ह,ै मजन पर वह काि कर रही 

है।…(व्यवधान) उसिें प्रिखु रूप से जो सबसे कमठन बात थी, वह थी एिएसपी लागत का डेढ़ गनुा करना। 

वह भी हो गया ह ैऔर आप देख रह ेहैं मक अनेक वर्ों स ेहर बार रबी और खरीफ की एिएसपी 22 फसलों 

के मलए आती ह ैऔर उसको डेढ़ गनुा करके घोमर्त मकया जाता है।…(व्यवधान)  

माििीय  भापनत : कृपया बैठ जाइए। िूंत्री जी के जवाब के बाद आपको िौका मदया जाएगा।  

श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : जलवाय ुपररवतषन के मवर्य पर िैं बता चकुा ह ।ँ जयदेव जी ने स्वािीनाथन जी की 

बात कही, वह भी िैंने बता मदया है। वीरने्ध्र मसूंह जी ने िानधन योजना वाली बात कही थी, तो िैं उसके 

बार ेिें बाद िें बताऊँगा।…(व्यवधान) अनमुप्रया जी ने कहा था, तो िैंने अभी िहताब जी को बताया है मक 

जो गैर ऋणी मकसान हैं, उनकी सूंख्या 5 परसेंट से बढ़कर 42 परसेंट हो गई है। सूंजय पाटील जी ने फसल 

बीिा योजना िें पारदमशषता की बात की है। िैं उनकी बात से सहित ह ।ँ हि लोगों ने फसल बीिा पोटषल भी 

बनाया ह।ै उपज के आूंकड़े एग्री ऐप से भेजने को अमनवायष भी मकया ह।ै बीिा कूं पमनयों का चयन 

नीलािी/ऑक्शन के द्वारा हो, हिने यह भी समुनमित मकया है। नन्ध्दकुिार मसूंह जी ने बेिौसि की बरसात 

की बात की थी। नरगेा के बार ेिें िैं बता ही चकुा ह ।ँ लगभग-लगभग प्रिखु रूप से कई चीजें आ गई हैं।  

(1520/MK/SAN) 

मकसान की आिदनी दोगनुी करने वाला मवर्य अधीर रूंजन जी ने और बहुत सार ेलोगों ने उठाया। 

यह बात मनमित रूप से सही है मक सबके िन िें यह आए मक मकसानों की आिदनी दोगनुी कैसे होगी? 

लेमकन, खेती का जो मवर्य है, उसको अगर हि मिशन िोड िें हाथ िें नहीं लेंग ेतो इसिें पररणाि नहीं 

आएगा। पहले भी आपने देखा होगा, सरकार मकसी की भी रही हो, लमेकन अगर मकसी प्रधान िूंत्री और 

िखु्य िूंत्री ने मिशन िोड िें काि करने की कोमशश की ह ैतो मनमित रूप से उसके पररणाि आए हैं। मपछल े

मदनों जब प्रधान िूंत्री जी ने जब स्वच्छ भारत मिशन की बात की थी तो सारा देश उठकर खड़ा हुआ था 

और सार ेदेश ने स्वच्छता के मलए काि मकया। उसके पररणाि भी आज पररलमक्षत हो रहे हैं। इसी प्रकार 

से जब वर्ष 2016 िें प्रधान िूंत्री जी ने मकसान की आिदनी दोगनुी करने की बात कही तो आज पामलषयािेंट 

से लेकर ग्राि पूंचायत तक सब जगह यह चचाष है मक दोगनुी करनी है। कुछ लोग पूछते हैं कैसे करेंगे, कुछ 

लोग कहते हैं, करेंगे और कुछ लोग उस पर काि कर रहे हैं। लमेकन, कुल मिलाकर यह मवर्य आज चचाष 

िें आ गया है और सरकार के मलए जो कृत्य हैं, उन कृत्यों पर सरकार भी काि कर रही है। जब प्रधान िूंत्री 

जी ने यह घोर्णा की थी तो उसके बाद मवभाग ने इस मवर्य पर एक अूंतर िूंत्रालयीन समिमत बनाई थी । 

उस समिमत ने अपनी मसफाररशें देनी शरुू की, लेमकन उन्ध्होंने अूंमति मसफाररश मसतम्बर, 2018 िें कृमर् 

िूंत्रालय को दे दी । इसका ठीक प्रकार से मियान्ध्वयन हो, इसकी िॉमनटररूंग हो, इसके मलए अमधकार प्राप्त 

मनकायि का गठन कर मदया गया है। आय को दोगनुी करने के मलए स्रोतों की पहचान की गई, मजसिें 

फसल की उत्पादकता िें सधुार, पशधुन उत्पादकता िें सधुार, उत्पादन लागत िें बचत, फसल सघनता 

िें वमृद्ध, उच्च िूल्य की फसलों की ओर मवमवधता, मकसानों द्वारा वास्तमवक िूल्य िें सधुार और कृमर् और 

गैर कृमर् व्यावसायों िें जाने की कोमशश आमद शामिल है। इसमलए हि लोगों ने पूवष उत्पादन, उत्पादन और 
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उत्पादन के पिात इनि सारी चीजों पर मविशष करके पूरा एक रोडिैप बनाया है। खाद्यान के मलए क्या होगा, 

दलहन के मलए क्या होगा, फूलों के मलए क्या होगा, फलों के मलए क्या होगा, जैमवक के मलए क्या होगा, 

जीरो बजट के मलए क्या होगा इन सभी चीजों के मलए रोडिैप्स तैयार मकए जा रह हैं। िैं इसको थोड़े िें 

बताऊूं गा, क्योंमक यह मवर्य बहुत लोकमप्रय है और इसिें बोलने के मलए बहुत कुछ है। इसमलए िैं उस े

जल्दी कर रहा ह ूं। लेमकन, िैं आपको यह जरूर बताना चाहता ह ूं मक अभी भी कदि उठाए गए हैं, उन 

कदिों से मनमित रूप से उत्पादकता िें लाभ हो रहा है। जैसे आप देखेंग ेवर्ष 2009 से 2014 िें खाद्यानों 

का उत्पादन 248.81 मिमलयन टन था और वर्ष 2014 से 2019 की अवमध िें उत्पादन िें 8.40 प्रमतशत 

की वमृद्ध हुई है। अब यह बढ़कर 269.72 मिमलयन टन हो गया ह।ै इसी प्रकार से वर्ष 2009 स े2014 की 

अवमध िें दलहन का औसत वामर्षक उत्पादन 17.52 मिमलयन टन था, वर्ष 2014 से 2019 के बीच िें यह 

20.0 था, अब 21.8 मिमलयन टन हो गया है। इसी प्रकार जो उच्च िूल्य वाली फसलें हैं, यमदि हि बागवानी 

को देखेंग,े तो वर्ष 2009 से 2014 िें बागवानी का औसत वामर्षक उत्पादन 253.4 मिमलयन टन था, वर्ष 

2018-19 िें 17.86 प्रमतशत की वमृद्ध हुई है। अब यह 298.67 मिमलयन टन हो गया है। िधिुक्खी पालन 

िें वर्ष 2009 से 2014 िें औसत वामर्षक उत्पादन 351.95 िीमट्क टन था । वर्ष 2014 से 2019 के बीच 

िें 488.93 िीमट्क टन हो गया, जो 38 प्रमतशत की वमृद्ध ह।ै इसी प्रकार से पशपुालन, डेयरी, ित्स्य 

िािलों िें उत्पादन लगातार बढ़ रहा ह।ै  

(1525/RPS/SM) 

बालू साहब ने तमिलनाडु िें फसल बीिा की बात कही थी, रबी के धान िें कुल दावे 1649.24 

करोड़ थे और कुल भगुतान 1485.50 करोड़ रुपये हुआ है, शेर् दावे राज्य सरकार और इूंश्योरेंस कूं पमनयों 

के िध्य चचाष िें हैं। अगर आप चाहेंगे तो िैं कूं पनीवार ब्यौरा भी आपको दे दूूंगा। अधीर रूंजन जी, अभी यहाूं 

नहीं हैं। 

सभापमत जी, िैं आपके िाध्यि से मसफष  इतना ही कहना चाहता ह ूं मक कुल मिलाकर, वर्ष 2014 

से, जब स ेप्रधान िूंत्री नरने्ध्र िोदी जी ने काि सूंभाला ह,ै तब स ेलगातार इस बात की कोमशश हुई है मक 

गाूंव और खेती हिारी अथषव्यवस्था की रीढ़ हैं और इस रीढ़ को िजबूत होना चामहए। इस रीढ़ को िजबूत 

करने िें चाहे डेढ़ गनुा एिएसपी देना हो, चाहे पीएि मकसान योजना के िाध्यि स े6,000 रुपये वामर्षक 

देने हों या प्रधान िूंत्री िानधन योजना के िाध्यि से पेंशन योजना लागू करनी हो या अन्ध्यान्ध्य योजनाओ ूं 

के िाध्यि से, यमद आप बजट को भी देखेंग ेतो वर्ष 2009 स े2014 तक कृमर् का बजट 1,21,000 करोड़ 

रुपये था,  आज देखेंगे मक वर्ष 2019-20 का बजट 1,31,000 करोड़ रुपये ह।ै यह वमृद्ध इस बात को 

प्रदमशषत करती है मक िोदी सरकार मकसानों के प्रमत प्रमतबद्ध है।  

 सभापमत िहोदय, िैं आपके िाध्यि से सभी िाननीय सदस्यों स ेआग्रह करना चाहता ह ूं मक जब 

मकसानों और खेती की चचाष हो तो आप सभी के जो सझुाव आएूंग,े उनिें से जो िानने योग्य होंगे, उन पर 

सरकार जरूर मवचार करगेी। आपने सिय मदया, इसके मलए आपको धन्ध्यवाद देता ह ूं। 

(इमत) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): Hon. Minister, some 

hon. Members want some clarifications.  

 Shri Subbarayan, do you want to ask any question?  

श्री अजय कुिार।  
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श्री अजय क मार (खीरी):  सभापमत जी, लखीिपरु खीरी समहत नेपाल के सीिावती क्षेत्रों िें फल व 

समब्जयों की गणुवत्ता हेत ुप्रिाण पत्र जारी करने के मलए गौरीफूं टा, लखीिपरु समहत अन्ध्य कई स्थानों 

पर, जहाूं से भारत से फल व समब्जयाूं नेपाल को मनयाषत की जाती हैं, गणुवत्ता प्रिाण पत्र जारी करने 

के मलए मदसम्बर, 2018 िें प्रयोगशाला व कायाषलय स्थामपत करने का मनणषय कृमर् िूंत्रालय भारत 

सरकार ने मलया था। उक्त लैब के स्थामपत न होने के कारण कृमर् उत्पादों का पूरा िूल्य नहीं मिल पा 

रहा है और आपूमतष पर भी प्रभाव पड़ा है, मजसका असर क्षेत्र के मकसानों की आय पर पड़ा है। िैं 

जानना चाहता ह ूं मक कब तक इन लैब्स व कायाषलयों को प्रारम्भ मकया जाएगा? 

डॉ. अमर न ुंह (फतहेगढ़  ानहब): सर, िूंत्री जी ने बहुत मवस्ततृ जवाब मदया है, लेमकन िैं दो चीजें 

पूछना चाहता ह ूं। जब िैंने मडबेट िें बोला था, तब भी कहा था मक जब पूरी फसल डैिेज होती है तो 

कूं पेनसेशन 8000 रुपय ेहोता है, मजसिें से 4000 रुपये राज्य सरकार देती है और 4000 रुपय े

केन्ध्र सरकार देती है। गेह ूं का नकुसान 40000 रुपय ेहोता है और पैडी का नकुसान 50000 रुपय े

या 55000 रुपये होता है। िैंने कहा था मक कि से कि इसे 50 प्रमतशत कर दीमजए। क्या इसके बारे 

िें िूंत्री जी कुछ बताना चाहेंगे? 

श्री देव न ुंह चौहाि (खेडा): सभापमत जी, िेरा एक छोटा सा प्रश्न है। िैंने मडबेट िें भी बोला था और 

िूंत्री जी ने भी अपने उत्तर िें बताया है मक करीब 46,000 फसल बीिा क्लेम्स िें 38,000 से ज्यादा 

कूं पमनयों ने मदया है और 8000 के करीब कूं पमनयों के पास जिा रहा है, इसके बावजूद एनडीआरएफ 

और एसडीआरएफ ने िदद की है। िूंत्री जी ने बोला है मक हि उसे अमधक लाभप्रद और इफेमक्टव 

बनाना चाहते हैं। क्या राज्य सरकार या भारत सरकार अपनी बीिा कूं पनी खोलने पर मवचार कर 

रही हैं? 

श्री  ुंतोख न ुंह चौधरी (जालुंधर): सर, िैं िूंत्री जी से एक प्रश्न पूछना चाहता ह ूं। मपछले िहीनों िें 

पूंजाब िें नेचरुल कैलामिटी से बहुत बड़ा नकुसान हुआ है। सतलजु दररया िें बहुत सार ेब्रीचेज हुए, 

हैवी रने और भाखड़ा डैि से ज्यादा पानी ररलीज करने से पूंजाब का लगभग 1219.23 करोड़ रुपय े

का नुकसान हुआ है।      

(1530/IND/AK) 

हिार ेसैकड़ों गाूंव पानी िें डूब गए। सतलजु नदी के जो बाूंध हैं, इनकी काफी सिय से िरम्ित 

नहीं की गई, इनकी कोई िेनटेनेंस नहीं की गई। इस वजह से ये काफी किजोर हो गए हैं। जब भी 

बाररश होती है, तो यह डर बन जाता है मक कोई दघुषटना हो सकती है। क्या सरकार का मवचार है मक 

इन बाूंधों को स्ट्ैंथन करने के मलए काि मकया जाएगा? 

 िेरा दूसरा क्लैरीमफकेशन यह है मक पूंजाब का वॉटर टेबल बड़ी गूंभीर मस्थमत िें है। हिारी 

ज्यादातर ब्लॉक्स की मस्थमत बहुत खराब है। हिार ेयहाूं पैडी के मलए बहुत ज्यादा पानी की जरूरत 

होती है। क्या सरकार का ऐसा कोई प्लान है मक डायवसीमफकेशन करके पैडी को रोका जाए। यमद 

लोग पैडी न पैदा करें तो उन्ध्हें िआुवजा मदया जाए। 
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क ुं वर दानिश अली (अमरोहा): िूंत्री जी ने कहा मक प्रधान िूंत्री जी का सपना है मक मकसानों की 

आिदनी दोगनुी होनी चामहए। उत्तर प्रदेश िें गन्ध्ने का दाि मकतने सिय से नहीं बढ़ा और लागत के 

दाि मकतने बढ़ गए हैं, यह िूंत्री जी बताएूं?  

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): The hon. Minister has 

elaborately replied here. So, the hon. Members can ask only small clarificatory 

questions. 

…ि(Interruptions) 

क ुं वर दानिश अली (अमरोहा): िेरा एक सवाल यह भी है मक फसल बीिा योजना िें प्राइवेट बीिा 

कम्पनीज को पैसा गया है, इसके मलए सरकार ने क्या मकया है? 

श्री नविायक भाउराव राऊत (रत्िानगरी-न ुंध द गग): सभापमत जी, िूंत्री जी ने िाना है मक िहाराष्ट्ट् 

के 34 मजले बाढ़ से प्रभामवत हुए हैं। कोल्हापरु, साूंगली और रत्नामगरी-मसूंधदुगुष िें 20 मदनों तक बाढ़ 

आई थी, उसके बार ेिें उन्ध्होंने कुछ स्पिता नहीं दी है। 900 करोड़ रुपये एनडीआरएफ ने बेिौसि 

के मलए मदए। शायद तोिर जी िछली खाते होंगे।…(व्यवधान) िैं उन्ध्हें बताना चाहता ह ूं मक कोस्टल 

लाइन से जो िछुआर ेबेघर हो चकेु हैं, उनके बार ेिें कुछ भी स्पि नहीं मकया है। िछुआरों के बार ेिें 

चाहे वेस्ट कोस्टल लाइन हो या ईस्ट कोस्टल लाइन हो, क्योंमक साढ़े आठ हजार मकलोिीटर लम्बा 

सिरु हैं, वहाूं लोग रहते हैं। िूंत्री जी इस बार ेिें भी मस्थमत स्पि करें। 

श्री कौशलेन्द्र क मार (िालुंदा): सभापमत जी, मबहार हर साल बाढ़ से प्रभामवत होता है और दस से 

पन्ध्रह मजले नेपाल से आने वाले पानी से प्रभामवत होते हैं। िैं िाननीय िूंत्री जी से जानना चाहता ह ूं 

मक नेपाल से आने वाले पानी से बाढ़ की मस्थमत उत्पन्ध्न होने से बचाव के मलए क्या आपने नेपाल 

सरकार से कभी बात की है? 

SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA): Thank you, Sir. I 

would like to ask this from the hon. Minister. Andhra Pradesh was affected 

severely because of Hudhud cyclone. At that time, the hon. Prime Minister 

visited there with a concerned heart, and he had promised Rs. 1,000 crore as 

relief.िButिtheिhon.िPrimeिMinister’sिpromiseिisिnotिfulfilled yet. I would like to ask 

this from the hon. Minister. When will this promise be fulfilled fully? 

श्री भगवुंत माि ( ुंगरूर): िहोदय, िैं िूंत्री जी से जानना चाहता ह ूं मक फसल के नकुसान होने पर 

पहले मगिरदावरी होती है, उसके बाद आकलन मकया जाता है तथा और भी कई फािैमलटीज की 

जाती हैं, उसके बाद बीिा का पैसा मिलता है। िैं िूंत्री जी से जानना चाहता ह ूं मक क्या सरकार के 

पास कोई ऐसी योजना है मजसके अूंतगषत फसल का नकुसान होने के एक-दो मदन बाद या जल्द से 

जल्द कुछ मिमनिि िआुवजा मदया जाए। बाद िें जब फसल के पूर ेनकुसान का पता चल जाए, तो 

िआुवजे की बची धनरामश तब दे दी जाए। अभी ऐसा होता है मक नुकसान के तीन-चार िहीने तक 

मगिरदावरी के कारण िआुवजा मिलने िें देरी होती है। मदल्ली िें केजरीवाल जी सरकार ने 20 हजार 

रुपये िआुवजा दे मदया और मगिरदावररयाूं बाद िें हुई ूं। क्या सरकार ऐसा कुछ करगेी? 
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(1535/ASA/UB) 

श्री अनिल नफरोनजया (उज्जैि): िाननीय सभापमत जी, िेरा िाननीय िूंत्री जी से यह अनरुोध है 

मक जो फसल बीिा है, इसका प्राइवेट बैंकों से टाइ-अप होता है। िेरा िूंत्री जी से यह अनरुोध है मक  

जो सेन्ध्ट्ल बैंक्स हैं, जैसे एसबीआई है, बैंक ऑफ इूंमडया है या राष्ट्ट्ीयकृत जो बैंक्स हैं, उनके द्वारा 

इनका बीिा होगा तो मकसानों को ज्यादा फायदा होगा क्योंमक प्राइवेट कूं पमनयों के कारण मकसानों 

को नुकसान हो रहा है। इनको पूरा िआुवजा नहीं मिल पाता। इसमलए इनको िाननीय प्रधान िूंत्री जी 

की इच्छा के अनरुूप पूरा िआुवजा मदया जाए। धन्ध्यवाद। 

श्री   िील क मार मुंडल (वधगमाि पूवग): िाननीय सभापमत जी, िझेु एक ही बात पूछनी है मक 

िाननीय प्रधान िूंत्री जी का सपना है मक मकसान की आय दोगनुा हो, तो यह सपना कैसे पूरा होगा? 

जो मकसान की समब्जयाूं हैं, मजस सिय ये समब्जयाूं होती हैं, उस सिय दाि मबल्कुल शून्ध्य हो जाते 

हैं। इसमलए इस बार ेिें कुछ व्यवस्था की जाए। 

श्री ररतेश पाण्डेय (अम्बडेकर िगर): िाननीय सभापमत जी, िैं िाननीय िूंत्री जी से कहना चाहता 

ह ूं मक उत्तर प्रदेश िें मकसानों का सबसे ज्यादा नकुसान छुटे्ट पशओु ूं से हुआ है। क्या िाननीय िूंत्री 

जी इसका एक सवे करवाएूंगे मक मकतने छुटे्ट पश ुहैं और मकतना उन्ध्होंने नकुसान कर मदया? उस 

नकुसान की भरपाई के मलए क्या वह 10,000 रुपया प्रमत मकसान को देने का काि करेंगे? 

श्री अधीर रुंजि चौधरी (बहरामप र): िाननीय सभापमत जी, िैं यह जानना चाहता ह ूं मक एग्रीकल्चर 

िैमडट आप मकतना देते हैं और इस सार ेिेमडट िें से छोटे और सीिान्ध्त मकसानों का क्या महस्सा 

है? दूसर,े सीएसीपी ने क्या ऐसा कोई प्रस्ताव मदया है मक एिएसपी भेजना एक लीगल राइट होना 

चामहए? 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Sir, you are now in the Chair, so, I am 

asking the question from your side also. Kerala is affected by severe floods in 

the last few years and the Central Government promised to compensate for the 

losses of the farmers, but they did not get any adequate help from the Central 

Government. Can the Central Government give adequate compensation to the 

Kerala Government and the farmers of Kerala? 
 

1538 hours   (Hon. Speaker in the Chair)  
 

श्री च न्द्िी लाल  ाहू (महा म न्द्द): िाननीय सभापमत जी, िैं िाननीय िूंत्री जी से मनवेदन करना 

चाहता ह ूं मक जो फसल नुकसानी सवे मकया जाता है, वह ग्रािवार होने के बजाए मकसान का व्यमक्तगत 

सवे होना चामहए तामक मकसान को उसका पूरा लाभ मिले। 

श्री हमेन्द्त पानिल (नहुंगोली): िाननीय सभापमत जी, िहाराष्ट्ट् िें अमतवमृि के कारण बहुत बड़ा 

नकुसान हुआ है। मसफष  इस िाफष त 900 करोड़ रुपये मदया जा रहा है। िेरी मवनती है मक उसके 

अलावा िहाराष्ट्ट् को मकसानों के मलए स्पेशल पैकेज मदया जाए और जो अमतवमृि से उनको नुकसान 

हुआ है, उस नकुसान की भरपाई ज्यादा से ज्यादा हो। धन्ध्यवाद। 
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श्री भागीरथ चौधरी (अजमेर): िाननीय सभापमत जी, सिथषन िूल्य के ऊपर जो बाजरा, ज्वार 

और िक्का राजस्थान िें बहुतायत िें होता है, िेरा सरकार से मनवेदन है मक उसकी भी सरकारी 

खरीद होनी चामहए। दूसर,े मकसान को इकाई िानकर उसको फसल बीिा का भगुतान मकया जाना 

चामहए। 

श्री अब ूताहरे खाि (म नशगदाबाद):  िाननीय सभापमत जी, िेरा िाननीय िूंत्री जी से मनवेदन है मक 

बलुबलु के कारण बूंगाल िें जो खेती को नकुसान हुआ है, मकसानों को जो नुकसान हुआ है, उसिें 

आपको क्या मदक्कत है? जो मकसानों को नुकसान हुआ है, उनके नकुसान की भरपाई के मलए 

सरकार क्या मवचार कर रही है? दूसर,े प्याज के सूंरक्षण की सरकार की क्या तकनीक है? 

(1540/RAJ/RK)  

श्री   शील क मार न ुंह (औरुंगाबाद): अध्यक्ष िहोदय, िैंने इस चचाष िें भाग लेते हुए यह कहा था 

मक नीलगायों से मकसानों के फसलों का नकुसान हो रहा है और यह लगातार हो रहा है। उसके 

बचाव के मलए िाननीय िूंत्री जी क्या उपाय करेंगे? 

माििीय अध्यक्ष : अब कोई िाननीय सदस्य बोलने के मलए बाकी नहीं हैं।  

 िाननीय िूंत्री जी। 

श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : अध्यक्ष िहोदय, यहाूं पर दो-तीन चीजें आई हैं, बाकी तो कॉिन चीजें हैं। 

एक पशओु ूं का मवर्य आया है। िैं इस िािल ेिें इतना ही कहना चाहता ह ूं मक पशओु ूं और जूंगली 

जानवरों से जो नुकसान होता है, उसके मलए पयाषवरण और जलवाय ुिूंत्रालय की एक स्कीि है, 

उसके अूंतगषत ये सारी कारषवाई होती है, हि लोग उसको ज्वाइन कर सकते हैं। फल, सब्जी के 

नकुसान के बार ेिें अजय मिश्रा जी ने कहा है। उन्ध्होंने यह बात सूंज्ञान िें लाई है। यद्यमप िैंने इस 

िािल ेिें कहा था। िैं उनसे मिल कर बता दूूंगा मक इस िािले िें आगे क्या बढ़ा। देबू मसूंह जी फसल 

बीिा की बात कर रहे थे, उनके यहाूं फसल बीिा का िािला ठीक है, लेमकन पमटषकुलर कोई मवर्य 

सूंज्ञान िें लाएूंगे तो उसका मनराकरण करेंगे। अिर मसूंह जी हिार ेमित्र हैं और बहुत परुाने ब्यूरोिैट्स 

हैं। िैं सिझता ह ूं मक वह मजूंदगी भर फसल बीिा योजना और बाकी योजनाओ ूं से सूंबूंमधत काि करते 

रहे हैं, लेमकन उन्ध्होंने िाूंग मलया मक फ्लैट 50 प्रमतशत िआुवजा दे दें। हर योजना के मलए कोई न 

कोई पद्धमत का मनिाषण करना पड़ता है। ऐसे िें सीधा यह कह पाऊूं , यह सूंभव नहीं होगा।  

 पूंजाब िें सतलजु पर बैंक बनाने की बात आई है। आपकी बात ठीक है। जल सूंसाधन िूंत्री 

जी यहाूं बैठे हैं। उन्ध्होंने आपका मवर्य सुना है। दामनश अली साहब गन्ध्ना मकसानों वाली बात कह रहे 

थे। यह मनमित रूप से हर फसल िें है। केवल गन्ध्ने िें ही लागत का भाव बढ़ रहा है, ऐसा नहीं है, 

बमल्क यह गेह ूं, चावल और फल िें भी हो रहा है। इस दृमि से सरकार गूंभीर है और सिय-सिय पर 

कारषवाई करती रहती है।…(व्यवधान) 

क ुं वर दानिश अली (अमरोहा): गन्ध्ने का भाव नहीं बढ़ा है।…(व्यवधान) 

श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : दामनश अली साहब, आप मचूंता नहीं करें, हि वर्ष 2022 िें महसाब 

देंगे।…(व्यवधान) 

माििीय अध्यक्ष : िाननीय िूंत्री जी, िाननीय सौगत राय के साथ बैठते हैं। 
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…(व्यवधान) 

जल शनि मुंत्री (श्री गजेन्द्र न ुंह शेखावत): िाननीय सदस्य ने यह भी गहुार लगाई थी मक िेर ेसिय को 

अब वापस जीरो स ेशरुू मकया जाए। िैं पूछना चाहता ह ूं मक वह कौन-सी सिय की बात कर रहे हैं। िझेु 

लगता है मकि अभी वह जवान है, तो वह सिय की बात अभी से क्यों कर रहे हैं? 

श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : कौशलेन्ध्र जी ने नेपाल से बात करने के मलए आग्रह मकया था, तो सािान्ध्य तौर 

पर जब ऐसी पररमस्थमत आती है तो राज्य सरकार और केन्ध्र सरकार दोनों ही बात करती हैं।…(व्यवधान) 

श्री कौशलेन्द्र क मार (िालुंदा): देश-देश का िािला ह।ै हर साल कई मजलों के फसल हर साल बह जाती 

हैं।…(व्यवधान) 

श्री िरने्द्र न ुंह तोमर : िैं आपकी बात से सहित ह ूं। हिारी बहन गीता जी ने आूंर प्रदेश के ह दह द की 

बात कही है। िैंने बताया ह ैमकि बीिा के अूंतगषत या एनडीआरएफ की जो रामशि है, वह प्रधान िूंत्री जी के 

उद्घोर्णा के अूंतगषत दी गई है। िैंने पशओु ूं के बार ेिें बता मदया है। िैं केरल की बात भी कह चकुा ह ूं। चनु्ध्नी 

लाल शाह  जी ने सवे की बात कही है। प्रधान िूंत्री फसल बीिा योजना पर दोबारा से ररव्यू हो रहा है, तो 

मनमित रूप से हि फसल बीिा योजना के मलए, मजस प्रकार के सझुाव आए हैं, हि उन पर मवचार करेंग।े 

आग ेवह कैसे व्यावहाररक हो सकता है, यह बात जरूर है। अधीर रूंजन जी लीगल राइट की बात कर रह े

थे। िैं सिझता ह ूं मक अभी भी एिएसपी का लीगल राइट जैसा ही है। इसिें मकसी को शूंका करने की 

आवश्यकता नहीं है। 

(1545/SPS/PS) 

 इसके मलए भारत सरकार भी प्रमतबद्ध है। जहाूं-जहाूं राज्य सरकरें इसिें रुमच मदखाती हैं, वहाूं-

वहाूं एि.एस.पी. पर अच्छी खरीद होती है। मकसी राज्य सरकार की रुमच कि ह,ै मकसी राज्य सरकार की 

रुमच ज्यादा है, मकसी की रुमच एक फसल िें है, मकसी की रुमच दूसरी फसल िें है।  

माििीय अध्यक्ष: क्या सभी िाननीय सदस्य सूंतिु हैं? 

श्री नविायक भाउराव राऊत (रत्िानगरी-न ुंध द गग): िहोदय, िैंने िछुआरों का मवर्य रखा था। इस वर्ष 

िें पूर े8 िास िछुआर ेिछीिारी नहीं कर सके हैं। िूंत्री िहोदय सभागहृ िें आ गए हैं। पहले फैनी आया, 

उसके बाद बलुबलु आया, इससे िछुआर ेध्वस्त हो चकेु हैं। मजनके नाि पर जिीन ह,ै उनको िूंत्री िहोदय 

जी ने कुछ न कुछ देने का काि मकया। मजनके नाि पर सिरु के पानी का 7/12 है ही नहीं, लेमकन वर्ों से 

उनका जीवन सिरु के ऊपर मनभषर है। फैनी हो, बेिौसिी बाररश हो या भारी बाररश हो, उन िछुआरों का 

काि बूंद हो जाता है। उस सिय इन िछुआरों को सहायता कौन देगा? 

पश पालि, डेयरी और मत््यपालि मुंत्री (श्री नगररराज न ुंह): िहोदय, खासकर मडजास्टर िूंत्रालय की 

ओर स ेऐसे सिय िें उनका आकलन करके, उनकी क्षमतपूमतष करने की कोमशश की जाती है। …(व्यवधान) 

माििीय अध्यक्ष: िाननीय सदस्यगण, िाननीय िूंत्री जी ने आप सबको बड़ा मवस्ततृ जवाब मदया ह।ै सारी 

सिस्याओ ूं के सिाधान के बार ेिें भी चचाष की है। िाननीय िूंत्री जी खदु भी मकसान हैं और राज्य िें भी 

इस मवभाग के िूंत्री रह ेहैं, मजससे उन्ध्हें अनभुव है। मजन-मजन िाननीय सदस्यों ने और सझुाव मदए हैं, 

िाननीय िूंत्री जी आप सबके सझुावों के आधार पर मनमित रूप से काि करेंग,े ऐसा सदन का आग्रह ह।ै 

…(व्यवधान) 

--- 
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केन्द्रीय  ुं्कृत नवश्वनवद्यालय नवधेयक, 2019 

1547 बजे 

मािव  ुं ाधि नवका  मुंत्री (डॉ. रमेश पोखररयाल निशुंक): अध्यक्ष िहोदय, िैं प्रस्ताव करता ह ूं: 

“मक सूंस्कृत िें मशक्षण और अनसुूंधान के मलए, सूंस्कृत सूंवधषन के सवष सिावेशी 

मियाकलापों के मवकास के मलए मवश्वमवद्यालयों की स्थापना और मनगिन के मलए तथा 

उससे सूंबूंमधत या उसके आनरु्ूंमगक मवर्यों का उपबूंध करने वाले मवधेयक पर मवचार 

मकया जाए।” 
 

माििीय अध्यक्ष: िाननीय िूंत्री जी, क्या आप कुछ मवर्य रखना चाहते हैं? 

डॉ. रमेश पोखररयाल निशुंक: श्रीिन्, ये जो तीन िहत्वपूणष सूंस्थान हैं, राष्ट्ट्ीय सूंस्कृत सूंस्थान 

है, दूसरा श्री लाल बहादरु शास्त्री मवद्यापीठ और तीसरा राष्ट्ट्ीय सूंस्कृत मवद्यापीठ मतरुपमत है। 

आज इन बहुत ही िहत्वपूणष सूंस्थानों, मजनका जन्ध्ि देश की आजादी के साथ-साथ हुआ था और 

बाद िें इनको डीम्ड मवश्वमवद्यालयों का दजाष मदया गया था। आज इन तीनों सूंस्थाओ ूं को केन्ध्रीय 

मवश्वमवद्यालय का दजाष देने के मलए प्रस्ताव लाया गया है जैसा मक मवमदत है मक सूंस्कृत इस देश 

की आत्िा है। यह देश मवश्व गरुू रहा है। मवश्व गरुू होने के पीछे जो िहत्वपूणष मवद्या रही है, दशषन 

रहा है, मवचार रहा है, तो वह सूंस्कृत है, मजसको सबसे प्रचीनति भार्ा बोला और िाना जाता है। 

सूंस्कृत िें एक उमक्त रही ह:ै 

 एतद् देश प्रसूतस्य सकाशादग्रजन्ध्िन:।  

 स्वूं-स्वूं चररत्रूं मशक्षरन्े: पमृववयाूं सवष िानवा:।। 

 श्रीिन्, इस देश के अूंदर तक्षमशला, नालूंदा और मवििमशला जैसे बहुत िहत्वपूणष 

सूंस्थान थे, जहाूं पूरी दमुनया के लोग मशक्षा ग्रहण करने के मलए आते थे। ज्ञान मवज्ञान और 

अनसुूंधान के क्षेत्र िें यह देश पूर ेमवश्व िें मशखर पर था। सूंस्कृत को हि अपनी आत्िा िानते हैं, 

भारत की आत्िा िानते हैं।  

(1550/MM/RC) 

सूंस्कृत का सूंबूंध सूंस्कृमत स ेहै और सूंस्कृमत का सूंबूंध हिेशा सूंस्कारों से है। 

 श्रीिन, वेदों को सबसे प्राचीनति ग्रूंथ िाना गया है। जो सूंस्कृत है, उसकी जो भार्ा है, उसके जो 

ग्रूंथ हैं, जो उसका दशषन ह,ै जो उसका मवचार ह।ै श्रीिन, हिारा दशषन- 

अयूं बन्ध्धरुयूंनेमत गणना लघचेुतसाि् 

उदारचररतानाूं त ुवसधुवै कुटुम्बकि् ॥ 

 पूरी दमुनया को हिने अपना पररवार िाना ह,ै यह हिारा मवचार है, यह हिारा सूंस्कार है और उस 

सूंस्कार को जो हिारी सूंस्कृमत है, उसको सूंस्कारों के रूप िें हिने पूरी दमुनया को अपने पररवार के रूप 

िें िाना है। वसधुैव कुटुम्बकि की बात कही है। उस पररवार के मलए जो हिारा सूंस्कार रहा है, हिने हिेशा 

कहा ह ै- 

 सवे भवन्ध्त ुसमुखनः 

सवे सन्ध्त ुमनराियाः । 

सवे भरामण पश्यन्ध्त ु

िा कमिद्ःुखभाग्भवेत् । 
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 जब तक धरती पर एक भी इूंसान दखुी होगा, तब तक िैं सखु का एहसास नहीं कर सकता ह ूं। 

इसमलए एक ओर हि सि् गच्छत्वि, सि् वद्धत्वि की बात करते हैं। हि साथ-साथ चलेंगे, साथ-साथ 

परुुर्ाथष करेंगे,  

ॐ सह नाववत ु। 

सह नौ भनुकु्त । 

सह वीयं करवावहै । 

तेजमस्व नावधीतिस्त ुिा मवमद्वर्ावहै । 

ॐ शामन्ध्तः शामन्ध्तः शामन्ध्तः ॥ 
 

हि साथ-साथ चलेंगे, साथ-साथ रहेंग,े साथ-साथ बोलेंगे और मिलकर के हर काि, हर परुुर्ाथष 

को हि साथ-साथ मिलकर के करेंगे, यह जो मवचार है, यह जो दशषन है, इसका उदिभव सूंस्कृत से होता 

है। इसमलए यह जो मवचार है, मजसने पूरी दमुनया िें भारत को मशखर पर पहुूंचाया है, िझेु यह कहते हुए 

खशुी होती है मक आज दमुनया के लगभग सौ देशों के ढाई सौ मवश्वमवद्यालयों िें सूंस्कृत पढ़ाई जाती है। पूरी 

दमुनया िें सूंस्कृत समदयों से पढ़ाई जाती है और िैं कहना चाहता ह ूं मक उत्तरी अिेररका, आस्टे्मलया, 

यूरोप, मब्रटेन, डेनिाकष , मफनलैंड, फ्ाूंस, जिषनी, इटली, नीदरलैंड, स्वीडन, मस्वट्जरलैंड, जापान और 

थाईलैंड का यमद िैं मजि करूूं  तो िैं गवष से कह सकता ह ूं मक दो-तीन सौ साल से तिाि दमुनया के देश 

सूंस्कृत को पढ़ा रह ेहैं और बड़े गौरव के साथ पढ़ा रहे हैं। जिषनी िें अकेले 1400 मवद्यालय हैं, जो सूंस्कृत 

को पढ़ा रहे हैं और उसिें जो वेद, परुाण और उपमनर्द् हैं, जो यहाूं के ग्रूंथ ह,ै आयरु् वदे: आयवुेद:, श्रीिन, 

हिार ेतन और िन के जो ग्रूंथ हैं, जो सूंस्कृत के हिार ेग्रूंथ हैं। पतूंजमल का योग भी सूंस्कृत िें ही ह,ै सारी 

दमुनया आज मजसके पीछे खड़ी ह ैऔर आयरु् वेद: आयवुेद, जो आय ुका मवज्ञान ह,ै उस आयवुेद के सभी 

ग्रूंथ भी सूंस्कृत िें हैं। इसमलए श्रीिन इस देश को जानना हो, इस देश के ज्ञान और मवज्ञान को सिझना 

हो और इसकी मशखरता को पहचानना हो तो बहुत जरूरी ह ैमक सूंस्कृत आए। इसमलए यह तीन सूंस्थान, 

जो लम्बे सिय से काि कर रहे हैं, अनसुूंधान के क्षेत्र िें ये तीनों सूंस्थान अलग-अलग करके काि कर रह े

हैं। प्राचीन शास्त्र के सूंबूंधों िें आधाररत शोध का कायष कर रहे हैं राष्ट्ट्ीय सूंस्कृत सूंस्थान, दूसरा, वेद, 

वेदाूंग, ज्योमतर् और वास्तशुास्त्र के रूप िें लाल बहादरु शास्त्री मवद्यापीठ डीम्ड यूमनवमसषटी काि कर रही 

है, तीसरा सूंस्थान, भारतीय शास्त्रों एवूं सूंगठन यूंत्र आधाररत शोध और मवमभन्ध्न प्राचीन दशषन की 

पारम्पररक शास्त्रों के साथ काि कर रह ेहैं। इसमलए ये तीनों सूंस्थान बहुत शीर्ष का काि कर रहे हैं। मवज्ञान 

के साथ जब सूंस्कृत का ज्ञान जड़ेुगा तो एक बार यह देश मवश्व िें गरुू कहलाएगा, सब जगह ज्ञान और 

मवज्ञान के अनसुूंधान के साथ। इसमलए जो आज यह प्रस्ताव आ रहा है, यह सािान्ध्य प्रस्ताव नहीं है। हो 

सकता है मक मजनको उस वैभव के बार ेिें जानकारी न हो, उनके िन िें प्रश्न उठ सकते हैं, लमेकन इन 

तीनों मवश्वमवद्यालयों के बनने से उनके सार ेप्रश्नों के सिाधान होंगे। िैं मसफष  कहना चाहता ह ूं मक िैक्स िूलर 

जी ने अपनी मकताब िें मलखा ह ैमक आप भारत िें हर जगह अपना श्रषे्ठ भूत और श्रेष्ठ भमवष्ट्य को पूरी 

सम्भावना के साथ देख सकते हैं। यमद आप चाहें तो प्राचीन यगु की मवशेर्ताओ ूं को प्राप्त कर सकते हैं। 

आज की कोई भी सिस्या जैसे सवषमशक्षा हो, उच्च मशक्षा हो, मवमध का सूंमहतीकरण हो, मवत्त हो, प्रजनन 

हो, मनधषन कानून हो या अन्ध्य मशक्षण सािग्री, यानी कुछ भी मजसे आप सिझना या सीखना चाहते हैं, वह 

भारत आपको एक वैज्ञामनक प्रयोगशाला के साथ प्रदान कर सकता ह ैजो अन्ध्यत्र नहीं मिल सकता है। 
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(1555/SJN/SNB) 

श्रीिान्, यह िैक्सिलुर ने कहा है। उन्ध्होंने यह कहा है मक सूंस्कृत जो दमुनया की सवाषमधक सक्षि 

भार्ा ह।ै अभी इसको वैज्ञामनकों ने भी कहा ह ैमक जो वजै्ञामनक भार्ा ह,ै जो बोली जाती है, वही उच्चाररत 

होती ह,ै जो उच्चाररत होती है, वही मलखी जाती है। यमद दमुनया िें कोई एक भार्ा है, जो वैज्ञामनक भार्ा 

है, तो वह सूंस्कृत भार्ा है। इस बात को सारी दमुनया के वैज्ञामनकों ने समुनमित मकया है।…(व्यवधान) 

SHRIMATI KANIMOZHI KARUNANIDHI (THOOTHUKKUDI): Hon. Minister, are you 

a linguist? How can you say that Sanskrit is the greatest language? Who are you to 

sayिthis?ि…(Interruptions)िYouिcannotिsayिthatि…(Interruptions) 

डॉ. रमेश पोखररयाल निशुंक : श्रीिान्, हिारी जो भारतीय भार्ाएूं हैं, उसिें हिारी तमिल है, तेलगु ुहै, 

वह भी श्रेष्ठ भार्ाएूं हैं।…(व्यवधान) इसमलए, तमिल और तेलगु ुभी सूंस्कृतमनष्ठ भार्ाएूं हैं, दोनों सिान हैं। 

हिारी भारतीय भार्ाएूं बहुत श्रेष्ठ हैं। लेमकन िैं यह कहना चाहता ह ूं मक यमद इसका वभैव नहीं होता, तो 

यह हावषडष यूमनवमसषटी िें नहीं पढ़ाई जाती। यमद इसका वैभव नहीं होता…(व्यवधान) जब आप बोलेंगी, तब 

िैं उसका जवाब जरूर दूूंगा।…(व्यवधान) 

SHRI T. R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): How many people have learnt Sanskrit? 

…(Interruptions) 

डॉ. रमेश पोखररयाल निशुंक : श्रीिान्, िैं कोमशश करूूं गा मक प्रिाणों के साथ जवाब दूूं।…(व्यवधान) िैं 

इसकी कोमशश करूूं गा। िैं यह कहना चाहता ह ूं मक हावषडष यूमनवमसषटी, कूं बोमडया यूमनवमसषटी, मशकागो 

यूमनवमसषटी, इूंमडयाना यूमनवमसषटी, यूमनवमसषटी ऑफ मसडनी, कैमम्ब्रज यूमनवमसषटी, ऑक्सफोडष 

यूमनवमसषटी, एिोरी यूमनवमसषटी, यमद िैं इन मवश्वमवद्यालयों िें, जो मक दमुनया के शीर्ष के मवश्वमवद्यालय हैं, 

हि गवष के साथ यह कह सकते हैं मक वे आज सूंस्कृत को पढ़ा रहे हैं और उसके गौरव को बढ़ा रहे हैं। िैं 

यह कहना चाहता ह ूं मक आज इसकी जरूरत है मक हि ज्ञान और मवज्ञान को नवाचार के साथ आगे लेकर 

जाएूं। हिारी मजतनी भी भारतीय भार्ाएूं हैं, वे सिदृ्ध हैं। इसमलए, यह जो मबल आया है, इससे देश को श्रेष्ठ 

बनाने की मदशा िें, जो हिारा प्राचीन मवज्ञान और ज्ञान है, उसको नवाचार के साथ और नए अनसुूंधान के 

साथ ऊपर उठाने और बढ़ाने के मलए यह मबल लाया गया है। इसमलए, िैं सबस ेमवनती करता ह ूं मक इस 

पर व ेअपने मवचार जरूर रखें और इस मबल को सवषसम्िमत से पास करके भारत के गौरव को बढ़ाने की 

कोमशश करें। 

(इमत) 

माििीय अध्यक्ष : प्रस्ताव प्रस्ततु हुआ: 

“मक सूंस्कृत िें मशक्षण और अनसुूंधान के मलए, सूंस्कृत सूंवधषन के सवष सिावेशी 

मियाकलापों के मवकास के मलए मवश्वमवद्यालयों की स्थापना और मनगिन के मलए तथा 

उससे सूंबूंमधत या उसके आनरु्ूंमगक मवर्यों का उपबूंध करने वाले मवधेयक पर मवचार 

मकया जाए।” 
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1558 hours  

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Hon. Speaker, Sir, thank you for 

giving me this opportunity to speak on this Bill.  

 The declared objective of this legislation is to form a Central University for 

Sanskrit by elevating three existing deemed universities to be Universities. We 

hope that this will provide better opportunities for concentrating on higher studies 

in different disciplines of our ancient wisdom and also for meaningful research 

activities. Hence, the attempt is laudable.  

 

1558 hours    (Dr. Kirit P. Solanki in the Chair)  

 

There are 18 Sanskrit universities in India spread across 14 States. The 

first Sanskrit university in India, Sampurnanand Sanskrit University was 

established in 1791 in Varanasi, Uttar Pradesh. The most recent Sanskrit 

university was established in Haryana in the name of the legendary Indian poet 

and the author of Ramayana, Maharshi Valmiki. Ramayana is considered as the 

greatest literary masterpiece of India and was written in Sanskrit.  

 As all of us are aware, Sanskrit is the repository of our ancient knowledge 

and the world outside honours this land for that language and the culture 

enshrined in it. Unfortunately, this great treasure was confined for a long time to 

the elite belonging to the upper layers of the society. The majority of the 

population were denied access to that language or to that culture. History tells 

us that it was a Mughal Prince Dara Shikoh who brought it to the outside world 

by translating the Upanishads into the Persian language. This paved the way for 

the West to know about our culture. The discovery of Sanskrit by the outside 

world in the 18th and 19th centuries revolutionised the thought process of that 

era. Sanskrit was the source for the emergence of new systems like linguistics 

and other Indological studies.  
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(1600/RU/RAJ) 

We are thankful to the pioneering efforts of these foreign scholars who 

fixed Sanskrit in the global knowledge system.  Thanks to their untiring efforts, 

there are Departments of Sanskrit Studies in many of the Universities, as the 

hon. Minister said, the world over.  We hope that the new Central University will 

co-ordinate the research activities in these centres and collaborate for new 

ventures in new areas.  

Various manuscripts which are treasures of ancient Indian knowledge and 

medicine including Ayurveda are being actively researched there.  In this 

scenario, where even foreign countries are spending resources to extract this 

knowledge, India where all these originated from, falls short in many aspects.  

Unearthing this information, translating these two forms where it can be used, is 

the need of the hour.   

I would like to share one important point with you in this context. We 

should not mix up language with religion.  All languages are great in their own 

way; all religions are also great.  We should respect all of them but desist from 

mixing the two or identify any language with any particular religion.   

Some instances around us, to say the least, are painful.  Recently, a 

brilliant scholar in Sanskrit, duly selected to the post of Professor was not 

allowed to join in one of our reputed Universities merely because he was a 

Muslim.  After being humiliated continuously, he bowed out and resigned.  This 

House would like to know the action taken by the Government against those who 

threatened the scholar from entering the campus.  

Sri Shankaracharya University of Sanskrit is situated in my constituency. 

It is in Kalady which is the birth place of Adi Shankaracharya.  It is in the name 

of Adi Sankara, the great eighth century philosopher who achieved the pinnacle 

of ultimate knowledge and wisdom.   

Dr. M.C. Dileep Kumar, the previous Vice-Chancellor and the University 

Syndicate had submitted two proposals to the Government.  One was to 

establish an International Study Centre for Sanskrit research establishing tie-

ups with other universities including international universities to bridge the gap 

between Sanskrit education and mainstream education.  The second proposal 

was to declare Sri Shankaracharya University as the nodal agency for 

propagation of Sanskrit studies in South India.   
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I would urge upon the Parliament and the concerned Ministry to kindly 

reconsider these proposals. It is also my humble request to convert Sri 

Shankaracharya University into a Central University considering the importance of 

this great language and the need to impart and propagate it as much as possible.  

Sir, I invite you to the land of Sri Shankaracharya, Kerala.  We have a rich 

tradition of Sanskrit learning.  We encourage students belonging to all religions and 

castes to study Sanskrit and they occupy high positions in the society.  You will be 

surprised to know that a Brahmin woman teaches Arabic and Urdu in our school.  

The former Vice-Chancellor, Dr. Paulose, is a scholar in Sanskrit. This is our secular 

fabric! I request that the Central University for Sanskrit should uphold this lofty 

principle of secularism enshrined in our Constitution and create an atmosphere of 

social harmony in its campus.  

I would like to draw your attention to one more point.  Functioning of higher 

centres of learning in our country under the present Government, be it IIT or Central 

University or any other institution, is far from satisfactory.  Dalit students coming from 

rural areas face several kinds of discrimination.  This House would like to get an 

assurance that this social imbalance will not be repeated in the new University and 

reservation principles will be strictly followed in the recruitment of teachers in this 

University.  This should not be a centre for creating Ekalavyas who are forced to cut 

off their thumbs to please their teachers.   

(1605/NKL/KN) 

Sir, I would like to conclude by quoting a sloka by Adi Shankaracharya: 

“Jnano devathu kaivalyam” 

 It means, liberation is only through knowledge. There are vast resources of 

knowledge yet to be unearthed in Sanskrit. So, let us strive to preserve, propagate 

and explore.  Before concluding, I would like to say that this is a great idea. I welcome 

the Central Sanskrit Universities Bill, 2019 but I would say that this Government has 

a hidden agenda in everything. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (DR. KIRIT P. SOLANKI): Kindly conclude. 

… (Interruptions) 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Do not try to saffronise the university and 

the education policy. It is the hidden agenda of BJP to saffronise the education policy. 

…(Interruptions) So, please do not do that.  

(ends) 

HON. CHAIRPERSON: Thank you very much.  

 Now, Dr. Satyapal Singh. 
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1606 बजे 

डॉ. सत्यपाल ससिंह (बागपत): महोदय, मैं केन्द्रीय संस्कृत विश्वविद्यालय विधेयक के समर्थन में 

खड़ा हुआ ह ूँ। सबसे पहल ेव्यविगत संतोष की बात यह है वक वपछली बार जब देश के यशस्िी प्रधान 

मंत्री मोदी जी की कृपा से मैं मानि संसाधन विकास मंत्रालय में राज्य मंत्री बना र्ा, तो यह केन्द्रीय 

विश्वविद्यालय बनाने का प्रस्ताि मेर ेद्वारा ही रखा गया र्ा और इसीवलए मेर ेवलए व्यविगत रूप से 

यह बहुत संतोष की बात है। मैं हमार ेमानि संसाधन विकास मंत्री का बहुत अविनन्द्दन करता ह ूँ, 

उनका बड़ा आिार व्यि करता ह ूँ वक इस वबल को जल्दी से जल्दी लाए हैं। इस देश के सिी संस्कृवत 

पे्रवमयों का, सारी दवुनया के संस्कृत पे्रवमयों को मैं बधाई देता ह ूँ और उनका िी अविनन्द्दन करता 

ह ूँ। अध्यक्ष महोदय, हम लोग संस्कृत को देि िाषा मानते हैं। दैिीय िाषा, अपौरुषेय िाषा है और 

कहते हैं वक देि िाषा का जो मूल है, िह िेद है। इसवलए मैं आपकी अनमुवत से अपनी बात िेद मंत्र 

से शरुू करना चाहता ह ूँ। 

 ऊूँ  शन्द्नो वमत्र: शं िरुण:। शन्द्नो ििवत अयथमा:।। शन्द्नो इन्द्रो बहृस्पवत शन्द्नो विष्ण ु विष्ण ु

उरुक्रम:। नमो ब्रह्मणो नमस्ते िायो। त्िमये प्रत्यक्ष ंब्रह्मावस। त्िामेि प्रत्यक्ष ंब्रह्म िवदष्यावम ऋतम ्

िवदष्यावम सत्यं िवदष्यावम। तद्मािित ुतद्विारमत ुअित ुमाम अित ुििारम्॥ ऊूँ  शावन्द्त: शावन्द्त: 

शावन्द्त:॥ 

महोदय, मैं िारत के संविधान से अपनी बात शरुू करना चाहता ह ूँ। आप ध्यान सनुेंगे तो 

बहुत बातें नहीं मालूम चलेंगी आज। िारत के संविधान का पहला अनचु्छेद यह कहता है, उसको 

अंगे्रजी में कहते हैं- इंविया देट इज िारत। जो िारत है उसके कारण इंविया बना है। िारत देट इज 

नॉट इंविया। िारत के कारण इंविया बना है। यह िारत क्यों? िारत शब्द कहां से आया? देश का 

नाम कहां से आया? कहते हैं वक िारत दो शब्दों से बना है- िा + रत। ‘िा’ कहते हैं- प्रकाश को, 

ज्ञान को, रोशनी को और रत कहते हैं- जहाूँ व्याप्त हो। वजस देश के अंदर से धरती के ऊपर ज्ञान 

व्याप्त हो, ज्ञान की रोशनी चलती हो, उसका नाम िारत है। इसवलए इस देश के अंदर िारत के 

संविधान वनमाथताओ ं ने बड़ा गहरा शोध वकया होगा। बहुत लोगों ने शायद ध्यान नहीं वदया होगा, 

आपकी इस कुसी के ऊपर, आसन के ऊपर संस्कृत में वलखा हुआ है- धमथचक्र प्रितथनाय। धमथचक्र 

के पररितथन के वलए हम लोग संसद में यहां बैठे हुए हैं। अधीर रजंन जी को मैं याद वदलाना चाहता ह ं, 

िषथ 1950 में इस देश में सबसे पहल ेजो वशक्षा मंत्री बने, उस जमाने में वशक्षा मंत्री कहते रे् वक संस्कृत 

का मंत्रालय होता र्ा। मैंने यह िी एक प्रस्ताि वदया र्ा, जब मैं राज्य मंत्री र्ा, इस मंत्रालय का नाम 

मानि संसाधन विकास मंत्रालय नहीं होना चावहए। 

(1610/CS-KKD) 

क्योंवक मानि केिल एक ररसोस नहीं, एक संसाधन नहीं है, उससे बहुत कुछ बढ़कर के है। हमार े

माननीय मंत्री जी यहाूँ बैठे हैं, मेरा विश्वास है वक उनके नेततृ्ि में जल्दी ही इस एचआरिी वमवनस्री 

का नाम बदलकर वशक्षा मंत्रालय वकया जाएगा। 

 महोदय, मैं यह कह रहा र्ा वक िषथ 1950 में, अक्टूबर में इस देश के पहल ेवशक्षा मंत्री मौलाना 

अबलु कलाम आजाद ने उस समय के सिी प्रदेशों के मखु्य सवचिों को एक पत्र वलखा और उन्द्होंने 
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कहा वक हमारा देश वजस बात के कारण प्रवसद्ध र्ा, विश्व गरुू र्ा। अंगे्रजों के कारण, लॉिथ मैकाल ेकी 

वशक्षा पद्धवत के कारण यह देश अपने मूल से िटक गया। हमार ेबच्चों में संस्कारों की कमी आ गई 

और इसवलए अगर अपने बच्चों में दोबारा संस्कार लाने हैं, तो उनको क्या वसखाना है, उन्द्होंने कहा 

र्ा, संस्कृत में एक शब् द है, पत्र अंगे्रजी में है, लेवकन उन्द्होंने वलखा र्ा, संस्कृत में एक शब्द है, वजसे 

‘धमथ’ कहते हैं। यह ‘धमथ’ सब जगह पढ़ाया जाना चावहए। ‘धमथ’ का मतलब रर वलजन नहीं है, दिुाथग्य 

की बात यह है वक हम लोगों ने ‘धमथ’ को रर वलजन में बदल वदया। विदेशी लोगों के प्रिाि में आकर 

हमार े विद्वान कहने लगे वक ‘धमथ’ का मतलब ररवलजन है। ‘धमो धायथते प्रजा:’, इसवलए संसद में 

अलग-अलग जगह पर संस्कृत में िेदों के िाक्य वलखे हुए हैं तावक हम उनसे प्ररणेा ले सकें । ‘धमो 

धायथते प्रजा:’ िी वलखा हुआ है, वजससे देश का रक्षण हो, वजससे शरीर का रक्षण हो, वजससे शरीर 

को धारण वकया जा सके, समाज को धारण वकया जा सके, उसी का नाम धमथ होता है।  

 महोदय, मैं कह रहा र्ा वक दवुनया की बड़ी-बड़ी सभ्यताए ंहैं। इवतहास इस बात का गिाह है 

वक दवुनया की सभ्यताओ ंने ईटं, पत्र्र, माबथल और स्टीलों से, वकसी ने महल बनाए, वकसी ने वकले 

बनाए, वकसी ने वपरावमि बनाए, लेवकन समय के र्पेड़ों ने सबको धराशायी कर वदया। रवेगस्तान की 

हिाओ ंने वपरावमि को वगरा वदया, वपरावमि को ध्िस्त कर वदया। दवुनया की बहुत सभ्यताए ंहैं। वमस्र, 

रोम, यूनान, बेबीलोवनया, मेसोपोटावमया, माया सभ्यता सब खत्म हो गई,ं लेवकन िारत की संस्कृवत 

बची रही। इसका कारण क्या र्ा? अल्लामा इकबाल ने यह बात कही र्ी :  

   “वमस्र रोमा, सब वमट गए जहां से, 

लेवकन बाकी है नामो वनशां हमारा 

कुछ बात है वक हस्ती वमटती नहीं हमारी 

सवदयों रहा है दशु्मन दौर ए जहां हमारा” 

िह बात क्या र्ी? िह कौन सी बात र्ी, वजसके कारण िारत की संस्कृवत बची रही? मेरा 

यह कहना है वक यह मात्र केिल उस िारतीय संस्कृवत के कारण, उस संस्कृत के कारण, जहाूँ 

संस्कृत है, िहाूँ हमारी संस्कृवत है, जहाूँ संस्कृत है, िहीं संस्कार है, जहाूँ संस्कृत है, िहीं प्रगवत और 

उन्द्नवत है। इसवलए वकसी िौवतक, वकसी अवनत पदार्ों के महल, मंवदर, वकलों के ऊपर, वकसी 

पैगम्बर, िगिान, वकसी महापरुुष के ऊपर िारतीय संस्कृवत का अवस्तत्ि नहीं है। िारतीय संस्कृवत 

का अवस्तत्ि वनत्य बातों के कारण है, वजन्द्हें हमार ेऋवषयों ने कहा है, उन शब्दों के ऊपर है, वजन्द्हें 

मैंने ईश्वर प्रदत्त, दैिीय िाक्य कहा र्ा। जो िाषा परमेश्वर से प्रारिं हुई। हम यह मानते हैं वक लाखों 

करोड़ों िषों से इस देश के ऋवष यह कहते रहे वक इस िाषा का मूल परमात्मा से आया है, िगिान 

से आया है। वपछले लगिग 200 िषों से, जब से अंगे्रज इस देश के अंदर आए, तब से दवुनया ने इस 

बात पर िाउट करना शरुू कर वदया, शक होना शरुू हो गया। ऐसा बोलते हैं वक आदमी ने अपनी 

िाषा पेड़-पौधों से सीखी, पवक्षयों को बोलते हुए सुना और देखा, जानिरों को वचल्लाते हुए सुनकर 

और देखकर सीखी। आज िी अगर लाखों, करोड़ों शब्दों को कोई आकाश में फें क दे, तो कोई 

सावहत्य तैयार होने िाला नहीं है। न शेक्सवपयर का वलटरचेर तैयार होने िाला है, न कावलदास का 

गं्रर् तैयार होगा। आज के जमाने में जब आदमी इतना उन्द्नत है, आज िी अगर आदमी के बच्चे को 
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जंगल में छोड़ वदया जाए, पैदा होते ही छोटे बच्चे को जंगल में छोड़ वदया जाए, िह िहाूँ बोलना िी 

नहीं सीख पाएगा, चलना िी नहीं सीख पाएगा, पढ़ने की बात तो अलग है। हम कहते हैं वक हमने 

जानिरों को देखकर िाषा सीख ली। इस बात को ही दूर करने के वलए हमें संस्कृत विश्वविद्यालयों 

की जरूरत है। ऐसे कें रीय विश्वविद्यालय इस देश के अंदर बनें, जो इन पाखण्िों को, इस फाल्स 

प्रोपेगैन्द्िा को दूर कर सकें । इसके वलए हमें केन्द्रीय संस्कृत विश्वविद्यालय चावहए। मैं यह कह रहा र्ा 

वक हमारा जो सावहत्य है, हमारी जो संस्कृवत है, हमारी यह संस्कृत िाषा ईश्वर से चली है। 

(1615/MK/RP) 

ये ईश्वर से चली है, इसवलए पांच हजार िषथ से पहले िगिान िेदव्यास ने यह बात कही र्ी 

“अनादि दनधना दनत्या वागुत्सृष्टा स्वयम्भुवा । 

     आिौ वेिमयी दिव्य यत: सवाा: प्रवृत्तय:॥” 

हमारी जो िाषा है, यह िदे की िाषा है। यह केिल ईश्वर से चली है। यह अनावद है, यह वनन्द्दन-

वनंदनीय से दूर है। इसी से दवुनया की सारी िाषाए ंचली हैं। दवुनया की वजतनी िाषाए ंहैं, चाहे िारत 

की िाषाए ंहों या दवुनया की िाषाए ंहों, उन सबके मूल में संस्कृत है। लोग इसको लाखों-करोड़ों िषों 

से मानते हुए आए हैं। …(व्यिधान) मैं सब बातों पर आऊंगा। इसवलए हम लोगों ने कहा वक यह िेदों 

से वनकला है। िेद की वशक्षा सािथिौवमक है, सबके वलए कल्याणकारी है। चारों िेदों के अंदर कहीं िी 

वकसी देश का नाम नहीं है, केिल वहन्द्दसु्तान, िारत के वलए है। कहीं िी यह नहीं आया वक यह िाषा 

वकसी जावत विशेष के वलए है। यह िाषा सारी दवुनया के वलए है, यूवनिसथल है। इसवलए हम लोग 

कहते हैं वजस वदन िारत से िेद खत्म हो जाएगंे, उस वदन िारत की हस्ती खत्म हो जाएगी, वजस 

वदन संस्कृत खत्म हो जाएगी, उस वदन से िेद खत्म हो जाएगंे। जब तक इस देश के अंदर िेदों का 

पठन-पाठन और संस्कृत का पठन-पाठन चलता रहा तब तक यह देश विश्व गरुु रहा, विश्व विजयी 

रहा। विद्या में, िीरता में, ििैि में इस देश का कोई सानी नहीं रहा। इसवलए हम सारी दवुनया में कहते 

रे् वक अगर सबसे प्राचीन कोई संस्कृवत है, िह िारत की संस्कृत है, िह िेदों की संस्कृवत है। इसवलए 

हम कहते रे्- “सा प्रर्मा संसकृवत विश्विारा”। सारी दवुनया के अंदर यह फैली संस्कृवत र्ी। केिल 

िारतिषथ के वलए नहीं र्ी। हमार ेमंत्री जी कह रहे रे्, मझेु याद आ गई उनकी बात- 

 “एतद ्देश प्रसूतस्य सकाशादग्रजन्द्मन: । 

   स्िं स्िं चररत्रां वशक्षरन्े पवृर्व्यां सिथमानिा:॥” 

सारी दवुनया के लोग वजनको जीिन के बार ेमें जीिन का ममथ समझना है, केिल जन्द्म से नहीं, जन्द्म 

पूिथ से लेकर मतृ्यपुयंत वजतने िी विधान दवुनया के अंदर हैं, यान-विज्ञान वजतने विज्ञान दवुनया के 

अंदर हैं, अगर उनको समझना है, अगर चररत्र की वशक्षा लेनी है तो िारत के ऋवषयों के चरणों में 

आओ और िहां से कुछ सीखकर जाओ। पहले वकतने विश्वविद्यालय रे्, केिल नालन्द्दा और 

तक्षवशला नहीं रे्। अगर मैं वगनाने लगूं तो 20-25 तो मझेु याद है। विक्रमवश ला, काशी, िल्लिी, 

ओदतंपरुी, रत्नावगरी, निदीप, विक्रमपरुा, धारा, कांची, पता नहीं वकतने विश्वविद्यालय इस देश के 

अंदर चलते रे्। …(व्यिधान)  
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माननीय सभापसत (डॉ. सिरीट पी. सोलिंिी): सत्यपाल जी आप बहुत अच्छा बोल रहे हैं, मगर 

पाटी के बहुत सार ेलोगों को िी बोलना है।  

डॉ. सत्यपाल ससिंह (बागपत): आज तो पहल े मझेु बोलना है, और कोई बोल या न बोले। 

…(व्यिधान) मैं कह रहा र्ा वक यह बात केिल पांच हजार िषथ पहले की नहीं, यह लाखों-करोड़ों 

िषों तक चलता रहा। कुछ लोग यह िी कहते हैं वक क्या िारतीय संस्कृवत पांच हजार िषथ परुानी है? 

मैं उनको कहना चाहता ह ं वक जो ऐसा बोलते हैं, मझेु लगता है ि ेकम पढ़े-वलख ेलोग हैं। आप में से 

बहुत लोगों ने कश्मीर से लेकर कन्द्याकुमारी तक संकल्प कराया होगा। चाहे तवमलनािु की बात हो, 

केरल की बात हो या वत्रिेन्द्रम की बात हो, सिी जगह पंवित संकल्प मंत्र कराते हैं, सिी संकल्प मंत्र 

पढ़ते हैं। संकल्प मंत्र में यह पढ़ते हैं वक इस दवुनया को बने हुए वकतने वदन हो गए। मैं उसको पढ़कर 

िी आपको बता दूगंा।  ितृथहरर  जी ने कहा है-  

“अनावदवनधनं ब्रह्म शब्दतत्त्ि ंयदक्षरम्। 

विितथतेऽर्थिािेन प्रवक्रया जगतो यतः ।।” 

सारी दवुनया के अंदर संस्कृत िाषा का ज्ञान-विज्ञान फैला हुआ है। …(व्यिधान) 

श्री अधीर रिंजन चौधरी (बहरामपुर): इसका रांसलेशन कीवजए। …(व्यिधान) 

डॉ. सत्यपाल ससिंह (बागपत): मैं इसका रांसलेशन कर रहा ह ं। …(व्यिधान) अधीर रजंन जी इसका 

रांसलेशन यही है वक संस्कृत िाषा अनावद है, इसको वकसी आदमी ने तैयार नहीं वकया है। यह ‘ब्रह्म 

का शब्दत’ है। हम इसे अक्षर कहते हैं अक्षर से शब्द बनता है। अक्षर का मतलब यह है वक जो किी 

नाश नहीं होता। 

(1620/RPS/RCP) 

शब्द परमानेंट हैं, शब्द इटरनल है, सनातन है। आज हम लोग टीिी देखते हैं, रवेियो सनुते 

हैं, मोबाइल फोन देखते हैं, इन सब में शब्द परमानेंट है, क्योंवक शब्द िी साउण्ि है, एनजी है और 

एनजी किी खत्म नहीं होती, उसके केिल रूप बदलते हैं, इसवलए शब्द किी खत्म नहीं होते हैं।  

श्री िागीरर् चौधरी (अजमेर): सिापवत महोदय, माननीय सदस्य ने एक बात कही है। …(व्यिधान) 

माननीय सिापवत (िॉ. वकरीट पी. सोलंकी): माननीय सदस्य, आप बैवठए। 

िॉ. सत्यपाल वसंह (बागपत):  सिापवत जी, मैं कहना चाहता ह ं…(व्यिधान) 

माननीय सिापवत : सत्यपाल जी, आप एक वमनट में अपनी बात कन्द्क्लूि कीवजए। आपको बोलते 

हुए 14 वमनट हो गए हैं। 

िॉ. सत्यपाल वसंह (बागपत):  सिापवत जी, एक वमनट में नहीं पूरा होगा, पांच वमनट में िी नही 

होगा। …(व्यिधान)  

 सिापवत जी, मैं कहना चाहता ह ं वक जब इस देश में अंगे्रज आए, उन्द्होंने इस प्रकार का 

दषु्प्रचार शरुू वकया वक संस्कृत िी विदेशी है। जैसे आयथ लोग बाहर से आए हैं, आयथ लोग यहां के 

मूल वनिासी नहीं रे्, िे संस्कृत लेकर आए, इसवलए संस्कृत िी विदेशी िाषा है। इसका मूल 

यूरोवपयन है और हमार ेलोग इस बात को सनुकर खशु हो गए। …(व्यिधान) हमार ेलोग इस बात को 

सनुकर बहुत खशु होते हैं। उन्द्होंने कहा वक यहां आवदिासी लोग रहते रे्, रविड़ लोग रहते रे्, इस 
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देश का सबसे परुाना नाम आयाथितथ वमलता है, हम सब लोग आयथ हैं और रविड़ विद्वानों को कहते 

हैं, िे अलग नहीं हैं। …(व्यिधान) िे सिी विद्वान हैं। इस देश ने चार बड़ी गलवतयां कीं। …(व्यिधान) 

रविड़ को विद्वान कहते हैं, इंटेलेक्चअुल्स, बवुद्धजीि कहते हैं और सब आयाथितथ में रहते हैं। 

…(व्यिधान) इस  देश ने चार बड़ी गलवतयां कीं। पहली गलती, हमार ेमाननीय गहृ मंत्री जी उस वदन 

बोल रहे रे् वक ररलीजन के नाम पर, सम्प्रदायों के नाम पर हमने देश का बंटिारा कर वदया। गलती 

नम्बर दो,  िाषाओ ंके नाम पर राज्यों का बंटिारा कर वदया। जावतयों और उपजावतयों के नाम पर 

समाज का बंटिारा कर वदया, लेवकन जो सबसे बड़ी गलती की, सबसे बड़ी गलती यह र्ी वक अंगे्रजों 

ने जो वशक्षा पद्धवत चालू की, अंगे्रज जो विचार लाए, उसे हमने ज्यों का त्यों स्िीकार कर वलया। अब  

दिुाथग्य है वक …(व्यिधान) मैक्समूलर कहता र्ा।…(व्यिधान) अिी मझेु बोलने दीवजए, बाद में 

मझुसे पूछ लेना।…(व्यिधान) देवखए, आप लॉिथ मैकाले का िाषण पवढ़ए, लाइबे्ररी में वकताब है। 

…(व्यिधान) मैं एजकेुशन पॉवलसी की बात कह रहा ह ं। 

माननीय सिापवत: सत्यपाल जी, आप अपनी बात कवहए और अब समाप्त कीवजए। 

िॉ. सत्यपाल वसंह (बागपत):  सिापवत जी, मैं यह कह रहा ह ं वक लॉिथ मैकाले जो एजकेुशन 

पॉवलसी लेकर आए, उसमें उन्द्होंने कहा र्ा वक English education would train up a class 

of persons, Indian in blood and colour, but English in taste, in opinions, in morals, 

and in intellect. ि ेदेखने में तो िारतीय नजर आएगंे, लेवकन सोच में, रहन-सहन में, ि ेअंगे्रज 

वदखाई देंगे। यह बात किी-किी वदखाई देती है, किी-किी मैं संसद में िी देखता ह ं। उनकी सोच 

इस प्रकार हो गई है वक िे एकदम विदेवशयों जैसी बात करते हैं। …(व्यिधान) आप मझेु बताइए वक 

क्या अमेररका के लोग अपने बच्चों को वकसी रवशयन इवतहासकार द्वारा वलखा हुआ इवतहास 

पढ़ाएगं?े क्या इंग्लैंि के अन्द्दर जमथन इवतहासकारों द्वारा वलखा हुआ इवतहास पढ़ाएगंे? क्या जमथनी 

िाले अपने बच्चों को वकसी इंवग्लश इवतहासकार का वलखा हुआ इवतहास पढ़ाएगंे, लेवकन यह इस 

देश का दिुाथग्य है वक अंगे्रजों का वलखा हुआ इवतहास हमार ेदेश में, हमार ेविश्वविद्यालयों में पढ़ाया 

जाता है। आज 70 िषों बाद िी हम इसे दूर नहीं कर पाए। यह हमार ेसंस्कृत विश्वविद्यालयों के वलए 

िी एक चैलेंज है और इसे दूर करना चावहए।  

(1625/IND/MMN) 

हमारी ररसचथ विदेशों का समर्थन करती रही, वजसे हम संस्कृत में कहते हैं – उवच्छस्ट िोजी।  

हम उनका झूठा खाते रहे। हमार ेविद्वान जो यूनीिवसथटी में बैठे रे्, बोले वक संस्कृत तो मतृप्राय: िाषा 

हो गई, किी इस देश की िाषा ही नहीं रही। हम इस तरह की बातें करने लगे। मैं दो-तीन उदाहरण 

इस बात के वलए देना चाहता ह  ंवक क्या किी संस्कृत इस देश की िाषा र्ी? रामायण, महािारत 

के बार ेमें सबने सुना है। सीता जी िी संस्कृत बोलती र्ीं। हनमुान जी िी संस्कृत बोलते रे्। हनमुान 

जी के बार ेमें कहा जाता है वक िे चारों िेदों के विद्वान रे्। आवद शंकराचायथ केरल के रे्। मावहष् मवत 

नगरी मध्य प्रदेश के अंदर र्ी। िे िहां जाते हैं और श्री मंिन वमश्र उस समय के बहुत बड़े विद्वान 

रे्।…(व्यिधान) मैं मान लेता ह  ंवक िे वबहार से रे्। मावहष् मवत नगरी के अंदर मंिन वमश्र का पता 
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नवदयों से पानी िरती मवहलाओ ंको पूछते हैं वक क्या आप मंिन वमश्र का पता बता सकती हैं। िे 

पानी के घड़े िरकर ल ेजा रही हैं और कहती हैं वक 

“स्ित: प्रमाणं परत: प्रमाण ंकीरांगना यत्र वगरावगरवन्द्त। 

द्वारस्र् नीिान्द्तर-सवन्द्नरुद्धा जानीवह तन्द्मंिन पवण्ितौक:।  ” 

जहां मैना द्वार पर बैठ कर स्ित: प्रमावणत कर रही हो, िहां जाकर पता चला वक जो घर वमलेगा, िह 

मंिन वमश्र का घर होगा। हमारी मवहलाए ंिी संस्कृत बोलती र्ीं। 27 तो ऋवषकाए ंर्ीं। इस देश के 

अंदर वजसे ऋवष, ऋवष, ऋवष, वजसे कहते हैं, संस्कृत में उच्चारण करने िाली 27 ऋवषकाए ंलोपा, 

मरुा, गागी आवद वकतने नाम हैं। मैं एक उदाहरण देना चाहता ह ं। 12िीं शताब्दी में श्री हषथ नाम के 

संस्कृत के बहुत बड़े कवि हुए उन्द्होंने नैषधीम चररत्र नाम का एक नाटक वलखा। दमयन्द्ती के स्ियंिर 

की बात हो रही है। दमयन्द्ती के स्ियंिर के वलए सारी दवुनया से राजकुमार आते हैं। उन्द्होंने वलखा 

वक िे आपस में अलग-अलग िाषाए ंबोलते रे्, लेवकन जब दवुनया से लोग आए, तो ि ेआपस में कैसे 

बात करें? इसके वलए श्री हषथ कहते हैं वक  

“अन्द्योन्द्य िाषा निबोध िीते संस्कृवत अमावि व्यिहार 

ित्स ुवदग्भ्य: समतेष ुनपेृष ुतेष ुसौिगथिगो न जनैर वचवि” 

उन्द्हें िर र्ा वक हमारी िाषा कोई समझेगा या नहीं, इसवलए ि ेआपस में संस्कृत बोलते हैं। सारी 

दवुनया के लोग संस्कृत बोलते रे्। सप्तद्वीपा िसमुवत।  सातों द्वीपों में लोग संस्कृत बोलते रे्। महािाष्य 

महािारत से पहल े हुआ है। पतंजवल की वलखी हुई वकताब है, इस वकताब का नाम महािाष्य है। 

पतंजवल ने योग सूत्र वलखा है। योग सूत्र पर सबसे पहली व्याख्या िेदव्यास ने की है। िेदव्यास 

महािारत के जमाने में रे्, इसका मतलब पतंजवल 5 हजार साल पहले रे्। उन्द्होंने उस जमाने में 

वलखा वक सारी दवुनया के अंदर एक ही िाषा चलती र्ी और उस िाषा का नाम संस्कृत र्ा। 

 महोदय, अिी दो महीने पहल ेमैं किपा, आंध्रप्रदेश में गया र्ा। हमारा बीजेपी का सम्पकथ  

अवियान र्ा। हम वकसी के पररिार में गए। उन्द्होंने कहा वक िारतीय जनता पाटी के लोग वहंदी को 

हमार ेऊपर र्ोप रहे हैं। मैंने कहा वक आप वहंदी को र्ोपने की बात करते हो, लेवकन विदेशी िाषा 

अंगे्रजी से बड़ा प्यार करते हो। अंगे्रजी िाषा का तो कोई विरोध नहीं करता है। यह बात सनुकर िे चपु 

हो गए। मैंने उनसे कहा वक वहंदी की बात आपने कही, लेवकन क्या आप संस्कृत को स्िीकार करेंग?े 

उन्द्होंने कहा वक वहन्द्दी को स्िीकार नहीं करेंगे, लेवकन संस्कृत को स्िीकार कर लेंगे।…(व्यिधान) 

आप संस्कृत सीखने के फायदे सनुें। 

 महोदय, मैं संस्कृत पढ़ने के फायदे बताना चाहता ह ं। सबसे पहले मैं कहना चाहता ह ं वक 

सारी िाषाओ ंकी जननी संस्कृत है। हमार ेयहां कहते हैं वक अलग-अलग िाषाए ंजैसे वहंदी, मराठी, 

बांग्ला, गजुराती, ओवड़या आवद िाषाए ंसंस्कृत से वनकली हैं। हम जो साउर् इंवियन िाषाए ंबोलते 

हैं, तेलगु,ु तवमल, मलयालम, कन्द्नड़ इन िाषाओ ंकी परुानी व्याकरण देख लीवजए। मलयालम के 

अंदर केरल के लोगों को मालूम होगा वक संस्कृत के शब्द िी हैं। पे्रमचन्द्रन जी, मलयालम में 70 

परसेंट अिी िी संस्कृत के शब्द हैं। तवमल के अंदर 30 परसेंट संस्कृत के शब्द हैं। तेलगु ुऔर कन्द्नड़ 

में 50 से 60 परसेंट संस्कृत के शब्द हैं। 
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(1630/ASA/VR) 

मराठी, तेलगु ुऔर कन्द्नड़ के व्याकरण आरम्ि में संस्कृत में ही वलख ेगए। अब मैं वकताबों के 

नाम बताता ह ं। मराठी में सबसे पहल ेजो व्याकरण वलखा गया, उस वकताब का नाम है- पंचिवतथका। 

कन्द्नड़ में सबसे पहल ेजो व्याकरण की वकताब वलखी गई, उसका नाम है-शब्दमवणदपथण, लेखक 

काशीराज जी हैं। तेलगु ु में जो सबसे पहल े व्याकरण की वकताब आई, उसका नाम है-

आन्द्ध्रशब्दार्थवचंतामवण, वजसके लेखक आवदकवि नान्द्नया जी हैं। 

 अब में अंगे्रजी की बात कर रहा ह ं। अंगे्रजी तो सिी जानते हैं। हम नाम बोलते हैं, अंगे्रजी में 

नेम कहते हैं। पर् पढ़ लो या पार् पढ़ लो। आकषथण पढ़ लो या अरैक्शन पढ़ लो। शोक कह लो या 

शॉक कह लो। अंत कह लो या एिं कह लो। स्रोत कह लो या सोसथ कह लो। तकनीकी कह लो या 

टैक्नोलॉजी कह लो। मैं कह रहा ह  ंवक संस्कृत से ही अंगे्रजी में शब्द गए हैं। अंगे्रजी की िी जननी 

संस्कृत है।…(व्यिधान) मैं यह कह रहा र्ा वक हम संस्कृत पढ़ाकर अपने बच्चों को संस्कार देना 

चाहते हैं। संस्कृत हमार ेपूिथजों की िाषा है। यह शदु्धतम है, साइंवटवफक है। दवुनया में चाहे कोई िी 

आदमी हो, शदु्धतम खाना खाना चाहता है, प्योर से प्योर हिा में रहना चाहता है, शदु्ध पानी पीना 

चाहता है, तो क्या हम हमार ेपूिथजों की शदु्ध िाषा को इस्तेमाल नहीं करेंगे? हम उसी अपने पूिथजों 

की िाषा का ही इस्तेमाल करेंगे।…(व्यिधान) 

 बच्चे को सबसे ज्यादा आनंद अपनी मां की गोद में आता है। चाहे गरीब का बच्चा हो या 

अमीर का बच्चा हो, सबसे ज्यादा आनंद उसको अपनी मां की गोद में आता है। मैं कहता ह ं वक हमार े

पूिथजों, हमार ेदेिों की िाषा, दवुनया की सब िाषाओ ंकी जननी संस्कृत है। जो संस्कृत पढ़ेगा, आनंद 

तो उसी को आएगा। जो नहीं पढ़ेगा, उसको नहीं आएगा।…(व्यिधान) 

 मैं कहता ह  ंवक सब प्रकार का ज्ञान, विज्ञान और कला इसके अंदर है। इतनी समदृ्ध िाषा 

दवुनया के अंदर कोई नहीं है। बताने के वलए मैं बहुत कुछ कह सकता ह ं। चाहे कृवष शास्त्र है, अर्थशास्त्र 

है, काम शास्त्र है, वचवकत्सा शास्त्र है या धमथशास्त्र है, ज्योवतष, गवणत, विमान विद्या, िौवतक शास्त्र 

या रसायन शास्त्र वजतने िी है, दवुनया कैसे बनी, साइंस बता सकती है। दवुनया क्यों बनी, यह साइंस 

नहीं बता सकती है।…(व्यिधान) यह संस्कृत बताती है वक दवुनया क्यों बनी? यह हमार ेदशथन बताते 

हैं। इस धरती पर मानि कब आया? इसको बताने के वलए संकल्प मंत्र पढ़ता ह ं: 

 “अद्य श्री ब्रहमणोअवहन वद्वतीय पराघे, 

श्री श्वेत िाराह कल्पै,  

 िैिस्त मन्द्िन्द्तर ेअष्टाविंशवततमे, 

 यगु ेकवलयगुे कवल प्रर्म चरणे, 

 िूलोके जम्बूद्वीपे िारतिषे िरतखंिे, 

 आयाथिताथन्द्तगथतैकदेशे अमकु नाम्ने ग्रामे।” 

संस्कृत में जो विज्ञान है, बहुत लोगों को इसमें कंफ्यूजन है।…(व्यिधान) माननीय सिापवत जी, मैं दो 

वमनट में अपनी बात समाप्त कर रहा ह ं। 



12.12.2019    Dir(vp)/Hcb                                                    Uncorrected/Not for publication                                                                         378 

 

  एरोनॉवटक्स स्पेस की मैं एक बात बताना चाहता ह ं। िषथ 1965 में चीन ने, वतब्बत के ऊपर 

कब्जा कर वलया र्ा, लेवकन ल्हासा में उनको संस्कृत के चैप्टर वमले, वकताब का नाम नहीं वमला। मैं 

आपको वकताब का नाम बता रहा ह ं। एक अमेररकन प्रोफेसर ने एक वकताब वलखी है- एटंी गे्रविटी हैंि 

बकु। वकताब का जो राइटर है, उनका नाम है-िेविि हैचर चाइल्रैस। उन्द्होंने एक कहानी यह दी है वक 

िषथ 1965 में ल्हासा के अंदर संस्कृत के कुछ पेज वमले तो उन्द्होंने इसका रांसलेशन करने के वलए 

पंजाब यूवनिवसथटी में चंिीगढ़ में एक अमेररकन प्रोफेसर रुर् रनैा नाम की जो आई हुई र्ीं, उनको 

रांसलेशन करने के वलए िेजा।  

(1635/RAJ/SAN) 

उसे रांसलेशन करने के बाद इस प्रोफेसर रूर् रनेा ने एक कॉपी चाइनीज को िेजी और एक 

कॉपी हमार े इंवियन इंवस्टट्यूट ऑफ साइंस बेंगलरुू को िेजी। दस सालों के बाद हमार े इंवियन 

इंवस्टट्यूट ऑफ साइंस के प्रोफेसरों ने कहा वक हमार ेपास यह संस्कृत में आई है। हमें इसमें ज्यादा 

दम नजर नहीं आता है। यह यंत्र सिथस्ि का िाग नहीं है, लेवकन दस सालों के बाद िषथ 1975 में 

चाइना ने सैटेलाइट से जानकारी प्राप्त कर उसको सही कहा। हमें यह मालूम नहीं होता। िषथ 1985 

में यह पसु्तक प्रकावशत हुई है – एटंी गै्रविटी हैंि बकु। उसके अंदर उस घटना का वजक्र वकया गया 

है वक वकस प्रकार से िारत के लोगों ने उसको नकार वदया, क्योंवक हम अंगे्रजों के गलुाम हो चकेु रे्। 

हम मानवसक रूप से िी गुलाम रे्। हम लोगों ने संस्कृत को महत्ता नहीं दी, इसवलए चाइना हम लोगों 

से आग ेवनकल गया।…(व्यिधान) 

माननीय सभापसत (डॉ. सिरीट पी. सोलिंिी): मैं अगले ििा का नाम बोलता ह ं, आप अपनी बात 

समाप्त कीवजए। 

…(व्यिधान) 

डॉ. सत्यपाल ससिंह (बागपत): सिापवत  महोदय, हमारी जो सेन्द्रल यूवनिवसथटीज बन रही हैं, उनको 

वकस प्रकार का रर सचथ करना चावहए? बाहर के विद्वान फाल्स प्रोपगंिा फैला रहे हैं। एक वकताब िषथ 

1907 में आई र्ी।…(व्यिधान) वहन्द्दतु्ि के बार ेमें अमेररका एिं अन्द्य जगहों पर स्टिी चल रही है, 

िे वकस प्रकार से फाल्स प्रोपगंिा का प्रचार दवुनया में कर रहे हैं। सेन्द् रल यूवनिवसथटीज का सबसे 

बड़ा यह लक्ष्य होना चावहए वक फाल्स प्रोपगंिा को कैसे खत्म वकया जाए।…(व्यिधान)  

 सिापवत  महोदय, वजस समय स्िामी विरजानंद के पास स्िामी दयानंद पढ़ने गए तो स्िामी 

विरजानंद ने उसे पूछा वक क्या पढ़ कर आये हो, तो उन्द्होंने मनषु्य रवचत गं्रर्ों का नाम बताया, तब 

उन्द्होंने कहा वक मैं तमु्हें तब पढ़ाऊंगा, जब तमु सब कुछ िूल कर आओ। मैं केिल ऋवष गं्रर् पढ़ाऊंगा, 

तब उन्द्होंने सिी वकताबें यमनुा में फें क दी।  

 इस सदन के माध्यम से मैं संस्कृत के प्रोफेसरों को यह संदेश देना चाहता ह ं॰ वक जो केन्द्रीय 

यूवनिवसथटीज बन रही हैं, जो आज तक 70 िषों से चलता रहा है, उसको िूल कर ऋवष गं्रर्, िेद-

िेदांग पर ररसचथ करना होगा।…(व्यिधान) 

(इवत) 
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(1640-45/SM/SPS) 

 

SHRI A. RAJA (NILGIRIS):  

 

 

 

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shri A. RAJA in  Tamil,  

please see the Supplement. (PP 379Ato 379E)} 

  



12.12.2019    Dir(vp)/Hcb                                                    Uncorrected/Not for publication                                                                         380 

 

(1650/SJN/UB) 

1651 बजे 

प्रो. सौगत राय (दमदम) : सिापवत महोदय, मझेु आपने बोलने का मौका वदया है, उसके वलए मैं 

आपको धन्द्यिाद देता ह ं। आप बहुत बड़े सजथन हैं। आप मेर ेिाषण में कटौती मत कीवजएगा। आप 

बहुत अच्छी सजथरी करते हैं।…(व्यिधान) 

माननीय सभापसत : प्रो. साहब, आप सिी लोगों ने ही वनयम बनाए हैं, तो वनयम के ही वहसाब से 

चलना है। कुछ इधर-उधर चलता है, लेवकन आप अपना िाषण समय के अंदर समाप्त कीवजएगा। 

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम) : महोदय, मैं पहली बार सरकार के लाए हुए कानून का समर्थन करता ह ं। 

केन्द्रीय संस्कृत विश्वविद्यालय विधेयक, 2019, यह वबल वपछले चनुाि के बाद तैयार हुआ र्ा, यानी 

िषथ 2019 के शरुू में, उस समय चनुाि आ गए रे्, इसवलए यह पास नहीं हो पाया र्ा। अिी वनशंक 

जी, नए एचआरिी वमवनस्टर इसको लेकर आए हैं। इसमें तीन नए संस्कृत विश्वविद्यालय बनेंगे। तीन 

विश्वविद्यालय वमलकर एक बना हुआ है।…(व्यिधान) बना नहीं है, आप सवुनए। एक िीम्ि यूवनिवसथटी 

र्ी। दो वदल्ली में हैं और एक वतरुपवत में है। यह अिी फुल-फ्लेज्ि सेन्द्रल यूवनिवसथटी बनेगी, मैं 

इसका समर्थन करता ह ं। महोदय, आपको शायद यह जानकारी है वक देश में 41 केन्द्रीय विश्वविद्यालय 

हैं।    

SHRI SUDIP BANDYOPADHYAY (KOLKATA UTTAR): Sir, he is a professor of 

physics but he is talking about Sanskrit.  

PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): Why not! There is no clash between 

Sanskrit and Physics. I will come to that later. Sir, I may remind you that when 

the first atomic bomb explosion experiment was carried out, Dr. Robert 

Oppenheimer, a Nuclear Physicist, was the Chief of the Project. When the 

mushroom arose above the desert of Texas, he quoted the Gita and said, 

“Brighter than a thousand Suns”. In the Gita, they described the Great Almighty.  

मैं इसका समर्थन करता ह ं। हमार ेदेश में 3 िीम्ि यूवनिवसथटी र्ीं और 12 स्टेट यूवनिवसथटीज़ 

हैं। उसमें हमार े बंगाल में िी एक संस्कृत कालेज यूवनिवसथटी है। पहली बार 3 यूवनिवसथटीज़ को 

केन्द्रीय विश्वविद्यालय का दजाथ वमला है। इसका पूरा समर्थन करना चावहए। वदल्ली में िीम्ि 

यूवनिवसथटी है, उसके काफी कैं पस हैं। फस्टथ शेि्यूल में वदया गया है, जम्मू-कश्मीर, उत्तर प्रदेश, 

कनाथटक, राजस्र्ान, ओविशा, केरल, मध्य प्रदेश, महाराष्र, वहमाचल प्रदेश, वत्रपरुा और उत्तराखंि 

में उसका कैं पस है। इस वबल का समर्थन करना चावहए। संस्कृत की पढ़ाई को आगे बढ़ाना चावहए। 

पोस्ट गै्रजएुट िॉक्टोरल ररसचथ होनी चावहए। लेवकन मैं संस्कृत के बार ेमें कुछ बातें कहना चाहता ह ं। 

यह साफ है वक वहन्द्दसु्तान में दो family of classical languages हैं। एक है, संस्कृत, हमार े

वहन्द्दी, बांग्ला सब संस्कृत से आए हैं और दूसरा है, The Dravidian Group of Languages, 

वजसका प्रधान तवमल िाषा है।  
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(1655/GG/KMR) 

सर, तवमल िी पांच हजार साल परुानी िाषा है। I would ask that like for Sanskrit, 

the Government should set up a Central University for Tamil also which is a 

classical Indian language. कोई झगड़ा नहीं है। दो अलग स्रीम हैं, एक संस्कृत है, एक तवमल 

है, रविवियन लैंग्िेज हैं। दोनों ही अलग से बढ़ें, यह हम चाहते हैं।  

सर, संस्कृत में बहुत सारा ज्ञान है। सबसे बड़ा ज्ञान तो िेदों में है – ऋगिेद, सामिेद, यजिुेद, 

अर्िेद। उसके बाद उपवनषद हैं। हमार ेरविन्द्र नार् टैगोर उपवनषद से बहुत प्रिावित हुए रे्। उसके 

बाद गीता, रामायण और महािारत हैं । ये सब िी संस्कृत िाषा में बने हुए हैं। यही हमार ेवहन्द्दसु्तान 

का हैररटेज है। वहन्द्दू हो या मवुस्लम हो, य ेसब लोगों का हैररटेज है। तो मैं दखुी होता ह ं, जब बनारस 

वहन्द्दू विश्वविद्यालय में एक मसुलमान संस्कृत का प्रोफेसर हुआ, उसके वखलाफ प्रदशथन हुआ। 

वहन्द्दसु्तान के हैररटेज में सबका वहस्सा है। वहन्द्दू, मसुलमान, वसख, वक्रवियन सिी लोगों को इसमें 

मौका वमलना चावहए वक कोई िी संस्कृत पढ़े और कोई िी संस्कृत पढ़ाए।ं इसमें कोई आपवत्त नहीं 

है। …(व्यिधान) सर, हमारी संस्कृत में परुाना ज्ञान िी है। चरक और सशु्रतुा जो हमारी परुानी 

मैविकल साइंस है, चरक सवहंता में है। …(व्यिधान) मैंने तो बोला है वक अगर रॉबटथ ओपनहाइमर 

गीता कोट कर सकते हैं, जो दवुनया के सबसे बड़े न्द्यूवक्लयर वफवज़वसस्ट हैं, तो सब लोग कर सकते 

हैं। …(व्यिधान) सर, हमार ेइस वबल के बार ेमें बोलने के पहले मेरा एक प्रस्ताि मंत्री जी को यह है 

वक इनमें से एक यूवनविवसथटी का नाम ईश्वर चन्द्र विद्यासागर के नाम पर कीवजए। उनके दो सौ साल 

पूर ेहो रहे हैं। ईश्वर चन्द्र विद्यासागर सबसे बड़े संस्कृत स्कॉलर रे्। ि ेव्याकरण कौमदुी, संस्कृत ग्रामर 

के बार ेमें बनाए रे्, पहल ेतो पावणनी का ग्रामर र्ी, बहुत कवठन ग्रामर र्ी। उसको सीधा कर के ईश्वर 

चन्द्र विद्यासागर बनाए रे्। सर, एक ठो वमसअण्िरस्टैंविंग हुई, चनुाि के पहले बीजेपी का एक जलूुस 

वनकला र्ा, सदुीप जी की कंवस्टट्यूएसंी में वनकला र्ा, अवमत शाह जी उसमें रे्। उन लोगों ने क्या 

वकया वक विद्यासागर जी की एक मूवतथ तोड़ दी र्ी। …(व्यिधान) 

माननीय सभापसत (डॉ. सिरीट पी. सोलिंिी): आप विषय पर आइए।  

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): जलूुस से कोई िी वकया होगा। 

…(व्यिधान) 

माननीय सभापसत : आप जलूुस जाने दो, आप संस्कृत पर आइए।  

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): तो ममता बनजी जी ने वफर िहां पर विद्यासागर की मूवतथ लगाई, लेवकन 

जो वमसअंिरस्टैंविंग हुई है, िह दूर हो जाएगी, अगर मंत्री जी विद्यासागर जी के नाम पर एक 

यूवनिवसथटी का नाम रखें। …(व्यिधान) 

माननीय सभापसत : आपका समय समाप्त हुआ है, आप जल्दी से अपना विषय रख दो। 

…(व्यिधान) 
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प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, हम तो कुछ खराब नहीं बोले हैं। …(व्यिधान) विद्यासागर जी की 

मूवतथ तोड़ने में आप लोग शावमल रे्। …(व्यिधान) यह दखुद बात है। …(व्यिधान) आपने ईटंा मारा 

र्ा। …(व्यिधान) 

माननीय सभापसत : आप अपने विषय पर आइए। आपका समय समाप्त हो रहा है, वफर मैं घंटी 

बजाउंगा।  

…(व्यिधान) 

DR. NISHIKANT DUBEY (GODDA): Sir, he is misleading the House. 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, आप एक सजथन हैं, इसको रोवकए। …(व्यिधान) 

माननीय सभापसत : मगर आप विषय पर आईए। You are a Professor.  

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, मैं तो कहता ह ूं वक विद्यासागर जी के नाम पर एक संस्कृत 

विश्वविद्यालय का नाम होना चावहए। …(व्यिधान) 

माननीय सभापसत: आप अपने विषय पर आइए, िह मैटर हो गया है, अब आग ेबवढ़ए।  

…(व्यिधान) 

प्रो. सौगत राय (दमदम): सर, बोलने के बाद मैं कहता ह ूं वक बंगाल में संस्कृत की चचाथ बहुत अच्छी 

है। हमार ेकोलकाता में जाधिपरु में विश्विारती में पोस्ट गै्रजएुट वििाग है। लेवकन नीचे संस्कृत नहीं 

पढ़ाया जाता है। मंत्री ने उत्तर वदया वक केन्द्रीय विद्यालय में छह से आठ तक संस्कृत पढ़ाई जाती 

है। मैं चाहता ह ूं वक आप सिी विश्वविद्यालयों में कम से कम तीन साल संस्कृत पढ़ाई जाए, यह कानून 

बनाइए। संस्कृत की चचाथ कम होती है।  

(1700/KN/SNT) 

संस्कृत अगर नहीं रहेगी तो वहन्द्दसु्तान का हेररटेज नहीं रहेगा। संस्कृत िाषा छात्रों में फैलाने की 

जरूरत है। क्लास 9 से 11 तक संस्कृत एक अलग सब्जेक्ट के रूप में पढ़ाई जाएगी। माध्यवमक और 

उच्च माध्यवमक में िी पढ़ाने के वलए मंत्री जी सार ेदेश में एक िायरके्शन दें, यह मेरा आपसे नम्र 

वनिेदन है। मैं छोटा सा िाषण देकर अपनी बात समाप्त करता ह ूँ। सर, मैंने बचपन से संस्कृत पढ़ी है, 

मैं अिी िी वजन्द्दगी में, जो गीता का शे्ाक सीखा र्ा, उसी को लेकर चलता ह ूँ। लोग जब कहते हैं 

वक आप लोक सिा में इतना वचल्लाते हो तो क्या वमलता है? मैं बोलता ह ूँ वक कुछ वमलने के वलए 

मैं ये बातें नहीं उठाता ह ूँ- ‘कमथण्ये िावधकारस्ते माफलेष ुकदाचन’। यह मैंने गीता से सीखा है। हमार े

यहां जब कोई वनकट आदमी गजुर जाता है तो मैं िहाूँ जाकर बोलता ह ूँ- 

 िासांवस जीणाथवन यर्ा विहाय निावन गहृ्णावत नरोऽपरावण। तर्ा शरीरावण विहाय जीणाथ-

न्द्यन्द्यावन संयावत निावन देही।  

 हमार े मलु्क में जब इतना सारा हल्ला होता है, आज िी असम में आग जल रही है। 

…(व्यिधान) 
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HON. CHAIRPERSON (DR. KIRIT P. SOLANKI): Kindly conclude. 
ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, दो िमनट दीिजए। 
माननीय सभापित : आप डीिवएट होते हो। 

…(Óयवधान) 
ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, दो िमनट दीिजए। 
माननीय सभापित : नौ िमनट हो चुके ह§। आप आधे िमनट म¤ कन³लडू कìिजए। 

…(Óयवधान) 
ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, आप गीता कì बात¤ सिुनए। आप डॉ³टर ह§, आप सिुनए। 
 

यदा यदा िह धमªÖय µलािनभªवित भारत।  
अËयÂुथानमधमªÖय तदाÂमानं सजृाÌयहम्॥ 
पåरýाणाय साधूनां िवनाशाय च दÕुकृताम्।  
धमªसÖंथापनाथाªय सभंवािम यगु ेयगुे॥ 
 

माननीय सभापित : ÿोफेसर साहब बहòत-बहòत धÆयवाद। 
…(Óयवधान) 

ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, म§ आशा करता हóं िक िहÆदÖुतान कì हालत खराब 
होन ेस ेबचाने के िलए कोई न कोई आएगा, जो िहÆदÖुतान को बचाएगा। जैस ेबĦु आए 
थ,े गांधी जी आए थ।े…(Óयवधान) 

(इित) 
माननीय सभापित : थ§क यू। 

डॉ. बीसेĘी व¤कट सÂयावती। 
…(Óयवधान) 
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1703 hours 
DR. BEESETTI VENKATA SATYAVATHI (ANAKAPALLE): Thank 
you, Chairperson Sir, for letting me present my party’s views on the 
Central Sanskrit Universities Bill, 2019. 
माननीय सभापित : अभी ÿोफेसर साहब का åरकाडª म¤ नहé जाएगा। मैडम, आप 
बोिलये। 

…(Óयवधान) … (Not recorded) 
DR. BEESETTI VENKATA SATYAVATHI (ANAKAPALLE): Sir, 
Vedas were written in Sanskrit. Sushruta Samhita and Charaka 
Samhita, one of the most important medical treatises in ancient 
history were written in Sanskrit. …(Interruptions) 
माननीय सभापित : ÿोफेसर साहब आपका åरकाडª म¤ नहé जाएगा। You have 
spoken for more than ten minutes. मैडम, आप चाल ूरिखए। 

…(Óयवधान) … (Not recorded) 
DR. BEESETTI VENKATA SATYAVATHI (ANAKAPALLE): In fact, 
Hindu religious ceremonies are impossible without the recitation of 
mantras in Sanskrit. Yet, Sanskrit is not our link language. Sanskrit 
grammar is highly developed, rigid and mathematically dense. 
Ancient scholar Panini’s book ‘Ashtadhyayi’ is one of the finest works 
in Sanskrit grammar. Scholars like Patanjali associated grammar 
with spirituality and yoga sutras. 
 Sanskrit was a truly universal and integrating language, spoken 
not only by Hindus but also by Jains and Buddhists. Sanskrit is one 
of the official languages of the country. Sanskrit has been used to 
create beautiful poetry, extraordinary literary works and remarkable 
scientific discovery. Such a rich language should be studied and 
researched. 
 As per the provisions of the Bill, three Sanskrit deemed 
universities which are currently functioning in the country will be 



12.12.2019     Sh/Rjn                       Uncorrected / Not for Publication                                             385 

 
converted into Central Universities, namely, Rashtriya Sanskrit 
Sansthan at New Delhi, Shri Lal Bahadur Shastri Rashtriya Sanskrit 
Vidyapeetha at New Delhi, and Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha at 
Tirupati. 
(1705/RK/CS) 
 On behalf of our Party, YRCP, and on behalf of the people of 
Andhra Pradesh, especially people of Tirupati, I would like to thank 
the Government, especially the HRD Minister, for upgrading the 
Tirupati-based Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha into a Central 
University. 
 This has been a long-standing demand of Sanskrit scholars and 
academia, and I once again congratulate the Government for 
converting the three deemed-to-be universities into Central 
universities to make them a seat of Sanskrit learning of national and 
international repute. 
 As we all know, there are 45 Central Universities in India, and 
currently, 40 universities are functioning under the supervision of the 
Ministry of Human Resource Development. 
 There is an urgent and a dire need to help the current 
generation of students understand the great language and heritage 
of Sanskrit.  The first and authentic description of Indian boundaries 
is available only in old Sanskrit literature.  No one can imagine India 
without Sanskrit.  But, in spite of many institutions of Sanskrit in the 
country, at present, the condition of Sanskrit language is dismal and 
is not known to be a language of common man. 
 It is important to highlight here that the relation between 
Sanskrit language and Indian languages, scheduled and non-
scheduled, is symbiotic in nature and as a result development of 
Sanskrit means development of other languages also. 
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 In addition to that, utilitarian thoughts for our value systems like, 
“Satyameva Jayate”, “Vasudhaiva Kutumbakam”, etc. are taken from 
ancient books and were written in Sanskrit only. 
 The ancient scriptures also, Sir, are source of great knowledge 
and by following the morals contained therein, India can become the 
world leader in near future.  But, for this, there should be basic 
understanding of Sanskrit amongst the common people.  This is only 
possible when there shall be use of Sanskrit language in research 
and development of computer science, traditional science, 
mathematics and different social sciences. 
1707 hours   (Shri Bhartruhari Mahtab in the Chair)  
 Sir, establishing a Central Sanskrit University will give Sanskrit 
language the prestige that it rightly deserves.  Additionally, it will give 
the university a degree of autonomy to carry out its functions. 
 In conclusion, I would like to say that Sanskrit is a culturally and 
historically rich language whose importance is declining in the 
modern times.  Establishing a Central University for Sanskrit 
research will help in preserving and propagating this beautiful 
language. 
 Before concluding, here is a divine blessing, in Sanskrit, from 
Vedas for the entire universe, and I quote:  
 

काले वषªत ुपजªÆय: पिृथवी सÖयशािलनी। 
देशोयं ±ोभ रिहत: सºजना सÆत ुिनभªया॥ 

अपýु पिुýन सÆत ुपिुýन सÆत ुपौिýण:। 
अधना: सधना: सÆत ुजीवÆत ुशारद: शतम्॥ 

ÖविÖत ÿाजाËय: पåरपालयÆताम ्नयायेन माग¥ण महé महीशा:। 
गोāाŃमणËेयÔशभुमसत ुिनÂय: लोका: समÖता: सिुखनो भवÆतु॥ 

धÆयवाद।  
(इित) 
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1709 बज े 
®ी कौशलÆेþ कुमार (नालंदा): महोदय, आपने मझु ेकेÆþीय सÖंकृत िवĵिवīालय 
िवधेयक, 2019 पर चचाª म¤ भाग लेन ेकì अनुमित दी, इसके िलए आपका बहòत-बहòत 
धÆयवाद।  
 महोदय, उ¸च िश±ा कì ŀिĶ स ेसरकार न ेकाफì अ¸छा और सराहनीय िनणªय 
िलया है। म§ माननीय मंýी जी को इस िबल को लाने के िलए बधाई देता हó ँऔर उनको 
धÆयवाद दतेा हó।ँ 
 देश कì पहली सÖंकृत स¤ůल यूिनविसªटी के िलए िव° मýंालय, नीित आयोग 
एवं कानून मýंालय कì मंजूरी के बाद मानव संसाधन िवकास मýंालय यह ÿÖताव 
लेकर आया है। इससे वतªमान म¤ तीन डीÌड-टू-बी सÖंकृत यूिनविसªटीज को स¤ůल 
यूिनविसªटी का दजाª िमल रहा है। ये तीन सÖंकृत यूिनविसªटी ह§- राÕůीय सÖंकृत 
सÖंथान िदÐली, िजसकì Öथापना वषª 1970 म¤ हòई, लाल बहादरु शाľी राÕůीय 
सÖंकृित िवīापीठ, िदÐली, िजसकì Öथापना वषª 1962 म¤ हòई और राÕůीय सÖंकृत 
िवīापीठ कì Öथापना वषª 1961 म¤ ितłपित म¤ हòई। ये तीनŌ सÖंथान केÆþीय सÖंकृत 
िवĵिवīालय बन जाएगंे। 
(1710/PS/MY) 
 महोदय, इससे सÖंकृत को बढ़ावा िमलेगा। सÖंकृत हमार ेदेश कì ÿाचीनतम 
भाषाओ ंम¤ स ेएक है। माननीय सÂयपाल जी न ेजो बात¤ कही ह§, म§ उसका समथªन 
करता हóं। उÆहŌन ेजो बात संसद म¤ कही है, उसे सभी को याद रखना चािहए। हम लोग 
सÖंकृत के िबना नहé चल सकते ह§। अगर हमार ेदेश म¤ कुछ भी आधाåरत है तो वह 
सÖंकृत के बदौलत ही है। अभी ितłपित कì माननीय सदÖया बोल रही थé। उÆहŌन े
भी बहòत अ¸छी बात कही है। सÖंकृत हमार ेदेश कì ÿाचीनतम भाषा है। हमार ेशाľ, 
úंथ भी इसी भाषा म¤ िलखे हòए ह§। भारत के हर कोने म¤ सÖंकृत भाषा कì पढ़ाई और 
िश±ा के ÿचार-ÿसार का कायª चलेगा। अब सÖंकृत भाषा कì पहचान को दिुनया भर 
म¤ ÿचाåरत करन ेम¤ काफì सहायता िमलेगी। 
 महोदय, इसस ेसÖंकृत और धमª úंथ संबंधी िश±ा के ±ेý म¤ úजेएुट, पोÖट 
úेजएुट, िश±ा और अनसुंधान को बढ़ावा भी िमलेगा। इससे बेहतर संकाय सदÖय 
िमल¤गे। िवदेशी छाý, सÖंकृत िवĬान और अंतराªÕůीय ´याित के िवदशेी संकाय सदÖय 
को आकिषªत करन ेम¤ सहायता िमलेगी। पूर ेिवĵ म¤ वैिĵक िवĵिवīालयŌ स ेअंतराªÕůीय 
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सहयोग म¤ सहायता भी िमलेगी। भारतीय दशªन, योग, आयवु¥द और ÿाकृितक िचिकÂसा 
के ±ेý म¤ िश±ा देने के िलए अवसरŌ म¤ विृĦ करन ेम¤ भी सहायता िमलेगी। देश भर म¤ 
सभी सÖंकृत कॉलेजŌ म¤ लगभग 709 ल³ेचरसª के पद åरĉ ह§। इस पर भी माननीय 
मýंी जी Åयान द¤गे। 
 महोदय, इसी øम म¤, म§ माननीय मýंी जी स ेएक और चीज जानना चाहता हó ं
िक सभी राºयŌ म¤ करीब 12 सÖंकृत िवĵिवīालय ह§। वे काफì परुाने भी है। वहां स े
सÖंकृत भाषा कì पढ़ाई और ÿचार-ÿसार का कायª सचुाł łप स ेचल रहा है। िबहार 
राºय के दरभगंा म¤ वषª 1922 म¤ कामĵेर िसंह सÖंकृत िवĵिवīालय कì Öथापना हòई 
थी। वहां करीब 364 अÅयापक कायªरत ह§ और िवīािथªयŌ कì सं́ या  10,265 ह§। 
अब माननीय मýंी जी स ेमेरा ÿĳ यह है िक ³या इस िवĵिवīालय को भी केÆþीय 
िवĵिवīालय बनाने के िलए िवचार िकया जा रहा है?  पूर ेदशे म¤ कुल 1013 िश±कŌ 
कì जłरत है, िजसम¤ 364 िश±कŌ कì जłरत कामĵेर िसंह दरभगंा सÖंकृत 
िवĵिवīालय म¤ है। म§ आपको बताता हóं िक आज वहां 10,265 ब¸चे पढ़ रहे ह§। आप 
इसको भी मत छोिड़ए। इसके िलए म§ आपस ेिनवेदन करना चाहóंगा। उ°री िबहार म¤ 
िमिथलांचल के काफì लोग सÖंकृत बोलते ह§ और आज भी लोग सÖंकृत म¤ इंटरÖेट 
लेते ह§। म§ आपस े िनवेदन कłंगा िक िबहार म¤ जो कामĵेर िसंह दरभगंा सÖंकृत 
िवĵिवīालय कì Öथापना हòई है, उसको भी केÆþीय िवĵिवīालय का दजाª िदया जाए, 
यही मेरा आपस ेिवनती है। आप जो भी केÆþीय िवĵिवīालय खोल रहे ह§, उनम¤ कैÌपस 
कì भी ÓयवÖथा करनी चािहए। म§ सरकार स ेमांग करता हóं िक इसी िबल म¤ ही कामĵेर 
िसंह दरभगंा सÖंकृत िवĵिवīालय को भी सÆेůल यूिनविसªटी का दजाª िदया जाए। म§ 
सरकार स ेयही मांग करता हóं और इस िबल का समथªन करता हóं। बहòत-बहòत धÆयवाद। 

(इित) 
SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): Hon. Chairperson, Sir, 
Shri Hemant Patil will speak from the Shiv Sena Party. 
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1714 hours 
DR. RAJASHREE MALLICK (JAGATSINGHPUR): Thank you, hon. 
Chairperson. 
 First of all, I would like to inform the august House that I strongly 
support this Bill. As all of us know, Sanskrit is a language of ancient 
India with a history of 3,500 years. 
(1715/RC/CP) 
 Sanskrit is called the mother of all languages.  Many nations 
have also agreed with that.  Most of their words have been derived 
from Sanskrit.  It is found that the Sanskrit language has 96 words 
for a single meaning, namely, ‘love’.  This tells that it is a language 
of love, humanity, peace and tranquillity.  
 It is the primary liturgical language of Hinduism and the 
predominant language of most of the works of Hindu philosophy as 
well as some of the principle texts of Buddism and Jainism.  The 
Upanishads, Vedas, Mahabharata, Bhagavad Gita and Ramayana 
are written in Sanskrit language.  We all know eminent persons like 
Mahakavi Kalidas, Jaidev, Vyasadev, Sarala Das Panini, Aryabhatta 
and Valmiki worked in Sanskrit.   
 The Government is promoting Sanskrit language at all levels, 
i.e., schools, colleges and universities in the country.  Sanskrit is 
taught as the third language to all students of classes 6 to 8 of 
Kendriya Vidyalayas across the country.  The facilities and option to 
study Sanskrit is also provided to all students from class IX onwards 
at Kendriya Vidyalayas.  The NCERT also organises orientation 
programme for the promotion of language education in various 
States including Uttar Pradesh. 
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 As we know, there are about 120 universities in the country 
which offer Sanskrit as a subject of language and also it is offered by 
760 colleges in the country.  There are 15 Sanskrit universities, of 
which, three are deemed universities, namely, Rashtriya Sanskrit 
Sansthan, Delhi; Sri Lal Bahadur Shastri Rashtriya Sanskrit 
Vidyapeetha, New Delhi; and the Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha, 
Tirupati.  They are fully funded by the Central Government and 12 
such universities are funded by the State Governments. 
 There are also 1000 traditional Sanskrit colleges affiliated to 
these universities with about 10 lakh students.  There are 41 central 
universities in the country at present.  When there are already two 
language specific central universities – The English and Foreign 
Language University and the Maulana Azad National Urdu University 
at Hyderabad, I strongly demand a central university for Sanskrit.  
The Ministry of Human Resource Development has also initiated a 
proposal to turn three deemed universities imparting education in 
Sanskrit into central universities to make them seat of Sanskrit 
learning of national and international repute.   

Hence, I heartily and strongly support this initiation of the 
Government in this regard. 

         (ends) 
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1718   
*SHRI HEMANT PATIL (HINGOLI) : Hon. Speaker Sir, Thank you 
very much for allowing me to speak on the Central Sanskrit 
Universities Bill, 2019.  I rise to support this bill.  The person who 
knows Sanskrit is not an ordinary human being but he becomes 
godly.  Sanskrit is mother of all languages.  Sanskrit is also regarded 
as the language of Gods.  It is believed that Sanskrit has been 
developed out of ‘Damru’ of Lord Shiva.  This language has got a 
vocabulary of 15 lac words.  If you look at the salient features of this 
language you will be surprised.  You have only ‘water’ in English for 
‘Jal’.  But Sanskrit has got many synonyms for water like Jal, paani, 
toy, neer etc.  
माननीय सभापित (®ी भतृªहåर महताब): आपने शायद िलख कर नहé िदया िक 
ůांसलेशन होनी चािहए। 
®ी हेमÆत पािटल(िहगंोली): सभापित  महोदय, म§न ेिलख कर िदया था िक मराठी म¤ 
ůांसलेशन िक या जाए। म§न ेयह िलख कर िदया था। 
माननीय सभापित : शायद लेट िदया होगा। आप िहंदी म¤ बोल सकते ह§, ³यŌिक 
ůांसलेशन एवलेबल नहé है, आपका åरकाडª म¤ नहé आ रहा है। आप िहंदी म¤ बोल 
सकते ह§।  
®ी हेमÆत पािटल(िहगंोली): सभापित  महोदय, जल के समानाथê शÊद जल, पानी, 
तोय, नीर, इÂयािद एक शÊद के अनेक समानाथê जो शÊद ह§, ये केवल सÖंकृत भाषा 
म¤ पाए जाते ह§। इसकì एक अलग िलिप है। हाल ही म§न ेकंबोिडया िविजट कì, जहां 
भगवान िवÕण ुजी का मंिदर है।   
(1720/NK/SNB) 

म§न ेवहां िविजट िकया था, वहां दो-तीन हजार साल परुाने िÖøपट्स पाए गए, 
जो सÖंकृत म¤ िलखे गए ह§। तीन हजार साल पहले िवĵ कì भाषा सÖंकृत रही है। हमारी 
िवरासत, सÖंकृित और चारŌ वेद सÖंकृत म¤ िलखे गए ह§। हमार ेछह शाľ सÖंकृत म¤ 
िलखे गए ह§। हमार े18 परुाण, 27 Öमिृतयां और 108 उपिनषद सÖंकृत म¤ िलखे गए 

 
* Original in Marathi 
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ह§। राÕůिपता बापू जी न ेकहा था िक सÖंकृत पढ़े िबना आदमी पूरा नहé हो सकता, 
यह बापू जी न ेकहा था। िजस संसद म¤ बैठ कर हम बात करते ह§ और गौरव स ेबात 
करते ह§। सभापित महोदय आप िजस आसन पर बैठे ह§, उसके ऊपर भी जो भी िलखा 
है वहां भी सÖंकृत म¤ धमª चø ÿवतªन िलखा गया है।  
माननीय सभापित (®ी भतृªहåर महताब): धमª चø ÿवतªन, पåरवतªनाय नहé।  
®ी हेमÆत पािटल (िहगंोली): सभापित महोदय, हर जगह पर सÖंकृत म¤ Ĵोक शÊद 
िलखे गए ह§, ये िसफª  सÖंकृत म¤ िलखे गए ह§। सÖंकृत हमार ेदेश कì बहòत परुानी भाषा 
है। हमार ेदेश म¤ हजारŌ सालŌ स ेगŁुकुल कì परपंरा रही है। गŁुकुल म¤ सÖंकृत म¤ िश±ा 
दी जाती थी। अगर िकसी देश को नĶ करना है, िकसी जाित को नĶ करना है, समाज 
को नĶ करना है, तो उसके सÖंकार िमटा िदए जाए,ं उसकì सÖंकृित िमटा दी जाए, 
ऐसा कहा जाता है। हजारŌ सालŌ स ेसÖंकृत पर चलन ेवाली सÖंकृित थी, इसिलए 
आज तक हजारŌ आøमण हòए लेिकन हमारी सÖंकृित कोई नहé िमटा सका। म§ आपसे 
िवनती करता हóं िक भाषा को देश म¤ हर िवīाथê के िलए अिनवायª िकया जाए,  भाषा 
अिनवायª करके हर Öकूल म¤ िसखाई जाए, इससे िवīाथê का आचरण अ¸छा हो 
सकता है। इसका एक अलग कौमुदी Óयाकरण है। म§ आपस ेिवनती करता हóं, हमार ेयहा ं
हजारŌ सालŌ स ेत±िशला और नालंदा िवĵिवīालय था, यहां पूरी दिुनया स ेलोग 
पढ़न ेके िलए आते थे। वहां पर हजारŌ úंथ सÌपदा सÖंकृत भाषा म¤ थी। úंथ सÌपदा 
अúंेज लोग लूट कर चल ेगए। इस úंथ सÌपदा स ेअपना शाľ िवकिसत िकया गया। 
आज रामायण और महाभारत के समय म¤ संजय ऐसा कहता था िक दूर िचýवाणी स े
कहता था िक यĦु के Öथान पर ³या चल रहा है, य ेसब हमार ेशाľŌ म¤ िलखा है। य े
शाľ हजारŌ सालŌ म¤  िवकिसत हòआ। म§ आपस ेिवनती करता हóं िक सÖंकृत भाषा 
को बढ़ावा िदया जाए। हर Öकूल म¤ हर िवīाथê को यह भाषा अिनवायª कì जाए।  

(इित) 
माननीय सभापित (®ी भतृªहåर महताब): हेमÆ त जी, आपने कहा, सÖंकृत मतृ नहé 
ये अमतृ भाषा है। म§ दािनश अली स ेिनवेदन करता हóं िक वह अपना वĉÓय रख¤।  
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1724 बज े 
कंुवर दािनश अली (अमरोहा): सभापित महोदय, म§ स¤ůल सÖंकृत यूिनविसªटी िबल, 2019 का 
समथªन करने के िलए खड़ा हòआ हóं। मुझस ेůेजरी ब¤च के लोग कह रहे ह§ िक म§ सÖंकृत म¤ Ĵोक पढ़ 
कर शłु। म§ आपको बता दूं िक म§ भल ेही एक एµंलो इंिडयन म¤ पढ़ा हóं लेिकन म§ने भी सÖंकृत पांचवé 
³लास तक पढ़ी ह,ै ग¸छती, ग¸छे, ग¸छामी अभी तक याद है। लेिकन आज िजस तरीके का माहौल 
सदन के अंदर देखने को िमला और िजस तरह का माहौल देश म¤ बनाया जा रहा ह,ै वह बहòत ही 
दभुाª µयपूणª है। अभी कुछ लोगŌ न ेकहा िक सÖंकृत एक डेड ल§µवेज ह ैइसिलए उसको बढ़ावा नहé 
देना चािहए। म§ इस ेनहé मानता और इसके िखलाफ हóं। दो िदन पहल ेहाऊस म¤ िडÖकशन हòआ िक 
एµंलो इंिडयन रहे ही नहé, मर गए ह§।  
(1725/MK/RU) 

उनका एक-एक नॉिमनेशन भी खÂम कर दो। म§ उस यूिनविसªटी म¤ पढ़ा, जहां उदूª िडपाटªम¤ट 
के हेड गोपीचंद नारंग होते थ ेऔर िहÆदी िडपाटªम¤ट के हेड ÿोफेसर मुजीब åरजवी होते थे। हमारा 
देश िमलीजुली सÖंकृित का देश है। हम कहé न कहé अपनी राजनीित के चलते उस सÖंकृित को 
खÂम करन ेम¤ लगे हòए ह§। यह बहòत ही दभुाª µयूपणª है। बचपन स ेलेकर एक सÖंकृत िवīाथê िवĬान 
बनता ह,ै देश कì एक सÆेůल यूिनविसªटी म¤ सेल³ेशन कमेटी के Ĭारा उसकì िनयिुĉ होती ह ैऔर 
आज जब डािवªन Ãयोरी को åरज³ेट करन ेवाल ेउदूª म¤ अ¸छी शायरी कर रहे थ,े मुझे अप±ेा थी िक 
वह उन लोगŌ को समझाएगंे जो बीएचयू म¤ ÿोफेसर िफरोज कì िनयुिĉ का िवरोध कर रहे थे। आज 
³या हòआ, उसको नौकरी छोड़नी पड़ी, उस पर दबाव बनाया गया। यहां िश±ा मýंी जी बैठे हòए ह§, 
मुझे खुशी होती िक यिद एचआरडी िमिनÖटर िÖů³ट करते, म§ कंपेनसेशन कì बात नहé कłंगा, 
एचआरडी िमिनÖटर कह¤गे िक उसको कÌपनसेशन द ेिदया गया, उसको उसी यूिनविसªटी म¤ दूसरी 
जगह नौकरी द ेदी गई, यह सही नहé था। …(Óयवधान) 
मानव ससंाधन िवकास मýंी (डॉ. रमेश पोखåरयाल िनशंक): पूवª वĉाओ ंन ेभी इस बात को कहा 
ह,ै डॉ³टर िफरोज सÖंकृत िवभाग म¤ ही ह§, वहé ह§ और वहé रहेग¤, यह म§ कहना चाहता हóं। सÖंकृत 
सभी कì भाषा ह,ै सÖंकृत भाषा पूरी दुिनया कì भाषा है। दभुाª µयवश िजस तरीके स ेजानबूझकर, 
भाषा पर चचाª नहé ह,ै सÖंकृत इस देश कì सÌपदा है। दािनश अली जी, पूरी दिुनया ²ान और िव²ान 
को सÖंकृत के úंथŌ स ेिनकाल रही ह,ै उसकì इस समय जłरत है। इस समय अ¸छा होता िक इस 
िबल पर चचाª होती िक ³या-³या कर सकते ह§, उन úंथŌ स े³या िनकाल सकते ह§। हमारा खगोल 
शाľ ह,ै चरक संिहता ह,ै स®ुतु संिहत ह,ै तमाम चीज¤ दिुनया हमस ेले रही ह§। हम कैस ेउस ेआग े
बढ़ा सकते ह§, इसके िलए ये है। म§ केवल आपकì भावना स ेसहमत हóं लेिकन डॉ³टर िफरोज वहé 
पर ह§ और सÖंकृत ही पढ़ाएगंे और वह वहé पर ह§।  
कंुवर दािनश अली (अमरोहा): सभापित महोदय, मýंी जी न े³लेåरिफकेशन िदया, म§ भी यह मानता 
हóं िक सÖंकृत एक ÿाचीन भाषा ह ैऔर उसका िवकास होना चािहए। िकसी को इस पर आपि° नहé 
है। 
माननीय सभापित (®ी भतृªहåर महताब): It is a living language. 
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कंुवर दािनश अली (अमरोहा): It is a living language. ³लेåरिफकेशन स ेपहल ेम§ जानता था, 
डॉ³टर िफरोज को िकस तरह स ेजबरदÖती एक िडपाटªम¤ट स ेरोका गया लेिकन …(Óयवधान) आप 
कम स ेकम अपनी बात तो रखने दीिजए। मýंी लोग खड़े हो जाते ह§। मेरी भावना आप समिझए। यहां 
पर स¤ůल यूिनविसªटी बनाने का िबल जाया जा रहा ह,ै उस दौरान उसके एक महीन ेके आस-पास 
ऐसी घटना िक एक सÖंकृत के ÿोफेसर को बीएचयू के सÖंकृत िडपाटªम¤ट म¤ नहé पढ़ान ेिदया गया, 
उसके िखलाफ धरना हòआ, यह दभुाª µयपूणª ह,ै ऐसी घटना नहé होनी चािहए, मेरा यही कहना है।  

महोदय, म§ इतना ही कहóंगा िक सÖंकृत हो या तिमल हो, अभी तिमल के लोग भाषण कर रहे 
थ।े  
(1730/RPS/NKL) 

भारत कì िजतनी ÿाचीन भाषाए ंह§, इस देश कì सÖंकृित रही ह ैिक हम सभी भाषाओ ंको 
िवकिसत करना चाहते ह§ और होना चािहए। सÖंकृत िवĵिवīालय बन,े तिमल वाल ेचाहते ह§ िक 
तिमल िवĵिवīालय बन,े उदूª जो इतनी अ¸छी भाषा ह,ै िजसको म§ समझता हóं िक कोई ऐसा िदन 
नहé जाता होगा, जब ůेज़री ब¤चेज स ेउदूª शायरŌ के शेर यहां पर न कहे जाते हŌ, लेिकन मेरा आपके 
माÅयम स,े सरकार और मýंी जी स ेअनरुोध ह ैिक उदूª के बार ेम¤ भी आप सोिचए। म§न ेपहल ेभी कई 
बार कहा था िक उदूª के जो टीचसª ह§, मदरस ेम¤ जो टीचसª ह§ मदरसा मॉडनाªइजेशन के, उनके मानदये 
केÆþ सरकार स ेÿदेशŌ को नहé जा रहे ह§, उ°र ÿदेश को नहé जा रहे ह§। म§ िसफª  इतना ही कहóंगा 
िक आप िबÐकुल सÖंकृत के िलए िजतना करना चाहते ह§, कर¤ और ºयादा कर¤, हमारी पाटê 
इसके िलए आपके साथ ह,ै लेिकन इस देश कì िजतनी भी रीजनल भाषाए ंह§, उन सबका भी िवकास 
होना चािहए। म§ इÆहé के साथ, इसी उÌमीद के साथ, समाĮ करता हóं िक सÖंकृत ल§µवेज को बढ़ावा 
िमलना चािहए, लेिकन उसके साथ-साथ, जैसा पहल ेके वĉाओ ंन ेभी कहा ह,ै आप उसम¤ साइंस 
को न तलाश¤ तो ºयादा अ¸छा रहेगा िक ÈलािÖटक सजªरी का ²ान भी आप उसम¤ देने लग¤। उसको 
एवॉइड कर¤। सÖंकृत एक बहòत महान भाषा ह,ै उसका िवकास होना चािहए। बहòजन समाज पाटê कì 
तरफ स ेम§ इस िबल का पूरा समथªन करता हóं। धÆयवाद।  

(इित) 
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1732 hours 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you very much, Mr. 
Chairperson Sir, for giving me this opportunity to speak on the Central Sanskrit 
Universities Bill, 2019.  

Sir, I rise to support this Bill. I fully support the Bill with a concrete 
suggestion that the treatment which you are providing to Sanskrit should be 
given to all the languages, especially, the Dravidian languages. 
HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): Can we say ‘all 
classical languages’? 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Yes, Sir. It should be ‘all classical 
languages’. I stand corrected. 
 Sir, language has no religion, caste or creed. The language, Sanskrit, is 
one of the best classical languages. It has definitely contributed a lot for the 
cultural tradition of our country, and the Indian philosophy. We all appreciate it. 
But unfortunately, in the olden days, it had been used as one of the means by 
which the suppressed class or the people belonging to the lower strata had been 
oppressed. That is the main problem which I would like to highlight.  
 Sir, Sree Narayana Guru, a social reformer in Kerala and Sree 
Vidyadhiraja Chatambi Swamikal, another social reformer in Kerala, in 
Vedadikara Nirupanam, a book which is in Malayalam, have clearly defined and 
interpreted what Veda is. According to Sree Vidyadhiraja Chatambi Swamikal, 
Veda is nothing but the only medium to distinguish between Dharma and 
Adharma. What is Dharma and Adharma – it has been well distinguished by a 
medium called Veda. But unfortunately, these Vedic interpretations, in the olden 
days, were misinterpreted in a way so as to oppress the downtrodden people of 
this country, those who are not able to have the basic minimum knowledge. That 
is the history of India.  
 The hon. Minister has just cited that definitely, it does not relate to any 
caste or anything. I said that the language is universal, and it has no religion. 
But if we read clause 7 of the Bill, it is stated: 

“The University shall be open to all persons of either sex and 
whatever caste, creed, race or class, and it shall not be lawful for 
the University to adopt or impose on any person, any test 
whatsoever of religious belief or profession in order to entitle him to 
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be appointed as a teacher of the University or to hold any other 
office …” 

 
(1735/KKD/ASA) 
 What prompted the Government to put such a clause in this Bill?  
 Mr. Minister, you are indirectly admitting that in the name of language of 
Sanskrit, there is a clear-cut discrimination prevailing in the country as against 
the Scheduled Castes, Scheduled Tribes and Other Backward Classes.  That is 
why,  when you are drafting a Bill to incorporate three deemed universities 
coming under the purview of the Central University, you are forced to write or 
draft a particular clause.  So, there is a social discrimination prevailing in our 
country.  We have a bitter experience in our State.  Last month, a Muslim man 
had got the appointment as a Sanskrit teacher, but unfortunately, he was not 
allowed to enter the campus. 
THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 
AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 
INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 
The hon. Minister has given the clarification. 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): It is concerning my State of Kerala. 
 We are not against Sanskrit.  We fully agree with the Government for 
bringing this Bill. Definitely, Sanskrit language, which is a langue of India, should 
be promoted.   We know what the Universal Classical Languages are. They are 
Tamil,  Latin, Greek, Hebrew, Chinese, Arabic and Sanskrit. 
SHRI ARJUN RAM MEGHWAL: You are on clause 7. 
SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Yes, I am on clause 7. 
 In a legislation of our Parliament, when we are forced to write or draft such 
a clause, it means that this language was used, in a way, to exploit the poor 
people of this country. That has to be changed.  I fully agree with clause 7 and I 
fully approve it also. 
 There is another discrimination, which I would like to mention.  My hon. 
friend, Shri A. Raja has also rightly described it.  Here, I would like to present 
some statistics regarding the way the Sanskrit is being treated and other 
languages are being  treated.  Kindly see the funds that have already been 
provided.  In the financial year 2011-12, the MHRD gave Rs. 108 crore to the  
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Rashtriya Sanskrit Sansthan in New Delhi.  Similarly, Shri Lal Bahadur Shastri 
Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha, New Delhi has been given Rs. 20 crore plus.  
Then,  Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha in Tirupati was provided  Rs. 18 crore; 
Kameshwar Singh Darbhanga Sanskrit Vishwavidyalaya in Bihar was provided 
Rs. 1.96 crore; Shri Jagannnath Sanskrit Vidyapeetha in Puri, Odisha  was 
provided Rs. 2.35 crore; and Maharishi Sandipani Rashtriya Veda Vidya 
Pratishthan in Ujjain, Madhya Pradesh was provided Rs. 12 crore. In total, it will 
come to around Rs. 150 crore.  
 Sir, if you examine the  amount given by the Ministry of  Human Resource 
Development to all other languages, including Tamil, and  Malayalam, which has 
also been declared as a Classical Language in our State by the Central 
Government, in total, it comes to just Rs. 12 crore! So, the amount given by the 
Ministry of Human Resource Development for all other classical languages, 
comes to even less than 10 per cent of the amount given for the Sanskrit 
language.  
 That is why, we are saying that there is a clear cut discrimination, which 
needs to be avoided.  We will definitely support the Sanskrit University.  But at 
the same time, same treatment should be meted out to all other universities and 
all other languages. That is my submission. 
 Sir, we have a Sanskrit University in Kerala. In my Constituency, one 
centre is there.   But fund crisis is the basic problem. So,  I am requesting the 
hon. Minister of Human Resource Development to provide maximum financial 
assistance to the Sanskrit University in Kerala and to the centre in my 
Constituency. 
 Sir, with these words, I conclude, and I once again express my sincere 
thanks to you for providing me this opportunity.   Thank you. 

          (ends) 
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1739 hours 
SHRI S. VENKATESAN (MADURAI):  
 
 

{For English translation of the speech  
made by the hon. Member,  

Shri S. Venkatesan in Tamil,  
please see the Supplement. (PP 398-A to 398-C)} 
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(1740-1745/RCP/SPS) 
1745 hours 
SHRI K. SUBBARAYAN (TIRUPPUR): 
 
 

{For English translation of the speech  
made by the hon. Member,  

Shri K. Subbarayan in Tamil,  
please see the Supplement. (PP399-A to 399-C)} 

 
 
 
 
 
 
 
(1750/MMN/SPS) 
HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): We have come a very 
long way.  
úामीण िवकास मýंालय म¤ राºय मýंी (साÅवी िनरजंन ºयोित): सभापित महोदय, इस Óया´यान 
म¤ मूखªतापूणª शÊद आया ह,ै यह ठीक नहé है।  
माननीय सभापित: जो भी शÊद ह ैदेख ल¤गे। जो ůांसलेशन म¤ आया ह,ै ऐसा कुछ नहé कहा है। अगर 
ऐसा कुछ होगा तो हम देख ल¤गे। हमार ेदेश म¤ ल§µवेज के ऊपर काफì चचाª पहले स ेहो रखी है। तीन 
यूिनविसªटीज जब स¤ůल यूिनविसªटीज बनन ेजा रही ह§ तो हमार ेमन म¤ भाषा कì जो िÿºयूिडस ह,ै 
वे िनकलकर आ जाता है। यह िहÆदी भाषा म¤ भी ह ैऔर दूसरी भाषा म¤ भी है। इसिलए ÿेमचÆþन जी 
न ेकहा िक ³लािसकल ल§µवेज को और भी ºयादा माÆयता देने कì जłरत ह,ै जैसा मýंी जी न ेसनुा 
है। 
 Now, Shri Ram Mohan Naidu to speak.   

…(Interruptions) 
HON. CHAIRPERSON: I will call you after his speech.  
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1751 hours 
SHRI RAM MOHAN NAIDU KINJARAPU (SRIKAKULAM): Thank you hon. 
Chairman, Sir, for giving me the opportunity to speak on the Central Sanskrit 
Universities Bill, 2019. 
 This legislation will definitely help in keeping Sanskrit, which is ancient 
and mother of all languages, alive. I am saying that this Bill will keep the 
language alive because once thriving, it is now reduced to barely one per cent 
of Indians speaking this language. It is a language, which, once upon a time, 
was used to be the official language of much of the country but now it is just the 
official language of one State, Uttarakhand where the hon. Minister is coming 
from. 
 Sanskrit is not just limited to Hindus alone. It is a philosophical language 
used in Jainism, Buddhism and Sikhism also. If one looks at the journey of 
Sanskrit, it started from the vedic era and then it went to the classical era of 
Sanskrit and now it has come to the present day. To save, promote and 
propagate Sanskrit, the Government of India gave it the classical language 
status. I am sure that efforts are being made to spread Sanskrit not only within 
the country but also in other parts of the world.  
 I just wish to give one small example of how Sanskrit was dealt with, back 
in the Eighteenth Century. In the 1780s, when the West was acquiring physical 
and intellectual treasures from India, Sir William Jones, an Anglo-Welsh 
philologist and a scholar of ancient India and particularly known for his 
proposition of the existence of relationship between the European and the Indian 
languages, in his address to the Royal Asiatic Society of Bengal, said:  

“The Sanskrit language, whatever be its antiquity, is of a wonderful 
structure; more perfect than the Greek, more copious than the Latin, and 
more refined than either of them.” 

 The Bill proposes to upgrade the Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha, 
Tirupati, which is located in Andhra Pradesh, which is one of the oldest 
institutions established in 1961 to help propagate Sanskrit language in the 
country along with two other deemed universities which have been mentioned 
in the Bill. It is a wonderful initiative by the Government of India and we, from the 
Telugu Desam Party, welcome it. The Rashtriya Sanskrit Vidyapeetha at Tirupati 
is a premier institution in the area of higher learning Sanskrit studies, traditional 
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sastras and is focussed on improving Sanskrit pedagogy and combining 
traditional Sanskrit education with modern scientific research. Sir, the RSV at 
Tirupati has been requesting for quite some time now for opening up off- 
campuses and permitting it to give affiliation to other institutions also.  But I 
understand that the UGC is not granting the permission right now. I feel that 
there should not be any kind of discrimination regarding the Sanskrit language 
and I am saying this because the UGC in 2015 exempted the Rashtriya Sanskrit 
Sansthan and allowed it to open off-campuses, and clause 3 of the Bill also has 
recognised this. So, I request the hon. Minister, through you, Sir, to permit the 
universities to open more off-campuses for propagating Sanskrit also. 
 Other than this, like everyone is discussing their own language, it is my 
responsibility also to discuss my language. I am coming from the Telugu Desam 
Party. The party itself has the name of our language, Telugu.  
HON. CHAIRPERSON: Both Telugu and Desam are there.  
SHRI RAM MOHAN NAIDU KINJARAPU (SRIKAKULAM): Yes, Sir, it has the 
country and also the language. 

On behalf of our language also, we want to make a request. The 
Government is granting a fund of Rs.100 crore for the development of classical 
languages. Even Telugu is considered as a classical language by the 
Government of India. I request that more financial strength be given for the 
development of these classical languages. I do not want to differentiate between 
Tamil and Telugu or any other language. The Indian civilization has peaked 
many years ago. 
(1755/VR/SJN) 
 Some of the treasures that we have, the cultures that we have, the 
traditions that we have, these are all hidden in the languages that we are using 
today. So, it is necessary to give the same importance to each and every 
language as the Central Government is giving to Sanskrit.  
 Sir, I can say many words regarding our Telugu language also. It is one 
of the most beautiful languages. It is called the ‘Italian of the East’. 
....(Interruptions)  
HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): Italian! 
SHRI RAM MOHAN NAIDU KINJARAPU (SRIKAKULAM): Sir, it is a beautiful 
language. It is ‘Sundara, madhuramaina Telugu’.  
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 Sir, C. Narayana Reddy Garu, who was the Member of the other House, 
Rajya Sabha, was also a poet himself. ....(Interruptions)  
HON. CHAIRPERSON: He was a Jnanpith Award winner and a nominated 
Member of the Rajya Sabha.  
SHRI RAM MOHAN NAIDU KINJARAPU (SRIKAKULAM): Yes Sir, he was a 
Jnanpith awardee. In his own words he described Telugu language beautifully. 
He said:  
 Kadali anchulu daati kadalindi Telugu 
 Edala lotulu meeti egasindi Telugu 
 E bhasha chinukaina e yaasa chinukaina 
 Tanalona kalupukoni taralindi Telugu  
 
 There are many literary works that have been done in this language. A lot 
of wonderful poetry is there in Telugu. I request the Central Government and the 
hon. Minister also to consider the development of all the classical languages. 
Give equal importance to each. If a language becomes extinct, the tradition and 
the culture is also at a deep distress. That is why so much importance has to be 
given to the language also.  
 Furthermore, if we get an opportunity, we should definitely discuss this 
subject in much more detail - how to improve the languages that we have? As 
the ambit of the Bill is just related to the establishment Central Sanskrit 
Universities, we should not…इसके ऊपर ºयादा अितøमण नहé करना चािहए। िफर भी म§ 
चाहता हóं िक इसके ऊपर अलग स ेचचाª हो। Then, it will be very good for all the Members 
of this House.  
 With these words, I thank you very much for the opportunity.  

(ends) 
HON. CHAIRPERSON:  Thank you, Mr. Naidu.  
 I am sure the hon. Minister for Human Resource Development is 
acquiescing the beauty of our Indian languages and the manner in which the 
hon. Members are speaking, respecting their own languages. It needs to be also 
recognized at the national level.  
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1757 बज े
®ी अरिवंद सावंत (मÌुबई दि±ण): सभापित जी, म§ बहòत खुश हóं िक आप वहां बैठकर जो िनद¥श 
द ेरहे ह§, वे बहòत खुबसूरत ह§। पहल ेतो, म§ इस सÖंकृत िवīापीठ िबल का Öवागत करता हóं। म§ दो ही 
चीज बताना चाहता हóं िक हम जब Öकूल म¤ थ ेतो माÅयिमक ÖकूलŌ म¤ हम¤ सÖंकृत पढ़ाया जाता था। 
आठवé स ेअकरवé तक सÖंकृत था, उस वĉ µयारहवé एसएससी हòआ करती थी। उसस ेब¸चŌ को 
उसस ेजान-पहचान िमलती थी। आज पहचान न होने के कारण कौन परुाना, कौन बाद म¤ आया, यह 
सब झगड़े सनुना नहé चाहते ह§। हम हर भाषा का सÌमान करते ह§, हम¤ मराठी भाषा पर Öवािभमान 
ह ैऔर हम अÆय भाषाओ ंका उतना ही अिभमान रखते ह§, न िक Ĭेष करते ह§। हम देखते ह§ िक िहÆदी 
भाषा के बार ेम¤ मन म¤ Ĭेष है। वह Ĭेष िनकलना चािहए। हम¤ हर भाषा का सÌमान करना चािहए। म§ 
एक ही वा³य कहóंगा िक यह जो िबल आप लेकर आए ह§, यह सÖंकृत भाषा का संवĦªन नहé, यह तो 
सÖंकृित का संवĦªन करने वाला िबल है। इसका हम Öवागत करते ह§। जब चेयरमैन साहब बार-बार 
और इसिलए मुझे बहòत ऊजाª िमली और अ¸छा लगा। मेर ेिदल म¤ यह भर आया। आपने ³लािसकल 
ल§µवेज कì बात कही। मराठी भाषा को ³लािसकल ल§µवेज का दजाª देने कì बात िपछल ेकई सालŌ 
स ेचल रही है। मराठी भाषा को ³लािसकल ल§µवेज का दजाª देने कì बात िपछल ेकई सालŌ स ेचल 
रही है। मराठी भाषा भी ÿाचीनतम और परुातन भाषा है। उसके सार ेकागजात और ÿूफ सरकार को 
िदए गए ह§। आज तक उसे वह सÌमान नहé िमला ह,ै जबिक मलयालम, तिमल और तेलगु ुभाषाओ ं
को ³लािसकल ल§µवेज का दजाª िमला हòआ है। मराठी भाषा को यह आज भी नहé िमला है। वह दजाª 
आप द ेदीिजए। जो भी संÖकृत सीखेगा, वह िकसी भी भाषा का उ¸चारण सबस ेअ¸छा करगेा। हम 
देखते ह§ िक लोग अúेंजी बोलते ह§, अúेंजी बोलते समय भी उनकì जो मूल भाषा ह,ै उसके पåरणाम 
हम¤ वहां िदखते ह§। अगर सÖंकृत आएगी तो उसस ेसभी भाषाओ ंका उ¸चारण सबस ेअ¸छा कर 
सकते ह§। म§ िफर स ेÖवागत करता हóं और इस िबल का भी समथªन करता हóं। चेयरमैन साहब आपको 
खास धÆयवाद देता हóं।  

-----     (इित) 
RE : EXTENSION OF TIME 

1800 hours 
HON. CHAIRPERSON: Now, I want to take sense of the House as it is already 6 
o’clock.  
ससंदीय कायª मýंालय म¤ राºय मýंी तथा भारी उīोग और लोक उīम मýंालय म¤ राºय मýंी (®ी 
अजुªन राम मघेवाल): महोदय, इस िबल पर चचाª और इसके पास होने तक तथा Öपीकर साहब का िनद¥श 
है िक आधे घंटे के िलए जीरो ऑवर भी ल ेिलया जाए और जैसा आप चेयर से िदशा-िनद¥श द¤गे। 
माननीय सभापित : पहल ेिबल पर चचाª और उसके बाद इसके पाåरत होने के बाद िफर जीरो ऑवर लेना 
है, इसिलए हाउस कì सहमित से हम समय को बढ़ाते ह§।  
अनेक माननीय सदÖय : सर, सहमित है। 
HON. CHAIRPERSON: Thank you. It is extended till that time.  
 Now, I request Mr. Md. Basheer.  
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(1800/SAN/SJN) 

CENTRAL SANSKRIT UNIVERSITIES BILL – Contd. 

1800 hours 

SHRI E.T. MOHAMMED BASHEER (PONNANI): Hon. Chairperson, Sir, I thank 

you for giving me this opportunity. While participating in the discussion on this 

Bill, I have a gratification. In 1993 when I was the Minister of Education in the 

State of Kerala, Sree Sankaracharya University of Sanskrit was established 

during my tenure as Education Minister. I have that gratification. It was 26 years 

back, but I still remember that when I was piloting that Bill, somebody asked why 

a Muslim League Minister was taking so much of interest in establishing a 

Sanskrit University. I replied, ‘Do not mix the language with religion. Sanskrit is 

not that of Hindus and Arabic is not that of Muslims.’ That was the reply I gave 

at that time.  

 As far as Sanskrit language and its development is concerned, the Central 

Universities may help it, but unfortunately, we have not realised the significance 

and relevance of Sanskrit language. Pandit Jawaharlal Nehru in his Discovery 

of India said and I quote: 

“If I was asked what is the greatest treasure which India possesses 

and what is her greatest heritage, I would answer unhesitatingly that 

it is the Sanskrit language and literature and all that it contains.” 

Panditji’s noting is really commendable and we all must speak proudly about 

that.  

 Sir, it is a fact that we have not explored the possibility of Sanskrit 

language. We all know that. Some people say that Sanskrit language is a dead 

language, but one fact remains that Sanskrit language was treated like, what is 

called, an ornamental kind of thing. That concept was there. It is not 

communicative also, in that way. That fact is also there. But learning Sanskrit is 

not like learning a new language. For a student who knows any Indian language 

can easily do it. Sixty-two per cent of the words used in most of Indian languages 

are from Sanskrit. About 20 per cent of words are either original or borrowed 

from Sanskrit language. It is like that.  

 Sir, I would like to say an important thing. Why was Sanskrit language 

ignored? We know that even the Sanskrit University in Kashi or Varanasi is 

facing a lot of problems. I would humbly invite the hon. Minister to visit Kerala 
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Sanskrit University. He will be quite happy to see that. Sir, I would like to invite 

you also for that. We have to realise that.  

We have to understand how to activate the learning of the Sanskrit 

language. That is what we have to do. Sanskrit should be closely linked with life. 

It should be a language with all such kinds of considerations. In the Sanskrit 

universities and institutions, we have to offer composite kind of courses, which 

should not confine to Sanskrit only. Of course, I may tell you what we did in 

Kerala. When we started this Sanskrit University in Kerala, we started offering 

composite courses. We laid emphasis on Sanskrit studies. Sanskrit was offered 

as a main paper. In addition, we also started offering MSW, B.Ed. etc. Then, 

some people asked why a Sanskrit University must have MSW and B.Ed. We 

told that, that Sanskrit University should also have international studies on 

language and culture. 

(1805/GG/SM)  

 Shri Danish Ali was saying about some segments like Urdu in the Sanskrit 

University. We started that. As a part of international studies, inter-cultural 

studies, we started the composite courses. That was the success behind that 

university. 

 Sir, I do not want to take much time. I would like to tell you only one thing. 

When we are starting these universities, we must have a broadmindedness and 

we must have a new dimension and a new horizon. It should not be confined to 

Vedas, Upanishad, Ayurveda, Yoga etc.  

 As I correctly mentioned, it is a treasure. We have to explore all the 

possibilities; we have to contour the horizon of the knowledge. These 

universities, I hope, will play a pivotal role in this direction. With these few words, 

I conclude. Thank you very much.  

(ends) 
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HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): It is really 

gratifying to note that you have mentioned about extending the horizon in our 

pursuit relating to education. That is a very good thing and I hope the 

Government is taking cognizance of it.   

 You have also mentioned that you were the person who established the 

Sanskrit University in Kerala itself and as has been rightly mentioned about the 

turmoil that you must have faced during that time. One can understand that.  

 But we have come a long way. That was 26 years ago and this is 21st 

Century. We have to look forward and take full cognizance of the fact as to what 

actually had brought this language to such a situation and now is the time. The 

responsibility rests with us to move forward and make this language one of the 

shining languages of our country.  

 

1807 बजे 

श्री गणेश स िंह ( तना): सभापति महोदय, आपने मझेु इस तिधेय पर बोलने का अिसर तदया, 

इसके तलए मैं आपको धन्यिाद करिा ह  ॅूं। महोदय, आपकी जो तिप्पतियाॅूं आई हैं, उनके तलए भी 

आपका धन्यिाद करिा ह  ॅूं। मैं केन्रीय सॅूंस्कृि तिश् ितिद्यालय सन् 2019 का समर्थन करिा ह ूँ। 

सचमचु बहुि पहल ेयह केन्रीय तिश्वतिद्यालय बनना चातहए र्ा। अब िक बहुि लॅूंबा समय बीि गया। 

इसके तलए मैं सबसे पहले माननीय प्रधान मॅूंत्री श्री नरने्र मोदी जी का बहुि-बहुि धन्यिाद करॅूं गा 

तक सॅूंस्कृति के तिकास के तलए एिॅूं सॅूंस्कृि के तिश्वतिद्यालयों और महातिद्यालयों को आगे बढ़ाने के 

तलए उन्होंने यह जो एक बड़ा कदम उठाया है, उसके तलए पनु: उनका बहुि-बहुि धन्यिाद करिा 

ह  ॅूं। 

महोदय, िीन डीम्ड सॅूंस्र्ान अभी िक रे्, तजनका तित्तपोषि केन्र सरकार करिी र्ी। 

तजनमें एक – राष्ट्रीय सॅूंस्कृि सॅूंस्र्ान तदल्ली की स्र्ापना सन् 1970 में हुई र्ी। द सरा लालबहादरु 

शास्त्री सॅूंस्कृि तिद्यापीठ, तजसकी स्र्ापना सन् 1962 में हुई र्ी। िीसरा, तिरुपति तस्र्ि राष्ट्रीय 

सॅूंस्कृि तिद्यापीठ, तजसकी स्र्ापना सन् 1961 में हुई र्ी।  केन्र सरकार इनका तित्तपोषि िो जरर 

करिी र्ी, लेतकन कई केन्रीय तिश्वतिद्यालय बने, इसके पहले भाषा के आधार पर दो और 

तिश्वतिद्यालय बने रे्। िे तिश्वतिद्यालय रे् - इॅूंतललश एण्ड फॉरन लैंलिेज य तनितसथिी, द सरा बना र्ा – 

मौलाना आजाद उद थ य तनितसथिी। लेतकन सॅूंस्कृि  भाषा की य तनितसथिी नहीं बनी र्ी। जबतक हमार े

पास महातिद्यालय सॅूंस्कृि के जो प र े देश भर में रे्, 120 सामान्य तिश्वतिद्यालय, 16 सॅूंस्कृि 

तिश्वतिद्याय हैं। इनमें एक हजार के लगभग महातिद्यालय सॅूंबद्ध हैं। दस लाख छात्र अध्ययनरि हैं। 

इिनी बड़ी सॅूंख्या में महातिद्यालय होने के बािज द भी कें रीय तिश्वतिद्यालय का दजाथ इनमें से तकसी 

को नहीं तमला र्ा। माननीय मॅूंत्री जी, आप सचमचु बधाई के पात्र हैं तक आपने इसकी बहुि बड़ी तचॅूंिा 
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की है। हमार ेदेश में सॅूंस्कृि भाषा का एक बहुि लॅूंबा इतिहास है। यह पाॅूंच हजार साल परुानी हमारी 

भाषा है।     

(1810/KN/AK) 

माना जािा है तक हड़प्पा सभ्यिा के पिन के बाद सॅूंस्कृि भाषा का उदय हुआ। सॅूंस्कृि 

भाषा का उदय प्राचीन ऋलिेद काल में हुआ, क्योंतक इसी काल में तिश्व के प्राचीन ग्रॅूंर् ऋलिेद, सामिेद, 

यजिुेद, अर्िथिेद तलखे गए रे् िर्ा इन िेदों में सबसे प्राचीन िेद ऋलिेद है, जो तक सॅूंस्कृि भाषा में 

तलखा गया। 

 इन िेदनों को तलखने िाले प्राचीन ऋतष आयथन रे्। इसी कारि इस काल को आयथन 

काल भी कहा जािा है। सॅूंस्कृि भाषा को आयों की भाषा कहा जािा है। मैं मानिा ह ॅूं तक सॅूंस्कृि 

भाषा देिों की भाषा है। यह देिों की भाषा है, तजस िरह देिी-देििा अमर हैं, उसी िरह से सॅूंस्कृि 

भी अमर है। 

सॅूंस्कृि का तिकास दो चरिों में हुआ। एक िैतदक सॅूंस्कृि, तजसमें हमार ेिेद, धमथ शास्त्र, 

रामायि, महाभारि, उपतनषद आतद तलख े गए। द सरा पातिनी रतचि सॅूंस्कृि, तजसमें अनेक 

आलौतकि ग्रॅूंर् जैसे अतभज्ञान शकुॅूं िलम्, पिॅूंजतल आतद तलख ेगए। तहन्द  धमथ से सॅूंबॅूंतधि सभी ग्रॅूंर् 

सॅूंस्कृि भाषा में तलखे गए िर्ा यज्ञ-अनषु्ठान आतद सॅूंस्कृि भाषा में आज भी हो रहे हैं। तिद्वानों की 

शोध के अनसुार प्रत्यक्ष ि अप्रत्यक्ष रप से सॅूंस्कृि भाषा का प्रभाि तिश्व की लगभग 97 प्रतिशि 

भाषाओ ॅूं में है। ऐसा प्रमाि है। 

नासा के िैज्ञातनकों ने शोध में पाया तक सॅूंस्कृि भाषा का प्रयोग करके कम्प्य िर प्रोग्रातमॅूंग को 

सरल बनाया जा सकिा है िर्ा इस भाषा के उपयोग से कम्प्य िर प्रोग्रातमॅूंग में तकसी भी प्रकार की 

त्रतुि नहीं हो सकिी है, ऐसा उन्होंने शोध तकया है। 

अमेररका के एक तिश्वतिद्यालय के अनसुार सॅूंस्कृि भाषा में बाि करने से मानि शरीर की 

िॅूंतत्रका सतिय रहिी है। यह अमेररका के एक तिश्वतिद्यालय के प्रोफेसर का कहना है, तजसमें उन्होंने 

कहा तक डायतबिीज, कोलेस्रोल और ब्लड पे्रशर जैसे रोगों से राहि तमल जािी है। सॅूंसार की लगभग 

98 प्रतिशि से अतधक भाषाओ ॅूं पर सॅूंस्कृि का प्रभाि है। यह सचमचु हमार ेराष्ट्रीय आदशथ िाक्य 

जो सत्यमेि जयिे है, यह प री िरह से उसी पर आधाररि है। 

महोदय, सॅूंस्कृि का प्रभाि सभी भारिीय भाषाओ ॅूं पर िो है ही, इसके सार्-सार् अॅूंगे्रजी, 

जमथन, फ्रें च, स्पेतनश, रतशयन, इॅूंडोनेतशया की बहासा, स्लॉतिक भाषा पर भी सॅूंस्कृि का प्रभाि है।  

सॅूंस्कृि केिल एक भाषा ही नहीं, भारि की ज्ञान परम्परा एिॅूं उसकी आत्मा है। भारि की 

प्राचीन और ििथमानिा का एक सेि ुहै। िह तिज्ञान हो, िॅूंत्र ज्ञान हो, कृतष हो, स्र्ापत्य हो, खगोल 

शास्त्र हो, िास्ि ुशास्त्र हो, योग हो, आयिुेद हो या धािशुास्त्र हो, इन सब में सॅूंस्कृि ने एक नई तदशा 

दी है। 

जब देश आज़ाद हुआ र्ा िो बाबा साहेब ने सॅूंतिधान सभा में सॅूंस्कृि भाषा को राजभाषा 

बनाए जाने के तलए एक प्रस्िाि तदया र्ा। उस समय बॅूंगाल के लक्ष्मीकाॅूंि मैत्रा, असम के नसीरुद्दीन 

अहमद, चेन्नई के सबु्बाराि, िीिी कृष्ट्िमाचारी, कनाथिक के सीएम पुनाचा, ऐसी महान् तिभ तियों ने 
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इसका समर्थन भी तकया र्ा। लेतकन कुछ लोगों ने अॅूंगे्रजी भाषा को लेकर तिरोध भी तकया िब बाबा 

साहेब ने कहा र्ा तक भले ही तहन्दी को राजभाषा बनाया जाए, तकन्ि ुतहन्दी भी सॅूंस्कृितनष्ठ तहन्दी 

होनी चातहए। यह बाि उस समय पर आई र्ी।  दभुाथलय है तक राजनीतिक कारिों से सॅूंस्कृि का 

तिकास रोका गया, च ॅूंतक यह देि िािी र्ी। दतुनया में भारि को तिश्व गरुु की उपातध तमली, इन्हीं िेद, 

परुािों की िजह से, इन्हीं के ज्ञान की िजह से। 

स्ियॅूं स्िामी तििेकानॅूंद जी जब तशकागो गए रे् और तजस िरह से उन्होंने सम्बोधन तकया 

र्ा, प री दतुनया ने उनके सम्बोधन को स्िीकार तकया और यह तिश्व बॅूंधतु्ि का जो भाि है, िह हमारी 

सॅूंस्कृति से तनकला। िसधैुि कुिुम्बकम, यह िमाम जो सार ेशब्द हैं, आज सॅूंसद पररसर में दीिारों 

पर जो श्लोक तलखे हैं, िे सार ेश्लोक सॅूंस्कृि में तलखे हैं। इिने िषों िषथ लग गए एक केन्रीय 

तिश्वतिद्यालय बनाने के तलए। अब ये जो िीन डीम्ड य तनितसथियाूँ हैं, अब इनको केन्रीय तिश्वतिद्यालय 

का दजाथ तमलेगा। मझेु प रा तिश्वास है तक जैसे अभी मॅूंत्री जी बीच में कह रहे रे् तक इन तिश्वतिद्यालयों 

के माध्यम से हम अपने देश की सॅूंस्कृति का जो एक िैज्ञातनक प्रयोग है, उसका एक जीिन के सार् 

जड़ुा हुआ एक अतभन्न ररश्िा है, हमारी सॅूंस्कृति उसके सार् जड़ुी हुई है। 

(1815/UB/CS) 

सचमचु हमें इस भाषा से सब कुछ तमला है। इस भाषा ने हमें सॅूंस्कृति दी, सॅूंस्कार तदए, 

आध्यात्म तदया, अक्षरों का ज्ञान तदया, प जा-पद्धति िर्ा योग-साधना दी। जैसा तक हमार ेप्रधान मॅूंत्री 

जी हमेशा कहिे हैं तक हम देश को आगे ल ेजा रहे हैं और सचमचु देश िभी आगे जाएगा, जब हम 

इन भाषाओ ॅूं का प री िरह से सॅूंरक्षि करेंगे, इनके ज्ञान का िधथन करेंगे। इस भाषा को बड़ी सॅूंख्या में 

लोगों के सार् जोड़ने का काम करेंगे। सबका सार्-सबका तिकास और अब सॅूंस्कृति का भी प रा 

तिकास होगा, मैं ऐसा मानिा ह ूँ। मैं इस तबल का प री िरह से समर्थन करिा ह ूँ। हालाॅूंतक सभी 

राजनीतिक दलों के िक्ताओ ॅूं ने इस तबल का समर्थन तकया है, मैं उन सबका स्िागि करिा ह ूँ। कुछ 

बािें जो तिप्पिी के िौर पर आई हैं, जैसे बॅूंगाल का मामला आया, मैं समझिा ह ूँ तक इसमें उन सब 

चीजों को जोड़ना उतचि नहीं होगा। डीएमके के हमार ेसातर्यों ने तजस िरह से कहा, ि ेसारी चीजें 

इसमें नहीं होनी चातहए। मैं इस तबल का प री िरह से समर्थन करिा ह ूँ। मैं पनु: मॅूंत्री जी और माननीय 

प्रधान मॅूंत्री जी को बहुि-बहुि धन्यिाद देिा ह ूँ। धन्यिाद।  

(इति) 

माननीय  भापसत (श्री भततृहरि महताब): धन्यिाद गिेश तसॅूंह जी। आपने कहा नदी का स्रोि 

तजिना तनरन्िर रहे, िह उिना मधमुेय होगा और यह भाषा भी, जो भी भाषा हो, िह तजिनी तनरन्िर 

रहे, िह उिनी ही मधमुेय होगी। अगर िह एक जगह रक जाए, िो िह तकसी लायक नहीं रहिी है। 

सॅूंस्कृि भाषा तनरन्िर रही है और आगे भी रहेगी, इसी तिश्वास के सार् हम आगे बढ़ रहे हैं।  
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1816 hours 

SHRI ABDUL KHALEQUE (BARPETA): Hon. Chairman, Sir, “भाषास ुमखु्या मधरुा 

दिव्या गीर्ााणभारती।”. Sanskrit is prominent, sweet and divine amongst languages. 

I want to quote from Bhartrihari’s book, ‘Nitisatkam’: “The real ornament for a 

man is neither the bracelets, nor the necklace with the brilliance of the moon, 

nor luxury baths, nor anointments, nor flowers, not even the splendid hair-dos. 

It is his speech that adorns a man. Therefore, Sanskrit is one’s real 

embellishment. In contrast to one’s graceful speech, our ornaments fade away. 

Hence, Sanskrit is the only real embellishment of a person.” 

 सर, आज सत्ता पक्ष मगुल सलु्िानों की भी बहुि सारी बािों के तलए आलोचना करिे हैं, 

लेतकन हमें यह मानना होगा तक दारा तशकोह ने उपतनषद का राॅूंसलेशन पारसी में तकया र्ा। अकबर 

के दरबार में सॅूंस्कृि की चचाथ हुई र्ी। काफी रामायि और गीिा का राॅूंसलेशन भी अकबर के दरबार 

में रहने िाले पॅूंतडिों ने तकया र्ा। डॉ. नहीद आतबदी एक फेमस सॅूंस्कृि स्कॉलर बनारस से हैं, उनको 

िषथ 2014 में सॅूंस्कृि तलिरचेर के कातन्रब्य शन के तलए पदम श्री तमला र्ा। जब हम सॅूंस्कृि पर चचाथ 

की बाि करेंगे िो हमें पॅूंतडि गलुाम दस्िगीर, पॅूंतडि हयाि उल्ला चििुेदी और डॉ. मो. सईदलु्ला 

का नाम लेना होगा। मॅूंत्री जी जो तबल लाए हैं, सार ेतिश्वतिद्यालयों के तबल में जो रहिा है, िह इस 

तबल में भी है। सैक्शन 7, पेज नम्बर 7 पर बोला है तक स्िडी हो या रोजगार हो, कहीं पर भी कास्ि, 

तिएि, ररतलजन का कोई तडतस्ितमनेशन नहीं होगा। दभुाथलय की बाि है, मैं दोहराना नहीं चाहिा ह ूँ, 

लेतकन तफरोज खान के सार् जो हुआ, मॅूंत्री जी ने तक्लयर तकया, अच्छी बाि है, लेतकन दोबारा इस 

िरह से नहीं होना चातहए। सत्ता पक्ष कभी-कभी गीिा को भी कॅूं पलसरी करना चाहिा है। अगर भगिद 

गीिा सब लोग पढ़ लेंगे, हम पढ़ सकें गे, गैर-तहन्द  या मसुलमान उसे पढ़ सकें गे, लेतकन पढ़ा नहीं 

सकें ग,े िो यह बाि भी सही नहीं है। मैं असम से आिा ह ूँ। Assam is burning today and the 

Government is not taking any initiative for a political dialogue, िह बाि अलग है, 

लेतकन मैं यह बाि ररकॉडथ पर रखना चाहिा ह ूँ तक आज असम जल रहा है।  

(1820/KMR/MY) 

 Sir, before British people came, Sanskrit was a prominent language in 

Assam. We can find very old Sanskrit inscriptions in Assam like Umachal rock 

inscriptions, Tezpur rock inscriptions, Barganga rock inscriptions and Kanai 

Barasi rock inscriptions. The language of the inscriptions is Sanskrit. Most of the 

texts of the epigraphs were composed by certain learned Sanskrit scholars. In 

Sanskrit literature, the name of Assam is very prominent as Pragjyotisha and 

Kamarupa. With these two names, we can find references to Assam in 

Mahabharata, Puranas and other works of literature also. If that is a fact from 
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history and our tradition, how can we ignore this area from the point of view of 

Sanskrit now. 

 सर, मैं आपके िर्ा इस सदन के इॅूंफॉमेशन के तलए बिाना चाहिा ह ॅूं तक जब असम में िरि 

गोगोई जी के नेिृत्ि में काॅूंगे्रस की सरकार र्ी िो िहाॅूं कुमार भाष्ट्कर िमाथ सॅूंस्कृि और परुािन 

अध्ययन य तनितसथिी बना र्ा। अभी भी िह य तनितसथिी है। जब मैं असम में तिधायक र्ा िो उस 

य तनितसथिी का कोिथ मेम्बर रहा र्ा। उसमें काफी प्रोफेसर के पोस्ि्स िैकें ि हैं। 

 Sir, I want to draw your kind attention to this and demand that there should 

be a campus of the Central Sanskrit University in Assam, preferably in Bajali 

area of Barpeta District which is my Constituency also.  

सर, यह जो िीन नए सेन्रल सॅूंस्कृि य तनितसथिी के तलए तबल लाया गया है, यहाॅूं तदल्ली में 

जो य तनितसथिी है, इस तबल में तलखा है तक उसमें 12 कैम्पस होंगे। अभी मॅूंत्री जी यहाॅूं पर है। अगर 

इसका 13िाॅूं कैम्पस बन जाए िो उसमें क्या तदक्कि है। असम का जो बजाली एररया है, िहाॅूं सॅूंस्कृि 

की बहुि चचाथ होिी है। मैं गजुाररश करिा ह ॅूं तक िहाॅूं भी एक कैम्पस होना चातहए। …(व्यिधान) 

 माननीय  भापसत (श्री भततृहरि महताब): माननीय सदस्य, अभी आपके पािी के दो और सदस्यों 

को भी बोलना है। 

श्री अब्दुल खालेक (बािपेटा): र्ैंक्य  सर, अब मैं ज्यादा समय नहीं ल ॅूंगाा, क्योंतक अभी मेर ेऔर 

सार्ी को भी बोलना है। 

(इति) 
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1822 बजे 

श्री  ैयद इसततयाज़ जलील (औििंगाबाद): चेयरमैन सर, आज मैं सेन्रल हॉल में बैठा हुआ र्ा और 

सॅूंस्कृि के तबल के ऊपर कुछ तलख रहा र्ा। मेर ेमहाराष्ट्र के एक सहयोगी साॅूंसद मेर ेपास आए 

और उन्होंने मझुाॅूं प छा तक आप क्या तलख रहे हैं? जब मैंने उनसे कहा तक सॅूंस्कृि के तबल के ऊपर 

आज मैं भी कुछ कह ॅूंगा िो अचानक उनको हूँसी आ गई। उन्होंने मझुसे कहा तक आपका सॅूंस्कृि से 

क्या िाल्लकु है। िह यह बिाना चाह रहे रे् तक मैं मसुलमान ह ॅूं और मसुलमानों का सॅूंस्कृि से क्या 

िाल्लकु है। यह बड़े अफसोस की बाि है तक इस मलु्क के अॅूंदर हमने जबान को मजहब के सार् 

जोड़ तदया है। 

माननीय  भापसत: इसके सार् यह भी सच्चाई है तक आप उस इलाके से आिे हैं, उसको क्षेत्र को 

रीप्रजेंि करिे हैं, जहाॅूं सॅूंस्कृि का काफी प्रचलन है। 

श्री  ैयद इसततयाज़ जलील (औििंगाबाद): चेयरमनै सर, िहाॅूं सॅूंस्कृि का प्रचलन काफी है। मझेु 

माल म नहीं है तक हम लोग मजहब और जबान को क्यों एक सार् जोड़िे हैं। हालाॅूंतक सॅूंस्कृि मेरी 

जबान नहीं है, लेतकन मैं सॅूंस्कृि का उिनी ही इज्जि करिा ह ॅूं, तजिनी उद थ से मोहब्बि करिा ह ॅूं। 

मैं यही उम्मीद करिा ह ॅूं तक हम लोग तजस िरह से सॅूंस्कृि को बढ़ािा दे रहे हैं, उसी िरह से हम 

द सरी जबानों को भी आगे बढ़ाएॅूं। 

 सभापति महोदय, जब मॅूंत्री जी ने अपने भाषि की शुरआि की िो उन्होंने बिाया तक 100 

देशों के अॅूंदर 250 तिश्वतिद्यालय हैं, जहाॅूं पर सॅूंस्कृि बोली जािी है। हम मॅूंत्री जी से यह प छना चाह 

रहे रे् तक इस देश के अॅूंदर सॅूंस्कृि की हालि ऐसी क्यों हो गई है? मैं आपको आूँकड़ों के बार ेमें 

बिािा ह ॅूं। िषथ 2001 के सेन्सस के तहसाब इस देश के अॅूंदर सॅूंस्कृि बोलने िाल ेमहज 14,000 लोग 

रे्। 10 साल के बाद जब दोबारा सेन्सेस हुआ िो उस सेन्सेस के तहसाब से िषथ 2011 के अॅूंदर इस 

देश में सॅूंस्कृि बोलने िाले महज 24,821 लोग ऐसे रे्, तजन्होंने अपने नाम से रतजस्रेशन कराया 

तक हम सॅूंस्कृि बोलिे है, तलखिे हैं और पढ़िे हैं। इन 10 सालों के अॅूंदर इस मलु्क के अॅूंदर सॅूंस्कृि 

बोलने िालों का इजाफा हुआ िो महज 10,000 लोग बढ़े हैं। अगर हम इसको परसेंिेज के तहसाब 

से देखेंग ेिो इिने बड़े मलु्क के अॅूंदर जो हमारी अपनी जबान सॅूंस्कृि होनी चातहए, उसे तकिने लोग 

जानिे हैं? परसेंिेज के तहसाब से 0.00198 परसेंि लोग ही सॅूंस्कृि जानिे हैं। 

 सभापति महोदय, जैसा मैंने आपको बिाया है तक जो साहब मेर ेऊपर हूँस रहे रे्, मैंने उनको 

यह बिाया तक मेरी पत्नी मसुलमान होने के बािज द भी सॅूंस्कृि इिनी अच्छी िरह से जानिी है तक 

पिुे शहर में िह सॅूंस्कृि का ि्य शन लेिी है। 

(1825/CP/SNT)    

पिुे शहर के अॅूंदर सॅूंस्कृि पढ़ाने िाल ेिीचसथ नहीं तमलिे रे्। मेरी पत्नी ि्य शन लेिी र्ी, 

िो जो बच्चे को लेकर उनके पैरेंि्स आिे रे्, िे पैरेंि्स धीर ेसे उनसे प छिे रे् तक क्या आपने 

इॅूंिरकास्ि मैररज की है? िे खदु हैरान रह जािे रे् तक एक मसुलमान लड़की सॅूंस्कृि कैसे अच्छी 

िरह से जानिी है? हम उन्हें यह बिािे रे् तक हम सॅूंस्कृि सीखना चाहिे हैं।  
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 मॅूंत्री जी, आप सॅूंस्कृि को बढ़ाइए, हम इसमें आपका प रा सार् देंगे। हम आपसे यह उम्मीद 

करेंगे तक महाराष्ट्र के अॅूंदर आप सॅूंस्कृि  की एक य तनितसथिी शरु कररए। सॅूंस्कृि के सार्-सार् 

हम चाहिे हैं तक  उद थ जबान के ऊपर भी ध्यान दें, क्योंतक उद थ मोहब्बि की जबान है। मॅूंत्री साहब, 

तजसके सीने में तदल है और िह धड़किा है, िो यकीनन उसे उद थ आनी चातहए, क्योंतक उद थ एक 

ऐसी जबान है, तजसके बारे में कहा जािा है तक  

“िह कर ेबाि िो, हर बाि से खशुब  आए, 

                                 ऐसी बोली िही बोले, तजसे उद थ आए।”  
 

उद थ को भी आप उसी िरह से बढ़ाइए। आप तजस िरह से सॅूंस्कृि के तलए तिश्वतिद्यालय शरु 

कर रहे हैं, हमारी ख्िातहश रहेगी तक आप महाराष्ट्र के अॅूंदर एक सॅूंस्कृि तिश्वतिद्यालय के सार्, मेर े

अपने शहर औरॅूंगाबाद के अॅूंदर अगर आप एक उद थ य तनितसथिी को तडक्लेयर करेंगे, िो हम आपका 

बड़े िहेतदल से शतुिया अदा करेंगे।  

महोदय, एक तमनि में अपनी बाि खत्म करॅूं गा। सार् ही सार् ढाई हजार साल परुानी एक 

और जबान है – पाली जबान। पाली जबान िह जबान है, भगिान गौिम बदु्ध और भगिान महािीर 

का तजिना भी तलरेचर है, िह पाली जबान के अॅूंदर है। आज हमें अफसोस के सार् यह कहना पड़ 

रहा है तक  तसॅूंगापरु, र्ाईलैंड के अॅूंदर तजिने भी लोग िहाॅूं पर पाली जबान पढ़ रहे हैं, हम यहाॅूं पर 

पाली जबान को प री िरह से खत्म कर तदए हैं। कई साल परुानी यह माॅूंग है तक महाराष्ट्र राज्य के 

अॅूंदर, क्योंतक औरॅूंगाबाद शहर बतुद्धस्ि का एक बहुि बड़ा सेंिर है, हमारी यह ख्िातहश रहेगी तक 

पाली जबान को भी, तजस िरह से आप सॅूंस्कृि को ररिाइि करने की कोतशश कर रहे हैं, सार् ही 

सार् पाली जबान के तलए भी एक तिश्वतिद्यालय अगर औरॅूंगाबाद शहर के अॅूंदर शरु करिे हैं, िो 

हमें ऐसा लगेगा तक यह सरकार तसफथ  बोलिी नहीं है, करिी भी है, जब िह नारा लगािी है तक 

“सबका सार्, सबका तिकास।” धन्यिाद। 

(इदत) 

माननीय  भापसति (श्री भततृहरि महताब): कई साल पहले हम क्योिो, जापान गए रे्। िहाॅूं जापान 

साम्राज्य के सम्राि की एक परुानी राजधानी है। िहाॅूं जो बदु्ध मॅूंतदर है, िहाॅूं जो बजुगुथ बौद्ध तभक्ष ुरे्, 

िे अच्छी िरह सॅूंस्कृि बोल रहे रे्। हमने उनसे प छा तक क्या आपने िारािसी में सीखा है? ि ेकुछ 

समय मेरी आॅूंख में आॅूंख डालकर देखिे रहे और कहा तक  नहीं, मैंने मरास से सीखा, तजसको आप 

चेन्नई कहिे हैं।   
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1828 hours 

*DR. THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM): 

 

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Dr. Thol Thirumaavalavan in Tamil,  

please see the Supplement. (PP 413A  to 413B )} 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

___________________________________________ _ 

*Original in Tamil  
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(1830/GM/MK) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): The basic question 

which the hon. Member asked is that when you are increasing the number of 

Central Universities, you should also have sufficient number of teachers and 

professors. अध्यापकों की सॅूंख्या भी बढ़ानी चातहए।  

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, there are 800 vacancies in Sanskrit 

Universities.  

माननीय  भापसत (श्री भततृहरि महताब): बाबा जी की 550िीं एतनिसरी चल रही है, िह भी सॅूंस्कृि 

लैलिेज में सबसे तिद्वान रे्।  

 

 

 

 

 

 

1833 hours 

*SHRI BHAGWANT MANN (SANGRUR):  

 

 

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shri Bhagwant Mann in Punjabi  ,  

please see the Supplement. (PP 414A   )} 

 

 

 

 

 

 

 

 

__________________________________________ _ 

*Original in Punjabi  
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(1835/RSG/RPS) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): I now invite Shri 

Raveendranath Kumar. 

… (Interruptions) 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, I have a small point of information with 

regard to this Bill. I have proposed that the Central Sanskrit University be named 

after …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Perhaps, some clarifications may be sought by the 

Members after the discussion. 
 

 

 

1838 hours 

SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): Sir, thank you for the opportunity 

to speak on this Bill. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: You have to seek that clarification again, after the reply 

of the Minister. 

… (Interruptions) 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): Sir, the AIADMK MP is a good friend of 

mine. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Yes, but every Member counts. 

… (Interruptions) 

DR. NISHIKANT DUBEY (GODDA): No clarification, Sir; it is only a submission. 

…(Interruptions) 

SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): I thank you for the opportunity 

to speak on the Central Sanskrit University Bill, 2019. …(Interruptions) 

 I appreciate the Minister of Human Resource Development under the 

auspicious guidance of our hon. Prime Minister Shri Narendra Modiji for the well-

built role in making higher education accessible to aspirants to the economically 

weaker sections of the society by creating Central University status to the said 

three existing Sanskrit institutes. …(Interruptions) 

 We all know that Sanskrit is one of the ancient classical languages, along 

with our Tamil language, with enriched variety of literature and treasure of 

knowledge in many fields from spiritual to social and from elementary lifestyle 
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health science to space research. However, due to absence of vast research or 

expanded study in this language, there is a significant vacuum in research facilities 

on the literature available in this classical language. Therefore, I hope that this 

initiative would open a new way for further advanced studies with wide research in 

ancient literature. 

 Section 7 of the Bill provides that the University shall be open to all persons of 

either sex and whatever caste, creed, race, or class and it shall not be lawful for the 

University to adopt or impose on any person any test whatsoever on religious belief 

or profession in order to entitle him to be appointed as a teacher of a university, or to 

hold office therein, or be admitted as a student in the University. 

(1840/RK/RPS) 

This will invite a number of students, not only from across the country but also 

students from other countries, to undertake research in Sanskrit.  I also appreciate 

that this provision would terminate the presumption that this particular language is 

meant only for certain group of people. 

 Sir, we, the people of Tamil Nadu, like Sanskrit but we love 

Tamil.…(Interruptions) We love Tamil.  I would request you all to love Sanskrit but 

you should also like our ancient classical Tamil language.  Sir, the founder and the 

Leader of our AIADMK Party, Puratchi Thalaivar MGR and Puratchi Thalaivi Amma 

and also leaders of DMK Party, the leader of my colleague Members, Kalaignar 

Karunanidhi – the list is huge – I would say that everybody struggled for the growth 

and development of our Tamil classical language.  Through you, Sir, I would request 

the hon. Prime Minister and also the hon. Minister to sanction  the establishment of 

a Central Tamil University  in Madurai.  Madurai is the centre of our ancient three 

Tamil Sangams.  Having said this, I support the Bill.  Thank you very much. 

(ends) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): The Sangam civilization 

flourished from that place.  Thank you, Shri Raveendra Kumar. 

 This reminds me of a country in Europe named Lithuania. Their language is 

very much identical to our Sanskrit language.  The grammar of Sanskrit and 

Lithuanian language is the same.  Even the words, and the alphabets that they use 

are quite similar.  Lithuania at some point of time was a part of Soviet Union.   It is 

near the Baltic region of Europe. 
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1842 बजे 

डॉ. वीिने्द्र कुमाि (टीकमगढ़): धन्यिाद, सभापति महोदय। आपने मझेु केन्रीय सॅूंस्कृि 

तिश्वतिद्यालय तिधेयक, 2019 पर बोलने का मौका तदया है। मैं आभार व्यक्त करना चाहिा ह ॅूं, धन्यिाद 

देना चाहिा ह ॅूं देश के प्रधान मॅूंत्री आदरिीय नरने्र मोदी जी को, एचआरडी तमतनस्िर रमेश 

पोखररयाल जी को तक राष्ट्रीय सॅूंस्कृि सॅूंस्र्ान, तदल्ली, लाल बहादरु शास्त्री राष्ट्रीय सॅूंस्कृि 

तिद्यापीठ, राष्ट्रीय सॅूंस्कृि तिद्यापीठ, तिरुपति का उन्नयन करके केन्रीय सॅूंस्कृि तिश्वतिद्यालय के 

माध्यम से सॅूंस्कृि को समतृद्ध की िरफ बढ़ाने की तदशा में यह जो कदम बढ़ाया गया है, यह बहुि 

सराहनीय है। सॅूंस्कृि प्यार की, ज्ञान की, सॅूंस्कार और सॅूंस्कृति की भाषा है। सत्यपाल जी ने इस 

चचाथ का शुभारम्भ करिे हुए, उन्होंने बहुि अच्छे ढॅूंग से अपनी बाि रखी। सॅूंस्कृि कहिी है : 

“यॅूं िैतदकामॅूंत्र दृश: परुाि: इन्रॅूं यॅूं माि ऋषमारमाह । 

िेदातन्िनो तनिथचनीयमेकॅूं , यॅूं ब्रहम् शब्देनतितनदेशतन्ि। 

शैिायतमशम् तशिअत्यिोचन, यॅूं िैष्ट्ििातिष्ट्िऋुिइुस्ििुतन्ि। 

बदु्धस्िर्ा अरहन्नति बौद्ध जैना सि श्री अकालेति च तसक्ख सन्ि:। 

शास्त्रेति कतितचि कुमारा, स्िामेति मािेति तपिेति भक्तया। 

यॅूं प्रारे्यन्िे जगदीशिारम्, स एक एि प्रभुतद्वथिीय:॥” 
 

सॅूंस्कृि भाषा में िेद, परुाि, काव्य, आयिुेद, नाि्यशास्त्र, योग, तशल्प, आयिुदे, व्याकरि, 

गतिि, ज्योतिष, नीतिशास्त्र, दशथन आतद के अध्ययन का तजिना तिपलु भण्डार है, उिना द सरी 

भाषाओ ॅूं में देखने को नहीं तमलिा है। मैं आपको एक उदाहरि बिाना चाहिा ह ॅूं। हमारा देश िैश्वीकरि 

की दौड़ में आग ेबढ़ रहा है और चीन हमार ेसार् प्रतिस्पधाथ कर रहा है। हम लोग कुछ साॅूंसदों के 

सार् कनॉि प्लेस में िहल रहे रे्, िहाॅूं पर चीन के कुछ यिुक आग ेजा रहे रे्। हम लोग तहन्दी में बाि 

कर रहे रे्, उन्होंने पलिकर जिाब तदया। उन्होंने तहन्दी में उत्तर तदया। हमने बड़े आश्चयथ से उनको 

देखा िो उन्होंने तहन्दी में उत्तर तदया और कहा तक हमें तहन्दी आिी है और हम सॅूंस्कृि का भी 

अध्ययन कर रहे हैं। ि ेिैश्वीकरि की दौड़ में आग ेबढ़ने के तलए हमार ेिेद, परुाि को पढ़कर, हमार े

ग्रन्र्ों को पढ़कर, हमार ेदेश के ग ढ़ रहस्यों को जानना चाहिे हैं। आज दतुनया के अनेक राष्ट्र, अभी 

हमार ेआदरिीय मॅूंत्री जी ने बिाया, हमार ेअनेक िक्ताओ ॅूं ने इस बाि को उदृ्धि तकया, चाहे अमेररका 

की बाि हो, चाहे इिली की बाि हो, चाहे र्ाईलैण्ड या म्याॅूंमार की बाि हो, जमथनी के 14 

तिश्वतिद्यालय में सॅूंस्कृि को प्रमखुिा से पढ़ाया जा रहा है। अमेररका के लगभग 35 से 50 तिद्यार्ी 

आज िारािसी में हैं। िे िहाॅूं पर केिल तडग्री या तडप्लोमा प्राप्त नहीं करना चाहिे हैं। 

(1845/ASA/PS) 

िे िीन साल का कोसथ करके तडग्री लेना चाहिे हैं िातक िे अपने देश में जाकर प्रचार और 

प्रसार कर सकें । 

 मैं आस्रेतलया गया र्ा। आस्रेतलया में मेलबनथ में सबुह भ्रमि के तलए गया। मैंने एक स्र्ानपर 

देखा तक एक मैदान में बहुि बड़ी सॅूंख्या में लोग योग करने के तलए एकतत्रि हुए हैं। िहाॅूं पर एक 

आस्रेतलयन यिुक ने सॅूंस्कृि में िेद मॅूंत्रों का उच्चारि करके योग कराना शरु तकया। मझेु बहुि 
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प्रसन्निा हुई तक हमार ेदेश से योग न केिल तिदेश में जा रहा है, बतल्क सॅूंस्कृि के बार ेमें हमार ेदेश 

के बाहर जाकर, लोग हमार ेदेश को जानने के तलए सॅूंस्कृि को समझने के तलए आगे बढ़ रह हैं। यहाॅूं 

पर तजिने भी िक्ताओ ॅूं ने अपनी बाि रखी, सभी िक्ताओ ॅूं ने इस केन्रीय सॅूंस्कृि तिद्यालय का समर्थन 

तकया। एक भी िक्ता ने इसका तिरोध नहीं तकया। कुछ लोगों ने अपने स्र्ान की आिश्यकिा के 

अनरुप िहाॅूं पर तिश्वतिद्यालय की बाि रखी। अन्य भाषाओ ॅूं के तलए भी तिश्वतिद्यालय स्र्ातपि करने 

की बाि रखी। यह स्िागि योलय कदम है। मैं माननीय मॅूंत्री जी से कहना चाहिा ह ॅूं तक जब मैंने 

आस्रेतलया का उदाहरि देखा, मैंने चीन के बार ेमें आपको बिाया।  अभी बहुि सार ेिक्ताओ ॅूं के द्वारा 

जो बािें रखी गई हैं, उनमें सभी के द्वारा इस बाि को कहा गया तक सॅूंस्कृि बहुि तिपलु भॅूंडार िाली 

भाषा है।  

हमार ेकनाथिक में एक गाॅूंि है। कनाथिक का जो तश/मोगा तजला है, इस तसमोगा तजल ेका एक 

छोिा सा गाॅूंि मत्त र है। मत्त र गाॅूंि की जो आम भाषा है, िहाॅूं के लोग जो आम भाषा में बाि करिे हैं, 

िह सॅूंस्कृि भाषा में बाि करिे हैं। मध्य प्रदेश में नरतसॅूंहपरु तजले में एक गाॅूंि है। िहाॅूं के हमार ेसरुने्र 

तसॅूंह चौहान जी ने एक पहल की और उस पहल का पररिाम यह हुआ तक आज उस गाॅूंि का बच्चे 

से लेकर बजुगुथ िक, सॅूंस्कृि भाषा में ही बाि करिा है। उन लोगों ने सॅूंस्कृि भाषा को सम्पकथ  भाषा 

बना रखा है। ये उदाहरि हैं। इन उदाहरिों से हमें पे्ररिा तमलिी है तक हम अगर इस क्षेत्र में काम 

करने के तलए आगे बढ़ें िो सॅूंस्कृि हमार ेजीिन में, हमार ेसमाज में, हमार ेराष्ट्र के तिकास में बहुि 

बड़ा योगदान दे सकिी है।  

 हमार ेकुछ तमत्रों ने बहुि बािें रखी। मैं अपनी बाि एक श्लोक को कहिे हुए समाप्त करना 

चाहिा ह ॅूं तक सॅूंस्कृि सबको बाॅूंधने, जोड़ने का काम करिी है: 

 “बदु्धो जनेन्रो गौरक्षा शॅूंकरश्च पिॅूंजतल, 

 रामानजुोिचेिन्य कबीरोगुरुनानक: 

 ज्ञानेश्वरस िकुाराम: समर्ो मध्यबल्लभो, 

 नरतससिलुसीदास: कम्बह साध ुकुलोत्मान् 

 नायनमारा लभाराश्च तिरुिल्लिुरस्िर्ा।” 
 

हम सबके प्रति आदर रखिे हैं, सबके प्रति पे्रम रखिे हैं। सभी के प्रति पे्रम रखना यह सॅूंस्कृि 

भाषा तसखलािी है। इस सॅूंस्कृि भाषा के तलए, सम्िधथन के तलए यह जो तिधेयक लाया गया है, मैं 

इसका समर्थन करिे हुए अपनी िािी को तिराम देिा ह ॅूं। 

         (इति) 
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1848 hours 

*SHRI D. RAVINDRA KUMAR(VILLUPURAM):   

 

 

 

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shri D. Ravindra Kumar in Tamil,  

please see the Supplement. (PP 419A  to 419B)} 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

_____________________________________________ _ 

*Original in Tamil  
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(1850/RC/RAJ) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): Confluence of 

languages and intermingling of languages has been happening for thousands of 

years.  Odia and Tamil have affinity and there has been a lot of Tamil words 

which are used in Odia literature and Odia language. 

PROF. SOUGATA RAY (DUM DUM): I think Odia is from Sanskrit. 

HON. CHAIRPERSON: It is from both the languages.  It is an Indo-Dravidian 

language.   That is why, it is a classical language. 

 

1852 hours 

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Sir, I thank you for giving me this 

opportunity to speak. 

 Sanskrit was a colloquial language and also a standard language of India 

in which literature and knowledge was produced, preserved and passed down 

for many centuries. But, unfortunately through the ages it has lost its earlier 

glitter and needs considerable efforts for its preservation and survival.  

The Bill seeks to grant the status of university to Rashtriya Sanskrit 

Sansthan, New Delhi, Shri Lal Bahadur Shastri Rashtriya Sanskrit Vidyapeeth, 

New Delhi, and Rashtriya Sanskrit Vidyapeeth, Tirupati. The aim of the proposed 

legislation is an important step to bring back the glory of Sanskrit.   

Now coming to Section 6, sub-section 2, clause (iv), it talks about the 

mode of evaluation for the student.  Here I would like to state that language 

learning process recognizes three factors through which language can be 

thoroughly learnt, i.e., reading, writing and speaking.  In case of Sanskrit 

language, students usually read, rarely write and seldomly speak. As a result of 

this, even after doing graduation, post-graduation or doctoral degree in this 

language, one does not get the confidence to speak.   

So, I would request the Minister to make a provision for assessment of 

speaking skills of the students within the Bill. The Sanskrit through Sanskrit 

approach as put forward by the N. Gopalaswami Committee must be accepted. 

Now coming to Section 7 of the Bill, it deals with a very delicate and 

important matter.  It states that no discrimination should be made on the basis 

of sex, caste, creed, class and others. I would like to thank the Minister for this 

provision. Recently, we saw that appointment of a Muslim Professor at Benaras 
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Hindu University's Sanskrit Department caused a huge uproar and protests were 

carried out. 

HON. CHAIRPERSON: That has already been settled.  Already the Minister has 

talked about it very categorically. 

(1855/SNB/SPS) 

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Sir, coming to Section 8, sub-

section (iv), it states that every inspection desired by the Visitor, that is the hon. 

President of India, will require a prior notice. I would like to request the hon. 

Minister to add a clause that even impromptu or unannounced inspection can 

also be done. Surprise inspection will reveal the actual scenario. Either the said 

clause should be added or the provision for providing a prior notice for every visit 

should be removed, or else the true environment and arrangement of the 

universities will never be revealed.  

 Another problem in the Sanskrit Departments of our educational system 

is lack of faculty. In an answer to a question asked by hon. MP, Shri Kanakmal 

Kataria, it was mentioned that 709 posts of teachers are lying vacant in 

Mahavidyalayas of the country. In this connection, the UGC had sent letters to 

the Mahavidyalayas affiliated to universities in June and 5 more such letters 

have been sent till October. In this connection, I would like to know from the hon. 

Minister how many vacancies have been filled up so far. Also, how will it be 

ensured that these universities will not have a lack of faculty? It is because in 

reply to another Starred Question, the hon. Minister informed that there are 89, 

50 and 38 posts lying vacant at the Rashtriya Sanskrit Sansthan, Shri Lal 

Bahadur Shastri Rashtriya Sanskrit Vidyapeeth and Rashtriya Sanskrit 

Vidyapeeth respectively.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): That point already 

has come.  

SHRIMATI PRATIMA MONDAL (JAYNAGAR): Sir, I would like to request the 

Government, through you, to take steps to break hunger strike of Ms. Swati 

Maliwal and save her life by considering her six valid demands.  

 Thank you.  

(ends) 
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1857 hours  

*SHRIMATI VANGA GEETHA VISWANATH (KAKINADA):  

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shrimati Vanga Geetha Viswanath in  Sanskrit,  

please see the Supplement. (PP 422A  to 422B )} 
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*Original in Sanskrit 
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(1900/RU/MM) 
 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB):  The House 

wholeheartedly appreciates your speech made in Sanskrit.  It is a great thing 

that you have given your speech in Sanskrit language.  

 Now I request Shri Pratap Chandra Sarangi, hon. Minister to speak. 

 

 

1900 hours 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF MICRO, SMALL AND 

MEDIUM ENTERPRISES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

ANIMAL HUSBANDRY, DAIRYING AND FISHERIES (SHRI PRATAP 

CHANDRA SARANGI): 

 

 

 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shri  Pratap Chandra Sarangi in Sanskrit,  

please see the Supplement. (PP423A to 423F)} 
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 (1910/KN/RP) 

1914 बजे 

डॉ. श्रीक ांत एकन थ श ांदे (कल्य ण): सभापति महोदय, धन्यवाद ति समय खत्म होने िे बाद भी 

आपने मझेु इस तबल पर बोलने िा मौिा तदया। मैं सबसे पहले िो माननीय मंत्री जी िा बहुि-बहुि 

धन्यवाद अदा िरिा ह ूँ ति आप आज सेंट्रल संस्िृि यूतनवतसिटी तबल लाए हैं और पोखररयाल जी 

िा मैं इसतलए भी धन्यवाद िरिा ह ं ति जब से उन्होंने इस मंत्रालय िा िायिभार संभालना शरुू 

तिया है, िब से संस्िृि भाषा िो िैसे और प्रचतलि तिया जाए, इस पर िायि तिया है। उस तदशा 

में उन्होंने संस्िृि बोलने वाले गाूँव िे तविास िी योजना भी बनाई थी। मझेु लगिा है ति सदन िो 

यह पिा नहीं होगा ति जब वह उत्तराखंड िे मखु्य मंत्री थे, िब उन्होंने इस भाषा िे तविास िे तलए 

भंिोला गाूँव िो अडॉप्ट भी तिया था। इसतलए मैं मंत्री जी िा बहुि-बहुि धन्यवाद अदा िरिा ह ं ति 

आज उनिे मन िी बाि, मझेु लगिा है ति संस्िृि तवश्वतवद्यालय िे माध्यम से पूरी हो रही है। 

भारिीय परम्परा िो अगर जानना है, िो संस्िृि एि महाद्वार है। संस्िृि भारि िो जोड़ने वाली 

भाषा है। 

 (1915/CS-RP) 

यह देश तवतवध भाषाओ ंिा है। िालडी में जन्मे आतद शंिराचायि ने देश िी चारों तदशाओ ं

में मठ स्थातपि तिए, दो बार देश िी पररक्रमा िी। उन्होंने ज्ञान, संस्िृति और अध्यात्म िे प्रसार 

िे तलए संस्िृि िो ही साधन बनाया। संस्िृि िे तसवा हम भारि िी िल्पना नहीं िर सििे। 

भारिीय ज्ञान, तवज्ञान, परम्परा संस्िृि भाषा में है। चाणक्य िी राजनीति हो, भास्िराचायि िा गतणि 

हो, चरि सशु्रिु िा आयवुेद हो, पिंजतलि िा योग हो, पराशर मतुन िा िृतषशास्त्र हो, भरि मतुन िा 

नाट्यशास्त्र हो, ऐसे अनेि तवषय संस्िृि में ही तवितसि हुए हैं। इसी ज्ञान, तवज्ञान िे बल पर हमार े

परुखों ने िभी देश समदृ्ध तिया था, सवुणिभूतम तिया था। हमार ेऋतष, मतुनयों द्वारा तवितसि ज्ञान 

भंडार िा हमें आज उपयोग िरना चातहए। आज रामचररिमानस हो या देश िे महा संि, तजन्होंने 

सबसे िम उम्र में, संि ज्ञानेश्वर जी ने ज्ञानेश्वरी तलखी थी। उन्होंने पूर ेदेश िो तवश्व शांति और जीवन 

िैसे जीना है, यह संदेश तदया था। आज उसी ज्ञानेश्वरी िे एि-एि पैराग्राफ पर, एि-एि लाइन पर 

लोग पीएचडी िर रहे हैं, इिना शोध िर रहे हैं। इिनी महत्ता संस्िृि िी है, इिनी महत्ता हमारी 

ज्ञानेश्वरी िी है। वषि 2011 िे सेंसस िे अनसुार देश में सूचीबद्ध 22 भाषाओ ंमें संस्िृि सबसे िम 

बोली जाने वाली भाषा है। भारि िी इस सबसे परुानी भाषा िो िेवल 24,821 लोगों ने अपनी 

मािभृाषा बिाया है। इसे बोलने वाले लोगों िी संख्या बोडो, मतणपरुी, िोंिणी और डोगरी भाषा से 

भी िम है। लोग इस धारणा िे हो चुिे हैं ति जो संस्िृि सीखिा है, वह तसफि  पूजा पाठ िरिा है। 

मझेु लगिा है ति हमें इस धारणा से बाहर तनिलना होगा और संस्िृि िो भी एि प्रोफेशनल लैंग्वेज 

बनाने िे तलए हमें आगे जाना है। उसमें आगे जो रोजगार िा इश्यू आिा है, लोगों िो लगिा है ति 

अगर हमने संस्िृि सीखी िो ज्यादा से ज्यादा हम ट्रांसलेटर बनेंगे। इस धारणा से हमें लोगों िो 

बाहर तनिालना है। इस तबल िे माध्यम से एि बहुि अच्छी पहल मंत्री महोदय ने िी है। आज मंत्री 

जी ने िहा है ति संस्िृि िा बहुि प्राचीन इतिहास है और यह ग्रीि, लैतटन, जमिन, गोतथि आतद 
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जैसी अनेि भाषाओ ंिी जननी है। भारि िे सभी प्रांिीय भाषाओ ंमें संस्िृि शब्द प्राप्त होिे हैं। भारि िे 

भीिर जहाूँ ‘सत्यमेव जयिे’िएि सामातजि संदेश है, वहीं ‘जननी जन्मभूतमश्च स्वगािदतप गररयसी’िनेपाल 

िा साविजतनि मंत्र है। वैसे िो दतुनया िे हरिे देश में आज संस्िृि िी तडमांड है, लेतिन मझेु लगिा है 

ति जमिनी िी जमिन भाषा भी संस्िृि स ेतनिली ह।ै जमिनी में आज 14 यूतनवतसिटीज हैं, जहाूँ संस्िृि िे 

िोसेज चलाए जािे हैं। 

 जमिन में चरिोलॉजी िे नाम स ेएि तडपाटिमेंट भी है। जो हमार ेचरि ऋतष हैं, वहाूँ उनिे नाम से 

एि अलग तडपाटिमेंट भी है। िई लोग ऐसा िहिे हैं, मझेु पिा नहीं ति यह सच है या नहीं, लफुथांसा जो 

जमिन िी एयर िैररयर ह,ै उसिा नाम भी संस्िृि भाषा से आया है। लफुथ मिलब खत्म और तवलीन और 

हंस तवशेष तिस्म िा एि पक्षी होिा है, िो उसिो तमलािर यह शब्द लफुथांसा बना है। मझेु लगिा है ति 

आज एल्गोररथम भी संस्िृि भाषा में आ रहा है।  

महोदय, मैं एि तमनट में अपनी बाि समाप्त िरूूँ गा। यह िहा जािा है ति 102 अरब 78 िरोड़ 

50 लाख शब्दों िा प्रयोग महतषि पातणनी िे समय से अब िि हुआ है। जो िंप्यूटर िा एल्गोररथम आ रहा 

है, अगर और 100 साल िि संस्िृि चली, िो ये जो शब्द डबल हो जाएगं।े इिनी प्राचीन भाषा संस्िृि 

है। यह दतुनया िी एिमात्र ऐसी भाषा है, जो हजार साल पहले जैसी थी, वसैी ही आज भी है। इसी िे साथ 

मैं यहाूँ पर िुछ सझुाव देना चाहिा ह ूँ। आज हम यहाूँ पर संस्िृि तवश्वतवद्यालय िो, िीन यूतनवतसिटीज िो 

िें द्रीय तवश्वतवद्यालय िा स्वरूप दे रह ेहैं। इसी िे साथ वहाूँ पर टीचसि िी जो िमिरिा है, 809 रगेलुर 

टीचसि िी िमिरिा है, उसिो भी फुलतफल िरना चातहए। इसी िे साथ स्िूल लेवल पर जो संस्िृि 

पढ़ायी जािी ह,ै हमार ेसमय में संस्िृि एि ऑप्शनल लैंग्वेज थी। थ्री भाषा सूत्र िे अनसुार पहले ऐसा 

िहा गया था ति दो भाषा राज्य िी भाषा होंगी और िीसरी भाषा दूसर ेराज्य िी भाषा होनी चातहए, लेतिन 

अब आिे-आिे ऐसा हो चिुा है ति दो भाषा हमार ेराज्य िी भाषा हों और िीसरी भाषा फॉरने लैंग्वेज हो।   

 (1920/MY/RCP)  

 महोदय, मझेु आपिे माध्यम स ेयह िहना है ति संस्िृि िो थडि िम्पल्सरी लैंग्वेज िे माध्यम से 

माना जाए, जैसे हमने योग िो िम्पल्शन तिया है, वैसी ही हमें संस्िृि िो भी िरना होगा। …(व्यवधान)  

 महोदय, मेरी बाि खत्म होने वाली है। जैसे संस्िृि िो ग्रामर िे आधार पर पढ़ाया जािा है, मझेु 

लगिा है ति इंगतलश भी ग्रामर िे आधार पर पढ़ाया जािा है। अगर संस्िृि िो आने वाले समय में संभाषण 

िे िौर पर पढ़ाया जाए िो बच्चों िी ज्यादा रूतच उसमें आएगी और ज्यादा से ज्यादा लोग संस्िृि िा 

ऑप्शन िरेंगे। 

 महोदय, मैं लास्ट में िहना चाहिा ह ं ति आज संस्िृि िे तलए इिने सार ेलोग िोतशश िर रहे 

हैं। जैस ेतहन्दी भाषा िमेटी है, वैसी ही संस्िृि िे प्रचार िे तलए भी अगर हम एि िमेटी बना दें िो पूर े

देश में संस्िृि िा प्रचार हो सिेगा और ज्यादा स ेज्यादा संस्िृि िे तवश्वतवद्यालय भी खोले जा सििे हैं। 

इसी िे साथ मेरी एि लास्ट तडमांड है ति आज हम संस्िृि िे तलए इिना सब िर रहे हैं। इसिे अलावा, 

हमें मराठी भाषा िे तलए भी िुछ िरना है। हम िई सालों से तडमांड िर रहे हैं ति  

मर ठी 

(इति) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): It is a very good 

suggestion. 
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1921 hours 

SHRI SAPTAGIRI ULAKA (KORAPUT): Thank you, Chairman, Sir, for giving me this 

opportunity.  I rise to speak on the Central Sanskrit Universities Bill, 2019 which seeks 

to convert the existing three Deemed to be Universities in Sanskrit as Central 

Universities.  

 सर, मैं इस तबल िा सपोटि िरिा ह ं। There is no reason why we should oppose the 

establishment of the Central Universities.  But I would like to take you through the 

Statement of Objects and Reasons. इसमें आपने तलखा है ति it would help in getting better 

faculty, attract foreign students, Sanskrit scholars, foreign faculty of international 

repute and help in international collaborations with global Universities across the 

world.  If I go to the Financial Memorandum, there is no increase in the Budgetary 

support.  For example, the Deemed Universities which used to get Rs. 100 crore, Rs. 

20 crore, and Rs. 18 crore, they still continue to have the same financial support.   

 I will share my own personal bad experience.  In 2009, under the Act of 

Parliament, a Central University was established at Koraput.  Sir, 10 years have 

passed and still it is not started.  We have been flagging the issues through multiple 

MPs from multiple parties regarding the teaching staff.  There are vacancies in 

teaching posts; we just recently got a Vice Chancellor.  I personally followed up the 

issues regarding the Central University of Koraput. There used to be no Registrar; 

there used to be an acting VC. They cannot recruit staff.  This has also been flagged 

in one of the Standing Committee Reports on challenges in higher education.   

 I would like to say that, firstly, teaching is not a lucrative profession for our 

students.  They are not interested to join teaching profession any more.  Secondly, 

since it is a rural area – I am talking about the Koraput University – they do not want 

to go there and profess teaching.  Thirdly, the process of becoming a Professor is 

very long.  I think, it takes 10 to 11 years before you can become a Professor or an 

Associate Professor or an Assistant Professor.  This is something which you need to 

see and revisit.  We can create multiple Universities but we need teaching staff also.   

 If I talk about the Sanskrit University, there was a Starred Question and the 

hon. Minister had replied just in June this year.  If you look at it, there are  

1748 sanctioned posts and there are 809 vacancies including 163 in Delhi itself 

where you have two Deemed Universities, and we are talking about 120 Universities 

throughout the country.  This is a big problem which needs to be addressed.  We just 

cannot go on creating a University without faculty, etc.   

 One of the suggestions which I want to make is this.  We have multiple 

Universities.  When we talk about the Central University, Koraput and when I 
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compare it with JNU, there are no credit rating agencies whereby we can say that 

such and such University is No. 1 or No. 2.  A Central University is supposed to be a 

premier University but in the absence of any credit rating agency, we do not have 

any facility where we can actually compare.  There is no facility of students giving the 

feedback to the Professors or any peer giving the feedback to the Professors, which 

happens in foreign countries.  

(1925/MMN/MY) 

 One major thing, which we have seen, is excessive control and prescription of 

terms and conditions for important posts by the Central Government. This would 

result in blatant politicisation of academia and I think this needs to be controlled.  

 I would like to put some demands relating to the Central University of Koraput. 

We need to revisit the curriculum. We need to make it modern. We need to see how 

people are attracted. Our own people are not going to the Central University. Forget 

the people coming from foreign countries. Finally, can we have either an off-campus 

of the Sanskrit University in Rayagada district which happens to be part of my 

constituency? 

Also, since Oriya is a classical language, I think, it is high time we need a 

Central University of Oriya. I hope you will bring a Bill for this. From Odisha, we all 

will immediately support the Central University of Oriya. That is what I have been 

requesting you. Thank you so much. 

           (ends) 

 

HON. CHAIRPERSON (SHRI BHARTRUHARI MAHTAB): The hon. Member hails 

from a place called Koraput. If you go to Koraput, you will find even today the 

descriptionि ofि nature’sि beautyि andि allि thoseि instancesि whichि areि explainedि inि

Kalidasa’sिKumarasambavam.िThatिis the place where from the hon. Member hails. 

Other than Takshashila, Nalanda and Vikramashila, there was also another world-

wide known, famous university which was called, Pushpagiri Vishwavidyalaya which 

had been mentioned by Huien Tsang in his travelogue. So, when we discuss these 

three universities, namely, Takshashila, Vikramashila and Nalanda, also remember 

about Pushpagiri which flourished for more than 300 years in the Sixth, Seventh and 

Eighth Century A.D.  

 Now, the hon. Minister to speak.  
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1927 बजे 

 म नव सांस धन शवक स मांत्री (डॉ. रमे  पोखररय ल शन ांक): श्रीमन, मैं आपिा आभारी ह ं ति 

आपने सदन िा समय दो बार बढ़ािर इस महत्वपूणि तबल पर पूर ेसदन िा तवचार प्रिट िरने िे 

तलए आपने अपना आशीवाद तदया। 

 श्रीमन, मैं देख रहा ह  ंति अभी हमार ेश्री बैन्नी बेहनन जी, डॉ. सत्यपाल जी, श्री ए. राजा 

जी,  प्रो. सौगि राय जी, डॉ. सत्याविी जी, श्री िौशलेन्द्र िुमार जी, श्रीमिी राजश्री मतल्लि जी, 

श्री हेमन्ि पातटल जी, िंुवर दातनश अली जी, श्री एन.िे.पे्रमचन्द्रन जी, श्री सबु्बारायण जी, श्री राम 

मोहन नायडू जी, श्री अरतवंद सावंि जी, श्री बशीर साहब, श्री गणेश तसंह जी, श्री अब्दलु खालेि 

जी, श्री सैयद इतम्ियाज़ जी, श्री तिरुमावलवन थोल जी, श्री भगवंि मान जी, श्री रतवन्द्रनाथ िुमार 

जी, श्री वीरने्द्र िुमार जी, श्री रतव िुमार जी और श्रीमिी प्रतिमा मंडल जी ने अपने तवचार रखे। 

श्रीमिी गीिा जी ने संस्िृि में भाषण देिर इस सदन िा गौरव बढ़ावा है। हमार ेमंत्री श्री प्रिाप सारगंी 

जी, यवुा सदस्य श्रीिांि जी सतहि लगभग 28 लोगों ने इस तबल पर बोला है। मझेु इस बाि िी खशुी 

है ति चाहे इधर िे लोग रहे हों, चाहे उधर िे लोग हों, लगभग सभी ने संस्िृि िे गौरव िो बढ़ाने 

िी बाि िी है।  संस्िृि िी जो हमारी थािी है, उसिा जो तवशाल वैभव है, उसिे बार ेमें न िेवल 

तवस्िार पूविि िहा गया, बतल्ि इस बाि िी भी तचंिा व्यक्त िी गई ति यतद दतुनया िे देशों में अगर 

इसिो लेिर संजीदगी, तजज्ञासा और तजजीतवषा है िो वे लोग उसिो लेना चाहिे हैं और आगे अपनी 

पीढ़ी िो देना चाहिे हैं। मैं समझिा ह ं ति शायद इसी िे तलए सरिार ने यह िदम उठाया है। य ेजो 

िीनों डीम्ड तवश्वतवद्यालय हैं, ये बहुि ही पहले से हैं। अब इनिो तवश्वतवद्यालय िा दजाि तदया गया है, 

िाति व ेअपने पूर ेगौरव िे साथ अनसंुधान िर सिें , आगे बढ़ सिें , संस्िृि िी स्टडी िे तलए बाहर 

िे बच्चों िो यहां ला सिें  और अपने बच्चों िो बाहर भेज सिें । 

 श्रीमन, मैं एि बाि बहुि तवनम्रिा िे साथ िहना चाहिा ह ं ति यह हमारा तहन्दसु्िान है। हम 

तवश्व गरुु रहे हैं। छोटी-छोटी बािों िो लेिर न िो यहां भाषा िा तववाद है, न क्षेत्र िा तववाद है और 

न ही जाति, पंथ और धमि िा तववाद है। 

(1930/CP/VR)  

मैंने पहल ेभी िहा तिि सवे भवन्ि ुसतुखन: िी बाि िरने वाला तहंदसु्िान, वसधैुव िुटुम्बिम 

िी बाि िरने वाला तहुदस्िान, यतद वह अपने घर में ही छोटी बािों में उलझेगा, िो वह तहंदसु्िान 

नहीं हो सििा है। तहंदसु्िान िो सार ेतवश्व िे तलए वह तहंदसु्िान रहा है, तजसने असिो मा सद्गमय 

िी बाि िी है, तजसने असत्य से सत्य िी ओर चलने िी बाि िी है, तजसने मतृ्योमाि अमिृं गमय 

िी बाि िी है, तजसने मौि से भी हटिर अमरत्व पाने िी बाि िी है, तजसने िमसो मा ज्योतिगिमय 

िी बाि िी है, तजसने अंधिार िो तमटािर िे प्रिाश िी ओर चलने िी बाि िी है, हम छोटी बाि 

नहीं िर सििे हैं।  

यह जो संस्िृि िी बाि है, भाषा में लािर इसिो खड़ा िरना, इससे ज्यादा द:ुखद िुछ 

नहीं हो सििा है। यह भाषा िी बाि नहीं है। यह उस सम्पदा िी बाि है, जो भारि तवश्व गरुु रहा है। 

मैंने शरुु में भी िहा ति एिदे्दश प्रसूिस्य सिाशादग्रजन्मन:, स्वं स्वं चररत्रम् तशक्षरन्े पतृववयां 
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सविमानव:, िोई िो बाि रही होगी, जो सारी दतुनया िे लोग यहां से आिर सीख िर जािे थे। भाषा 

िी बाि लािर उसिो उलझाना और छोटी बािों िो िरना, मैं बहुि तवनम्रिा से अनरुोध िरना 

चाह ंगा ति हम सभी भारिीय भाषाओ ंिो हर िीमि पर सशक्त चाहिे हैं। हमारी सारी भारिीय भाषायें 

ितमल, िेलगूु, मलयालम, िन्नड़, गजुरािी, मराठी, बंगाली सतहि तजिनी भी भाषाए ंहै, 22 भारिीय 

भाषायें हैं, इन 22 भारिीय भाषाओ ंमें अंगे्रजी नहीं है। यह सबिो समझ लेना चातहए।  

हमार ेसंतवधान में बाबा साहेब ने जो तलखा, मैं इस सदन िे सामने उसे जरूर पढ़ना चाहिा 

ह ं। यहां उन्होंने भाषा िे संबंध में िहा तिि तहंदी राजभाषा होनी चातहए। मैं धारा 351 िो पढ़ना चाहिा 

ह ं ति उनिे मतस्िष्ि में संतवधान बनािे समय संस्िृि िे प्रति और भारिीय भाषाओ ंिे प्रति तििना 

आदर था और उन्होंने तििनी गम्भीरिा से इस बाि िो तलया। संतवधान िी धारा 351 में िहा है 

ति संघ िा यह िििव्य होगा ति वह तहंदी भाषा िा प्रसार बढ़ाए, उसिा तविास िर,े तजससे वह 

भारि िी सामातसि संस्िृतिि िे सभी ित्वों िी अतभव्यतक्त िा माध्यम बन सिे और उसिी प्रिृतिि 

में हस्िक्षेप तिए तबना तहंदसु्िानी में और 8वीं अनसूुची में तवतनितदिष्ट भारि िी अन्य भाषाओ ंमें प्रयकु्त 

रूप शैली और पदों िो आत्मसाि िरिे हुए और जहां आवश्यि या वांछनीय हो, वहां उसिे शब्द 

भंडार िे तलए मखु्यि: संस्िृि से और गौड़ि: अन्य भाषाओ ंसे शब्द ग्रहण िरिे हुए उसिी समतृद्ध 

सतुनतश्चि िरें।  

श्रीमन्, हमार ेप्रधान मंत्री जी ने िहा है ति हमारा धमि हमारा संतवधान है। संतविधान से यह 

देश चलिा है। मैं यह िहना चाहिा ह ं ति आज सभी भाषाओ ंमें संस्िृि िी जो शब्द सम्पदा है, वह 

दतुनया में सवाितधि है। इसमें िहीं तिसी िो िोई परशेानी नहीं होनी चातहए, क्योंति यह भाषा हमारी 

है। जो हमारी भारिीय भाषायें हैं, जब उन सभी भारिीय भाषाओ ंिा तवस्िार होगा, तविास होगा, 

िभी और भी भाषायें सशक्त हो सििी हैं। हम सभी भारिीय भाषाओ ंिो सशक्त िरने िे पक्षधर हैं 

और हर िीमि पर उसिो सशक्त िरना चाहिे हैं।   

श्रीमन् क्या यह सच नहीं है ति भाष्िराचायि जी िे अद्भुि गं्रथ आज पूरी दतुनया लेिर जा 

रही है? क्या उन गं्रथों में ज्ञान और तवज्ञान समातहि है, क्या उसिो इस देश िो नहीं पढ़ना चातहए 

और क्या इस देश िे लोगों िो उस ज्ञान और तवज्ञान िो नहीं जानना चातहए? क्या आयि भट्ट िो 

िोई निार देगा? आयि भट्ट ने तजिना भी िाम तिया, उसिे संस्िृि में गं्रथ हैं। यतद गतणिि में शून्य 

िो लेिर सारी दतुनया आयि भट्ट िो पढ़ा रही है, िो मेरी धरिी पर आयि भट्ट क्यों नहीं पढ़ना चातहए। 

मझुसे जड़ुी हुई चीजों िो, मेरी पीढ़ी िो, मेर ेदेश िी समदृ्धिा िो बढ़ाने िे तलए उसिा उपयोग क्यों 

नहीं िरना चातहए? मैं समझिा ह  ंति जो भी ज्ञान हो, तिसी भी भाषा में हो, तजिनी भी मेरी भारिीय 

भाषायें होंगी, यतद उनमें ज्ञान िा भंडार होगा, िो उसिा उपयोग हमें हर हालि में िरना है।               

(1935/NK/SAN) 

िेवल एि भाषा िी बाि नहीं है, संस्िृि तवश्वतवद्यालय बन रहा है इसतलए चचाि हो रही है। 

इसे भाषा पर नहीं लाना चातहए। क्या यह सही नहीं है, मझेु इस बाि िी खुशी है, पातणतन जैसा 

व्यािरण दतुनया में िहां है? हम चनुौिीपूविि िहिे हैं, दतुनया िे लोगों िो बिाओ, हम अपने िो 

संशोधन िर देंगे। यतद आपिे पास पातणतन से बड़ा िोई संस्िृि िा व्यािरण है िो बिाए।ं तजस 
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तदन आप हमिो समझा देंगे, उस तदन हम अपनी बाि िो वापस ले लेंगे। इसमें क्या तदक्िि है। 

लेतिन िोई बिाने िो िैयार नहीं ति पातणतन व्यािरण से दूसरा बड़ा िोई व्यािरण है। यतद इस 

देश िा व्यतक्त पातणतन िे व्यािरण िी बाि िरिा है। दतुनया िे तवद्वानों ने पातणतन और अन्य गं्रथों 

िे बार ेमें क्या िहा है? मेर ेपास पचास-साठ पेजज पड़े हुए हैं, िीन सौ सालों से क्या-क्या बोला जा 

रहा है, िब-िब बोला जा रहा है, मैं उसिा तववरण दे सििा ह ं।   

श्रीमन, चरि संतहिा िो दतुनया पढ़ाए, आयवुेद िे पीछे दतुनया िे लोग आिर खड़े हैं। योग: 

िमिस ुिौशलम्, योग िे पीछे आतखर िुछ बाि िो होगी, यह बाि सही है। हमार ेिुछ वक्तओ ंने भी 

िहा, यूनान, तमश्र और रोम सब तमट गए, लेतिन हम अब िि है, बािी नामो तनशां हमारा िुछ बाि 

है ति हस्िी, तमटिी नहीं हमारी, िुछ िो बाि है। यह जो िुछ बाि है, इसिो बनाए रखने िी जरूरि 

है। हमारी गवनिमेंट इसिे तलए ितटबद्ध है। 

हमार ेप्रधान मंत्री जी ने सबिा साथ, सबिा तवश्वास और सबिा तविास िहा है, इसिा मूल 

मंत्र इसी से होिर गजुरिा है। हम सशक्त भारि िी िल्पना िरिे हैं। जो सशक्त भारि हो, जो स्वच्छ 

भारि हो, जो समदृ्ध भारि हो, एि भारि और शे्रष्ठ भारि हो। शे्रष्ठ भारि, जो पहले तवश्वगरुू िे रूप 

में तवख्याि था, वही भारि तफर चातहए। वह नरने्द्र मोदी जी िी ही अगवुाई में ही संभव हो सििा है 

और उसिा रास्िा इधर से होिर गजुरिा है। …(व्यवधान)  

मझेु खशुी है ति आज सौगि दादा सबसे ज्यादा खुश हैं क्योंति सौगि दादा ने सबसे पहले 

िहा था ति देश में संस्िृि िा तविास होना चातहए। आज वह सबसे ज्यादा खशु हैं। मझेु इस बाि 

िी सबसे ज्यादा खशुी है ति वह सबसे ज्यादा प्रसन्न हैं। ज्योतिष तवज्ञान या वास्ििुला हो, 

वास्ििुला में भी शे्रष्ठिा है, चाहे आयवुेद हो, चाहे वेद, परुाण, न्याय शास्ित्र या नीति शास्त्र हो। 

1938 बजे    (श्री िोतडिुतन्नल सरुशे पीठासीन हुए) 

हम इसतलए इन तवश्वतवद्यालयों िो बना रहे हैं ति भाषा िे तजिने भी गं्रथ हैं, उनमें ज्ञान और 

तवज्ञान है। उसिो यह पीढ़ी नए अनसंुधान िे साथ पढ़े। मझेु इस बाि िा अफसोस है, मैं उनिा 

नाम नहीं लेना चाहिा।  

यह तलखा हुआ है ति तवज्ञान िे साथ आगे बढ़ें, इनिो पिा नहीं है ति इन गं्रथों में िौन सा 

तवज्ञान नहीं तछपा है। दतुनया िे तजिने भी बड़े-बड़े वैज्ञातनि हुए हैं, उन्होंने उसिा संदभि तदया है। 

यह ज्ञान-तवज्ञान छपा है। इसे िेवल पढ़ना नहीं है, मैं तजसिी बाि िर रहा ह ं, व ेसब गं्रथ चाहे वह 

न्याय हो या नीति हो, चाहे पराशर मतुन िे बार ेमें िहा था, उससे बड़ा िृतष तवज्ञान क्या होगा। भरि 

मतुन से बड़ा नाट्य शास्त्र क्या होगा। ये तजिने भी हैं, इन तवश्वतवद्यालयों िो, उस रूप में हमारी प्राचीन 

सम्पदा तवितसि िरिे, हम आगे बढ़ा सिें , उसे नवाचार िे साथ ला सिें । जो उसमें ज्ञान-तवज्ञान 

है, उसे नए पररपे्रक्ष्य में अनुसंधान िरिे हम आगे बढ़ सिें । यतद मैं सभी माननीय सदस्यों िा अलग-

अलग उत्तर दू,ं मरे ेपास सभी िे उत्तर हैं। यतद आप इजाजि दें, िो मैं एि-एि िरिे उत्तर देिा ह ं।  

(1940/MK/SM) 

अब यतदि जरूरि नहीं है िो िहना चाहिा ह ं ति मैं इस पूर ेसदन िा आभार प्रिट िरना 

चाहिा ह ं, तजन्होंने इस तबल िे समथिन में बोला है।  
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 दूसरा, मैं भारिीय भाषाओ ंिे सशतक्तिरण िे तलए आश्वासन देिा ह ।ं यह सरिार चाह ेितमल हो, 

िेलगु ुहो, मलयालम हो, िन्नड़ हो, गजुरािी हो, मराठी हो, बंगाली हो सारी भाषाओ ंिो हम सशक्त िरेंगे। 

लेतिन, मैं आपिे माध्यम से राजा जी से िहना चाहिा ह ं ति जो ितमल पररषद् िे बार ेमें िहा है, एि 

और माननीय सदस्य ने बहुि अच्छा िहा ति इिने समय स ेतनदेशि नहीं है। ितमल भाषा िा जो पररषद् 

है, उसिे अध्यक्ष माननीय मखु्य मंत्री होिे हैं। यह िेवल ितमल भाषा पर ही ह।ै मेर ेसे पहले मंत्री जी ने 

और मैंने इस संबंध में िीन पत्र तदए हैं। तपछले िीन सालों से उस िमेटी िा गठन नहीं हुआ है। चंूति इसमें 

उनिी अध्यक्षिा है, वह गठन िरेंगे िभी यह आगे बढ़ेगा। मैं आपिो आश्वस्ि िरिा ह ं ति आप उसिा 

गठन िीतजए ितमल भाषा िे तलए जो सभंव हो सििा है, वह हम िरेंगे।…(व्यवधान) लेतिन िीन सालों 

से गतठि नहीं है। मैं आपिो आश्वस्ि िरना चाहिा ह  ंति हम भारिीय भाषाओ ंिे सशतक्तिरण िे पक्षधर 

हैं। हम भारि िो महान बनाना चाहिे हैं। भारि िभी महान बनेगा, जब हमारी ये भाषाए ंसशक्त होंगी और 

सबल होंगी। मैं पे्रमचन्द्रन से िहना चाहिा ह ं, ये सबसे सीतनयर व्यतक्त हैं। आपने जो साि तबन्द ुउठाए हैं, 

ये लगभग सभी तवश्वतवद्यालयों िी भाषा है। अगर हम इसिो नहीं डालिे िो आप खड़े होिर जरूर िहिे 

ति आपने यहां क्यों नहीं तलखा ति यह तवश्वतवद्यालय सभी वगों िे तलए, सभी जातियों िे तलए, सभी पंथों 

िे तलए खलुा होगा। यतद तिसी िे मन में थोड़ा भी संदेह होगा िो वह धलु जाएगा।  

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): We are fully supporting it. 

डॉ. रमे  पोखररय ल शन ांक: आपिा बहुि-बहुि धन्यवाद। मैं एि बार तफर सबिा आभार प्रिट िर 

रहा ह ं। …(व्यवधान) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): Let him complete.  

डॉ. रमे  पोखररय ल शन ांक: आज जब दादा बोल रह ेथे िो ‘गीिा’िपर चले गए थे, आत्मा से परमात्मा 

पर चल ेगए थे। दादा ने िहा  

“नैनं छिन्दछन्ि शस्त्रातण नैनं दहति पाविः । 

न चैनं क्लेदयन्त्यापो न शोषयति मारुिः ॥” 

उन्होंने यह भी िह तदया ति- “वासाांछस जीर्ााछि यथा तवहाय।”िगीिा तिसी धमि और जाति िा नहीं है, 

गीिा िो दशिन है। यह आत्मा िा परमात्मा से जोड़ने िा और ‘िमिण्येवातधिारस्िे मा फलेष ुिदाचन’ििा 

है। इसतलए मैं उनिो भी बहुि धन्यवाद देना चाहिा ह ।ं  

 सभापति महोदय, मैं आपिा भी आभार प्रिट िरना चाहिा ह ं और सार ेसदन से अनरुोध िरना 

चाहिा ह ं ति वे ध्वतनमि से इस तबल िा समथिन िरें। बहुि-बहुि धन्यवाद। 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): The question is: 

“That the Bill to establish and incorporate Universities for teaching and 

research in Sanskrit, to develop all-inclusive Sanskrit promotional 

activities and to provide for matters connected therewith or incidental 

thereto,िbeिtakenिintoिconsideration.” 

The motion was adopted. 
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HON. CHAIRPERSON: Now the House will take up clause-by-clause consideration of the 

Bill. 

Clauses 2 to 47 

HON. CHAIRPERSON: The question is: 

“ThatिClauses 2िtoि47िstandिpartिofिtheिBill.” 

The motion was adopted.  

Clauses 2 to 47 were added to the Bill.  

--- 

First Schedule 

HON. CHAIRPERSON: Shri Abdul Khaleque, are you moving the amendment? 

श्री अब्दुल ख लेक (ब रपेट ): मैंने पहले ही िहा था ति असम िे प्रागज्योतिषपरु और िामरूप में संसिृि 

िी बहुि चचाि होिी है। मैं मंत्री से आग्रह िरंूगा ति अगर वे असम में स्पेतशएली बोजाली िैम्पस में एि नया 

यूतनवतसिटी बनाएगंे, अगर मंत्री जी खड़ा होिर िुछ बोलेंगे िो । 

HON. CHAIRPERSON: Are you moving the amendment or not? 

SHRI ABDUL KHALEQUE (BARPETA): Sir, I beg to move: 

 Page 16, after line 15, insert,- 

 “12.ि Assam BojaliिcampusिofिBarpetaिDistrict.”.  (1)  

HON. CHAIRPERSON: I shall now put amendment No. 1 to First Schedule moved by Shri 

Abdul Khaleque to the vote of the House. 

The amendment was put and negatived. 

(1945/AK/RPS) 

HON. CHAIRPERSON: The question is: 

 “ThatिFirstिScheduleिstandिpartिofिtheिBill.” 

The motion was adopted. 

First Schedule was added to the Bill. 

Second Schedule was added to the Bill. 

Clause 1, the Enacting Formula, and the Title were added to the Bill. 

---- 

HON. CHAIRPERSON: Now, the Minister may move that the Bill be passed. 

डॉ. रमे  पोखररय ल शन ांक: महोदय, मैं प्रस्िाव िरिा ह ं: 

 “ति तवधेयि पाररि तिया जाए।” 

HON. CHAIRPERSON: The question is: 

“ThatिtheिBillिbeिpassed.” 

The motion was adopted. 

---- 

(FOR REST OF THE PROCEEDINGS, 

PLEASE SEE THE SUPPLEMENT.) 


